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Передмова 
  

Вінницьке видавництво «Саміздат» випустило у світ дві нових книги 
Сергія Тимофійовича Цьолуха – «Мислителі Європи» і «Корифеї філософської 
мудрості». В основу їх покладений матеріал попередніх його праць – «Роздуми 
про Фрідріха Ніцше» і «Олексій Лосєв – філософ від Бога, якому немає рівних». 
Але зміни в нових працях досить  відчутні. З’явилося чимало нових статей з 
філософії, богослов’я, які прикрашають  видання. Інші статті розширені і 
доповнені новим матеріалом.  
 Сергій Цьолух відомий у Вінницькій області і в Україні, як письменник,  
журналіст, філософ і публіцист. Його праці друкуються в таких   науково-
популярних виданнях, як «Практична філософія», «Світ знань» і «Світогляд». 
Можна сказати, що він знайшов дорогу до свого читача і читач дійсно  йому 
вірний, і чекає від нього нових праць. Книги гарно оформлені, на обкладинці 
вміщені картини Сальвадора Далі і Рафаеля. Кожна книга – це маленький 
шедевр, витвір поліграфічного мистецтва, їх приємно тримати в руках, вони 
радують  і нараховують по 650 сторінок кожна. У своїх працях автор, як завжди, 
веде відверту розмову  про злободенні проблеми нашого життя: що таке 
філософія, як вона впливає на світогляд людини,  як робить  людину мудрою? 
Що таке Біблія і яка її роль у житті кожного? Що таке Душа людини, а згідно 
Гегеля - Світовий Дух, чи живе вона після смерті людини і де саме? Душа, 
говорить автор, яка наповнена почуттями -  найвеличніша досконалість світу.  
Що таке Добро і Щастя і як їх досягти?  Піднімаються питання змісту життя 
людини, її долі. Чи справді буде кінець світу у грудні 2012 року, як про це 
твердять Нострадамус і Календар Майя, чи це вигадка астрологів? Чи дійсно є 
планета Нібіру, яка, в зазначений календарем час, тобто в кінці 2012 року, має 
врізатися в  планету Земля і розтрощити її? Чи прилетять на землю 
інопланетяни і погублять нас, чи, навпаки, спасуть від злиднів і хвороб, чи це 
чергова плітка? Чи буде всесвітній потоп, на подобі Ноєвого, і де потрібно 
шукати спасіння? Чи розгадають  вчені Воскресіння і Вознесіння Ісуса Христа, 
чи все залишиться, як є? Чи справді віднайдуть таку пігулку, від якої наші діти 
стануть у два рази розумнішими, а шкільну програму засвоять за п’ять років, чи 
це вигадка вчених? Питань у книгах надзвичайно багато і на кожне з них автор 
дає професійні відповіді. 
 З великим хвилюванням змальовує автор життя, любов і смерть таких 
видатних людей, як Хайдеггера і Ханни Арендт, Кьєркегора і Регіни Ольсен, 
Ніцше і Лу Саломе. Їх трагічну любов, яка надихнула мислителів  на створення 
різних шедеврів, що ними гордиться людство, письменник називає – 
філософією любові. З біллю в душі  описує життя таких відомих світу 
філософів, як  Мераба Мамардашвілі, Василя Розанова, Павла Флоренського, 
Миколи Гоголя, Лева Шестова, Миколи Бердяєва, Василя Зінківського, Дмитра 
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Чижевського та багатьох інших. Праці цих духовних лідерів стали 
безсмертними, хоча долі їх  були нещасними і в більшості - трагічними. Сергій 
Цьолух не просто розповідає. Він веде наукові дослідження по кожній видатній 
особі і через їх праці, які знає досконало, через їхнє духовне життя,  показує,  
які перед нами світові генії; які у них захоплюючі книги,  як вони мудро 
мислять, що душа читача від цього наповнюється новим благодатним змістом. 
Читати книги Сергія Тимофійовича – одна насолода, тому що він поєднав у собі 
декілька професій: історика, літературознавця, богослова, публіциста, але 
найголовнішими будуть -  філософія і письменство. Від природи він книголюб, 
палкий любитель мудрості, а ще й прекрасний дослідник і оповідач, ось тому 
його праці несуть  читачам радість і корисну  інформацію, надихають на 
творчість. Книги його науково-популярні, а коли говорити точніше, то його 
двохтомник - це справжня енциклопедія Мудрості, кладень знань і чудовий 
бестселер. Це також збірка людських долів, які розкриваються перед читачем у 
всій своїй величі, красі і трагізмі. Після їх прочитання людина вже не може бути 
такою, якою була раніше, вона обов’язково повинна стати іншою: розумнішою, 
добрішою і чеснішою,  
 Читач також познайомиться з сучасними проблемами філософії, історії 
релігії, богослов’я,  інших наук – все це присутнє в його працях.  Краще 
зрозуміє Нострадамуса, його прогнози на майбутнє. Познайомиться з 
проблемами холокосту, взнає, що в знищенні 3-х мільйонів євреїв в ровах, лісах 
і газових камерах, була  вина не одного Адольфа Ейхмана, як вважалося, 
зрадника і ката єврейського народу, якого за рішенням Ізраїльського суду 
повісили привселюдно, а й самих єврейських ватажків, котрі умудрялися за  
гроші і різні гітлерівські посади віддавати на смерть фашистам своїх братів по 
крові. В цих жахливих злочинах їх звинувачує Ханна Арендт – їх 
співвітчизниця, талановита письменниця, філософ і публіцист, живий свідок тих 
трагічних подій. Радують думки автора на сучасні проблеми нашого життя, до 
яких письменник ніколи не був не байдужим.  Його оцінки різним подіям в 
нашій державі можливо декому покажуться суб’єктивними, перебільшеними і 
такими, що несуть у собі критику, але то не біда, бо помилок у нашій Україні за 
роки незалежності назбиралося стільки, що для одного письменника, одного 
критика це буде крапля в морі. Критика його, як правило, доброзичлива,  
гумористична і направлена на виправлення недоліків, вона несе позитивну 
енергію.         
 З великим хвилюванням і зацікавленістю написана нова праця 
письменника – «Філософія апостола Павла». Це можна сказати його 
«Божественна комедія», «Пісня красоті небесній». Не озброєним оком видно, 
що автор великий знавець Біблії, історії християнства, богослов’я, філософії 
релігії.  У книзі є все: любов до біблійних героїв, їх трагічного життя, любов до 
християнської історії, до її творців – Ісуса Христа, апостолів Петра, Павла, 
Матвія, Іоанна, Луки та багатьох інших. З теплотою змальовані жіночі образи 
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Біблії, які вражають своєю духовною красою і мужністю. У центрі уваги автора 
у цій книзі є видатний історик християнства, мужній проповідник і учитель – 
апостол Павло. Про нього Сергій Тимофійович говорить як про найкращого 
старшого товариша: з любов’ю, зацікавленістю, повагою і гордістю за такого 
світоча філософської, релігійної і містичної думки. Це, мабуть,  найбільший 
авторитет Євангелій, після Ісуса Христа. Павло творець і популяризатор справи 
Ісуса – християнства, живий свідок тих жахливих подій, що відбувалися в часи 
римських імператорів – Тіберія і Нерона, Апостол Павло примусив історію 
розвиватися у тому напрямку, в якому накреслив його Христос. Павло не зрадив 
Ісусу жодного разу, як це зробив декілька разів апостол Петро, не відрікся, не 
схилив голову перед Нероном: він мужньо прийняв смерть від ката, як подобало 
християнському воїну. У книзі наче в кольоровому фільмі проходять перед 
читачем цікаві, хвилюючі і грізні картини євангельських часів, чути стукіт 
копит римських вершників, чути стогін людей від мук і смертей, повітря пахне 
попелом, людською кров’ю і потом. Книгу обов’язково потрібно прочитати, 
щоб поновити свої знання з біблійної історії, історії давніх часів, історії 
християнства, історії зародження і поширення Ісусової віри. Автор правдиво, з 
великою повагою змальовує християнських мислителів – Папія, Єгезипа, 
Юстина філософа, Юлія Африкана, Євсевія Кесарійського та інших, якраз вони 
були свідками тих жахливих подій, що відбувалися в Іудеї, Палестині, Єгипті, 
Сирії і Римі. 
 Цікавими вийшли статті про «Богослов’я і філософію», «Про кінець нашої 
історії», «Про Апокаліпсис», «Оріген – християнський філософ і богослов», про 
взаємозв’язки  науки і віри, Біблії й історії, та багато інших, у яких з наукових і 
християнських позицій розглядаються важливі питання людського буття. Читач 
з головою пірне у далеке минуле нашої історії, побачить її героїв і катів, 
познайомиться з видатними християнськими філософами, богословами, 
вченими й істориками. Звертається увага на пророкування Нострадамуса, 
Календаря Майя про кінець світу у 2012 році. На конкретних прикладах з 
історії, науки, філософії Сергій Тимофійович переконливо доводить, що ніякого 
кінця світу у 2012 році не відбудеться. А якщо таке дійство станеться, то це 
буде через мільярди років, і не від планети Нібіру, як твердять «провидці»,  а від 
вичерпання Сонцем своєї енергії. До цього часу людина настільки кардинально 
зміниться у моралі і культурі, настільки фантастичними стануть відкриття в 
науці, таким розвинутим буде технічний прогрес, що людина сама стане 
зацікавленою залишити планету Земля і переселитися на іншу, теплішу і більш 
родючу.  

 Читати книги нашого земляка – велика насолода. Вони захоплюючі, 
наповнені позитивною енергією, вони несуть знання людям. Книги дихають 
романтикою, теплотою, свіжими думками і чистими помислами. Сергій Цьолух 
– наш український філософ – екзистенціаліст, він справжній учень таких 
видатних майстрів філософської думки, як Микола Бердяєв, Лев Шестов, Іван 
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Ільїн, Микола Булгаков, Григорій Флоровський, Павло Флоренський, Григорій 
Сковорода, Микола Гоголь, Тарас Шевченко,  Дмитро Чижевський, Василь 
Зінківський й багатьох інших. Ми не говоримо про корифеїв зарубіжної 
філософії, які для нього справжні друзі і великі наставники. Взагалі рівень 
філософських знань в автора високий, він ґрунтовно опанував філософськими 
законами, категоріями, мовним апаратом, знає науку діалектику й майстерно 
застосовує її  для змалювання своїх героїв. Сергій Цьолух постійно тримає руку 
на пульсі філософських знань України, Росії, Європейських країн, добре 
знайомий із світовою філософською думкою. Ось тому, прочитавши його книги, 
читач стає розумнішим, мудрішим, стає прихильником філософського образу 
мислення. Для читача також стають рідними ті науки, яким присвятив своє 
життя шановний автор, а це – філософія, богослов’я, література, історія, історія 
релігій, мистецтво, астрономія, містика,  Біблія – Старий і Новий Заповіт.   

 
 

Михайло Каменюк – голова Вінницької обласної Спілки 
письменників України 

 
 
 

Філософія Апостола Павла 
                            

 
 

Ікона. Апостол Павло 
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Так сталося, що я знову повертаюся до апостола Павла, того самого Савла, 
про якого  розповідав у своїх книгах «Літо Господнє» і «Понтій Пілат вітає 
Клавдія». З Павлом важко розлучатися, боляче залишати його на самоті, без 
друзів, без релігійних громад, яких створив в усіх куточках світу; залишати без  
підтримки і надійної опори тієї віри, за яку поклав на Неронову плаху свою 
голову. Буде правильніше коли скажемо: це нам важко залишатися без нього, 
без його порад, застережень і підтримки, тому що цей велетень духу не лише 
нас з вами, а мабуть усіх людей планети не залишить у спокої. Таке його 
покликання, така його неспокійна доля. Павло був дивною людиною, фанатом, 
бентежним душею і серцем, обійшов половину світу і скрізь не давав людям 
спокійно жити: проповідував, лікував тіло і душі, переконував, закликав, вчив, 
сварився, писав послання, ворогів закликав до покаяння; прихильників і 
одновірців тішив теплими і щирими словами правди, яку розумів по своєму і 
завжди говорив, що щастя не тут, не на землі, не під ногами, а там, на небі, біля 
Бога – Ісуса Христа. І той, хто повірить його словам, хто прийме Ісусову віру у 
своє серце – обов’язково спасеться, інакше буде велика біда, буде трагедія, якої 
ще світ не знав,  якої не чули людські вуха і не бачили очі. 

Дійсно, апостол Павло така титанічна особа біблійної, чи  навіть світової 
історії, повз якої пройти і не помітити його нікому не вдасться. Він просто не 
пропустить нас, не похитнеться і не посторониться. Апостол стане перед нами 
наче живий у  своїй грізній величі і духовній красі, щоб засвідчити, що такі 
титани богословсько-філософської думки, такі подвижники християнської віри 
народжуються раз у декілька тисячоліть, вони є справжніми геніями людства і 
ніколи не зникнуть з людської пам’яті. Павло прийшов у цей світ навічно і своє 
місце не уступить нікому. Він примусить себе поважати і скаже про це чесно і 
відкрито. Апостол віддав своє життя не для того, щоб народи світи жили без 
віри і вели різні братовбивчі війні, а відав для того, щоб людство, завдяки 
Ісусовій вірі, змінило своє обличчя, витерло з нього бруд, заховало мечі і списи, 
вигнало гнів із серця і стало жити мирним, щасливим життям. Апостол хотів 
єдиного, щоб віра Ісуса була прийнята людством так, як  сам  прийняв: усім 
серцем, всією душею і на всі віки, бо вона є віра Христа, а ще вірніше – самого 
Бога.  Павло не був безпосереднім учнем Ісуса, не слухав його дивовижних 
промов, не входив в число Дванадцяти, навіть не був присутнім при його страті  
Але він апостол від народження, по крові і духу, і до самої смерті: так було 
накреслено долею, так було визначено Богом. Ісус самочинно обрав його своїм 
помічником,  простив йому гріхи за переслідування християн, за заколот по 
вбивству диякона Стефана, навіть простив зневагу до Бога, щоб зробити 
головним ідеологом християнства. Ісус не помилився у своєму виборі, а Павло 
своїм життям підтвердив, що вибір Христа був вірним і доленосним. Павлові 
промови, грізні послання не завжди були зрозумілими слухачам,  в них було 
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безліч протиріч, загадок і тих дивовижних таємниць, без яких апостол ніколи не 
обходився і які так  чарували  людські душі. 

 

                                  
                                                       Караваджо. Преображення Савла.  

 
 Більше того, ці промови часто суперечили самій суті промов і проповідей 

Ісуса, були такими незвичними, суперечливим, навіть «темними», сказаними не 
завжди вдало, задиркувато, тому часто викликали у слухачів неприйняття і 
навіть обурення. З Павлом  сперечалися, погрожували, садили у в'язниці, навіть 
били і сильно, але все було марним:  у своїй вірі,  своїх переконаннях він стояв 
так, що ніяка сила не могла його здолати. «Я більше мучився трудами, більше 
був в тюрмах, битий без рахунку, не раз дивився  смерті в лице. П’ять разів 
одержував по тридцять дев’ять ударів пліткою від євреїв; тричі мене били 
палюгами римляни; битий був каменюками; тричі був учасником корабельної 
драми і сутки провів у відкритому морі. Я постійно в дорозі, постійно в 
небезпеці… Виснажлива праця, безсонні ночі, голод і жага, на пів голодне 
життя, холод і нагота». (2 Кор. 11-23,29). Таким насправді було життя цієї 
героїчної людини. 

Релігійні громади, які він відвідував, а це переважно іудейського 
спрямування, не сприймали його промов, його ідей і навіть самого вигляду 
оратора, який часто був дивакуватим. Апостол навіть говорив не так, як би вони 
хотіли, і навіть не про те, що хотіли чути. Переважно говорив про своє, 
вистраждане у муках, що так сильно пекло, мучило і гнало по усіх світах. Павло 
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говорив про Ісуса розіп’ятого, про його воскресіння, його вічні справи, про 
християнську мораль,  людські цінності, про людські душі, що погрузли в гріхах 
по вуха. Павло зізнавався: «Законом я помер для закону, щоб жити для Бога. Я 
співрозіп'явся Христу. І вже не я живу, а живе в мені Христос». (Гал. 2-19). «Бо 
всі ви сини Бога по вірі у Христа Ісуса, Усі ви, у Христа хрестились, у Христа 
втілилися. Немає вже іудея, ні язичника, немає раба, ні вільного; немає 
чоловічої статті, ні жіночої: бо всі ви одно у Христі Ісусі». (Гал. 3:26). «А як ви - 
сини, то Бог послав у серця ваші Духа Сина Свого, волаючого» «Авва, Отче!» 
(Гал. 4-6). Своїми «темними» промовами, грізним виглядом апостол був повною 
протилежністю Ісусу, його учням, навіть протилежністю тим справам, за які 
віддав життя Ісус. І тим не менш християнська церква визнала в його особі 
боговдохновенного свідка Христа, великого вчителя Ісусової віри, її тлумачника 
і мученика, вірного подвижника, правдивого  історика раннього християнства. 
Місіонерські праці апостола зробили його головною фігурою 
первохристиянства, а його Послання стали невичерпним джерелом і духовним 
багатством всієї Ісусової віри: вони збагатили її, наповнили  благодатною 
силою,  надали привабливості і сили. 

 

               
                                               Ватикан. Площа святого Петра.               
   Павло більше інших Ісусових учнів  втілював у собі динамічну силу 

християнської віри, він виступав проти черствості, байдужості окремих її слуг, 
котрі замість прищеплення людям християнської моралі, самі ставали на шлях 
неправди і, часто - зради. Замість  зближення зі своїм народом, вони 
відривалися від нього і своїми вчинками шкодили вірі Христа. «Тільки через 
апостола Павла, - пише історик церкви Глубоковський, - Євангеліє Христове 
збереглося в апостольському віці і стало потім тією силою, яка преобразила 
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християнську історію». (А.Мень. Библиологический словарь в 3-х томах. 
М.2002. Т.2, с.332). Дійсно, незважаючи на певну формальну відмінність 
Євангелія Павла від Благої вістки самого Ісуса, він, апостол із Тарсу, став 
справжнім продовжувачем справи Христа. Павло першим переосмислив 
сотерологічну таємницю Ісусових Євангелій і розповів світу про перетворюючу 
силу Христової благодаті. Павло першим із усіх апостолів переборов 
традиційну косність Старозаповітних законів, богословсько-філософськи 
обґрунтував власну місію серед язичників і став прообразом християнського 
універсалізму в любові, свободі і власному житті. Це він зберіг для 
християнства Старий Заповіт, не давши книжникам і фарисеям відірвати його 
від християнської віри. Це він силою своєї волі переборов у ньому сухість, 
статичність, всілякі вікові обмеження, які заважали цій величній Книзі 
наблизитись до простого народу. І те, що для таких великих справ була 
покликана людина, язичник, яка не належала до справжніх учнів Христа, не 
чула його промов і не була при стражданнях, свідчить про здійснення пророцтва 
Ісуса про перетворення людини через Духа святого.  

Особистість апостола Павла для християнства має вирішальне значення. 
Більшість церковних істориків додержуються тієї думки, що Новий Заповіт 
складається із двох життєвих розповідей: про Ісуса і про головного ідеолога 
християнства – апостола Павла, який у званні апостола прийшов до Христа 
останнім. Вони навіть вирахували, що в книгах Нового Заповіту, у чотирьох 
Євангеліях, що описують земне життя і діяння Ісуса, 44 відсотки усіх 
розповідей належать Христу. Інші розповіді, а це більше 40 відсотків, автори 
священних книг присвятили апостолу Павлу. І лише у 16 відсотках розповідь 
ведеться про інші релігійні і не релігійні події біблійної і світової історії Без 
життєдайної діяльності апостола Павла серед язичеських народів, без його сили 
волі і відданості Ісусу, християнству загрожувала участь перетворитися в одну 
із багаточисельних іудейських сект. Але відбулося інше. Сталося те, що 
невеличка кучка християн, завдяки апостолу Павлу, у короткий проміжок часу 
перетворилася в універсальну, не знаючу ні географічних, ні національних, ні 
соціальних кордонів, всесвітню Церкву Христову. Ту церкву, яка в проповідях 
апостола Павла усвідомила свою місію і роль в історії людства. 

Павло вважається першим християнським богословом-філософом, що 
розтлумачив народу зміст Ісусової віри і її всесвітньо історичне значення. А ще 
закріпилася за ним слава, як за філософом містиком, котрий  не завжди в 
зрозумілій формі тлумачив різні події біблійної історії, наділяючи їх містичним 
змістом і власним духовним досвідом. В його посланнях ми чуємо голос свідка 
всієї біблійної історії, який зберіг для людства не тільки минуле християнської 
віри, але й заклав надійні основи для її розвитку в майбутньому. Павло сам 
турбувався про те, щоб його послання  були збережені для майбутніх поколінь, 
щоб вони пробуджували у людей думку і свідчили про Боголюдину. Ми повинні 
сказати, що слово філософія  у Біблії зустрічається лише один раз. Це в Новому 
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Заповіті у Другому Посланні апостола Павла до Колосян. Ось ці слова: 
«Стережіться брати, щоб ніхто вас не звів  філософією  і порожніми обіцянками, 
за переказами людськими, за стихіями світу, а не за Христом, бо в Ньому 
тілесно живе уся повнота Божества». (Кол.2,8). В даному випадку  поняття 
філософія Павлом вжито скоріше у негативному значенні, воно розкриває суть 
не біблійної філософії, не християнської, навіть не світської, скоріше апостол 
говорить про  філософію Платона і Цицерона, філософію грецьку і римську, які 
ніколи не говорили народу про Ісуса.  Ми чудово розуміємо, що Біблія – не 
підручник з філософії, не монографія і не філософська енциклопедія. У ній 
відсутні чіткі визначення, немає роз’яснень різних філософських течій, термінів 
і понять, немає роздумів з характерними для цієї науки проблемними 
ситуаціями, дискусійністю, особливістю стилю та аргументації. Але разом з 
тим, ті надзвичайно важливі теми богословського, екзистенціального, 
морального характеру, які закладені у цій книзі, мають доленосне філософське 
значення.  
                  У біблійній філософії є два автори, це Бог і людина; ось тому вона 
носить такий неспокійний характер і набуває доленосного значення. Якщо 
філософія Платона, Аристотеля,  Марка Аврелія, Плотіна говорила про людину, 
як про поняття, як про загальне, що немає конкретного визначення, то апостол 
Павло, навпаки,  показав людину у тілі і дусі. Він наділив її розумом, різними 
почуттями,  особливо любов’ю, повагою, а головне – вірою.  Він перший з усіх 
філософів заговорив про людину так, як ніколи ні до нього, ні після нього, 
включаючи сюди і екзистенціалістів,  не говорили. Бо та філософія, яку вивчав у 
Гамаліїла, розмовляла лише сама з собою, а не з людиною, любила себе, а не 
людину, і тлумачила світ у своєму вимірі. У своєму Посланні до Римлян, Павло 
говорить до своїх помічників такими словами: «Тож благаю вас, браття, через 
Боже милосердя, - повіддавайте ваші тіла на жертву живу, святу, приємну 
Богові, як розумну службу вашу, не туліться до віку цього, але перемініться 
відповідно вашого розуму». (Рим. 12, 1-2).  Апостол пропонує  слугам Божим не 
щадити себе в ім'я віри Христової, свої обов'язки виконувати сумлінно. В 
даному випадку Павло говорить про людину не так, як говорили античні  
філософи, для яких вона була «істотою без пір’я» (Сократ), або, згідно Діогена, 
«ощіпаною куркою», а говорить як філософ новатор, який в людині бачить 
особистість, наділену розумом, що має у серці віру. У цьому ж посланні ми  
читаємо й інше: «Любов нехай буде не лицемірна; ненавидьте зло та туліться до 
доброго; любіть один одного братньою любов’ю, випереджайте один одного 
шаною… Благословляйте тих, хто вас переслідує; благословляйте, а не 
проклинайте. Тіштеся з тими, хто тішиться, і плачте з отими, хто плаче. 
Думайте між собою однаково; не величайтеся, але наслідуйте слухняних, не 
вважайте за мудрих себе. Не платіть ніколи злом за зло, дбайте про добро перед 
усіма людьми». (Рим. 12, 9-17). Перед нами не що інше, як зразок християнської 
філософії, започаткованої самим Ісусом, а ще вірніше – християнської етики, 
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яка вміє говорити з народом теплими і щирими словами і так, що люди її 
сприймають серцем.      

 Особливість Біблії полягає ще й в тому, що вона має не монологічний 
характер, а діалогічний. Але цей діалогізм суттєво відрізняється від праць 
еллінських філософів - Платона чи Цицерона: він весь проникнутий  
елементами драматизму. Усі біблійні розмисли, які в чомусь збігаються з 
філософію – це переважно діалоги людського розуму і Бога. Але люди, що 
приймають участь у них, мають інше право ніж Бог; їх право – це  запитувати і 
підкорятися. Вони не критикують, не суперечать, не переконують свого 
авторитетного співбесідника, як  роблять філософи, а слухняно мовчать і 
прагнуть усвідомити те, що говорить їм Той, чия мудрість перевершує людську. 
Біблійне філософування свідчить, що найкраще на що здатна людина в 
присутності Бога – це  слухати про все, що говорить Творець, бо він говорить 
про вічні істини і про долю людини. Бог завжди виступає в особі мудрого 
філософа, він наставляє, вчить і примушує кожну людину слухатись його порад 
і настанов. Біблія - це Свята книга для християн і Книга мудрості для усіх 
людей. У ній закладені такі глибокі історичні, моральні, психологічні і 
філософські проблеми, які будуть вирішуватися не одним поколінням. Скажемо 
більше: якраз Біблія стала основою зародження і становлення всієї світової 
науки, в тому числі і філософії, тому що у ній втілена  вся людська мудрість, 
той всесвітній дух гегелівський дух, дух мудрості і святості, який закладений 
Богом і який вічно буде хвилювати людство, і наповнювати його життєдайною 
силою.  

Апостол Павло був грамотною людиною, навіть таким, що в розумовому 
значенні перевершував іудейських богословів. Його природний інтелект 
з’єднався з божою мудрістю, і був підсиленим Святим Духом. Павло чудово 
розбирався в усіх тонкощах як іудейської науки, так і греко-римської. Він 
виходець із середньо морської діаспори, народився в Тарсі, головному місті 
Кілікії, розвинутому центрі еллінської культури. Єврейське ім’я Павла було 
Савл, це еллінізована форма єврейського імені Саул. Він виходець із коліна 
Веніамінового, знаменитого іудейського роду, і названий на честь біблійного 
царя Саула. Батько Павла був фарисеєм (Діяння, 23:6), теж грамотною 
людиною, священиком і богословом. Павло виховувався у традиціях 
фарисейського благочестя. Від свого батька він одержав Римське громадянство, 
що свідчить про високий статус сім’ї, адже в той час рідко хто з жителів 
провінції мав статус громадянина Римської імперії. В Діяннях Святих Апостолів 
Павло говорить про себе так: «Я юдеянин, що родився у кілікійському Тарсі, 
вихований у цьому місті, у ніг Гамаліїла старанно навчений Закону отців». (Дії, 
22,3). Ці слова свідчать про те, що Павло навчався у знаменитого богослова і 
книжника Гамаліїла і навчався  Торі, але читав її не  на давньоіудейській мові, а 
в її грецькому перекладі – Септуагінті, тобто Старому Заповіті. В часи Павла 
цей переклад широко використовувався серед єврейської діаспори, і  мовою її 
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жителів переважно була грецька. Навчання проводилося хоч і в  рабинському 
дусі, але  прогресивного спрямування, тому давало свої плідні плоди. 

 

                      
                                       Імператорський Рим 
Павло також був навчений ремеслу – вмів шити палатки (Дії, 18:3). Якраз 

цей факт засвідчив, що він готувався стати рабином. Адже за навчання Святої 
Книги не можна було брати гроші, тому усі рабі заробляли собі на життя 
власною працею. У своїх посланнях Павло не раз згадує, «що ніколи не був 
тягарем для громади, завжди годував себе сам». (1 Кор. 9:13-15). Точних 
свідчень про те, чи був жонатим апостол Павло, чи мав дітей, у Біблії  не 
знайдемо. Відомо лише те, що святі мучениці Зінаїда Тарсійська і Філоніла були 
його рідними сестрами. Але поряд з вивченням Тори, Гамаліїл прищеплював 
своїм учням знання з греко-римської культури: філософії, літератури, релігії, 
риторики і мистецтва. Невипадково, що Послання апостола Павла написані 
живою грецькою мовою з вживанням арамейських слів і термінів,  у них 
присутнє філософське мислення апостола. Рідне місто Павла Тарс було одним із 
центрів еллінської освіченості і  поступалося у цьому відношенні лише 
Олександрії і Афінам. Нам невідомо в якому віці Павло покинув Тарс і 
відправився на навчання в Єрусалим; знаємо лише те, що вже після навернення 
Павло вимушений був повернутися на батьківщину, щоб уникнути 
переслідувань з боку своїх бувших соратників. Павло був молодшим за Ісуса на 
10, чи навіть на 20 років. У першій згадці про нього в «Діяніях» (7:58), Савл 
названий «юнаком». Історики припускають, що Павло разом з Ісусом 
знаходились в Єрусалимі в одні і ті ж  пасхальні дні.  

Давні перекази (Діяння Павла і Фекли. Апокрифи) зберегли пам'ять про 
зовнішність апостола Павла. На відміну від художників, які малювали апостола 
величним, могутнім, з гарним обличчям, міцної статури – Дюрер, Ель Греко, 
Рембрандт, Мікеланджело, Суріков – насправді Павло був середнього росту, 
худорлявим,  виглядав не зовсім гарно: лиса голова, низькі чорні брови, 
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горбатий ніс, густа борода. Але ті ж перекази стверджують, що в його обліку 
було багато привабливого і такого, що неможливо було відірвати свій погляд: 
великий чистий лоб, розумні очі, що проникали у людську душу, гарний голос, 
сива борода, яка надавала йому солідності і свідчила про мудрість. Особистість 
апостола була вся в контрастах. Енергійний, невтомний, здатний переносити 
найвищі фізичні і моральні труднощі, він в той же час був сором’язливим, часто 
впадав у відчай, постійно мучився якоюсь хворобою. Деякі біографи вважають, 
що на подобі іншим великим людям, таким як Цезар і Наполеон, Павло 
страждав приступами важкої хвороби, але якої – не повідомляють. Інші, 
навпаки, твердять, що «жало у тіло» - це не що інше як малярія, якою він 
захворів у болотистій місцевості Памфілії. 

 Апостол міг бути чуйним, ніжним, доброзичливим, але в той же час бував 
суворим, різким, особливо в суперечках про Христову віру, нетерпеливим і 
часто не витриманим. Під його привабливою зовнішністю ховалася нескорена 
воля, цілеспрямованість, стійкий дух і рішучість. Ці його риси проявилися під 
час корабельних аварій, коли своєю витримкою, розумними порадами Павло 
спас від неминучої смерті команду корабля і усіх пасажирів. Природа наділила 
його також почуттям гумору, завдяки чому він часто уникав насильства.  Але 
наша думка на зовнішність апостола Павла не збігається з Апокрифами. Із 
книги «Діяння Святих Апостолів», також з  «Послань» Павла перед нами постає 
зовсім інша людина, ніж  ми читаємо у невідомих пам'ятках. Перед нами постає 
чоловік вище середнього росту, з  відкритим обличчям, розумними очима, що 
дивляться в кожну душу і такий, що здолає усі перепони. Він зовсім не 
відрізняється від портретів названих нами художників. Це людина, яка жадана в 
кожному колективі, вона народжена бути учителем і вождем, вести за собою 
народ в ім'я Ісусової цілі. Адже не випадково язичеське населення 
малоазійського містечка Лістри, після виступу апостола,  прийняло йог за бога 
Гермеса, настільки сподобався їм проповідник. Жителі  полюбили його за 
зворушливу промову, зовнішню і внутрішню красу, відданість Ісусовій справі і 
повагу до них, простих трудівників. Це дійсно був  чудотворець у людському 
обличчі. (Діяння, 14,12). Як відомо, грецький бог Гермес був  красномовним 
оратором,  покровителем мандрівників і  проповідників, провідником душ 
померлих і мав гарну зовнішність.  
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Те що апостол Павло був мудрою людиною і розбирався в усіх тонкощах 

філософської науки, а особливо містики свідчить його природний інтелект, який 
з’єднався з божою мудрістю. Він сам говорив про себе: «Ми маємо розум 
Христа». Називав також себе «Апостолом язичників». Головний принцип своєї 
поведінки він сформував так: «Від усіх будучи вільний, я зробився рабом для 
всіх, щоб найбільше придбати. Для іудеїв я був, як іудей, щоб іудеїв придбати; 
для підзаконних – був як підзаконний, хоч сам підзаконним не будучи, щоб 
придбати підзаконних. Для тих, хто без Закону, - я був беззаконний, не будучи 
беззаконний Богові, а законний Христові, щоб придбати беззаконних. Для 
слабких, - як слабкий, щоб придбати слабких. Для всіх я був усе, щоб спасти 
бодай деяких. А це я роблю для Євангелії, щоб стати її спільником». (1 Кор. 
9:19-23). 

                                                        
                                      
 Для спасіння людей апостол Павло не шкодував ні сил, ні здоров’я, 

прагнучи знайти ключ до кожної стражденної душі. І потрібно сказати, що це 
йому завжди вдавалося. Про це свідчать тисячі, навернутих ним у християнство. 
Проповіді і послання апостола завжди були вміло риторично побудовані, хоча 
«у ниє є дещо тяжко зрозуміле, що неуки та не зміцнені перекручують». (2 
Петра, 3:16). Перекручення і незрозумілості були неминучі, коли мова йшла про 
проблеми буття, спасіння, преображення і життя у Христі. Над цими питаннями 
ламала свої списи уся антична філософія, з якою добре був обізнаний апостол. 
Павло прагнув передати язичникам  Боже об’явлення в дохідливій формі, для 
цього він говорив з людьми їхньою мовою, щоб ясніше донести Божу правду. 
Відомо, що мова  Сократа теж була мовою простого люду, тому вона така 
приваблива, зрозуміла і мудра.  У цьому відношенні Павло ніскільки не 
поступався своєму попереднику. Але часто слухачі його не розуміли. Вони не 
могли второпати, що хоче сказати цей проповідник, коли говорить такі речі: 
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«Адже ми знаємо, що Закон духовний, А я людина із плоті, продана в рабство 
гріху. Я сам не можу зрозуміти своїх проступків. Чого хочу, того не роблю, а те, 
що мені ненависне, роблю. І коли я роблю те, чого не хочу, це значить, що я 
визнаю правильність Закону. Але насправді це роблю не я, а живущий у мені 
гріх» (Рим.7:14-20). Павло був безкорисливою людиною. В кінці свого служіння 
під час прощальної бесіди з пресвітерами Ефесу в Мілеті він підняв свої 
мозолисті, загрубілі руки догори і сказав: «Ні срібла, ні золота, ні одягу я ні від 
кого не вимагав: самі знаєте, що потребам моїм і потребам моїх учнів служили 
мої руки. У всьому я показував вам, що тільки працюючи, потрібно 
підтримувати слабких, пам'ятаючи слова Ісуса: «блаженні давати, ніж 
приймати. Праця не прокляття, вона – благословенна». 

Навернення  апостола, що відбулося по дорозі в Дамаск, куди він йшов з 
місією  придушити поширення нової віри, зробило свій благотворний відбиток 
на все його подальше життя. З цього часу він став новою людиною – 
християнином. Щоб він не робив, де б не перебував, які б випробовування не 
проходив, він завжди буде звіряти свої вчинки з Ісусом Христом. У всіх його 
діях свідком йому буде Бог, «Якому служу духом моїм в благовісті Сина Його, 
що нескінченно згадую вас», скаже він у зверненні до римлян. (Рим. 1:9). Павло 
завжди був відповідальним перед тими, кого навертав у віру Христову; 
відповідальним перед людьми і церковними громадами за те, що вони не до 
кінця повірили в Ісуса, в його воскресіння. Апостол вважав себе «боржником» 
тих міст і країн, які ще не чули про Христа. «Я винен і Еллінам і варварам, 
мудрецям і невігласам», - скаже він, і винен якраз у тому, щоб навернути їх у 
Христову віру. (Рим. 1:14).  Як у всіх віруючих людей його покоління, відчуття 
близькості Ісуса, його скорого повернення на землю, було  у Павла нормою 
закону, причому такою, що не підлягала  сумніву. Він спішив, підганяв час, 
хотів якнайбільше  охрестити язичників, прийняти їх у християнську віру, 
поставити їх на шлях спасіння, перш ніж Ісус знову повернеться до людей, щоб 
втішити їх і спасти. Із книг «Діянь Святих Апостолів» ми взнаємо, що Павло 
навіть розробив програму, на зразок «стратегічного плану» по завоюванню світу 
для Ісусової віри. Заради її виконання він не щадив себе: ходив гірськими 
дорогами, плив на плотах, пройшов з палицею у руках тисячі кілометрів і 
скрізь, де б не побував, сіяв зерна правди про Ісуса і його святу справу. 
Скажемо так, що в житті цієї людини спокою не було: одні важкі мандри: 
створення релігійних громад, хрещення язичників, тікання від ворожих 
іудейських священиків, боротьба з хворобами, боротьба за кусок хліба. Але 
скрізь в апостола були друзі, скрізь його тепло приймали, давали притулок, а у 
відповідь Павло наділяв їх своєю любов’ю і незрадливою дружбою. І чим 
сильніша була вірність його учнів, тим лютішою була ненависть його ворогів. 
Звичайно, що для правовірних іудейських священиків він був порушником 
Мойсеєвого Закону, свято відступником і таким, що заслуговував 
найжахливішої кари, навіть самої смерті, тому робили усе, аби цього 
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«зрадника» звести зі світу. 
Не буде перебільшенням, коли скажемо, що навіть прибічники апостола 

Петра, прибічники інших апостолів, не завжди терпимо відносились до його 
плідної місіонерської діяльності, не схвалювали її і вважали, що Павло 
переходить грань і зазіхає на священні права своїх предків. А високоосвічені 
греки зустрічали його проповіді сміхом, часто з каменюками, як це було в 
Афінах і в інших містах. Діставалося йому в Лістрі і в Ефесі, де розлютовані 
язичники хотіли забити його на смерть і лише за те, що проповідував «Христа 
розіп'ятого».  Щоб засвідчити, який був розум апостола Павла, його знання 
богословських питань і філософії,  наведемо приклад його зустрічі з 
безбожниками у  тодішньому центрі освіти і філософії - Афінах, про що 
розповідають «Діяння Святих Апостолів». (Дії,17:16-34). У «Діяннях» 
говориться, як очікуючи своїх друзів «Павло збунтувався духом при вигляді 
цього міста, наповненого ідолами». Можемо собі уявити стан віруючої людини, 
істинного християнина в цьому розбещеному язичеському капищі. Павла не 
прийняли з розкритими об’ятями, бо для жителів цього міста він був людиною з 
іншої планети. Тому, розмовляючи з ним в синагогах, на площі міста, еллінські 
мудреці хотіли взнати, який насправді розум прибулого мандрівника, і чим він 
може здивувати їх. «Деякі з епікурейських і стоїчних філософів стали 
сперечатися з ним; і одні говорили: «що хоче сказати цей балакун?», а інші: 
«здається, він проповідує про чужих богів», тому що він благовістив їм Ісуса і 
воскресіння».  Павло не розгубився, не здався, не відступив. Він сміливо 
вступав у дискусію з мудрецями і простою, доступною мовою розповів їм про 
справжнього Бога – Ісуса Христа, про його вчення, про воскресіння і про суд 
Божий.  Після цієї розмови, яка показалася філософам дивною,  його  запросили 
для виступу в Ареопазі, щоб Павло більш ширше висвітлив вчення свого Бога, 
про якого вони нічого не чули і якого не знають.  «Афіняни всі і живущі в них 
іноземці ні в чому з охотою не проводять час, як у тому, щоб говорити, або 
слухати щось нове». Зрозуміло, що новоприбулий проповідник своїми 
розмовами їх здивував, тому афінянам не терпілося послухати дивного оратора.   

Апостол Павло зовсім не розгубився. Він спокійно став посеред Ареопагу і 
сказав: «Афіняни! По усьому бачу я, що ви як би особливо набожні. Бо, 
проходячи і оглядаючи ваші святині, я знайшов і жертовник, на якому написано 
«невідомому Богу». Його-то, Котрого ви, не знаючи, шануєте, я проповідую 
вам». Апостол розпочав свою промову не із звинувачення «нечестивих 
ідолослужителів», не з вихвалянь на адресу «богоборців і беззаконників», навіть 
не з вихваляння справжнього Бога – Ісуса Христа. Він розпочав з похвали 
славним афінянам за набожність і запропонував зробити їхню віру 
привселюдною. Павло проповідував не нове, що знищує старе, а нове, що 
перетворює старе, наповнює його новим змістом і новою силою. У своєму 
виступі апостол не зачіпав змісту грецької філософії, не торкався слабких сторін 
відомих йому вчень епікурейців і стоїків. Він розпочав свій виступ з того, що 
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показав шлях для взаєморозуміння між християнами і язичниками. Апостол 
звернув увагу греків на їх особливу набожність, на їх здатність шанувати і 
любити Бога, навіть не знаючи його. Дивовижне твердження Павла про 
«невідомого Бога» стало ніби містком, що з’єднує  один культурний світ з 
іншим і дає можливість перебороти віковічну неприязнь язичників і християн. 
Відрадно, що серед афінян знайшлися люди, які перейшли цей міст, перебороли 
свою неприязнь до іншої культури. 

 

                
                                                    Храм Артеміди 
 Одним із перших був Діонісій Ареопагіт, який пізніше прославився 

завдяки своєму двійнику – знаменитому християнському мислителю Петру 
Іверу, що увійшов в історію духовної культури під призвіщем Псевдо-Діонісій 
Ареопагіт. Павло, добре знайомий з ідеями афінських філософів, зовсім не мав 
на увазі хвалитися їх мудрістю. В його очах язичеська мудрість – це «безумство 
перед Богом», тому що у ній немає ні любові до Бога, ні страху Божого. Вона 
наче духовна сліпота і нездатна привести людей до спасіння. Проте у ній є 
багато суєтності і лукавства, в яких християнству легко віднайти сліди 
епікурейців. Для Павла послідовники Епікура – це не духовні люди, а 
«душевні», бо вони керуються не стільки самим духом, скільки своїми 
почуттями. Їх мета наступна: «Станемо їсти і пити, бо завтра помремо» (1 Кор. 
15, 32). Вони обмежені і вважають безумством все, що виходить із Духу 
Святого. Вони нездатні зрозуміти багато чого, тому що розум їх обмежений, бо 
вони бездуховні. Їх розмисли основані лише на людській мудрості і в цьому їх 
слабкість. Справжня мудрість, на думку апостола, будується на силі Божій, а не 
на людській. 

Павло не хвалить мудрість свого віку, чи мудрість правителів, він 
проповідує премудрість Божу, причому цю премудрість не приписує собі, бо 
твердо знає про її особливу, богом дану природу. Тільки милість Божа дозволяє 
йому доторкнутись до неї. Коли б усі люди були  причетні до неї, щиро вірили в 
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Бога, то Ісуса Христа не розіп'яли б, говорить апостол. У своєму виступі Павло 
піднімав питання боготворіння світу, єдності людського роду, єдності одного 
Бога, а не різних богів, і що не повинно думати, що Бога можна порівняти з 
золотом, чи сріблом, чи навіть каменюкою, майстерно виготовленою 
скульптором.  Павло підтвердив своє іудейське походження, походження усіх 
людей світу від єдиного Бога, який «Від однієї крові сотворив весь рід 
людський для розселення по усій землі», що Бог недалеко від нас, «бо ми Ним 
живемо, і рухаємось і живемо», присягнув вірі своїх батьків. Закінчив апостол  
промову закликом до покаяння, мотивом якого має стати суд над світом «за 
допомогою передбаченого Богом Мужа», тобто Ісуса Христа, якого він 
воскресив з мертвих. Але не встиг апостол навіть назвати імені Ісуса Христа, як 
слухачі, почувши про «воскресіння мертвих», стали насміхатися над ним. Деякі 
стали нетерпеливо вигукувати, що «послухаємо тебе іншого разу». Насміхались 
переважно епікурейці, філософія яких  відкидала ідею воскресіння з мертвих. 
Частина присутніх віднеслися до проповідника терпимо, але більшість його не 
підтримала, навіть не дала можливості закінчити  промову. Павло за один раз не 
навернув  афінян в істинну віру: не вистачило красномовності, переконливості, 
конкретних фактів, логічної досконалості. Але на цьому виступі місія апостола 
не була закінчена, бо його мета носила  інший характер. Своє покликання Павло 
вбачав у тому, щоб протягнути руку кожній заблудлій людині, незалежно яку 
вона посаду займає у житті, якого світогляду дотримується. Апостол 
усвідомлював, що віруюча у Христа людина не потребує такої філософії, яка 
відвертає її від   християнства, не наближає до Бога, не служить справі 
Богопізнання і усвідомлення свого місця в історії.  

 Павло не належав до мислителів, що займаються суто філософськими 
проблемами. Також не ставив собі за мету створити таку впорядковану систему 
суми християнської теології, яку пізніше створив Фома Аквінський. І діяв це по 
тій простій причині, що під час його апостольства християнська богословська 
думка робила свої перші кроки і ще передчасно було говорити про таку справу. 
Лише в «Посланні до Римлян», в якому Павло говорить про гідність 
християнської віри і висловлює сутність свого євангельського вчення, теологи 
віднайшли в ньому деякі риси систематичності, навіть назвали «Послання» 
богословсько-філософськими трактатами. (У. Баркли. Толкование послания к 
Римлянам. М.1980. С.12). Місія апостола Павла була іншою, більш 
відповідальною, а тому  небезпечною і навіть трагічною. Павло балансував між 
життям і смертю, він прекрасно розумів, що його місія по пропаганді Ісусової 
віри дратує правителів, дратує іудейських священиків, не дає спокійно спати 
різним філософським балакунам: стоїкам, паріпатетикам, епікурейцям, софістам  
та багатьом представникам інших філософських шкіл. Апостол знав, що  рано, 
чи пізно йому доведеться розплачуватися за христову віру власним життям, але 
це його не лякало. Павло за своєю природою мислитель – полеміст, навіть 
філософ – дидактик. Його богословські і філософські ідеї формуються 
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виключно з конкретних випадків життя, з життя  його місії. Усі вони пов’язані з 
тією духовною і соціальною атмосферою життя, що панувала в перших 
християнських громадах, звідси і та полемічність, той гострий діалогізм, 
домінуючий у переписці з різними громадами і своїми учнями. Павлові 
послання – це не тільки філософські, чи богословські трактати, це скоріше 
філософсько-богословські роздуми і поради релігійним громадам з тих чи інших 
питань, це роз’яснення і поширення того вчення, що одержало назву - 
християнства. 

 За роки свого апостольського служіння Павло написав чотирнадцять 
послань і всі вони датуються від 46 по 63 рік. Це найбільш плідні роки його 
неспокійної діяльності. Здавалося б, що така геніальна людина, полум’яний 
проповідник Ісусових Євангелій, тонкий знавець Старого і Нового Заповітів, 
прекрасний психолог і мислитель за своє життя міг написати значно більше. 
Але, якщо ми приймемо до уваги, що головна його діяльність полягала не в 
написанні релігійних книг, хоч і це було важливим, а виключно в тому, щоб 
донести до усіх людей світу ту Благу Ісусову Вістку, що зветься Євангелієм: 
створювати церкви, навертати людей у християнську віру, роз’яснювати Ісусове 
вчення, переконувати, що Ісус Христос є не тільки Син Божий, про якого 
сповіщали пророки, а сам Бог, то стане зрозумілим, що свою місію він виконав з 
честю. Воскресіння Ісуса, Павло розглядав як доказ того, що Христос є сином 
небесного Бога, який має повернутися на землю і судити всі народи світу, чи 
дотримуються вони його заповідей, чи живуть за християнською мораллю. 
Послання апостола Павла – це не тільки енциклопедія християнської культури, 
документи історичного значення, це перш за все історичні свідчення про життя, 
воскресіння і божі справи Ісуса Христа. Не випадково, що  вони увійшли в 
священну книгу – Біблію. Вони також були  складовою частиною  його 
місіонерської діяльності і переслідували одну мету: просвіщати народ, залучати 
язичників до справжнього Бога. Також з їх допомогою апостол продовжував 
керувати життям тих громад, які він створив. Павло взяв собі за правило писати 
не старішим громадам, які краще розумілися в Ісусовій вірі, а усім віруючим 
людям, чим підкреслював їх загальну участь у Божій справі. Але крім загальних 
порад, рекомендацій і втішань, в посланнях проглядається ніжна постать самого 
проповідника, тонкого, делікатно, грізного і нескореного. Можна сказати так: це 
сповідь його нескореної душі перед світом. Павло розповідає про себе такого, 
що читач не може залишатися до нього байдужим; не може бути таким, яким 
був до цього. Павлові Послання перетворюють людину, надають їй нової сили, 
духовної краси. Вони стають окрасою всього Нового Заповіту,  хвилюючим 
документом біблійної історії.  
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                             Караваджо. Розп’яття апостола Петра. Рим.                   
Павло турбувався не за форму своїх послань, а за те, щоб донести до людей 

Благу Вістку і свої сокровенні думки. Читати його Послання не то що корисно, а 
необхідно, бо вони збагачують наші знання про історію раннього християнства, 
про давніх людей, їх культуру, побут, естетику, релігію і мораль. Біблійний дух 
і неспокійний темперамент Павла давали йому можливість писати так, як 
вважав за потрібне: простою, але соковитою мовою, в ній зустрічаються  гострі 
вислови і не звичні слова. «Тарсянин володів неабияким літературним талантом, 
- пише Олександр Мень. Багато його виразів, таких як «Жало в тіло», «немає ні 
елліна, ні іудея», «буква вбиває, дух животворить», «хто не хоче трудитися, той 
і не їж» та інші стали крилатими». (А.Мень. Библиологический словарь. Т.2. С. 
326). Іудеї вважали Павла відступником, зрадником Закону, а язичники часто 
називали божевільним. Його гонили із міста в місто і дивились на нього, як на 
«сміття для світу», як на «прах всіма зневажаючий». (1 Кор. 4:13). Він добре 
розумів, що проповідь про Хреста для Еллінів є «безумство», а для Іудеїв 
«спокуса». Павло скрізь називає Іудеїв першими, оскільки їм даровані певні 
привілеї і на них покладена особлива відповідальність. Їм першим було ввірене 
Слово Боже, вони першими мали Закон і здійснювали служіння в храмах. Через 
їх сім’я, сім’я Давидове, прийшов у світ Месія. Зрозуміло, що Павло їм першим 
проповідував Євангеліє, але те, чого від них зазнав – запам’ятав на все життя. 
Іудейські священики переслідували його скрізь, де б він не ходив; підбурювали 
народ бити Павла камінням, це вони, за наклепом, посадили його у Римську 
в'язницю. Але й там, у тюрмі, Павло не сидів без діла, він проповідував 
Євангелія іудейським начальникам, надзирателям і усім, хто приходив 
провідати його. (Діяння, 28:17, 23). Якраз виступом апостола перед іудеями, які 
слухали його не зовсім уважно, майже не вірили його словам, закінчуються 
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Діяння Святих Апостолів. Апостол сказав їм: «Вухами станете слухати, але не 
почуєте нічого; очима дивитися будете, але не побачите нічого», тому що 
загрубіло серце цих людей, і Бог забрав у них розум. 

Ми хотіли б також прояснити ще одне хвилююче питання Павлової 
християнської науки -  проблему містики апостола Павла, яка відіграє в його 
працях важливу роль. Коли ми говоримо, що апостол був містиком, то ми маємо 
на увазі його релігійний досвід, який він щедро  передав людству. Містика, 
містицизм – це грецькі слова,  вони  означають таємницю, прихованість, 
загадковість і таке, що не передається словами і не може бути збагненним 
людським розумом. Містикою часто користуються  віщуни, ворожбити і  ті, хто 
вважає себе наближеним до Бога. Не буде перебільшенням, коли скажемо, що 
третина біблійних книг, як Старозаповітних, так і Новозаповітних основана на 
цій науці. Яку б сторінку ми не відкрили, обов'язково попадемо у світ містики. 
Для євангелістів містика така ж  реальна справа, як реальний світ і події в 
ньому.  Навіть поєдинок Ісуса Христа з дияволом, що так талановито переданий 
євангелістом Матвієм, вчені називають містичною подією, яка не вкладається в 
людський розум і не може бути розгаданою. (Мат. 4, 2-11). Для Павла містика 
була необхідною, вона давала йому змогу говорити про такі речі, які в 
реальному житті ніколи не відбуваються, але це його ніколи не соромило. 
Більше того, він користується нею майже на кожному кроці, бо це його спосіб 
мислення і нормальний спосіб життя.  Його містика – це  шлях не стільки 
наближення до Бога, а ще вірніше – до Ісуса, якого Павло ототожнював з Богом, 
скільки входження у самого Христа.  

Павло своє життя не мислить без Ісусового, він увійшов у Христа, а Ісус 
увійшов у Павла і лише для того, щоб апостол проповідував його віру, вчив 
жити за своїми законам. Містиками також називають тих, хто на грань між 
земним і небесним, між тимчасовим і вічним дивиться як на вже переборену 
межу, за якою розпочинається інше життя. І навіть, залишаючись серед земного, 
реального, але тимчасового світу вони відчувають свою належність до 
потойбічного, до вічного, не знаючого ні початку, ні кінця. Неозброєним оком 
читач бачить містичні ідеї апостола Павла. Це помирання і воскресіння з 
Христом; преображення віруючих; богосинівство у буті і Богові; богосинівство 
в Ісусі Христі і в Богові; воскресіння і відродження та багато інших. Павло 
навіть дозволяє собі говорити таке, що у слухачів викликає подив. Він пише 
критянам , що «він їх отець, бо народив їх у Христі благовісництвом», тоді як 
інші, котрі наче «печуться» про них, можуть зазіхати лише на роль наставників. 
(1 Кор. 4:15). Так само він називає галатів своїми дітьми, для яких він знову 
перебуває у муках народження, доки у них не виявиться Христос. (Гал. 4:19). 
Називає Онисима сином, якого родив в ув’язненні.   

    Його звучне поняття «родив» завжди відноситься до того факту, що він 
їх отець лише віри, а не тому, що вони заново родились. Хрещення, яке у 
відповідності послання до римлян означає «погребіння і воскресіння із мертвих 
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Христом», тоді як в Посланні до Тита (3:5) воно вже має назву «банею 
відродження». У Павловій філософії багато «туманних» висловів і коли б їх 
співставляти, то не важко  помітити, що вони часто суперечать один одному. 
Зміст їх часто носить алегоричний характер, але мета завжди одна: залучити 
людину до Бога. «Хто не родився від води і Духу, не може увійти в Царство 
Боже» (1 Пет. 1:23). Або ще: «Всякий, народжений від Бога, не робить гріха». (1 
Ін. 3:9). 

                         
                                             Ікона Апостоли  
                               
Твердження Павла, що той, хто у Христі, є «нова твар» зовсім не має 

ніякого відношення до народження заново. Той, хто володіє буттям у Христі є 
новим творінням лише тому, що він помер і воскреснув у Христі і вже належить 
до «нового світу». Містика єднання з Христом у Павла має ще одну дивну 
особливість. Вона повністю реалістична. Буття у Христі розуміється ним не як 
формальна участь в духовному бутті Христа, а як реальне відчуття разом з Ним 
у Його смерті і воскресінні. Важливого значення надавав він хрещенню людини. 
Для нього буття у Христі, а також помирання і воскресіння з Ним починаються 
якраз з хрещення. Хрещений у Христі з'єднується з Христом однією тілесністю і 
з іншими, такими як сам. Усі вони терплять разом з Христом смерть і 
воскресіння. Для Павла хрещення розуміється як необхідна подія, причому 
передана ним так переконливо, що деякі в Коринфі хрестилися не за живих, а за 
померлих, щоб через таку заміну поширити на них спасенне дійство своїх 
таємниць. Ми ніде не зустрінемо, щоб Павло боровся з забобонами, містикою, 
навпаки, він всіляко поширює їх серед своїх слухачів, використовує їх для того, 
щоб швидше «зачарувати» людину, охрестити її, і зробити віруючою у Христа. 

Хрещення давало можливість Павлу відпускати  гріхи і наближати людей 
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до Ісуса, а також право на участь в славі Христа, яка розпочнеться з Його 
пришестям. Для нього хрещення, це погребіння і воскресіння з Христом, тому 
що воно відбувається в ім'я Христа, який був похоронений і воскрес. Воно 
здійснюється також для того, щоб містика буття у Христі розглядалася як 
спасіння. Дивно, але це правда: події хрещення Павло майже не приділяє 
якогось особливого значення. Церемоніал для нього, в даному випадку, не існує. 
Для апостола зовсім не важливо, хто хрестить: чи він власноручно, чи хтось 
інший проводить це дійство. У Першому посланні до Критян  (1. 14:17) він 
пише, що сам він хрестив у Коринфі, але мало. Христос послав його не 
хрестити, а проповідувати Євангеліє, що й він добросовісно робить. Ми 
спробували вияснити, звідки Павло узяв свої ідеї по Євхаристії,  хрещенню 
людей, спільності цієї події з померлим Христом і встановили, що все це 
запозичене ним у Старозаповітних книгах. Трапеза Ісусова, про яку він 
розповідає у Першому посланні до критян, і яку відносить до спільності з 
Христом, Павло порівнює з ходінням ізраїльтян, під проводом Мойсея, під 
хмарами і перехід через Червоне море, як хрещення Мойсеєм ізраїльтян. Цими 
подіями хрестився як Мойсей, так і весь народ Ізраїля. Вживання мани небесної 
і прийняття води, що стрімко потекла із скали, стають аналогом їжі і прийняття 
води на трапезі Господній. 

Апостол свідомо робить містикою ті події, що пережив весь іудейський 
народ, пережив Мойсей і які самі учасники цих подій не називали містикою. 
Для них це була просто правда, причому така, що не підлягала сумніву. Павло, 
навпаки, перетворює цю подію у велику таємницю, у дійство всесвітнього 
значення. В його розумінні містика – це те, що не суперечить Христу, а що 
передає події Його життя в зрозумілій, хоча і в загадковій формі. А як вона 
створюється, як  здійснюється, для  Господа  значення не має. Павло вміло 
пов’язує хрещення і Євхаристію зі своєю містикою єдності з Христом і пояснює 
їх, виходячи  з цієї містики. Ми бачимо, що така містика – єдності з Христом, - є 
тим центром, навколо якого обертаються усі його думки. І що таємниці, про які 
говорить,  не є простий збіг історичних подій, які осторонь стоять від його 
вчення, а що вони є невід’ємною часткою його віри. І щоб не говорив апостол 
Павло своїм слухачам, які б не наводив приклади із Біблії, він завжди буде 
дотримуватись тієї ідеї, що його свідчення, аналоги, думки не те що не 
суперечать славі Христа, навпаки, вони цю славу поширюють. 

Відомо, що послання Павла написані з тих, чи інших подій життя самого 
апостола і життя релігійних громад. У них немає стрункого викладення його 
вчення – філософії, чи містики, чи богослов’я. Такого завдання перед собою 
Павло не ставив. Він передавав свої думки так, як був навчений, як вимагали 
обставини, і як вважав за потрібне. Але у його посланнях читач знайде 
проблеми філософії, містики, віри, проблеми самого життя і діяльності людини 
по вивченню і поширенню ідей Ісуса Христа. У своїх промовах, які є зразком 
ораторського мистецтва євангельської доби, Павло піднімав питання життя і 
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смерті, смерті і воскресіння, правди і брехні, стійкості у вірі, розкриттю 
ворожих поглядів на справи Ісуса  і скрізь показав себе мудрою людиною, 
талановитим проповідником, виданим учнем Ісуса Христа. Він був і 
залишається на усі часи захисником мислення в християнстві. І знання, які 
виходять від Духу Святого він ставить вище самої віри, яка затверджує свій 
авторитет на переказах. Зміст його проповідей – це правда, це істина за яку він 
готовий заплатити своїм життям. І коли він йде на обмеження свободи у своїх 
діях, то лише на таке, що виходить із заповідей любові, а не лише авторитету. 
Своїм життям Павло доказав усім віруючим людям., що христовій вірі нічого 
боятися мислення, бо вони тотожні. Християнство може стати живою істиною 
лише в тому разі, коли в його рядах постійно будуть з’являтися мислителі, які, 
залишаючись у Дусі Ісуса, здатні висловити віру у Христа в категоріях 
світогляду своєї епохи. Мабуть тому  проповідницька  творчість апостола Павла 
залишається зразком філософсько-богословської мудрості для  людей усіх 
поколінь і усіх народів.  

У другому посланні до Тимофія Павло зробив підсумок своєму життю, він 
сумний  і  оптимістичний: «Що стосується мене, життя моє вже на олтарі, час 
розлуки настав.. Я добре провів бій, я пробіг усю дистанцію, я був вірним 
правилам. І тепер мене чекає приз – вінок праведності, який вручить мені 
Господь в той День, а Він – праведний Суддя. І Вручить його не тільки мені, але 
й всім, хто з любов’ю чекає його повернення»  (2 Тим.: 6-8). 
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 Апостол Павло – видатна постать Біблійної історії 
 

           
                        Ель Греко. Апостол Павло                                                   

        Писати про апостола Павла — завдання не з легких. Це якраз та постать 
світової історії, яка зрушила  з місця цю історію і змусила розвиватися у тому 
напрямку, в якому накреслив  Христос. Павло - один із авторів Новозаповітної 
історії, він написав чотирнадцять послань, всі вони увійшли в церковний канон 
як незаперечні  свідки  зародження і поширення християнства. Усі вони 
направлені конкретним адресатам з проблем християнської віри. Вчені 
придержуються тієї думки, що всі вони були написані через 20 років після 
розп’яття Ісуса Христа. Цінність Послань і листів полягають в тому, що вони 
являють собою ранній досвід богословського осмислення і узагальнення 
Ісусових ідей. Це була його інтелектуальна праця по розкриттю змісту 
Христової віри і встановленню своєї чіткої позиції до неї. Чимало давніх та й 
сучасних істориків церкви відгукувалися про нього негативно : не те що із 
злобою,  просто називали його біснуватим  у питаннях віри.  Навіть Гітлер 
жалкував, що не він стратив цього бентежного чоловіка, бо газова камера була б 
для нього в самий раз. Головний фашист звинувачував апостола в тому, що 
своїми трьома подорожами і проповідями він розвалив могутню Римську 
імперію. Негативно відзивався про нього і Фрідріх Ніцше,  назвавший його 
жерцем, що розвалив замисел Ісуса.  

Видатні історики світу такі Глубоковський, Гарнак,  Болотов та інші писали 
про нього, як про людину, якої сила духу, наполегливість, розум вивели 
християнство з маленької, нікому невідомої Галілеї на неосяжні простори  
планети і зробили офіційною релігією. І потрібно сказати, що світ зачарувався 
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цією релігією. Знаменитий Альберт Швейцер, лікар і філософ, лауреат Нобелів-
ської премії стояв на колінах перед портретом апостола Павла в Мюнхенській 
Пінакотеці, бо художник Дюрер не погрішив проти правди, написавши його 
таким, яким він був насправді. Низько схиляли свої голови перед апостолом  
такі видатні світу вчені, як Ейнштейн, Ренан, Гарнак, Пітраус, російські 
богослови Лопухін, Глубоковський, Мережківський та інші, які стверджували, 
що Павло просунув далеко вперед той могутній дух, той світовий початок, що 
був закладений в Ісусових Євангеліях. 

Павло завжди згадував, що серед  своїх співвітчизників, які вивчали Старий 
Заповіт, він був найвірнішим, найнетерплячішим і найретельнішим. Ці риси 
характеру привели Його в стан ворогів Ісусової віри. Тому зовсім не дивно, що 
під час переслідування християн, катування молодого диякона Стефана, Павло 
був на боці ворогів і навіть підбурював їх до цього.  У листах християнам 
Галатії апостол  писав: «Ви, звичайно, наслухались про те, як я жив, коли був 
іудеєм. Я нещадно переслідував і знищував Церкву Божу. Я перевищував в 
іудействі багатьох своїх ровесників, будучи запеклим прихильником моїх 
батьківських традицій. Але Бог вирішив, по своїй великій милості, вибрати мене 
від утроби матері і явив мені свого Сина, велів мені благовіствувати про Нього 
усім народам. І тоді я ні до кого із людей не звернувся за порадою, не пішов в 
Єрусалим до апостолів, що переді мною були, а пішов в Аравію і знову вернувся 
в Дамаск». (Гал. 1, 13-17). 

Але історія розпорядилася інакше: із головного гонителя християнства, 
Павло став його нескореним захисником. Перелом у його житті відбувся по 
дорозі в Дамаск, куди  направлявся на знищення церков і арешту їх пресвітерів. 
Він сам згадає, що Бог тоді відкрив для нього свого Сина, - Ісуса Христа, який  
повалив Павла на землю, перевернув  його життя, і з гонителя церкви зробив 
захисника і вчителя. Так з волі Ісуса у християнство прийшла людина, яка 
силою духу підняла це вчення на світовий рівень. Павло був генієм, видатним 
мислителем, першим християнським богословом, розповівшим про Ісусове 
вчення  в такій формі, що світ все зрозумів  і без всіляких застережень пішов за 
ним. Вістку про Ісуса Христа, про загадкову і дорогу його серцю Біблійну 
історію він пронесе через  своє життя. Навіть перед смертю зізнається, що його 
життя - то важкі муки і радість поширення Ісусової віри. 

Павло ніколи не зустрічався з Ісусом, не слухав Його чарівних промов, але 
своїм внутрішнім зором бачив Його, відчував Його присутність, підтримку і 
втішання. Христос  обіцяв людям, що після своєї смерті  невидимо буде 
присутній серед них, відкриватиметься їм через Духа Святого, і це 
здійснювалося для багатьох людей, в тому числі й для апостола Павла. Почуття 
близькості Ісуса  було  для нього настільки загостреним, що  постійно здавалося 
: Ісус  таки прийде на землю, щоб подивитись, як поширюється серед народів 
світу Його віра. Це почуття спонукало апостолів відправитися у далекі місії для 
завоювання невіруючого світу.  Своє завдання вірні учні Ісуса виконували на 
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відмінно. Павло був апостолом свободи, він вчив, що настав такий час, коли 
релігія Закону і пророків проходить і до неї повернення немає. Людина не може 
постійно жити старими догмами, які  не те, що не врятують, навіть надії не 
дають на порятунок. Тільки Христове вчення, підкреслював Павло, дає надійні 
орієнтири кожній людині: вони істинні, вічні і обов'язкові для людства. «Закон 
мене умертвив, і я помер для Закону, щоб жити для Бога. Я розіп'ятий разом з 
Христом, і живу вже не я, а живе в мені Христос. І поки я живу на землі, я живу 
завдяки вірі у Сина Божого, який полюбив мене і віддав себе в жертву заради 
мене». (Гал. 2, 19-20). Спасіння, - говорив Павло, - є об'єднання людини з Богом. 
І якщо це відбувається, то кожен народжується знову. Тому що тільки через 
віру, через єднання з Богом людина одержить той духовний дар, ту повноту 
єдності, до якої спрямовував своїх учнів і слухачів Христос. Ісус відчинив свої 
двері кожній людини,  воля її увійти у ці двері чи зачинити їх. Людина, якою б 
сильною і мудрою не була, сама не може з'єднатися з вічним. Бог сам приходить 
до неї, відкриває їй своє обличчя, бере за руку, веде у цю вічність, у своє 
царство небесне, якщо, звичайно, вона цього заслуговує. 

 

              
                                             Ватикан 
Після важких і довгих місій дорогами Сірії, Греції, Македонії стомлений 

апостол говорив людям: «Я хочу, брати, щоб ви знали: Радісна Вістка, яку я вам 
благовіствував, - вона не від людей. Бо я не прийняв, ні навчився її від людини, 
а відкрив її мені сам Ісус Христос» (Гал. 1, 11-12). Розп'яття Ісуса було для 
Павла великою трагедією, яка зробила відбиток на подальшу його долю. Тому 
зовсім не дивно, що апостол часто підкреслював: «Я готовий померти, щоб бути 
з Христом, але я винен людям: і іудеям, і еллінам, і варварам, і всім останнім». І 
ми знаємо, що Павло сповна віддавав своє життя служінню Божої справи, за що 
щедро йому відплатила одна тільки смерть. 
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Апостол не тільки проповідував. Скрізь, де він проходив, створював церкви, 
обирав керівників, давав розпорядження, як вести справи, хрестив людей, 
приймаючи їх у християнську віру. Свій важкий і благородний шлях апостол 
рясно засіяв тією вірою, яку засіяв у Його серце Ісус. Павло постійно стежив, 
щоб створені ним церковні громади міцніли, поширювались, тому посилав до 
них своїх помічників, писав листи, в яких роз'яснював усі незрозумілі питання. З 
цих послань склалася друга частина Нового Заповіту, що називається «Послання 
апостольські». 

Ми не можемо сказати, що ці послання є богословськими трактатами чи 
підручниками з християнської віри. Але те, що у них заховані зерна Ісусової 
мудрості, його християнської моралі і любові до всіх людей, факт незаперечний. 
Свої листи, послання Павло часто диктував своїм учням, причому у дорозі, в 
молитовних будинках, просто на вулиці, що свідчить про його велику мудрість, 
постійну зайнятість і турботи за віруючих. Потік Його думок був надзвичайно 
сильним, інколи він зупинявся, ставив риторичні питання, на які не завжди 
давав правильні відповіді. Це була сповідь його душі. Він виливав у своїх листах 
і посланнях свою біль, страждання,  нелегке життя, яке переважно було  
трагічним. «Я постійно в дорозі, постійно в загрозі: від розбійників, від євреїв, 
від бузувірів. Виснажлива праця, безсонні ночі, голод і спрага, життя 
впроголодь, холод і нагота - ось моє життя». (Кор. 11,26-28). 

Звичайно, як і всі великі люди він мав важкий характер: був гарячкуватий, 
часто грубий, нетерпеливий, але все ж умів стримувати себе і не переходити ту 
межу, що держить людей у дружбі. Йому завжди було боляче, коли когось 
ображав, на кого сварився, застерігав, кому говорив правду, яка випікала душу, 
але про яку не міг мовчати, тому як можна прагнув бути добрим, люблячим і 
лагідним. «Пішов слух, - пише він у першому листі до Корифян, - що у вас 
завелася така розпуста, якої навіть у язичників не було. Один з ваших живе із 
своєю мачухою. А ви все зазнаєтесь?! І не оголосили трауру, і не виключили із 
своєї громади людину, яка зробила таке? Я, зі свого боку, відсутній тілесно, але 
присутній духом, уже виніс, наче присутній сам, рішення іменем Господа 
нашого Ісуса людині, яка здійснила таку погану справу: на вашому зібранні, на 
якому я присутній своїм духом разом з силою Господа нашого Ісуса, віддати 
його Сатані – хай загине його тіло, зате буде спасенний дух в День Господа. Не 
пристало нам зазнайство!» (1 Кориф.:1-6).                            
      Павло не шкодував себе, заробляючи гроші, щоб віддавати їх своїм 
голодним друзям. До Галатів він звертається так: «Галати, дурні, хто ж вас об-
дурив? Ви ж, здавалося, власними очима бачили розіп’ятого Христа, коли 
слухали мою проповідь.» (Гал., 3,1). Християн Коринфу він називає 
«улюбленими дітьми», а всіх інших – «братами і сестрами». Дітей називає не 
інакше, як «рідними й любими». Ця простота свідчила про глибокий розум 
апостола, його ніжну душу і любов до кожної заблудної душі, яку намагався 
підправити і спасти. Павло мав багато ворогів. За те, що відмовився від 
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іудейського Закону, євреї не любили його. За вільнодумство Римська влада  
боялась його,  ненавиділа і переслідувала. Язичники не завжди розуміли, бо 
говорив про такі речі, що не вміщалися  у їхні голови. Грецькі і римські мудреці 
Павла не розуміли, не могли  стикуватися з ним, їхня філософія не вміщалася в 
його богослов'я, в його Біблійну історію, яка була набагато змістовнішою їх 
вчення. Не розуміли його і ненавиділи іудейські священики, фарисеї і 
книжники, ось тому його часто били, кидали у в'язниці, постійно переслідували і 
врешті-решт стратили. 

 

                               
                                   Ікона.  Апостол Павло        
Павло - Богом обдарована людина. Він говорив, що у Христі всі рівні: 

«Немає ні іудея, ні елліна, ні раба, ні вільного, ні чоловіка чи жінки». Для Бога 
вони однакові, тому що релігія, яку несе людям, є релігією Добра, Любові і 
Святості. Ми знаємо, що читати послання Павла, - це не казки читати. Павлова 
мова - згусток нервів і болю; вона -  то грізний потік  звинувачень й осудів, то 
спокійна богословська промова про життя і смерть людини. Ось тому його 
послання потрібно читати повільно, вдумливо, з ручкою в руках  інакше  
зрозуміти їх зміст буде важкувато. У його листах зустрічаємо багато крилатих 
слів. Ось послухаймо: «Хто не працює, той не їсть», «Що людина посіє, те й 
пожне», «Люби ближнього свого, як самого себе», «Якщо будете гризти один 
одного на частини, дивіться, як би вам не знищити себе!», «Небагато потрібно 
закваски, щоб зійшло тісто». Чимало Павлових висловів увійшло в культурну 
спадщину різних народів. Щоб підкреслити, що лист написаний ним особисто, 
він говорить: «Тепер я пишу власною рукою - бачите ці великі букви?» 

Його тлумачення питань християнської віри  і етики послужили створенню 
такої науки, як богослов'я. Павло завжди прагнув підтримати людину, звеличити 
її духовно, створити настрій, дати надію на краще життя, кращі обставини, 
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показати її сильною, розумною і такою, що їй усе підвладне. Себе ж, навпаки, 
часто принижував, применшував свою роль у поширенні християнства, 
показувався слабким і не надто вченим. Але слухачі знали справжню ціну цьому 
проповіднику, знали, що він посланець Ісуса і свою справу виконує бездоганно. 
Йому важко було переживати гоніння і переслідування, терпіти приниження і 
осуд. У своєму другому листі до Корифян він напише таке: «Нас тиснуть зі всіх 
сторін, але ми не загнані у глухий кут. Ми у важкому становищі але не в 
безвиході. Нас переслідують але ми не кинуті на свавілля долі. Ми збиті з ніг 
але не знищені. Ми завжди носимо у своєму тілі смерть Ісуса, щоб життя Його 
явило себе в нашім тілі. Нас живих постійно віддають на смерть, заради Христа, 
щоб і життя Його явило себе в смертній плоті. І так, у нас діє смерть, а у вас – 
життя». (2 Кор. : 8-11). 

Такою була ця видатна людина: ніжною, делікатною, люблячою, ранимою і 
разом з тим суворою, грізною і незламною. Якби він попросив пробачення в 
Нерона за свою віру, то страта не відбулася, але не таким чоловіком був Павло: 
він ні перед ким не схиляв голову і не ставав на коліна. Для нього смерть - не 
була  карою, а нагородою  за важке життя в ім'я християнської віри. Іоанн 
Златоуст говорив про нього: «Хоч він і Павло, а все ж був людиною». Коли учні 
висували думки, що Павло є засновником християнства, головною фігурою 
Новозаповітної історії, то він таких часто стримував, говорив, що є лише 
проповідником Ісусових справ, а засновник віри – сам Ісус. Павло настільки в 
житті відчував присутність Ісуса, настільки вірив Йому, що здавалося ось – ось  
має відбутися другий прихід Христа на землю Духу Святого, що з ними 
переборював усі труднощі: так йому було легше і радісніше жити. Але потрібно 
сказати правду: апостол Павло і до сьогодні до кінця ще не розгаданий. 
Невичерпне його літературне багатство. Своїми думками він рухав богословську 
науку вперед, причому всіх часів і в тому числі нашого - завдяки цьому його 
велич набуває всесвітнього значення. Павло з гордістю говорив: «Хай ніхто не 
завдає мені нового болю, бо я ношу на своєму тілі рани  Христа». (Гал.6.17). 

Апостол зовсім не соромився сказати світу про те, що Бог тому пожалів 
його, щоб на ньому, великому грішнику, показати своє терпіння і зробити 
прикладом для всіх нерозумних і заблудлих. «Адже ми теж колись були 
дурнями, - говорить він - впертими, безпутними, були рабами всіляких втіх і 
бажань, жили у злобі, ненависті, самі ненависні і ненависні один одному». (Тіту, 
3, 3-5). 

Важко  нам розставатися з апостолом Павлом, бо своїм життям, своїми 
мудрими проповідями і листами він навічно увійшов у наші серця, ось тому ми 
його ніколи не зможемо забути. А якщо хтось і забуде, то серце все одно згадає, 
й інші нагадають, бо такі генії безслідно не зникають, вони постійно живуть 
поряд з нами. Покидаючи це гріховний світ, апостол Павло звертається до 
кожного з нас такими словами: «Радуйтесь завжди, бо ви живете в єдності з 
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Господом! І знову повторюю: радуйтесь! Хай всі бачать вашу доброту і милість. 
Господь вже близько! Ні про що не турбуйтесь. Та коли у вас якась потреба, з 
подякою довіряйте її Господу. Хай ваші серця і думки будуть в єдності з Ісусом 
Христом!» (Пилипу. 4, 4-7). Це, мабуть,  були останні слова апостола Павла 
звернуті до народів світу. 
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                                                                               Ікона. Апостол Павло 
Перша місіонерська подорож апостола Павла розпочалася у 45 році 

нової ери з Антіохії, тодішньої столиці Сірії. У цьому великому грецькому місті 
за дорученням головного апостола Петра, апостолів Йоанна і Іакова вів свою 
проповідницьку діяльність апостол Варнава (побитий камінням у 61 році), 
засновник Єрусалимської церкви. Призвіще Варнава дано йому апостолами за 
щедру пожертву християнським громадам і за безкорисливість у всьому. 
Справжнє ім’я його – Йосія. Вперше він згадується у книзі Діяній 
апостольських: «Так Йосія, названий апостолами Варнавою, що значить – син 
втішання, левіт, родом Кіприянин, у якого була своя земля, продав її, приніс 
гроші і поклав до ніг Апостолів» (Діян. 4:36-37). Климент Олександрійський, 
святий Єпифаній пишуть, що Варнава своїми батьками в юності був 
відправлений у Єрусалим для навчання у знаменитого іудейського вченого 
Гамаліїла, де разом із Савлом проходив курс наук. Потрібно сказати, що 
ораторські й організаторські здібності апостола Варнави не були високими, 
тому справа ця просувалася надто повільно.  За рекомендацією братів по вірі 
апостол Варнава вирішив узяти собі  помічником грамотного, порядного і 
вірного своїм принципам чоловіка на ім'я Савл, про якого ходили добрі чутки. 
Варнава відправився у Тарс шукати його, і таки знайшов. Павло якраз 
повернувся з Єрусалиму і намірувався сам іти “в Сірію і Кілікію, 
благовістувати віру, яку раніше знищував.” Два апостоли швидко порозумілися. 
Павло дав згоду разом з Варнавою йти розповсюджувати слово Боже серед 
язичників й іудеїв.  
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                                             Храм в Антіохії 
 
Антіохія з маленького колись містечка перетворилася у третє місто 

Римської імперії, після Риму і Олександрії. Це було місто-красень, це був 
великий культурний і адміністративний центр, в якому проживало півмільйона 
чоловік. Антіохія була середньоморськими воротами, через які проходили 
великі дороги із Сходу, місто знаходилось на 480 кілометрів від Єврейської 
столиці, Єрусалиму, і називалося “Королевою Сходу”, та “Антіохією-
красунею”. У місті було багато архітектурних споруд,  історичних пам’яток, 
гарних будинків, широких вулиць, це був знатний адміністративний центр, у 
якому функціонували всі установи Римської влади. Але в Антіохії панувало 
поклоніння богині Астарті. Це значить, що переважна частина населення 
любила аморальні втіхи та розваги. Тут жило багато євреїв, греків, сірійців, 
єгиптян, італійців. Взагалі місто було багатонаціональним, галасливим як усі 
портові міста. Апостолу Павлу судилося пройти тут велику школу 
проповідницької майстерності, набути ґрунтовні знання світської культури, 
опанувати грецькою філософією, риторикою, історією і релігією, що й він з 
успіхом зробив. Павлова мудрість, чесність і безгранична віра позитивно 
вплинули на жителів цього міста; вони давно чекали такого здібного, 
ерудованого і відвертого проповідника. І він явився. Це був геній християнської 
думки, богослов і філософ. Це була непохитна натура, яка могла витримувати 
любі труднощі. Ніколи не бачивший Ісуса Христа в земному житті, Павло 
бачив Його внутрішнім оком і таким, яким не бачили інші. Христос обіцяв, що 
після  земного життя Він буде невидимо присутнім серед людей, буде 
відкриватися через Духа Святого, через Захисника і Утішителя. Це здійснилось 
для багатьох Його послідовників, які не знали земного обліку Ісуса, але бачили 
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Його очами віри. Павло перший, хто проніс вістку про  Христа по всьому світі. 
Відчуття близькості Ісуса настільки було сильним,   що Йому здавалося - 
Христос скоро знову прийде на землю. 

Але в Антіохії сталася невеличка неприємність. Про цей випадок 
розповів сам апостол Павло у Посланні до Галатів. Він повідомляє, що ті, хто 
послав Петра благовіствувати серед євреїв, (Іаков, Кіфа і Іоанн), вони ж 
послали Павла робити цю справу серед язичників, бо побачили в ньому дар 
апостольства і вірного слугу Ісусової віри. Та замість того, щоб проповідувати 
іудеям в інших місцях,  апостол Кіфа (Петро) чомусь опинився в Антіохії. Це 
здивувало Павла, тому він «відкрито виступив проти нього, бо Петро повів себе 
зухвало. До того ж, як туди прибули люди від Іакова, Петро приймав участь в 
загальних трапезах з бувшими язичниками, а коли ті явились в Антіохію, пішов 
на компроміс і від страху перед прихильниками обрізання віддалився. Так же 
дволіко повели себе й решта євреїв».  Павло замітив, що Петро й інші місіонери 
відклоняються від визначеного їм шляху, від істинного змісту Радісної Вістки, 
тому в присутності всіх заявив Кіфі: «Якщо ти єврей, живеш як язичник, а не як 
іудей, то чому ти примушуєш язичників «іудействовати»? Пізніше 
непорозуміння між цими апостолами не виникали. 

Якраз в Антіохії,  апостоли і їх навернені брати стали називатися 
християнами. Це ім’я було обраним через те, що Ісус Христос був головною 
темою їх проповідей і бесід. Два апостоли, Павло і Варнава, без втоми день за 
днем, місяць за місяцем і так цілий рік розповідали недовірливим євреям і 
язичникам про нового Бога, Ісуса Христа, про його трагічний шлях, смерть і 
воскресіння, про вознесіння і друге з’явлення у світ, щоб судити кожного за їх 
ділами. У цьому місті вели справу Божу й інші посланці, але вони не мали 
такого сильного впливу на людей, як Варнава і Павло. “В Антіохії, у місцевій 
церкві були деякі пророки та вчителі: Варнава і Сімеон, званий Нігер, і 
кірінеянин Луцій, і Манаїл, та Савл. Як служили вони Господу та постили, то 
Святий Дух сказав до них: виділіть Варнаву та Савла для Мене на справу, до 
якої я покликав їх! Тоді, попостивши та помолившись, вони руки помили на 
них, і відпустили.” Так розповідає про  діяльність апостола Павла євангеліст 
Лука, в майбутньому вірний учень і подвижник Павла. Апостоли Павло і 
Варнава перш ніж стати місіонерами, пройшли велике випробування у своїх 
братів, бо заслужити офіційного дозволу на проповідування вчення  Христа 
було нелегкою справою. Розуміючи відповідальність перед  братами і 
християнською вірою, апостоли проводили свою роботу вміло, від душі. Вони 
заснували в Антіохії декілька церков, обрали керівників і дали настанови як 
потрібно проводити Божу справу. 

В Антіохії до Варнави і Павла приєднався молодий віруючий  Марко,  
якому проповіді Савла запали глибоко в душу. Він був племінником Варнави і 
просився бути помічником для обох апостолів. У майбутньому він стане 
євангелістом, який без прикрас, простою арамейською мовою розповість про 
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справи Ісуса, про його діяльність, арешт, смерть, воскресіння і вознесіння. 
Якраз Євангеліє Марка стане першою книгою – розповіддю про  Христа, Його 
оточення, діяльність і ганебну смерть. Марко – апостол із семидесяти, за 
походженням іудей, народився в Єрусалимі. Його мати Марія була однією з 
відданих прихильниць Ісусової віри, а  її будинок стало місцем зборів християн. 
(Діян.12:12). Справжнє ім’я його було Іоанн, пізніше подвійне -  Іоанн-Марк, в 
церковну історію увійшов з іменем Марко, як свідчення близькості до 
римського світу. Також був учнем апостола Петра, заснував церкви в Єгипті, 
став першим єпископом Олександрії. Побитий каменюками язичниками у 68 
році. 

                  

            
                                 Арка в Антіохії 
 
 Після проведеної роботи в Антиохії, проповідники вирішили йти у 

Селевію, невеличке місто, що  знаходилось від Антіохії на відстані тридцяти 
кілометрів або одного пішого дня. Селевкія була портом Антиохії і головною 
артерією виходу із західної Сірії на Південь. Містечко розкинулося переважно в 
долині, але шайнуло і на вершину невеликої гори. У порт прибували невеликі 
пароплави, переважно з продовольчими товарами і товарами для повсякденного 
життя: тканинами, посудом, меблями, винами. Торгівля  йшла жваво, люди 
мали роботу і місто зростало. Більшість населення міста становили прості 
робітники, рибалки, які трудились день і ніч, щоб заробити на шматок хліба. Це 
були  іудеї і язичники, які в пошуках роботи прибули у Селевкію з усіх куточків 
тодішньої Азії. Звичайно, що вони були язичниками, поклонялися різним 
богам, а життя проводили без цілі і змісту. Апостолам Павлу і Варнаві,  
помічнику Марку місто сподобалося. Сподобались і люди - прості трударі, тому 
апостоли вирішили зупинитися в ньому на декілька місяців. Звичайно, що 
робота проводилась кваліфіковано і від душі. З часом і труднощами ніхто не 
рахувався, головним було донести до кожної душі ту Благу Вістку, яку 
заповідав Ісус. Зрозуміло також, що в Селевкії була створена перша 



 36 

християнська церква, обрано пресвітерів і помічників. А головне - багато  
людей повірили подорожнім, повірили їх розповідям, тому з великою радістю 
прийняли християнство.                     

                                  
Подорожування в той час було  нелегкою справою, більше того, 

небезпечною.  Доріг з твердим покриттям майже не було, за транспортом і 
кіньми можна було лише помріяти, це було для заможних людей. Тому 
поширення християнства йшло берегами великих і малих річок, також моря. 
Павло, як правило, ходив пішки, переважно босяком, харчувався хлібом, 
овочами, молоком. Скільки було ним вистраждано за проповідницьке життя - 
один Бог знає. Про це він пізніше розкаже у своїх посланнях: “Незчисленно 
разів був я у трудах; не один раз при смерті. Від іудеїв одержав по сорока 
ударів без одного; три рази мене били палицями; три рази я витерпів 
корабельної аварії; ніч і день знаходився в пітьмі. Багато разів був в мандрах, в 
загрозі на річках, в загрозі від розбійників, в загрозі від начальників. Загроза 
була в місті, в пустелі, на морі, і на суші. Часто мої брати мене зраджували. Був 
я у важкій праці зморений, без сну, в голоді, в жалобі, часто постив, на холоді і 
без одягу – це моє життя!” (2 Кор.11:24-26). 

Павло писав це тоді, коли  випробування за віру тільки починалося. 
Більше десятка років потрібно було йому прожити таким життям за яке 
відплатила йому щедро лише одна смерть. Скрізь, куди б не ходив апостол, 
завжди у нього були вірні друзі. Йому пропонували допомогу, призначали 
помічників, молодих, міцного здоров’я, щоб легше було долати труднощі, але 
цей невибагливий і терплячий чоловік від усього відмовлявся. Подорожував 
лише з тими, кого добре знав, перевірив у труднощах, в кого вірив як у самого 
себе, хто не зрадить. Він часто підкреслював у своїх промовах, що його 
утримання для новостворених церков обходиться дешево, тому що своєю 
власною працею заробляв на життя і ні в кого грошей не просив. Де тільки 
апостол Павло  не зупинявся, скрізь розпочинав свою улюблену справу – 
виготовляв ятки для дрібних ринкових торгівців. 

Після Селевкії доля повела проповідників на грецький острів Кіпр, 
батьківщину Варнави. Там жили його батьки, там була рідна домівка і близькі 
друзі. Острів Кіпр був тим місцем, куди тікали віруючі з Єрусалиму, рятуючись 
від переслідувань, що почалися після смерті Стефана. На острові було чимало 
храмів. Апостоли заходили до кожної синагоги, проповідуючи іудеям Слово 
Боже. Діяння Святих Апостолів не повідомляють, скільки церковних громад 
створили на острові прибулі але з інших джерел відомо, що їх було чимало. Та 
найголовнішим було те, що на Кіпрі була створена міцна християнська громада 
або церква, яка в майбутньому посприяла становленню і поширенню 
християнства в інших містах Малої Азії. Після місячного перебування на 
чудовому острові Кіпр місіонери попрямували до старовинного морського 
порту Саламіна, він перетинав весь грецький острів. Вірніше, це була лише 
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частина острова, фінікійська, на якій густо розкинулися містечка Цітій, 
Амафонт і Пафос, старовинні семітські центри. Павло з Варнавою стали 
проповідувати в синагогах для необрізаних іудеїв. Справа просувалася важко, 
було багато опору з боку єврейських священиків, але невеличкий успіх був 
досягнутий. 

З цієї подорожі нам відомий лише один випадок, що трапився в новому 
містечку, розміщеному біля Пафоса. В цьому місті, Неопафосі, була резиденція 
Римського проконсула Сергія Павла, правителя острова, відомого культурного і 
державного діяча. В цього вельможного пана у прислузі був іудей на призвіще 
Варіус, сварливий чоловік, який видавав себе за чаклуна і великого мага. Щоб 
відвернути жителів Неопафоса від  проповідників, ворожбит організував 
цькування апостолів: не пускав їх в синагоги, забороняв читати проповіді, 
скрізь кричав, що до них прибули не справжні апостоли, не праведні люди, не 
посланці Божі, а нечестивці і з поганими намірами. Апостол Павло, в 
присутності жителів міста, спробував вгамувати розлютованого чаклуна такими 
словами: «О сине дияволів, повний усякого підступу, всілякої злоби, ти ворог 
всієї правди! Чи не перестанеш ти збивати простих людей з доріг Господніх! І 
ось на тебе Господня рука  - ти станеш сліпий і сонця бачити не будеш до цього 
часу!»  Ворожбит вмить замовк, і перед усім народом став ходити навпомацки 
та шукати собі поводиря. 

Цей випадок так вразив проконсула Сергія Павла, що той з переляку 
перехрестився, пізніше прийняв від рук Павла християнську віру і став 
істинним християнином. З цього часу, пише євангеліст Лука, апостол Савл узяв 
собі ім’я римського правителя і став називатися Павлом. Після навернення 
проконсула, автор Діянь Апостольських змінює ім'я Савла на Павла, а сам 
апостол починає називати себе новим іменем – Павло.  До цього часу Павло був 
у підпорядкуванні апостола Варнави. Так вирішили три головні апостоли, 
посилаючи їх на служіння. Але після цього випадку постать Павла висувається 
на передній план: апостол набуває іншого вигляду, стає величнішим, 
авторитетнішим, в його голосі з’являються  елементи ораторського мистецтва. 
Мова стає багатшою, виразнішою, змістовнішою і грізнішою, наповненою 
афоризмами і цитатами із Біблії. Павло стає проповідувати як справжній лектор 
і досвідчений вчитель.  Хоч Павло залишається в підлеглості Варнави, в усьому 
його слухається, ділиться своїми планами, виказує повагу але нотки керівника, 
оратора, досвідченого проповідника все частіше показують свою перевагу.  

Звичайно, Варнава більше Павла бував у церквах, він привів його на 
святу місію, скрізь ручався за нього і завжди ставив його у приклад. Але краще 
зібрання для проповідей було для Варнави, величніша синагога – теж для нього. 
А тут, за часи мандрів, ролі несподівано помінялися. Завдяки 
проповідницькому таланту Павла, перша бесіда, перша проповідь, перше 
вітання  виключно прерогатива Павла. Спокійний, врівноважений, делікатний 
Варнава непомітно відходить на другий план, добровільно віддає Павлу свою 
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посаду, щоб той до кінця своїх днів був керівником  апостольської місії. А він, 
Варнава, стає тільки співробітником Павла, його супутником і помічником. 
Місіонери залишилися задоволеними, що їм вдалося на острові Кіпр, в його 
гостинних містечках, досягти своєї мети, тому з почуттям виконаного обов’язку 
відправляються у Пергію, невеличке місто області Памфілії. Не встигли 
прибулі як слід розгорнути свою роботу як, несподівано, серед них виникло 
непорозуміння. Молодий, гарячкуватий Марко, племінник Варнави, цей 
здібний учень і надійний помічник, повідомив Павлу про своє рішення 
повернутися в Єрусалим. Новина сильно засмутила Павла. Він шукав причин 
цьому але їх не було. Марко не міг признатися своєму наставнику, що останнім 
часом апостол Павло сильно змінився, причому не в кращу сторону: часом був 
невитриманим, часто не рахувався з думкою своїх колег. Крім того, погляди 
Павла на ставлення євреїв до язичників не були близькими Маркові. Але, як би 
там не було, Павло дав згоду на від'їзд Марка.  Так двох великих людей 
Біблійної історії розійшлися назавжди, щоб більше ніколи не зустрітися. 

У Пергії трапився ще один неприємний випадок. Під час Павлової 
проповіді розлютовані єврейські старійшини підбурили народ проти  
проповідників.  А ті, не розібравшись з ким насправді мають справу, зволокли 
апостола з трибуни, порвали на ньому одяг і так важко побили, що Павло ледь 
залишився живим. Цей прикрий випадок засмутив апостолів і примусив 
залишити негостинне місто до кращих часів і продовжити свій шлях далі. З 
метою перейти Малу Азію, апостоли пройшли Памфілію, Пісідію і гористу 
Фрігію. Дорога була важкою і небезпечною, вона проходила вдалині від 
великих міст і головних доріг. Місіонери йшли слідами єврейської еміграції, 
яка осіла в містах Пісідії, Ліаконії також Антіохії Пісідійської та Іконії. Тут 
були великі єврейські колонії,  працювали синагоги, євреї приймали у свою віру 
багатьох язичників, між ними навіть існували змішані шлюби. Павло знав, що у 
цих містах були добрі умови для проповідування християнства. Від Тарсу, де 
жив раніше, до Дервії і Лістри – рукою подати, там жило багато і знайомих, і 
родичів. Тому твердо вирішили просуватися саме цим напрямком, Павло ніколи 
не розкаювався у своїй справі, він терпляче зносив біль, наругу, різні образи і 
знову, але вже з подвійною енергією, продовжував доносити Слово Боже до  
зачерствілих іудейських сердець і язичників. 
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                                    Апостоли Петро і Павло 
 
Пройшовши майже 60 кілометрів, два апостоли досягли Антіохії 

Пісідійської. Раніше це місто було невеличким. Лише з волі імператора Августа 
(27 до н.е. - 14 н.е.), котрий надав йому статус Римської колонії, дарував 
Римські права, місто швидко почало преображатися. Жителі міста переважно 
було євреї і язичники, вони поклонялися різним богам. В центрі міста стояла 
велика споруда – єврейська синагога, де проводилося богослужіння за Старим 
Заповітом і Торою. Дочекавшись суботи, апостоли увійшли в єврейський храм. 
Після читання Законів і Пророків старійшини побачили двох незнайомців, з 
вигляду миролюбивих, благочестивих і послали запитати їх, чи не бажають 
поважні гості звернутися до людей зі словами правди, втіхи та поради. Прибулі 
згодилися. Павло підійшов до олтаря, дав знак рукою і виступив з промовою як 
справжній проповідник Божий. У своїй промові він коротко пройшовся по 
історії Ізраїльського народу, розповів про його царів , Бога Отця, про Авраама і 
Мойсея, Великих і Малих пророків, потім зупинився на історії Нового Заповіту, 
яка тільки почала започатковуватись. Розповідав їм про нового Бога, Ісуса 
Христа, якого іудейські начальники звинуватили у важких гріхах і розіп’яли на 
хресті як злочинця, але він, як Божа Людина, як Син Божий на третій день 
воскрес і з’явився своїм учням, щоб засвідчити, що своєю смертю він врятує 
людей від гріха і праведним дасть вічне життя, а грішників покарає вогнем 
невгасимим. 

Апостола слухали уважно, всім було цікаво і дивно. А Павло  цитував 
Старий Заповіт, говорив афористично, словами самого  Ісуса Христа, часто 
словами апостолів Петра, Варнави і Іоанна. Істинність своїх слів підтверджував 
прикладанням руки до серця і хрещенням. Виступ Павла мав великий успіх. 
Частина язичників попросила охрестити їх прямо у храмі й прийняти до своєї 
віри, що й було привселюдно зроблено. Наступної суботи, повідомляє автор 
Діянь Апостольських, послухати цікавих подорожніх прийшла значна частина 
міста. Люди не приховували своєї радості, підходили до апостолів, вклонялися 
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їм низько і мовчки сідали на лави. Коли  Павло знову вийшов на кафедру й 
почав проповідувати нове слово про Ісуса Христа, його життя, смерть і 
воскресіння, про Царство небесне й вічне життя, іудейські священики від 
заздрощів збунтувалися. Такого сильного й надто сміливого балакуна вони ще в 
своєму житті не бачили. Почали шуміти, висловлювати невдоволення, 
викрикувати погані слова, грізно махати руками, словом почали, як то кажуть, 
збивати людей з пантелики. Павло не сходив з трибуни, він підняв руку, 
прийняв грізний вигляд і звернувся до невитриманих іудейських священиків з 
такою промовою: «До вас перших потрібно говорити про Слово Боже; та коли 
ви його відкидаєте і самі робите себе негідними вічного життя, то ми 
звертаємося до язичників!». 

А язичники, ці прості роботящі люди, раділи як малі діти, що до них, а 
не до церковних начальників звертається цей поважний чоловік. Вони сміливо 
заступилися за своїх гостей, тут же у храмі увірували в Нового Бога, прийняли 
від їх рук хрещення і стали християнами. Віруючі дякували своєму 
проповіднику, вклонялися йому низько, цілували руки й не знали як ще 
висловити свою радість. Проте іудейські священики не відступили, вони 
об’єдналися зі своїми «поважними» жінками, служницями і з криком та 
погрозами вигнали апостолів з храму, а потім із самого міста. Покидаючи 
негостинних служителів старого закостенілого культу, апостоли на згадку про 
себе струсили попіл із своїх ніг і помандрували далі. 

 Поширення християнства було б неможливим, якби не синагоги, ці 
древні релігійні осередки, які були розкидані по берегах річок і всього 
Середземного моря. Як правило, прибулі в місто чекали суботи, щоб у храмі в 
присутності народу читати свої проповіді. Так було у  тих містах, де проходили 
апостоли. Так було в Іконії, куди вони прийшли, в Лістрах і Дервії. Якщо 
прості, безхитрісні люди радісно сприймали бесіди про нову віру, то єврейські 
«святоші», навпаки, завжди були обурені проповіддю Павла, вони її не 
сприймали і люто ненавиділи. В Іконії вони теж підбурили народ і, як завжди, 
побили апостолів. Але у Лістрах, як пише Лука, стався цікавий випадок. Там, 
біля синагоги, сидів чоловік хворий на ноги, що «мав вроджене каліцтво від 
утроби матері своєї і ніколи не ходив». Він слухав Павла уважно, пильно на 
нього дивився і чекав якогось дива. Павло зрозумів, що той прагне нової віри і 
серце його відкрите для Бога. В присутності народу Павло гучним голосом 
сказав: «Встань на свої ноги та й ходи!» Чоловік враз скочив і дійсно почав 
ходити, наче і не був калікою. 
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                           Пам’ятник Петру і Павлу 
 
Люди як побачили, що Павло вчинив з цим хворим, почали вигукувати, 

що це Боги в людській подобі прийшли до них. Варнаву вони називали Зевсом, 
а Павла – Гермесом і хотіли їм, як богам, принести в жертву биків і прибити 
вінки до воріт. Як почули про це апостоли, то розірвали на собі одяг та й 
почали кричати, що, мовляв, ви робите люди добрі, ми ж такі самі як ви і 
благовіствуємо вам для того, щоб ви повернулися до справжнього Бога, Ісуса 
Христа, а не поклонялися й молилися різним ідолам. Апостоли ледь вгамували 
народ не приносити їм жертв. Сюди, в Лістри, прийшли іудейські священики з 
Іконії та Антіохії Пісідійської, вони знову підбурили людей, знову побили 
апостолів і прогнали за місто. Відійшовши від побоїв, проповідники перейшли 
у сусіднє містечко, Дервію, що у 48 кілометрів від Лістри.  Потрібно сказати, 
що у Лістрах Павло навернув у християнство молодого язичника Тимофія, 
якому виповнилось лише п'ятнадцять років; також його матір Євніку і бабусю 
Лоїду. В майбутньому цей молодий християнин стане вірним і надійним учнем 
апостола Павла. У Дервії апостоли трудилися на славу: багато іудеїв і язичників 
прийняли їхню віру. Тут було створено нову церковну громаду, обрано 
керівників – пресвітера і помічників, дано розпорядження щодо подальшої їх 
роботи. 

В цьому містечку виникло бажання знову побувати в Антіохії, яку 
полюбили, звідки апостоли Павло й Варнава розпочали свою місіонерську 
діяльність; подивитись власними очима, як там ідуть справи, чи додержуються 
віруючі їхніх настанов. Апостоли вирішили піти перевіреним шляхом, так було 
надійніше і зручніше. Вони знову побували в Лістрах, Іконії, Антіохії 
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Пісідійській, знову укріпляли віруючих в християнській вірі, наставляли в 
мужності, терпінні і святості, бо тільки так можна заслужити у Бога прощення і 
потрапити в Царство Боже. Зробили  настанови старійшим, щоб вірою і 
правдою виконували їхні доручення по залученню до християнства нових 
людей. Вирішивши свої справи, Павло і Варнава сіли на пароплав в порту 
Антіохії Пісідійської і відплили до великої Антіохії, в якій не були вже майже 
п’ять років. На кораблі Павло зробив підсумок своєї роботи. Результат їх 
втішив. Місія, яку виконували, була вірною і давала  плідні плоди. Церкви і їх 
громади успішно функціонували, регулярно проводилися богослужіння, 
залучалися у христову віру нові члени. Люди подобрішала, змінилися в кращу 
сторону, мораль їх зміцніла, очистилася від різного бруду. Як бачимо, Мала 
Азія, згідно волі двох проповідників, двох учнів Христа стала для них другою 
християнською батьківщиною. 

Повернення Павла і Варнави Антіохійська церква зустріла радісно.  У 
храмі, куди  прийшли, зібралася вся церковна громада, віруючі і їх 
прихильники. Місіонери із задоволенням розповідали про свої нелегкі 
мандрівки, про навернення язичників до віри Христової, поділилися досвідом 
роботі в інших містах. Але Павло замітив, що частина слухачів  різко 
змінилися, стали неуважними, зверхньо почали відноситись до проповідників, 
часом не сприймати їх. Там, де потрібно було молитися, вони затівали 
непотрібні розмови. Павло змушений був перервати свою звичну проповідь і 
звернувся до таких з іншими словами. Був час, говорив апостол, коли ви, не 
знаючи Бога, були у рабстві своїх богів, які і не боги зовсім. А тепер, коли ви 
взнали справжнього Бога, вірніше сказати, коли Бог узнав вас, невже ви знову 
хочете вернутися до цих безсилих і жалюгідних стихій, знову до свого рабства? 
Боюсь, що моя праця була для вас марною. Та із звинувачень, Павло 
несподівано перейшов на інший тон, тон прохання і скорботи. Брати мої, 
заговорив апостол іншим голосом, благаю вас, станьте такими як я. Ви ніколи 
не зробили мені нічого поганого. Ви знаєте, коли я був у вас перший раз, я не 
зміг повність сповістити вам Радісну Вістку і лише тому, що захворів. Але моя 
хвороба не відігнала вас від мене, навпаки, ви прийняли мене як Божого 
вісника, як самого Христа Ісуса. Куди ж подівалася ваша палка віра?  Раніше, я 
переконаний, ви  навіть  ока не пожаліли, коли б воно було потрібне мені. Що ж 
виходить, я став вашим ворогом тільки за те, що говорю правду? Апостол  дає 
вбивчі характеристики іншим, ворожим проповідникам, які збочують людей з 
дороги правди і  прагнуть розлучити віруючих людей з апостолом Павлом, 
вісником Бога, людиною, яка присвятила своє життя Ісусу Христу. Апостол 
почав говорити як пророк, як захисник  ображених і обдурених. На прикладах 
свого життя, життя Ісуса Христа, Павлові вдалося переконати нестійких ще 
антіохців у тому, що вони, слухаючи Апостола, вибрали для себе правильну 
віру і стали на справжній шлях спасіння. Дух Ісуса Христа, підкреслював 
проповідник, вищий єврейського закону, він відміняє його. Тому що дари Духу 
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– це любов, радість, мир, стійкість, доброта, щедрість, вірність,покірність, 
вміння володіти собою Ті, хто належать Христу Ісусу, розіп'яли на хресті свою 
плотську природу разом з її страстями і бажаннями.   

 

                        
                                           Арка в Антіохії 
 
Після плідної трьохмісячної роботи  в Антіохії, у єврейських храмах 

несподівано спалахнула велика суперечка, яка ледь не  погубила ще нестійку 
християнську церкву. Непорозуміння виникло через обряд обрізання. Одні 
твердили, що у християнську віру можна приймати усіх бажаючих без 
обрізання. Інші, надто правовірні християни з іудеїв, навпаки, твердили, що 
тільки обрізання дає право кожному стати істино віруючим. Павло і Варнава 
непорушно стояли за необов’язковість обрізання, вони без вагань допускали 
євреїв і язичників у нову віру. Павло твердо говорив: «Я, Павло, об’являю вам: 
якщо дасте себе обрізати, не буде вам ніякої користі від Христа. Я ще раз вас 
попереджаю: той, хто зробить обрізання, зобов’язаний виконати весь Закон.» 
(Гал.5:2-4). «Закон мене умертвив, і я помер для Закону. Я розіп’ятий разом з 
Христом, і  живу уже не я, а живе в мені Христос. І доки я живу на землі, я 
живу завдяки вірі і Сина Божого, який полюбив мене і відав себе в жертву 
заради мене».  

Апостоли утворили церковні громади, свої братства і  із необрізаних, 
щоб засвідчити, що цей обряд для прийняття Ісусової віри ніякої ролі не грає, 
головне - відношення людини до самої віри. На прикладі свого вірного учня 
Тіта, прийнятого у свою віру без обрізання, апостоли продемонстрували усім 
іншим, яку потрібно проводити роботу, щоб збільшувати церковні громади.  
Проте суперечка дійшла до інших церков, до апостолів Петра, Матвія, Хоми, 
Іоанна і Якова. У них думки теж розділилися. Більшість була прихильниками 
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обрізання. Особливо твердими в цих питаннях були Яків і Іоанн. Іудейський 
Закон потрібно поважати, твердили вони. Щоб стати християнином, потрібно 
спочатку стати євреєм, обрізатися, бо без обрізання ніхто не спасеться і Бог 
такого не прийме, тому що це буде великий гріх.       

                       
Вийшло так, що за відмову від обрізання стояла уся християнська 

громада Антіохії, а іудеї та язичники – проти. Проти також був весь 
догматичний Єрусалим, який вважався центром давньої іудейської віри. 
Віруючі з обох сторін, іудеї, греки і римляни, вирішили послати проповідників 
Павла і Варнаву, а з ними й Тіта до Єрусалиму, щоб там остаточно вирішити це 
болюче питання. Прибулих до єврейської столиці апостолів насторожені іудеї 
прийняли стриманою Розповідь Павла і Варнави про своє подвижництво, про 
труднощі у цій нелегкій справі зацікавила присутніх. Вони ствердно хитали 
головами: так – так, дійсно навернення євреїв і язичників до Бога – є добра 
справа, яку потрібно всіляко підтримувати. Лишень виникло питання про 
обрізання як фарисеї, ці закляті вороги Ісусового вчення, так набундючилися, 
так розгнівалися, що мало не почали трощити все підряд у святому храмі. 
«Закон не відмінений, - кричали вони, - його потрібно поважати і 
дотримуватися». Такого прощати вони  не могли, бо вважали це наругою над 
іудейською нацією. Незадоволені твердили, що Павло – словоблуд, зрадник і 
ворог Закону. Далеко не втік від нього і Варнава, якого вони теж перестали 
поважати, бо  надто швидко перелицювався. А якогось там Тіта, що в 
єврейській релігії ні кує, ні меле, взагалі не стали слухати бо він сам 
необрізаний. Суперечка не вгамовувалася. 
        Прихильники протилежних сторін вирішили з цього питання зібрати 
Собор, який би поклав край чварам і ворожнечі. Так була започаткована ідея 
Першого Єрусалимського Собору, що відбувся у 50 році. Павло, головний 
натхненник і ідеолог Собору, як мудра людина і церковний діяч із значним 
досвідом роботи, справжній фундатор  християнського вчення, за день до 
відкриття поважного зібрання, разом з Варнавою, обійшли інших апостолів і 
переконали їх на відхиленні обряду обрізання. Церковний Собор, на якому були 
присутніми дванадцять апостолів, значна частина священиків, церковних діячів 
і богословів більшістю голосів проголосував за пропозицію апостола Павла – 
приймати у нову віру людей без обряду обрізання, бо воно не впливає на 
зміцнення і поширення християнства, а єврейська нація від цього не 
постраждає. Фарисеї, як завжди, висунули свою альтернативу, яка справила на 
апостола Павла гнітюче враження. Вони, звичайно, як мудрі люди, 
проголосують за не обрізання і затвердять постанову Собору з умовою, якщо 
учень апостола Павла – Тіт, особисто  зробить таке обрізання. Проте проблема 
розрішилася швидко. Щоб не загострювати обстановку, не зірвати Собор, 
християнин Тіт дав згоду на обрізання., що й було зроблено в окремому 
приміщенні. 
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  Щоб погасити суперечку між церквами, обидві сторони вирішили 
послати нову місію - Павла, Варнаву й Тіта в Антіохію, а для допомоги їм 
виділити  представників Єрусалимської церкви, апостолів другої хвилі, тобто із 
семидесяти – Іуду й Силу, щоб вони разом остаточно вирішили це болюче 
питання. У дорогу їм вручили лист, який розпочинався такими словами: 
«Апостоли й пресвітери й інші брати  звертаються до своїх братів – язичників, 
що в Антіохії, Сірії й Кілікії: Вітаємо вас!». 
 

                                
                                                Римський Собор святого Павла 
     
    Виклавши зміст суперечки, її можливі наслідки на подальшу долю 
християнства, делегати Собору закінчують його примиренними словами: 
«Будьте здорові!». В Антіохії на честь прибулої делегації відбулося справжнє 
свято. Люди раділи, браталися, співали молитовних пісень, масово ходили 
вулицями і прославляли Ісуса Христа, славили також Павла, Варнаву і Тіта. 
Представникам Собору – Іуді і Силі так сподобалося це гостинне місто, що 
вони не захотіли повертатися назад в Єрусалим.  Апостол Сила настільки 
полюбив Павла і прив’язався до нього, що став його найближчим другом. А 
апостол Іуда ревно включився у справу проповідування християнської віри 
серед необрізаних. У храмі, де відбулася зустріч представників місії з 
віруючими, було обговорено болюче питання і прийнято остаточне рішення, 
яке задовольни всіх. Так скінчилася місіонерська подорож апостола Павла, яка 
тривала майже п’ять років, з 45 по 49 рік нової ери, і яка увійшла в історію 
християнської церкви під загальною назвою – «Першої апостольської подорожі 
апостола Павла». Вона засвідчила, що тільки вища сила в особі Ісуса Христа, 
примусила християнського подвижника і мислителя нав’язати світу своє 
бачення історії, свій хід розвитку людства на цілі тисячоліття вперед, і потрібно 
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сказати, що у своїх передбаченнях і пророкуваннях апостол Павло ні разу не 
помилився. 
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                                           Ель Греко. Петро і Павло. 
                           

Не встиг апостол Павло відвідати усіх братів близької йому Антіохії, 
насолодитися їх гостинністю і красою міста,  як доля повела його далі. 
Апостола постійно не залишала думка, чи справді після його відвертих розмов і 
проповідей в тих місцях, де  побували, зміцнюється церква, проводяться 
богослужіння, віруючі додержуються посту, відмічають великі свята, 
прославляють Ісуса Христа, ведеться та робота  з богослужінням, на яку він 
розраховував. Щоб переконатися в цьому, Павло твердо вирішив повернутися 
назад до Галатів. “Підемо знову, - скаже він Варнаві, - відвідаємо братів наших 
по всіх містах, в яких ми проповідували слово Господнє і подивимось, як вони 
живуть”. Його близький товариш, наставник і помічник Варнава, згоден був іти 
у нову довгу мандрівку, але запропонував узяти з собою Марка, свого 
племінника, який знову вирішив присвятити себе служінню Божому.  Проти 
такого рішення Павло запротестував. Він не міг простити  молодому місіонерові 
ганебного вчинку, коли у саму важку хвилину їхньої подорожі, коли майже 
вирішувалася доля всієї апостольської місії, Марко змалодушив, не витримав 
втоми і втік у Єрусалим. Такий помічник здавався Павлові ненадійним. 
Варнава, навпаки, як міг захищав Марка, давав йому слушну характеристику, 
обіцяв, що той обов’язково виправить свою помилку і просив Павла не судити 
його так суворо. Апостоли стали говорити на високих нотах. Так, несподівано, 
стара дружба, яка завжди зігрівала їхні серця, дала тріщину. 

 Причина розриву між двома апостолами, мабуть, була глибшою, вона мала 
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свій давній і невидимий для стороннього підтекст. Справа в тому, що в останній 
час Павло став надто гордим, нетерплячим, незалежним і часто переходив ту 
межу, яка їх  об’єднувала. Він самовільно забрав у Варнави посаду керівника 
апостольської місії, не завжди рахувався з його думкою, і взагалі, це були дві 
різні  людини. Хоч потрібно сказати правду: саме Варнава захистив Павла, коли 
в Єрусалимі апостоли і старійшини Єрусалимських храмів з недовірою 
віднеслися до особи, яка вірно служила римським властям і єврейським 
начальникам по переслідуванню християн, мучила їх і катувала. Варнава тоді 
сміливо захистив Павла і заспокоїв розлютованих людей. Саме Варнава, один з 
усіх апостолів, пішов у Тарс, забрав нікому невідомого Савла, і повів його по 
цікавих місцях Галатії з  проповідуванням  вчення Ісуса Христа. Але така вже 
доля усіх людей, в тому числі і апостолів: скільки не працюй і не твори разом, 
розлука неминуча. 

 Так, два апостоли, два вірних товариша, розійшлися. Варнава разом з 
Марком сіли у Селевкії на невеличке судно і поплили до свого  рідного острову 
Кіпру. А Павло, замість Варнави, узяв з собою Силу, того самого пророка 
Єрусалимської церкви, який залишився в Антіохії, і вирушив у нову дорогу для 
проповідування “благодаті Божої”. Обоє місіонерів, з побажанням своїх братів, 
щоб на них зійшла благодать Божа, відправились у далеку дорогу через рівнину 
Антіохії, через Аманські ворота, через містечко Тавр, перейшли  знамениті 
Кілікійські ворота, один із великих гірських переходів  і досягли Дервії, Лістри і 
Іконії. Павло на власні очі пересвідчився, що те, що він зародив у душах 
язичників, розвивалося у вірному напрямку. Церкви міцніли. Люди дійсно 
вірили в Ісуса Христа, давали відсіч іншим проповідникам, жили життям 
праведників, проводили зібрання, читали Євангельську історію і молились. 
Павло з Силою відвідали церкви в Пісідіії і її околицях. Віруючі зустрічали їх 
привітно, слухали уважно кожне слово, свято виконували всі доручення 
апостола. 
Тимофій за ці три роки виріс, змужнів, став слухняним і роботящим 

віруючим. Він дуже зрадів приїзду дорогого апостола, тепло вітав його, і скрізь 
підкреслював свою повагу до нього. Тому, мабуть, не дивно, коли Павло 
говорив, що у нього ще не було такого вірного учня, як Тимофій. Апостол 
називав його своїм сином, підкреслюючи свою відповідальність за його долю. 
Павло і Сила провели в Галатії більше двох місяців. “Проходячи по усіх містах, 
вони передавали вірним додержуватись вимог апостолів і просвитерів 
Єрусалимських. І церкви утверджувалися вірою і  щоденно збільшувалося 
числом ”. Павло мав передчуття, що вірі Галатів скоро доведеться витримати 
суворе випробування, тому взяв з них слово, щоб вони ніякого іншого 
проповідника не слухали, щоб усілякі інші вчення, крім християнського, 
відкидали  геть, а непрошених проповідників  виставляли за двері. Апостол 
пересвідчився, що сім’я, яке посіяв у серцях Галатів, рясно зацвіло і плоди з 
нього будуть добрі. 
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Закінчивши таким чином обхід усіх Галатських храмів, Павло зі своїми 
супутниками вирішив піти на захід Азії, цієї самої густонаселеної частини світу, 
столицею якої було місто Ефес. Там, в Азії, знаходились такі квітучі міста як 
Смирна, Пергам, Магнезія, Фіатра, Сарди, Філадельфія, Колоси, Лаодікея, 
Ієриполіс, Трали, Мілет, які в майбутньому стануть великими центрами 
християнства. “Проте Дух Святий, що зійшов на апостола, - говорить автор 
Діяній, - завадив Павлу піти і проповідувати в Азію”. Якби там не було, але 
достовірно те, що замість Азії, місіонери відправились у середину півострову: 
пройшли батьківщину філософа Епіктета - Фрігію, через містечка Сінаїди і 
Єзаги і, обминувши Мізію, прибули до Троади, великого портового міста. 
Таким чином, апостольська група майже без передишки пройшла більше 300 
кілометрів  незнайомої місцевості. 

 

                                     
                                              Ікона.  Апостоли 

                        
У Троаді Павлові з’явилось видіння: якийсь невідомий македонянин став 

перед ним на коліна і благав: “Прийди в Македонію, і допоможи нам!” В цьому 
гомінкому портовому місті з волі Бога він зустрівся з одним справжнім 
македонянином, “необрізаним прозелітом”, лікарем за професією - Лукою, 
майбутнім Євангелістом й істориком християнства. Вони зразу затоваришували. 
Павлові проповіді глибоко запали в чутливу душу молодого лікаря. Лука був 
цілком освіченим людиною, знав грецьку і латинську мови, вільно розмовляв 
єврейською. Характеру був м’якого, ніжного, вигляд мав мудрий, волосся 
світле, це був справжній римський інтелігент. Разом з Тимофієм, у майбутньому 
він стане надійним другом великого апостола. Лука теж настояв на тому, що 
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дійсно, потрібно усім йти проповідувати слово Боже в Македонію, цивілізовану 
римську колонію, його Батьківщину. Залишивши Троаду, Павло та його 
супутники попливли за вітром і в той же день прибули в місто Самофракію, а на 
слідуючий – до Неаполя. Вперше в Діяннях Апостольських з’явилося слово 
“ми”, що засвідчує істинність тих подій, в яких приймав участь сам Євангеліст 
Лука. “Отож, відпливши з Троади, прибули ми навпростець у Самофракію, а 
другого дня до Неаполя, звідтіля у Філіпи, що є першим містом в тій частині 
Македонії. І пробули ми в ньому  декілька днів ”- пише Лука. 
У Філіпах, біля річки, знаходилося місце молитви. Апостол Павло виступив 

перед присутніми зі своєю промовою – бесідою, яка дуже всім сподобалась. 
Особливо припала до душі одній жінці, якій “Господь серце відкрив”. Звали її 
Лідією, або Лідіянкою з місцевості Фатір. Це дрібна торговка, що продавала 
карамзин. Після Павлової промови вона прийняла нову віру, охрестилась, і 
попросила приїжджого охрестити також її дім, що й було зроблено. Але не 
заспокоїлася доти, доки не добилася, щоб прибулі поселилися в її будинку. 
“Якщо ви признали, що вірна я Господові, то прийдіть в дім мій і живіть”. 
Так у македонських Філіпах створилася невелика церква, майже вся із 

жінок, яка стала осередком християнського вчення. Крім Лідії, тут були Євдокія 
і Сентехія - теж новохрещені. Був сміливий язичник Епафродіт, якого Павло 
називає братом і подвижником, Клімента й багато інших. Тимофія і Силу 
віруючі теж полюбили, бо просили побути у них ще. Це, мабуть, була єдина у 
світі церква, від якої апостол Павло прийняв грошову допомогу. Дар цей 
піднесла йому віруюча Лідія. В посланні до Філіпів Павло називає Лідію “своєю 
дорогою жінкою”, хоч з церковної історії ми знаємо, що сам апостол ніколи не 
був одруженим, і ніколи не брав у свої мандри жінок.  
Проте спокійному життю місіонерів не судилося бути довгим. Їх від’їзд 

прискорив один випадок. Коли Павло із товаришами підійшли до місця 
молитви, вони зустріли молоду рабиню, що була віщунського духу. Господарі її, 
багаті язичники, мали неабиякий прибуток від її віщування. “Віщуня пішла 
вслід за Павлом та й почала кричали: “Оці люди – це раби Всевишнього Бога, 
що вам провіщають дорогу спасіння!” Так вона вигукувала декілька днів підряд. 
Апостол Павло нарешті обурився, він зустрівся з віщункою і твердо промовив 
до її злого духу: “В ім’я Ісуса Христа велю тобі – вийди з неї!” Дух дійсно 
покинув  хвору жінку, вона стала лагідною, покірною і доброю . Але її хазяї за 
таке зухвальство прибулих, шалено розлютилися.  Вони насильно повели Павла 
з його помічниками до місцевих начальників, підбурили останніх, що, ось, 
перед вами справжні бунтівники, які баламутять людей, нав’язуючи їм ворожі 
думки і звичаї.  
З місіонерів був зірваний одяг і за наказом стражів порядку їх висікли 

різками, і, «закувавши у дерев’яні колодки, відвели до в’язниці». Вночі, у 
тюрмі, закривавлений апостол Павло повідав тюремнику, що Лука й він сам  
насправді є римськими громадянами, яких по закону не мають права 
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арештовувати без рішення суду, тому вони будуть скаржитись кесарю. Як не 
дивно, але  цей аргумент подіяв на стража порядку, бо заарештованих 
випустили враз. Більше того, цей римський служака, підслухавши як у камері 
моляться побиті арештанти, як прославляють свого Бога, Ісуса Христа,  
попросив їх підказати йому правильний шлях свого життя. “Віруй у Господа 
Ісуса Христа, і будеш спасенний ти, і весь дім твій”, - відповіли вони.  
В’язничний страж промив рани апостолів, після чого вони охрестили його, його 
будинок й усіх  домашніх. Після звільнення, проповідники прибули до будинку 
Лідії, де їх зустріли як мучеників. Павло звернувся до братів з останніми 
словами прощання і втішання. Він побажав їм бути мужніми, молитися за Ісуса 
Христа, виконувати заповіді Божі і дорожити тими істинами, які їм відкрив, 
тому що апостолу потрібно йти далі і виконувати свою місію. Замість себе у  
місті апостол Павло залишив Луку, свого вірного і надійного помічника, щоб 
той зміцнював віру і виконував  його заповіді. Розлука двох апостолів, учителя і 
учня, як  знаємо, затягнулася майже на 20 років. 

 Павло, Сила і Тимофій пройшли міста Амфіполіс, Аполлонію і прибули до 
міста Фесалоніки, великого порту Середземного моря. Місто було надто 
багатим, красивим, густозаселеним, проте язичним. Жителі його були різних 
національностей, тому й поклонялися різним богам. У місцевій синагозі від 
прибулих виступив апостол Павло. На обличчі його були помітні рани, вигляд 
був стомлений. Але говорив апостол з великим піднесенням, з великою силою 
духу. У своєму виступі апостол наводив численні докази із Старого Заповіту 
про те, що у світ має прийти новий Месія, який  загине сам, але врятує людство 
від їхнього гріха. Він цитував Святе Писання про те, що Авраам, Мойсей, а 
також великі і малі пророки провіщали про Спасителя світу. Він народиться від 
семені Авраама, роду Давидового, народиться у Віфліємі, буде втеча батьків 
його, Йосипа і Марії у Єгипет, він буде проповідувати Слово Боже, його зрадить 
один із учнів його, його будуть бити і розіпнуть на Хресті, на третій день він 
воскресне і з’явиться учням своїм; має бути другий прихід його на землю, де він 
буде судити усіх за їхніми  ділами. Все, що мав зробити на землі син Божий, 
Ісус Христос, це все записано у пророцтвах,- говорив апостол. 
Промова Павла справила сильне враження на присутніх. Багато слухачів – 

язичників, увірувала і прийняли хрещення. На його проповіді люди приходили 
натовпами, особливо багато було жінок й людей похилого віку. У цьому місті 
апостолу вдалося заснувати велику християнську церкву, яка в майбутньому 
вела суперечку з не менш могутньою Філіпійською, за першість у 
розповсюдженні християнської віри. Все, що відбувалося в інших містах, не 
обминуло і це велике місто. Іудеї збунтувалися, хотіли схопити проповідників, 
щоб покарати, але ті, за допомогою віруючих друзів, вночі повтікали у Верію, 
сусіднє місто. У цьому невеличкому грецькому містечку місіонери відшукали 
іудеїв, що хотіли познайомитися з Павловими істинами. Лука пише про них так: 
“Тутешні були розважливішими Фесалонікійських: вони прийняли Слово зі 
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всією відповідальністю, щоденно розбираючи Писання, чи  правдиве воно; 
багато з них увірувало, особливо еллінських поважних жінок, й чоловіків 
чимало ”. 

 Верейці мислили широко, вони були грамотними, а Біблію вивчали не із 
простої цікавості, а глибоко й серйозно. Вони вирішили перевірити, чи правду 
говорить апостол про Сина Божого, та коли порівняли текст із проповідями 
апостола, то зрозуміли, що Павло говорить правду. Під час порівняння тексту 
Біблії зі словами апостола, біля них стояли небесні ангели, які просвітлювали їх 
розум, і пом’якшували серце. Те, що говорив Павло про Ісуса Христа, набожні 
євреї обов’язково відкривали Біблію і шукали це місце в тексті. Так вони 
пересвідчилися, що перед ними дійсно очевидець тих подій, про які 
проповідував. Багато іудеїв прийняли нову віру, але заздрісні фесалонікійські 
євреї, прибули теж у Верію, збаламутили людей, і хотіли по-справжньому 
розплатитися з сміливим проповідником, який чомусь без кари покинув їхнє 
місто. “Тоді браття негайно Павла відпустили, щоб до моря пішов; а Сила та 
Тимофій зосталися там”. Вірні друзі не залишили Павла у біді, вони провели 
апостола аж до самих Афін , а по дорозі прийняли від нього наказ, щоб Сила і 
Тимофій прийшли до нього якнайшвидше.  
Місто Афіни - столиця Греції, велике чудове місто на Середземному морі. 

Але в той же час воно, як і вся Греція, було підпорядковане римській владі. 
Прибувши до грецької столиці, місіонери почали свої проповіді у різних 
невеличких будинках, куди натовпами приходили довірливі греки. Слава про 
прибулих швидко дійшла до всіх людей. Великі мужі цього славного міста: 
філософи, поети, оратори, служителі храмів, деякі урядові чиновники, почувши 
про прибулого проповідника, прийшли на ринкову площу, щоб послухати його. 
Проте після короткої бесіди з Павлом, зрозуміли, що апостол не такий вже й 
простий чоловік, як вони думали. Апостол був цікавим співрозмовником, та, на 
їхню думку, не від світу цього. Він говорив їм про Бога Ісуса Христа, якого 
провіщали пророки, а у них своїх богів була ціла дюжина. Греки делікатно 
нагадали Павлу про Сократа, який теж вигадував богів, і яка доля його спіткала, 
проте апостол не побоявся цих прихованих погроз, і настирливо продовжував 
проповідувати Воскресіння. Поважна публіка остаточно зрозуміла, що 
прийдешня людина з іншої планети. Тому, щоб остаточно скласти йому ціну, 
запропонували Павлу виступити в Ареопазі, у своєму храмі з проповіддю. 
Апостол дав на це згоду. 

                                           
 
Ареопаг – священне місце для афінян. Тут вершився суд над прогресивною 

думкою, над релігією, над сімейними і державними справами. Послухати Павла 
прийшов увесь цвіт міста Афін. На трибуні Павло зберігав спокій і витримку. 
“Афіняне! - звернувся до своїх слухачів апостол. По вас бачу, що ви народ 
віруючий, тому що у вашому місті надто багато пам’ятників і статуй різним 
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особам, яким ви поклоняєтесь. Навіть жертовник є, на якому написано: 
“Невідомому Богу”. Якраз про цього Бога, якого ви поважаєте, але якого зовсім 
не знаєте,  я розповім вам”. Павло говорив просто, витримано і переконливо. 
Він показав їм на ідолів, що стоять у храмі і почав розвінчувати релігію афінян, 
як хибну. Слухачі були здивовані, тому що апостол підкреслював, що знає їх 
релігію, їх філософію, їхню культуру. Павло запально говорив про Бога, що 
створив небо і землю, день і ніч, людей і тварин, сонце і планети. Про те, що 
цей Бог Отець, послав на землю сина свого, Ісуса Христа, який своєю смертю 
має спасти людей від гріха. Він стисло, але зрозуміло кожному передав зміст 
Старого Заповіту, в якому мова йде про прихід у світ Ісуса Христа, а потім 
перейшов до Євангельської історії, підкресливши в кінці те, що Спаситель 
обов’язково прийде на землю, щоб судити кожного за діла його. 

 

         
                           
Більшість слухачів Павловому виступу не повірила і не сприйняла його як 

слід, бо почали шуміти: “Досить, в інший раз тебе дослухаємо!” Але дехто із 
присутніх замислився - слова апостола про страждання, смерть Ісуса і Його 
воскресіння змусили їх замислитись над невідомим їм вченням. А окремі 
слухачі повірили таки апостолу Павлу. Більше того, вони сприйняли нове 
вчення як суть нової філософської думки. Серед увіруваних був і такий 
видатний чоловік свого часу як Діонісій Аеропагіт, в майбутньому видатний 
філософ і богослов, автор «Містичного богослов’я» , «Божественних імен», 
«Листів до Гая ченця» і «Дорофея диякона». В цілому ж мудрі греки промовою 
Павла були розчаровані. В його виступі вони шукали великої філософської 
мудрості, а він говорив їм про розп’яття на хресті, що для них було зухвалістю і 
безумством. 

 Павло зрозумів, що в столиці Греції ще не настав його час, тому після надто 
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великих, і надто мудрих Афін, у яких поклоніння вигаданим богам не знало 
меж, він зі своїми братами, Силою і Тимофієм, відбули до Коринфу, другого 
великого, навіть, головного міста не тільки Греції, але й усього світу. В ньому 
жили й сірійці, і римляни, і іудеї, і мандрівники з різних країн. Але населення 
міста поклонялося ідолам, а не справжньому Богу. Якщо в Афінах у своїх 
проповідях апостол старався якось  підлаштуватися під поважних людей, 
мудреців і поетів, політичних і церковних діячів, то тут, навпаки, він почав 
проповідувати переважно про смерть і воскресіння Ісуса Христа. Сприйняти те, 
що хрест, якому потрібно поклонятися, є спасінням і воскресінням,  було для 
корифенян понад їхні можливості. Тому й вони поставилися до апостола з 
недовірою. Але у цьому місті апостол зустрівся з молодою сім’єю, подружжям 
Акілою і Прискілою, які в майбутньому стануть визначними проповідниками 
віри Христової. Ця сім’я займалася тією ж справою, що і Павло. Вони прийняли 
нову віру, охрестилися і запросили Павла з його помічниками пожити в них, на 
що ті згодилися. Павло кожної суботи виступав у синагозі, все пропагував, усе 
розповідав. Багато язичників повірили йому і прийняли віру Ісуса Христа, але 
ще більше не повірило. Напади окремих розлютованих  іудеїв і язичників були 
такі часті, що апостол хотів передчасно покинути це негостинне місто, але уві 
сні  з’явився йому Господь і сказав: “Не бійся, але говори і не замовкай, тому 
що я з тобою, і ніхто не зробить тобі зла; тому що у мене багато людей в цьому 
місті”. Павло повірив і залишився, і ще з більшою наснагою почав виконувати 
свій святий обов’язок. 
Зростаюча популярність проповідей Павла спонукала іудеїв до рішучих дій. 

Вони схопили апостола і повели його на суд до Геліона, який був проконсулом 
Ахаї. Іудеї твердили, що Павло вчить людей поважати свого Бога не по Закону, і 
його Бог, це не наш Бог Старого Заповіту. Геліон виявився порядною і мудрою 
людиною, він не захотів  заглиблюватись в тонкощі древнєєврейської  та нової 
релігії і промовив: “Іудеї! Якщо у вас була якась образа чи якийсь намір, то я 
вислухав би вас, та коли йде суперечка про вчення та імена і Закон – то 
розбирайтеся самі!” Розлютовані таким  вирішенням, іудеї схопили Сосена, 
начальника синагоги, де  виступав Павло, і який увірував у його вчення, потягли 
до суду і по дорозі так відмолотили бідолаху, що той ледве вижив. 
У Коринфі апостольська діяльність Павла досягла апогею.  До думок про 

розширення християнства, додалася думка і про зміцнення тих церков, які уже 
створені, яким потрібно було  допомагати і контролювати. Павло зрозумів, що 
Тимофія і Сили для цього не вистачить, ось тому з’явилася думка про те, щоб 
замість особистого відвідування храмів, посилати до них листи або послання. 
Павлові листи до Корифян з’явилися тоді, коли Ісусова віра поширилась по всій 
Сирії. Названі документи історії відігравали таку ж роль, як його усні промови. 
Вони заміняли самого проповідника у його відсутність, в них часом чіткіше 
говорилося про наболіле і таке, про яке Павло не міг передати у своїх промовах. 
Від другої місії апостола Павла дійшло  до нас лише два послання і вони 
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написані  до його дорогих Корифян. Апостол написав їх  за малий проміжок 
часу але писав кров’ю свого серця. Листи ці теплі, ніжні і спокійні. Павло 
постійно підкреслював свою повагу до Македонських церков, говорив лагідно, 
часом в принизливому для себе тоні, а інколи навіть грізно.  У них він засуджує, 
часто говорить про себе, як  трудився, як наставляв людей у нову віру,  як 
потрібно оберігати чистоту своєї віри і любити Ісуса Христа і як себе вести в 
житті.    

                        
                               Ікона. Апостол Павло 
                       

        Писав в них Павло  про померлих;  що відбувається після смерті людини; 
про воскресіння Спасителя; про невідворотність Суда Божого за важкі гріхи. 
Говорив про роль антихриста, який повинен з’явитись перед пришестям Христа, 
про сатану, котрий буде творити чудеса і захоче, щоб тільки йому одному 
поклонялися. А закінчував ці послання молитвою про те, щоб серед життєвих 
бурь для них втіхою був мир Божий, і благодать Господа Ісуса Христа. У своєму 
Першому посланні до коринфян, Павло звертався до своїх друзів так: “Благаю 
вас, брати мої, іменем Господа нашого Ісуса Христа, щоб усі ви говорили тільки 
одне, і щоб не було між вами розладдя, але щоб усі об’єднані були в одному 
дусі і в одних думках”. Мова апостола проста, народна, але щира, тепла і така, 
що зачіпає душу кожної людини. «Ви тільки подивіться на себе, брати мої, 
якими ви були до покликання Бога. Чи багато вас було серед тих, кого можна 
назвати мудрими? Чи багато було впливових, авторитетних?»  Для того, щоб 
висміяти мудрих, Бог вибрав те, що у світі рахується нерозумним і слабким. 
Вибрав безрідне і мале, щоб зробити його сильним і побороти невірне сильне.  
Хай ніхто із вас не хвалиться перед Богом. Бог з’єднав вас з Христом, щоб 
зробити мудрими. Тому, хто хоче похвалитися перед Богом, потрібно хвалиться 
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своїм Господом.  
Павло підбирає такі слова, щоб підняти авторитет своїх слухачів, показати їх 

силу, красу, заможність і навіть велич. Себе же він принижує, свою роль як 
проповідника, применшує. У вас уже все є, ви багачі, ви у великій шані, пише 
він своїм слухачам, ви вже і без нас можете обійтись. «Але, думається мені, Бог 
відвів нам, апостолам, місце у самому хвості процесії, наче людям 
приговореним до смерті на арені. Адже ми стали видовищем для всього світу – і 
для ангелів, і для людей. Ми ради Христа дурні, а ви у Христі такі розумні. Ми 
слабкі – ви сильні. Ви в честі, а ми в безчесті. Ми по сьогодні голодуємо і жадні 
всього, ходимо в лахміттях, нас б’ють, ми без житла, ми в поті лиця заробляємо 
на хліб своїми руками. Нас проклинають – ми благословляємо, переслідують – 
терпимо, нас оббріхують – відповідаємо добрими словами. Ми стали для світу 
як сміття, ми до сих пір – відпроси суспільства». Павло пише все це для того, 
щоб присоромити коринфян і щоб поставити на розум. Адже вони його любимі 
діти. Це він, апостол Павло, приніс їм Радісну Вістку і тим «родив вас для 
Христа». Апостол корить своїх слухачів, що зазнались,  

  А в другому листі Павло більш відвертіше говорив про свою місії, про 
Ісуса Христа і особисто про себе. Він навіть зробив  підсумок своєї 
проповідницької діяльності. Ось що сказав про себе апостол Павло: «Служителі 
Христа? Можливо в розумі я помішався, але все ж я говорю: я більше! Більше 
мучив себе трудами, більше був у тюрмах, битий безліч, не раз дивився смерті у 
вічі. П’ять разів одержав по тридцять дев’ять ударів пліткою від євреїв, тричі 
мене  били палюгою римляни, один раз побитий каменюками; тричі переніс 
корабельні аварії і добу провів у відкритому морі. Я постійно в дорозі, постійно 
в небезпеці: від розливу рік, від розбійників, від одновірців, від язичників. А 
небезпека у містах, в безлюдних місцях, в морі, від фальшивих братів… 
Виснажлива праця, безсонні ночі,  голод і жага, життя  впроголодь, холод і 
нагота І окрім всього цього, чого я не перераховую – щоденний віз турбот про 
всі церкви. Хтось втомлюється – хіба я не втомлююсь? Хтось спотикається і 
падає – хіба є не згораю?».  (11.24-29).У Дамаску правитель царя Арети 
сторожив всі ворота Дамаску, щоб схопити Павла, та його спустили в кошику 
через дірку в стіні, і він від цього спасся. Нам навіть важко перерахувати усе те, 
що переніс цей відважний, одержимий християнський воїн, доносячи до кожної 
душі  Ісусові слова правди. 

      Проповідуючи Слово Боже, Павло знову відчув потребу відвідати  
створені ним  церкви. Пройшло вже три роки з тих пір, як він покинув 
Антіохію. Нова місія хоч і не була такою довгою, як перша, але по важливості 
вона перевершувала першу. Створені церкви, набрані із людей порядних і 
вірних, приносили їм тільки славу. Павло про це хотів розказати апостолам і 
пов’язати свої церкви з головною церквою, Єрусалимською, тому що без такого 
єднання міг виникнути розрив. Приводом для такої поїздки Павло вибрав 
святкування Пасхи у 54 році. Апостол простився зі всіма друзями, поголив 
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голову і поплив морем до Сирії. З ним нерозлучно були Акіла й Пріскіла, які 
мали залишитися в Ефесі, також вірні апостоли із семидесяти - Сила і Тимофій. 
На декілька днів корабель зупинився в місті Ефесі. Павло як завжди почав 
проповідувати в синагозі і поспілкувався з євреями. Та час пролетів швидко. 
Залишивши своїх учнів, Акілу і Прискілу для місіонерської роботи, 
попрощавшись зі  знайомими і друзями, Павло повернувся на корабель і поплив 
до Цезарії Палестинської, щоб звідти прямою дорогою добратися до Єрусалиму. 
Так завершилася «Друга апостольська місія проповідника Павла, яка в 
майбутньому послужила поштовхом для швидкого поширення християнства  і 
тривала з 50 по 53 рік нової ери. Якщо зробити підсумок Павлової 
апостольської місії за ці роки, то вона буде втішною. Особисто Павло змужнів, 
набрався великого досвіду, загартувався до нових місій і став тим видатним 
християнським мислителем, якого почав розуміти світ. 
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                                               Ель Греко. Апостол Павло 
 
 

Звичайно, якби апостол Павло не був таким терплячим, таким 
настирливим і вольовим - третя  апостольська місія навряд чи відбулася. Але це 
був той чоловік, якого негаразди й зло лише загартовували. Апостол  своє життя 
присвятив тій справі, на яку послав його Ісус Христос, доручивши 
проповідувати Слово Боже серед необрізаних євреїв і язичників. Потрібно 
сказати, що він не зрадив їй до самої смерті. Провівши декілька напружених 
місяців в Антіохії, апостолу Павлу захотілося повернутися в Ефес, місто у 
якому  був лише проїздом, яке вабило його своєю загадковістю, на яке покладав 
великі надії. Апостол мріяв створити в ньому великий проповідницький центр, 
такий як у Фесалоніках і Коринфі. План нових подорожей майже не змінився: 
Мала Азія, Македонія і Греція. Це були ті самі місця, які до кінця життя відвела 
йому апостольська доля.   

 З Антіохії Павло вирушив у супроводі свого учня Тіта. Спочатку місіонери 
рухалися перевіреним маршрутом: Дервія, Лістри, Іконія, Антіохія Пісідійська, 
тобто територією галатів. У Дервії Павло взяв до себе ще одного учня, Гая, щоб 
утрьох легше було долати дорожні труднощі. Новий християнин Гай з радістю 
погодився на таку мандрівку. Взагалі, галати були людьми стриманими, 
смиренними, терплячими й добрими, а часто нестійкими у поглядах. Павло ж, 
звертаючись до них, чомусь завжди був суворим, інколи навіть жорстоким, але 
покірні галати не ображались на свого проповідника і лише тому, що місія, яку 
виконував апостол, була місією самого Ісуса. У своїх промовах до галатів він 
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засуджував їх за швидкий відступ від Христової віри, який зробила частина з 
них, наслухавшись ворожих проповідників. Тому звертаючись до своїх 
віруючих галатів Павло писав: «Дивуюся, що ви так швидко відступились від 
Того, хто покликав вас по Своїй великій доброті, і вирішили йти за якоюсь 
іншою Радісною Вісткою. Немає іншої Вістки! Є люди, які сіють у вас смуту, 
бажаючи перекрутити Вістку про Христа. Якщо хтось сповістить вам Вістку, що 
відмінна від тієї, що була  проголошена  раніше – навіть якщо це буду я сам, чи 
ангел з небес – хай буде він проклят!» (Християнам Галатії).   

 Апостол терпеливо роз’яснює, що Радісна Вістка, яку раніше 
проголошував, вона не є людською. І одержав він її не від людей, і не вони його 
навчили цьому, а навчив його Ісус Христос, який  відкрив йому очі на неї. 
Павло зі всією відвертістю розповідає своїм друзям і братам по вірі яким був 
раніше, коли був іудеєм. Він нещадно переслідував і знищував християнські 
церкви, розганяв священиків і навіть організував побиття камінням диякона 
Стефана.  «Серед усіх народів мені не було рівного серед своїх ровесників у 
тому, що стосувалося нашої релігії і особливо я додержувався вітчизняних 
традицій». Але Бог вибрав його на служінні ще до народження і звелів 
проповідувати Вістку Божу всім народам, що й він робить. Бог послав йому 
свого Сина, Ісуса Христа, і велів сповістити про це всі народи.  Тоді він ні до 
кого не звернувся за порадою, навіть не пішов в Єрусалим до тих, хто став 
апостолами раніше нього, а пішов в Аравію, а потім вернувся в Дамаск. Лише 
через три з половиною роки він прийшов в Єрусалим, щоб зустрітися з Кіфою, і 
пробув у нього дві неділі. Що стосується інших апостолів, то він нікого крім 
Іакова, брата Господнього, не бачив. Галати вірили кожному написаному 
Павлом слову, але коли з’являлися інші проповідники - християнській вірі 
приходив кінець.  

Закінчивши мандри по невеличких містечках, Павло з Антіохії Пісідійської 
вирушив до міста Ефеса. Та перш ніж туди потрапити, він пройшов Колоси, 
Лаодікею, Ієраполіс — міста, які через кілька років стануть важливими 
християнськими центрами. Всі вони були густо заселені людьми різних 
національностей. Жителі цих міст  поклонялися різним богам, тому, мабуть, тут 
був добрий ґрунт для створення нової віри. Апостол Павло свою справу 
виконував бездоганно: створював нові церкви, християнські громади, хрестив 
людей, навертав їх у свою віру. Ефес був великим портовим містом із 
населенням у чверть мільйона чоловік. Проте це місто  не було чисто грецьким. 
Хто тільки тут не жив. В останні роки рівень культури, або творчий дух людей 
чомусь різко знизився. Місто перетворилося частково в азіатське, частина 
жителів поклонялася богині Артеміді, але більшість — нечистоплотним богам. 
Скрізь панувала містика, ворожба, чаклунство, а пиятика була у великому 
авторитеті. Місто було переповнено цією категорією людей, бісівської 
літератури було тьма. В ньому знайшли собі притулок всілякі розбійницькі 
ватаги, різні містичні та релігійні течії. 



 60 

Проте в Ефесі жили й видатні люди. Знаменитим на той час ефесинянином 
був астролог Балбіл, який за знання небесних наук користувався повагою 
Нерона і Віспасіана - Римських імператорів. В місті був чудовий храм богині 
Артеміди, він будувався двісті двадцять років. Це була надзвичайна споруда, 
гордість усіх ефесян: із білого мармуру, оздоблена золотом та сріблом, з 
багатьма  колонами, різними бюстами. Храм  Артеміди вважався одним із семи 
чудес світу. Паломників було у місті було безліч. В Ефесі вже проповідували 
слово Боже проповідники Акіла і Пріскіла, які зібрали біля себе чимало  
прихильників християнської віри. Вони працювали за завданням апостола Павла 
і, потрібно сказати, свою справу виконували успішно. Трудилися тут плідно й 
інші місіонери, одним із яких був грек за національністю - Аполос. Це була 
талановита молода людина, яка мала гарну зовнішність і неабиякі 
організаторські і пропагандистські здібності. Йому швидко вдалося створити 
свою церковну громаду із двадцяти осіб, переважно з купців і дрібних службов-
ців. 

 
                          

   
                                 Золотий вік Риму. 
Апостол Павло відвідав молитовний дім Аполоса, уважно вислухав його 

проповідь і зробив багато слушних зауважень, які той з вдячністю прийняв. У 
своєму виступі перед аполосовими слухачами, Павло говорив про вчення Ісуса 
Христа значно ширше, ніж розумів його і проповідував грек. Це вчення 
складалося не з однієї частини, не з одного тільки Воскресіння, а включало в 
себе Бога Отця, що створив Всесвіт, його Сина, Ісуса Христа, який започаткував 
і відкрив нову віру, а також Духа Святого, що об'єднав ці поняття в єдине ціле   
-  Святу Трійцю. Апостол дохідливо розповідав слухачам про суть і значення 
всього християнського вчення і на прикладах із власного життя переконав 
присутніх прийняти хрещення і стати справжніми християнами. Вислухавши 
нового проповідника, останні з великою радістю згодилися, і Павло їх урочисто 
охрестив : "В ім'я Отця, його Сина, Ісуса Христа, і Святого Духа хрещу вас і 
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приймаю у нову віру; віднині ви стаєте покірними рабами Господа. Амінь! 
Амінь! — повторили присутні, і тієї ж миті зійшов на них Дух Святий, і вони 
стали говорити на різних мовах і славити Господа Ісуса Христа». (Діяння 
Апостольські). 

Протягом двох років трудився Павло в Ефесі, причому так успішно  «що 
все населення Азії чуло проповідь про Ісуса Христа, — як Іудеї, так і Еліни. А 
Бог же чинив надзвичайні дива руками Павловими». (Там же). Релігійна 
громада міста швидко зростала, до талановитого проповідника потяглися і 
ворожбити, і самозвані мудреці, і хіроманти, і прихильники інших релігій. Усі 
вони переконалися в тому, що цей дивний чоловік справді відкрив їм очі на таку 
неперевершену в світі людину, як Ісус Христос, який саме за них, заблудлих, 
грішних і нечестивих віддав своє молоде життя. Але в Ефесі, як пише автор 
Діянь, стався випадок, який ледь не згубив усю Павлову місію. Золотих справ 
майстер, на ім'я Дмитро, що мав власну майстерню по виготовленню золотих 
прикрас - статуеток і кулончиків із зображенням богині Артеміди, від 
проповідей апостола Павла поніс великі збитки. Жителі міста, також паломники 
перестали купувати цю непотрібну атрибутику, вона викликала у них 
глузування та сміх. 

 Дмитрове підприємство розвалювалося на очах. Сам керівник і численні 
робітники збунтувалися, вони почали підбурювати народ проти Павла, 
говорити, що апостол —  не справжній проповідник, а шарлатан. Своїми 
промовами він баламутить людей, збочує їх зі справжньої віри в богиню 
Артеміду; він також підриває авторитет цілого міста і його славних жителів. 
"Подивіться, — кричав золотар Дмитро на головній площі міста, — подивіться 
на цей дивовижний храм, до якого приїздять  люди зі всіх кінців світу, — він 
пустує. Від нього відвернулися усі люди, вони перестали молитися тут, вони 
забули свою покровительку, свою богиню Артеміду, яка захищала їх і давала 
прибутки кожному." (Діяння). "Хвала Артеміді Ефеській!", "Артеміда Ефеська 
велика!" — кричав натовп підбурених людей і грізно рушив на Павла та його 
учнів.    Ми припускаємо, чим би  все скінчилося, якби не одна розумна людина. 
Писар міста Ефесу, що мовчки спостерігав за подіями, вирішив врятувати 
становище. Він став посеред натовпу, підняв догори руку і голосно промовив: 
"Громадяни, славні жителі міста Ефесу! Прибулі до нас люди, що стоять перед 
вами, нікому й нічого поганого не зробили. Проти нашої богині Артеміди вони 
теж нічого не мають, бо зовсім не знають її. У них свій Бог, а у нас своя богиня, 
на яку вони зовсім не зазіхають, і не ображають її. А коли Дмитро і його 
робітники не мають вже таких великих прибутків від своєї справи, то це їхня 
вина, а не прибулих. Якщо вони думають по-іншому, то для цього є суд, який по 
справедливості вирішує усі справи: звертайтесь до нього. А збори ваші я 
розпускаю, як незаконні". (Діяння). Враження від цієї промови було 
приголомшливим: люди розгубилися, принишкли і мовчки почали розходитися. 

 Павло, порадившись зі своїми учнями і пресвітерами, твердо вирішив 
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відбути до Македонії. Замість себе він залишив в Ефесі молоду сім'ю Акілу і 
Прескілу, в будинку яких була створена християнська церква, також 
проповідника Аполоса, який після преображення і хрещення почав вести Божу 
справу у вірному напрямку. Згодом у своєму Посланні до Ефесу апостол Павло 
так напише про свої діла: "Ми не розумні Христа ради, а ви мудрі у Христі; ми 
слабкі, а ви міцні; ви у славі, а ми в безчесті. Ми більше зносимо голод, спрагу, 
холод і побиття, і поневіряємось, і трудимось — все робимо своїми руками, щоб 
вижити. Лихословлять нас, а ми благовіствуємо; гонять нас, а ми терпимо; про-
клинають нас, а ми молимось; ми, як сміття для світу, як порох, який усі 
викидають, а ми все одно живі".(Християнам Галатії). 

У церквах було неспокійно, нова віра пробивала собі дорогу з болем, 
плачем, муками і стогоном. Серед віруючих почало спостерігатися 
відступництво. Багато з них потягнулися знову до гріховного життя: почали 
пиячити, понаводили коханок, перестали відвідувати храми, перестали 
молитися, почали вести негідний образ життя. Апостолу Павлу та його 
помічникам довелося багато попрацювати, щоб цю розпусту викорінити, а 
людей повернути  до справжньої віри. У своїх проповідях апостол Павло 
переконував, яким повинен бути християнин: добрим, чесним, порядним, 
витриманим, милосердним, байдужим до багатства і до різних спокус. Такі 
слова, як "скупий", "ненажера", "злодій", "нечестивець" і "підлий" мають бути 
викоріненні раз і назавжди!" - говорив апостол. В Ефесі Павло написав два 
Послання до Коринфської церкви, в яких дав відповідь на усі хвилюючі  пи-
тання віруючих. 

Друге перебування апостола в Македонії продовжувалося майже півроку, з 
липня по листопад 57 року. Центром його проповідей стало місто Фесалоніки. В 
«Діяннях Апостольських» читаємо, що в цьому місті, як і скрізь, Павло заробляв 
на хліб важкою фізичною працею. У Першому Посланні до Фесалонікійців він 
так говорив про себе: "Ви пам'ятаєте, брати, нашу важку виснажливу працю 
вночі і вдень, щоб ні для кого з вас не бути тягарем". В другому листі Павло 
знову нагадає їм, що він і його друзі "ні у кого не їли хліб даремно, ми самі 
трудилися, і самі себе утримували, і просили інших так чинити!". В цьому 
Посланні Павло сформулював свій  крилатий вислів: "Хто не хоче працювати, 
той хай не їсть". Займаючись своїм ремеслом, апостол спілкувався з такими 
людьми, яких він навряд чи зустрів би в інших місцях. Він показав своїм 
братам, що професія людини — це дар Божий. Вона і напоумляє, і надає сили 
для проповідування слова Божого. Своїми заробітками Павло ділився зі своїми 
учнями - Лукою і Тимофієм. Інколи він навіть свідомо голодував, щоб 
полегшити долю своїх молодих братів. 

Павло був безкорисливою людиною. В кінці свого служіння під час 
прощальної бесіди з пресвітерами Ефесу у Мілеті він підняв свої мозолисті руки 
і сказав: "Ні срібла, ні золота, ні одягу я ні від кого не вимагав: самі знаєте, що 
потребам моїм і потребам моїх учнів служили мої руки. У всьому я показував 
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вам, що тільки працюючи, потрібно підтримувати слабких, пам'ятаючи слова 
Господа Ісуса: блаженні давати, ніж приймати. Праця не прокляття, вона — 
благословення". 

Після Фесалонік Павло плідно працював у Філіпах, Верії і Коринфі. Скрізь, 
де він проходив зі своїми помічниками, зміцнювалася віра в Ісуса Христа, 
збільшувались релігійні громади, зменшувалася пиятика, віруючі ставали 
зразком для інших людей. Апостол ще раз переконався, що македонські церкви 
стали надійними осередками християнської віри. Але біди й негаразди, що 
супроводжували апостола, не обминули його і в Македонії. Ми знаємо, що 
життя Павла — це вічна боротьба за віру Христову, яку він проводив  сміливо й 
мужньо. Та в македонських містах, як і скрізь, знайшлися підбурювачі, які 
почали переслідувати Павла і його друзів: вони перешкоджали проведенню 
зустрічей з людьми, читанню проповідей. Апостол про таких різко відзивався,  
говорив, що це вороги Ісуса Христа, а їхній бог — то їхнє черево. Втікаючи від 
вороже налаштованих людей, Павло з друзями повернувся до Малої Азії і 
вдруге проповідував в Троаді. Його схвилювало те, що вірного учня Тіта, який 
трудився в Ефесі і мав чекати на нього тут, ще не було. Троада - латинське 
місто, в ньому Павлові справи просувалися  повільно. Апостолу довелось 
докласти чимало зусиль, щоб  люди повірили йому і прийняли нову віру. 

 

                             
                                      Храм в Лістрах 
Потрібно сказати, що ще в Ефесі Павло задумав добру справу: він вирішив 

організувати збір грошей для братів Єрусалимської церкви. Цією думкою 
апостол поділився зі своїми помічниками, які його підтримали. Павло спочатку 
написав про це лист Коринфянам, потім Галатам, а пізніше іншим церквам. 
Гроші повинні були збиратися всіма церквами, зберігатися там, і лише за його 
розпорядженням їх потрібно доставити до Єрусалиму. Подорож до єврейської 
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столиці назріла давно. Ця думка не давала апостолу спокою ні в Азії, ні в Греції. 
Павло виношував її надто довго, а коли переконався, що вона вірна, вирішив 
виконати свій задум. Після Троади апостол продовжив сій шлях до містечка 
Аси, а звідти на кораблі поплив до Мітілену, до  братів Ефесу, Самосу, Трогілії і 
Мілету. Дорогою Павло запросив пресвітерів до Мілету щоб попрощатися, бо 
знав, що більше з ними ніколи не зустрінеться. Прощання було хвилюючим. 
Павло виголосив велику промову, суть якої зводилась до наступного: 
покидаючи добрих, щирих серцем братів своїх, за покликанням Духа Святого 
він іде до Єрусалиму, не відаючи, що чекає його там.  Цей же Святий Дух 
свідчив по всіх містах і селах, де він проходив, що йому там приготовані 
скорбота і кайдани. Та він нічого не боїться, і з радістю віддав би своє життя за 
праведне завершення свого шляху та служіння, на яке послав його Ісус. "Я 
знаю, що як відійду від вас, то прийдуть замість мене вовки люті, що будуть 
перекручувати моє вчення, аби тільки збити вас з Божого шляху", — говорив 
апостол. На закінченню своєї промови Павло схилив коліна і з усіма помолився. 
"І знявся між усіма ними плач великий і, припадаючи до Павла, цілували його, 
вболіваючи за сказане ним слово, що вони вже ніколи не побачать його. І всі 
проводжали його до корабля." Так пишуть "Діяння Святих апостолів". 

Головною метою подорожі апостола Павла до Єрусалиму була доставка 
грошової допомоги від церков Греції і Малої Азії, які збирали його духовні 
брати для бідних християн єврейської столиці. Це була значна сума грошей, 
збиралася вона більше року. Цим вчинком апостол Павло хотів підкреслити 
свою братерську доброзичливість, також християнську єдність між євреями та 
язичниками. Іншою метою подорожі було виконання його обітниці, яку він дав 
самому собі. Він хотів показати іудейським священикам, що хоч він хрестив 
євреїв і язичників без додержання закону Мойсея, тобто без обрізання, він 
особисто, як істинний іудей, пильно дотримувався усіх єврейських законів. 
Брати по вірі, також друзі зустріли апостола гостинно. На зустріч прийшли всі 
апостоли, старійшини Єрусалимського храму, усім було цікаво послухати 
великого мандрівника. Павло у своїй промові докладно розповів про  всі 
митарства, гоніння, страждання і муки, які він пережив, приймаючи у нову віру 
необрізаних євреїв і язичників. Слухали апостола уважно і за все славили Бога: 
"Бачиш, брате, скільки тисяч серед іудеїв увірувало, і всі вони — ревниві 
охоронці закону!" — говорили присутні. Але частина вороже налаштованих 
євреїв почала звинувачувати Павла в тому, що він своїм хрещенням грубо 
нехтує законом Мойсея і Пророків. Вони почали кричати на Павла, підбурювати 
усіх проти нього, а врешті схопили його і почали нещадно бити. Римським 
воїнам ледь вдалося захистити апостола, але для надійності пов'язали йому руки 
й повели до синедріону, щоб дізнатися, в чім справа. 

Ми знаємо, що це був той самий суд, який розіп'яв Ісуса Христа, той самий 
синедріон, що забив камінням молодого християнина Стефана, і який постійно 
намагався знищити християнське вчення. Та перш ніж віддати його в руки цього 
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ворожого судилища, Римський полковий командир дозволив Павлу на сходах 
Єрусалимського палацу виступити з промовою до народу, щоб оправдатися. 
Павло навмисне говорив єврейською мовою, щоб усім було зрозуміло, що він 
ніякий не відступник, не заколотник і не чужинець, а такий же, як вони, справ-
жній іудей. Тиша встановилася враз. Апостол повідомив, що він народився у 
Тарсі, виховувався на єврейських законах і традиціях, які поважає і яких так 
сильно дотримувався, що навіть переслідував християн, де тільки "їх бачив, і 
кидав їх до в'язниці. Навіть листи узяв на своїх братів, щоб іти до Дамаску, 
пов'язати їх і привести на суд Синедріону. "І сталося так, — говорив Павло, що 
по дорозі осяяло мене велике світло з неба, і повалився я на землю, і почув 
голос, який до мене звертався: "Савле, Савле, навіщо ти гониш Мене?". Я 
запитав: "Хто Ти, Господи?". А голос мені відказав: "Я Ісус Назарянин, якого ти 
переслідуєш". Усі, хто був із Савлом, побачили світло, але слів Господніх вони 
не почули. Тоді Савл запитав, що йому потрібно робити, на що Господь 
відповів: "Піднімайся та йди у Дамаск, там тобі скажуть, що тобі призначено 
робити". Відтоді, продовжував Павло, очі у мене відкрилися і я зрозумів свій 
хибний шлях. "І він засудив свій шлях і проступки  і відкинув геть як такий, що 
направлений проти Бога." 

 Євреям така промова не сподобалася, вони почали кричати на Павла: "Геть 
такого з землі, бо жити йому не потрібно!" — і почали рвати на ньому одяг. Тоді 
Римський військовик забрав Павла і відвів його у фортецю. Вночі апостолу 
з'явився сам Господь і повідомив, що зустріне його в Римі. Павло давно мріяв 
побувати в Римі. Ще в Ефесі  твердо вирішив, що після Єрусалиму, якщо його 
там не вб'ють, обов'язково відвідає вічне місто. Ранком частина розлютованих 
євреїв, а точніше, сорок чоловік, затребували у первосвящеників, членів 
синедріону, щоб ті видали їм Павла, адже вони дали собі клятву: нічого не їсти, 
не пити, поки не вб'ють цього відступника. Римські воїни вирішили по-іншому: 
як римського громадянина, Павла повинен судити не синедріон, а римський суд. 
Тому вони відправили Савла з листом до намісника Кесарії, римлянина Фелікса, 
щоб той розібрався в цій справі.  
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                                        Єрусалим                          
Цей поважний Римський чиновник багато років поспіль був губернатором 

Палестини. Він чимало знав про християн, багатьох ув'язнив і відправив на 
смерть, тому ставлення його до цих людей було вкрай ворожим. Але то були 
рядові християни, а зараз перед ним постав один із їхніх ватажків, причому 
надто вже відомий і авторитетний. Павло як особистість справив сильне 
враження на Фелікса. Апостол розповів наміснику про себе, про свою місію і 
про те, що він ніякий не заколотник, не підбурювач людей. І зовсім не виступає 
проти законів свого народу, навпаки, поважає їх і додержується, але на 
противагу іншим, вірує у воскресіння мертвих, у воскресіння Ісуса Христа, і у 
всі Його Божі справи. 

Фелікс  уважно слухав  промови Павла, він навіть привів у в'язницю свою 
дружину, єврейку Друзілу, щоб і вона послухала цього дивного чоловіка. Проте 
хитрий і підлий губернатор, не осудив Павла, і не звільнив із в'язниці. Він  
мовчки протримав його під арештом цілих два роки, аж до закінчення своїх 
службових повноважень, лише тоді передав апостола своєму наступникові - 
Порцію Фесту, такому ж бездушному чиновнику, як сам. Фест став 
губернатором Палестини у 60 році. Невдовзі у своїх справах він відбув до 
Єрусалиму, щоб ближче познайомитися з членами Синедріону. Під час зустрічі 
ці недобрі люди стільки поганого наговорили  про Павла, так повернули проти 
апостола справи, що Фест повірив, що підсудний справді є заколотником і 
розбійником з широкої дороги. Але служителі не сказали головного: що цей 
бунтівник і розбійник привіз їм велику суму грошей, яку вони швиденько  
привласнили й розподілили між собою. 

Повернувшись з Єрусалиму, Фест вирішив самостійно розібратися з 
Павлом. Він  запросив його на суд і вислухав. Проте присутні на суді іудеї, що 
прийшли з губернатором зі своєї столиці, затребували апостола до свого суду, 
який по-іншому буде судити Павла. Фест був здивований вимогою поважних 
іудеїв, вини підсудного він зовсім не знайшов. Втім, щоб якось вийти з  
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незручного становища, запропонував Павлові самому вибирати, який йому суд 
ближчий: чи синедріон, чи суд кесаря. Апостол вибрав останній. "Ти захотів до 
кесаря, — закричав Фест, — до кесаря і підеш!" Поздоровити Феста з посадою 
губернатора до Кесарії прибув єврейський цар Агрипа Другий, син Ірода 
Агрипи Першого, що 16 років тому вбив апостола Іакова, внук того Ірода 
Агрипи, який вбив Іоанна Хрестителя і насміхався над Ісусом. Він прибув зі 
своєю дружиною Веронікою, яка була насправді сестрою йому. Ця жінка була 
незвичайно гарною і мала вже двох чоловіків-царів. Пізніше вона стане 
коханкою імператорів Віспасіана і Тіта. Ось перед такою "публікою" апостол 
Павло мав доводити свою невинність. Промова апостола справила на Агрипу 
сильне враження, він навіть замислився над невідомим і цікавим для нього 
вченням. Але для Феста, цього випещеного римського служаки, ідея про 
воскресіння була настільки чужою, настільки ворожою, що він не стримався й 
сердито вигукнув: "Дурієш ти, Павле! Велика вченість зводить тебе з розуму!" 
       "Ні, достойний Фесте, — відповів Павло, — я не божеволію, я провіщаю 
слова істини та здорового глузду. І благав би я Бога, щоб усі, хто чує мене 
сьогодні, зробилися такими, як я, окрім цих моїх кайданів." Римські васали 
погодилися, що Павло дійсно нічого поганого не зробив ні перед людьми, ні 
перед владою, але звільняти його з-під арешту не збиралися. Вони відправили 
його під охороною у Рим. Це було в жовтні 60 року. По дорозі до 
імператорської столиці Павло провів три зимових місяці на острові Мілеті й 
прибув до Риму весною 61 року. Йому довелося плисти трьома різними 
кораблями: одним — із Кесарії до Міри, другим — від Міри до Меліти, і третім 
— від Меліти до Путеоли. Після залишення містечка Міри корабель опинився 
серед великої бурі, яка занесла його далеко в море. Буря лютувала багато днів, 
тому усі пасажири занепали духом і чекали своєї погибелі. Тоді Павло став 
посеред всіма та й сказав: "Благаю всіх бути мужніми, і ні одна душа з вас не 
загине, а тільки корабель. Бо цієї ночі з'явився мені ангел Божий, якому я 
належу і якому служу, і сказав: "Не бійся, Павле! Тобі належить стати перед 
кесарем, тому Бог дарував тобі всіх, хто пливе з тобою". Павло підбадьорював 
друзів, закликав бути мужніми, бо він покладався на Бога, і все має статися так, 
як сказав Бог: вони дійсно мають потрапити на якийсь острів. 

На чотирнадцятий день плавання корабель сів на мілину, та так сильно, що 
весь ніс його зав'яз у піску і став нерухомим, а корму почали розбивати сильні 
хвилі. Сотник дав команду, хто вміє плавати, добиратися до берега самотужки. 
Інші мусять триматися за дошки, щоб урятуватися. Таким чином усі 276 
чоловік, що були на кораблі, врятувалися. Жителі острова прийняли потерпілих 
як своїх рідних, запросили в дім, нагодували, дали можливість відпочити. А 
Господь через апостола Павла здійснив там чимало чудес, які здивували людей і 
змусили їх замислитись. Через три місяці всі пасажири продовжили свою 
подорож до Риму на одному із Олександрійських кораблів. Завдяки апостолу 
Павлу, який вилікував чимало хворих остров'ян і подорожніх, жителі його 
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подарували мандрівникам все необхідне і тепло провели в нову дорогу. 
 

                       
                                                     Хайфа 

   "Коли ж прибули ми до Риму, — пише євангеліст Лука, — сотник передав 
в'язнів воєначальнику, а Павлові було дозволено жити окремо, разом з воїном, 
що пильнував його." Рим був одним із найкращих міст світу. Це був центр 
світової історії і культури. Протягом двох тисячоліть, від II століття до н.е.. і до 
XVII століття нової ери, Рим був головною силою світу. Місто ще й до сьогодні 
зветься "Вічним містом". В той час в ньому проживало 500 тисяч чоловік, з яких 
половина були рабами. Павло провів у Римі майже два роки. Хоч він і в'язень, 
але йому дозволялося жити у приватному будинку з охоронцем. Апостолу було 
також дозволено приймати людей і проповідувати про Ісуса Христа. У Римі вже 
тоді було багато християн, вони приходили до апостола і радо слухали його. 
Перебуваючи в цьому місті, Павло написав свої послання до Ефесян, Філіпіян, 
Колосян, до Филимона та євреїв. Це були мудрі листи, в яких апостол 
підсумовував своє життя і давав тверді настанови щодо зміцнення заснованих 
церков. Павло знав, що в Римі на нього чекає неминуча смерть. Тому просив 
своїх братів бути мужніми і стійко зносити усі поневіряння, усі глумління за 
Ісусову віру. "Віра покликала вас у дорогу, віра і спасе вас від поганих", — 
напише він. 
Історія свідчить: Павло таки був оправданий римським судом. Це було у 63 році 
нової ери. Як не дивно, але суд кесаря відпустив апостола на всі чотири сторони 
і йому дозволялося жити там, де забажає, проповідувати своє вчення без 
всіляких перешкод, але не підбурювати народ і не виступати проти фарисеїв та 
книжників. 

Після звільнення апостол побував в Іспанії, де теж проповідував слово 
Боже. Він був переконаний в тому, що раніше, ніж повернеться на землю Ісус, 
Царство Боже повинно проповідуватися усім країнам. Павло вірив, що 
достатньо лише одної проповіді в тому чи іншому місті, щоб вважати, що слово 
Христа донесено до всієї країни, і достатньо було виголосити її десятьом 



 69 

особам, щоб вважати, що його почуло все місто. Цієї думки дотримувалися й 
інші апостоли, які після Неронового гоніння розійшлися по всьому світу. 

Після подорожі по Іспанії Павло повернувся  в Грецію і Малу Азію. Тут він 
прожив ще три роки та жодного дня не сидів без діла. За надмірну пропаганду 
Євангельської історії бунтівливого апостола знову заарештували і доставили до 
Римського суду, який на цей раз не пощадив його. За розпорядженням Нерона, 
нескореному Павлу відрубали голову. Так трагічно скінчилося життя одного із 
головних героїв нової біблійної історії — апостола Павла, людини, яка тридцять 
п'ять років поспіль відважно пропагувала ту релігію, яку в молоді літа нещадно 
переслідувала. 

Нам хочеться декілька слів сказати про послання апостола Павла. Це 
настільки глибока і відповідальна тема, що навряд чи комусь вдасться її 
розкрити повністю. За своє життя Павло написав небагато праць, всього 14 
послань, усі вони вважаються справжніми документами церковної історії. 
Місіонерські праці апостола Павла зробили його головною фігурою ранньої 
християнської історії після Ісуса, а його Послання стали невичерпаним 
джерелом духовного багатства церкви, яку наповнював своїм духовним змістом 
на протязі всієї християнської історії. На думку російського богослова 
П.Іванова, апостол Павло більше інших апостолів уособлював собою той 
динамічний елемент в християнстві, що протистояв стагнації і косності. «Тільки 
завдяки апостола Павла, - пише інший богослов – Глубоковський, - Євангелія 
Ісусові збереглися в апостольському віці і стали тією стихією, яка перевернула 
історію».  Тарсянин Павло став вірним продовжувачем справи Христа. За 
словами Олександра Меня - «Він перший усвідомив сотерологічну таємницю 
Євангелій і сповістив світ про преображуючу силу Ісусової благодаті. Павло 
більше інших апостолів переборов старозаповітну косність закону, богословські 
обґрунтував свою місії серед язичників, став глашатаєм християнського 
універсалізму і любові, свободи і життя у Христі».(А.Мень. Библейский 
словарь. т. 2, 332). Я, особисто, приклоняюся перед Павловою мудрістю, силою 
його Духу, що так безстрашно вів його на боротьбу з неправдою, черствістю і 
нетерпимістю римських владик до народної правди. 

 
 

                                       
                              
 



 70 

 
 
                                           Література 
 
1.Біблія. Книги Старого і Нового Заповітів. Українське Біблійне Товариство, 1977. 
2. Письма апостола Павла. Фонд Александра Меня. Москва, 1998. 
3. Александр Мень. Библиологический словар в 3-х томах. Фонд Александра Меня, 
Москва, 2002. 
4. Александр Мень. История религии в 7-ми томах, Москва, Слово,1991 – 1992. 
5. Амман А. Путь отцов. Краткое введение в патристику. Москва, Пропилеи, 1994. 
6. Лосский Николай. Ценность и бытие. Москва АСТ, 2003.  
 

 
 
 

                              Євангеліє від Матвія 
 

Церковна історія одноголосно називає апостола Матвія автором першої 
книги Нового Заповіту – Євангелія від Матвія. Про нього згадується в усіх 
трьох Євангеліях, а також в “Діяніях апостольських”. З цього ми можемо 
зробити висновок, що Матвій, або Левій, був не рядовою особою в кругу учнів 
Ісуса. Його щирість, сердечність, глибоке релігійне почуття проявились уже в 
тому, що він без вагань, раз і назавжди відказався від ситого і спокійного життя 
збірника податків і пішов за «голосом Господнім». 
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Думка про те, що Євангеліє від Матвія дійсно є свідченням очевидця, 

встановилася у церковному середовищі ще в середині другого століття. Її 
підтримували такі церковні історики, як Папій Ієрипольський, Іреней 
Ліонський, Климент Олександрійський, Євсевій Памфіл та багато інших. Які ж 
свідчення вони знайшли для підтвердження того, що автор Євангелія, Матвій, є 
дійсно той самий Левій, який вірою і правдою служив римським властям, 
здираючи з людей податки. Із змісту самого Євангелія видно, що писав його  
єврей за національністю, причому грамотний, обізнаний у всіх сферах життя.  
Саме ізраїльтянин міг так вільно і досконало розбиратися в складних поняттях і 
традиціях свого народу. Тільки ізраїльтянин міг так досконало знати Старий 
Заповіт і цитувати мовою оригіналу, як цитує і знає його євангеліст Матвій. 
Зрозуміло, що Старий Заповіт був для євангеліста улюбленою книгою. Він 
чудово знав весь тодішній політичний і державний устрій Іудеї, всю судову 
систему. До того ж він був палестинцем, бо якраз житель цієї місцевості міг так 
досконало знати назви всіх населених пунктів і віддалі між ними. Чудово знав 
народні звичаї палестинців, їх культуру і мову. 
Йому було відомо те, що за Капернаумом знаходиться таможня, і що 

головним  начальником цієї таможні є невисокий на зріст чиновник по імені 
Закхей. Більше того, Матвій сам служив у цій таможні і знав своїх службовців 
як ніхто інший. Він вільно розбирався у складних на той час грошових 
відносинах, тому що у повсякденному користуванні застосовувалися зразу три 
грошові одиниці: римський динарій, грецька драхма і єврейський сикл. Як 
бачимо, Матвій був  досвідченим службовцем римської імперії. Він мав 
неабиякий літературний талант, чіткий зір і добру пам’ять. Ці позитивні якості 
послужили тому, що своє Євангеліє Матвій написав грамотною арамейською 
мовою. Потім, на прохання своїх одновірців і друзів, вихідців із інших міст, які 
переважно говорили по-грецьки, Матвій переклав своє Євангеліє на грецьку 
мову.  
Тільки один євангеліст Матвій пише про те, що, в часи царювання Ірода, 

прийшли до Єрусалиму волхви із Сходу, тай питають: “Де народився Цар 
Іудейський? Бо на сході ми бачили зірку Його і прийшли поклонитися Йому”. 
Волхвами називались вчені, які мали добрі знання в усіх галузях наук, особливо 
в астрономії. У Вавилоні і Персії вони користувалися великою повагою і були 
жерцями, і порадниками царів. Євангеліст Матвій роз’яснює, звідки саме вони 
прийшли. А згаданий нами богослов Іреней, пише, що прийшли волхви з Аравії;  
Іоанн Златоуст і Василій Великий твердять, що із Персії; Блаженний Августін 
переконаний, що із Халдеї. Але скоріше вони прийшли із країни, яка входила у 
Вавілоньке царство, бо якраз там жили 70 років у полоні ізраїльтяни. 
Волхви побачили на сході зорю і прийшли у Віфлеєм поклонитися 

новонародженому Царю. Вони принесли з собою свої дари; золото, смирну і 
ладан, як знак особливої поваги. У виборі подарунків апостол Матвій замітив 



 72 

таку особливість: золотом платили дань тільки царям, ладаном диміли  при 
богослужіннях, а смирною мастили тіла померлих. Тому, потрібно вважати, що 
мудреці принесли Ісусу золото – як Царю, ладан – як Богу, а смирну – як 
людині. Мудреці із Сходу не тільки засвідчили свою повагу до 
новонародженого Царя, але й підкреслили своєю присутністю, що очікуваний 
так довго Месія, вже з’явився. Одним із їхніх завдань було і те, щоб принести 
гроші дитині, які були потрібні для втечі в Єгипет. Батьки Ісуса були бідні 
люди, і коли б не це золото, то втеча сім’ї Христа, мабуть, і не відбулася б. 
Повернувшись у свою країну, мудреці Сходу підготували там дорогу для 
майбутнього проповідування Євангелія. Тільки один євангеліст Матвій напише 
про знищення у Віфлеємі 14 тисяч немовлят віком до двох років. Цифра ця, 
мабуть, перебільшена іншими переписувачами Євангелій, бо у маленькому 
містечку Віфлеємі за часи Іродів не могло бути стільки дітей. 
Матвій, як справжній єврей, надто дотримувався Старозавітних Законів і 

пророцтв. Саме у нього найбільше із всіх євангелістів наводиться висловів із 
Старого Заповіту про народження Ісуса і його тернистий шлях, і підкреслюється 
той факт, що Ісус Христос – це Месія, якого провіщали пророки. Наведемо 
головні із них: Він мав народитися із Давидового роду; Він народиться від діви; 
Він народиться у Віфлеємі; Він буде перебувати у Єгипті; Він буде жити в 
Галілеї; Його прихід на землю стане знищенням дітей у Віфлеємі; Він 
тріумфально в’їде у Єрусалим; Він буде уражений пастир; Його зрадить друг за 
30 срібників; Його поховає багатий чоловік; Йому дадуть оцет і жовч; Він буде 
розіп’ятий на хресті; Він воскресне з мертвих на третій день. 
У євангеліста Матвія  широко і детально висвітлюється Галілейське 

служіння Ісуса Христа. Воно почалося у грудні 27 року, “чотири місяці перед 
жнивами”, і закінчилося перед святом Кучок, у жовтні  29 року, тобто тривало 
два роки. Цьому періоду апостол Матвій присвячує половину своєї книги, 14 
розділів із двадцяти восьми. У цей час відбувається саме продуктивне життя 
Ісуса Христа. Він у розквіті своїх фізичних та духовних сил. Синоптик Матвій 
наводить такі факти з біографії Ісуса, яких ми не знайдемо в інших євангелістів. 
Це подорожі, проповідування, зцілення окремих людей і цілих груп, натовпи, 
чудеса і слава, це визнання його різними людьми, а також своїми учнями – 
апостолами, як дійсно, Сина Божого, Ісуса Христа. 
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                                   Католицький храм в Іудеї 
Але взірцем цього служіння є, звичайно,  є Нагорна проповідь, яку  

виголосив Ісус на горі Роги Гаттіни. Апостол Матвій, передаючи  Христову 
промову, вклав у неї свій учнівський розум і велич душі самого Ісуса. Він 
сконцентрував у ній усі знання, які набув в Христа, подорожуючи з Ним по 
містах і селах Галілеї. Тому в устах Ісуса вона стала вершиною християнського 
мовного мистецтва. Промова дійсно вийшла як основа вчення Спасителя, вона 
стала каноном  християнської етики і читається в усіх храмах світу. “ І ходив 
Він по всій Галілеї, по їхніх синагогах, проповідуючи Євангеліє і оздоровляючи 
всяку недугу і всяку неміч між людьми”, - повідомляє  Матвій. 

“ Блаженні вбогі духом, - каже Христос у цій промові, бо вони будуть у 
царстві небесному; Блаженні змучені, бо вони будуть втішені; Блаженні голодні 
та спрагнені, бо вони нагодовані будуть; Блаженні чисті серцем, бо вони будуть 
бачити Бога; Блаженні вигнані за правду, бо їх є Царство Небесне; Блаженні всі, 
кого ганьбити і гнати будуть за правду і за Мене”. Сталося так, що ці моральні 
принципи є діаметрально  протилежними  моральним нормам нашого сучасного 
життя, яке настільки стало суворим, непередбачливим, що від одного тільки 
втішання людина не виживе. Нагорна проповідь Ісуса  була проголошена якраз 
після обрання  Дванадцяти апостолів. Вона, в першу чергу, призначалась для 
його учнів – апостолів, тому що саме їх потрібно було навчати і підготувати до 
такої відповідальної справи, як проповідування по всьому світі Святого 
Євангелія. 
Під час Галілейського служіння відбулося покликання апостола Матвія. Ось 

як євангеліст пише про цю важливу подію: “ А коли Ісус звідти приходив, то 
побачив чоловіка на ім’я Матвій, що сидів на митниці, та й каже йому: “ Слідуй 
за мною!” Той встав і пішов за Ним”. Від цієї зустрічі з Ісусом і від того, що 
його обрав своїм учнем  Христос, Матвій, звичайно, був дуже радий, 
горделивий і дуже вже задоволений. Щоб відмітити подію, Матвій назначає 
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банкет, на який запрошує, крім  Учителя і його учнів усіх своїх співробітників. 
Така Матвієва витівка зовсім не сподобалась фарисеям, які надто прискіпливі 
були до всіляких банкетів і зустрічей з урядовими чиновниками. Вони почали 
висловлювати своє незадоволення: “ Чому це вчитель ваш їсть із митниками та з 
грішниками?” – питали вони. Ісус почув їхні слова, тай каже:” Лікарів 
потребують не здорові, а слабкі люди. Ідіть і навчіться, що то є таке, тому що я 
прийшов кликати не праведних, а грішних до покаяння”. 
Читаючи Матвієве Євангеліє, неможливо не звернути увагу на надто часто 

вживане ним слово - Царство Небесне: “Покайтесь, - каже Христос, - бо 
наблизилось Царство Небесне!”. “Блаженні вбогі духом, бо їхнє Царство 
Небесне”; “Блаженні вигнані за правду, бо їхнє Царство Небесне”; “Буде 
найменшим у Царстві Небеснім”; “Стане великим у Царстві Небеснім”; “Нехай 
прийде Царство твоє”; “Шукайте Царства Божого”; “Не кожен, хто каже мені: 
Господи, Господи! увійде в Царство Небесне”. Від такого надмірного вживання 
цих висловів, Євангеліє від Матвія прийнято називати Євангелієм Царства 
Небесного. 

  

                 
                                  Собор Святого Павла 
Ізраїльтяни , звичайно, очікували земного царства, в якому їх народ, 

очолюваний Месією, правив би світом. Цар Ірод теж вірив у таке царство, тому 
й хотів вбити малюка Ісуса. Іоанн Хреститель теж вірив у земне царство, тому й 
послав своїх учнів до Ісуса, щоб запитати Його, чи він є справді той Цар, якого 
вони так довго чекали. Дванадцять апостолів, обраних Ісусом, теж вірили у 
земного царя, яким стане їх Учитель, аж поки Він не з’явився їм по 
Воскресінню. Яке ж царство прийшов заснувати у світі Христос? - наче запитує 
своїх читачів євангеліст Матвій. І сам же дає на нього відповідь, що царство 
Ісуса, то є Царство в серцях усіх людей світу, яке повинно піднімати їх до Бога, 
робити їхні душі чистими і святими. Для праведних людей, які живуть за 
нормами християнської релігії,  також для голодних, знедолених, страждущих і 
гнаних обов’язково настане Царство Небесне. Головне, потрібно слухатись 
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Ісуса, бути вірним християнином і йти за ним. «Коли хто хоче йти вслід за 
Мною, - хай зречеться самого себе, і хай візьме свого хреста та й йде вслід за 
Мною. Бо хто хоче спасти свою душу, той погубить її, хто ж за мене свою душу 
погубить, той знайде її». Ці слова Матвійового Ісуса свідчать, що у світ 
прийшла така людина, яка може змінити хід людської історії у кращий бік, де не 
буде воєн, голоду, принижень, насильства, а людське життя наповниться іншим 
змістом. 
У Євангелії від Матвія присутні й есхатологічні мотиви. Вони викладені в 

бесіді Ісуса  про кінець світу, а також про Його другий прихід на землю. “ Коли 
ж він сидів на оливковій горі, підійшли до нього Його учні, тай кажуть: Скажи 
нам, Ісусе, коли станеться це? І яка буде ознака приходу Твого і кінця світу?”. 
Ця бесіда відбулася після того, як Ісус  залишив Єрусалимський Храм. В своїй 
відповіді Він говорив їм про знищення Єрусалиму, про свій другий прихід на 
землю і про кінець світу. Він говорив їм, щоб вони стереглися, були пильними 
бо багато прийде проповідників, які будуть зводити людей, стануть говорити 
про війни, та люди  не повинні лякатися, бо це ще не кінець. Коли народ 
повстане на народ, царство на царство, коли буде голод, мор, землетруси ось 
тоді почнеться тільки початок всіх терпінь людських. На муки стануть видавати 
усіх і будуть ненавидіти народи за моє ім’я. Спасенний буде  той, хто витерпить 
всі муки до кінця. Тільки тоді буде проповідане Євангеліє Царства Божого усім 
народам і всьому світу, тільки тоді ви побачите гидоту спустошену, тобто 
Єрусалим, ось тоді тікайте чим дужч у гори, у поля і до квітучих садків. По 
скорботі тих днів сонце затьмариться, місяць потухне, зорі попадають з неба, і 
сили небесні порушаться. Щодо Єрусалиму, то пророцтва Ісусові здійснилися 
рівно через сорок років. Прекрасні будинки, мраморні палаци, оздоблені 
золотом, були так знищені римськими воїнами у 70 році, що Йосиф Флавій 
мусив сказати, свої пекучі слова: «можна було б подумати, що це місто ніколи 
не було заселене» 
Ісус у Євангелії часто говорить про свій другий прихід на землю.  «Коли 

прийде Син Людський у славі Своїй, і всі ангели з ним, тоді Він Взійде на 
престол слави Своєї”; “ Бо прийде Син Людський у славі свого Отця з ангелами 
своїми, і тоді віддасть кожному згідно з ділами його”;  «Бо, як блискавка вибігає 
зі сходу і з’являється аж до заходу, такий буде прихід і Сина Людського”; “ Як 
було за днів Ноєвих, так буде і по приходу Сина Людського”. У книгах Нового 
Заповіту ми не знайдемо точної дати, коли все ж таки має здійснитися другий 
прихід Ісуса на землю. Немає її і в Євангелії від Матвія. Апостол Матвій не 
повідомляє, також, коли і як відбудеться кінець світу. Він лише передає слова 
Христа на цю подію: “Поправді кажу вам: не пройде цей рід, як оце станеться. 
Небо і земля проминуть, але не минуться слова мої!” Далі уточнює: “А про день 
той й годину ту, не знає ніхто: ані Ангели небесні, ані Син – знає лише сам 
Отець”. Свою думку підкріплює такими словами: “Знайте ж це, що коли б 
господар знав в яку годину прийде злодій, то не дав би підкопати  свого дому. 
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Тому, будьте готові, бо прийде Син Людський тієї години, коли ви його не 
чекаєте і судити вас буде, в чому вас застане ”.                  
Ісус у євангеліста Матвія не тільки істинний Бог і обдарований проповідник, 

Він також від самого Бога лікар-чудотворець. Він не тільки виліковує 
безнадійно хворих, але й воскресає мертвих. Ісус постійно твердить своїм 
учням, щоб вони були чутливими до чужої болі, щоб спасали людей від гріха, 
від хвороб, від смерті, але самі завжди були для інших взірцем чесності і 
святості. “ Отож ваше світло нехай світить перед людьми, щоб вони бачили 
ваші добрі справи, та прославляли Отця Вашого, що на небі”. 

         
                                                    Євангелісти 
Із Євангелій відомо, що апостол Матвій, як й інші апостоли, у своєму житті 

був невибагливий, не був скупим. За порадою Ісуса він роздав своє майно 
бідним і жебракам, повсюди ходив разом зі своїм учителем по Галілеї й Іудеї. 
Він був свідком Христових страждань і Його Вознесіння. Після П’ятидесятниці 
євангеліст Матвій вісім років прожив в Палестині, проповідуючи слово Боже. А 
потім із святим Євангелієм пройшов Сірію, Мідію, Персію, Парфію і закінчив 
своє служіння в Ефіопії, де заснував Церкву і побудував храм в м. Мірмони для 
віруючих ефіопів. 
Виконуючи волю Ісуса, апостол Матвій, поряд з проповідуванням Святого 

Письма, лікував від всіляких хвороб місцевих жителів, за що правителем 
Ефіопії Вульфіаном був звинувачений у чаклунстві. Розгніваний туземний 
ватажок заарештував апостола, як чародія і мага, і самочинно присудив до 
смертної кари. За туземним звичаєм апостола Матвія спалили на великому 
вогнищі. Це сталося у 60 році нашої ери. Але, згідно церковних переказів, 
вогонь не пошкодив тіла апостола, воно було покладене в залізний гріб і кинуто 
у море, але і вода не прийняла його. Викинутий хвилями гріб був з почестями 
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принесений у храм, збудований самим апостолом Матвієм і похоронений на 
церковному кладовищі. Вражений таким чудом, туземний правитель Вульфіан 
розкаявся, прийняв хрещення, і з іменем Матвій став спочатку пресвітером, а 
потім єпископом Ефіопської Церкви.  
Як в науковому, так і в церковному середовищах Євангеліє від Матвія давно 

вважається Євангелієм Сина Людського. Це не тільки власна назва, як почесне 
звання, яке обрав для себе Христос. Якщо у всіх Новозаповітних книгах Ісус, як 
Син Людський, згадується 70 разів, то лише в апостола Матвія, у його Євангелії 
- 30 разів. Першим, хто запровадив це ім’я у Біблії, був пророк Даниїл. Саме він 
вказав на таке прізвище, як на ім’я грядущого Месії. Син Людський – було 
любимим іменем Ісуса. Христос був задоволений своїм перебуванням серед 
людей, як Бог в людському тілі, але з воскресінням Він навічно забрав ці дорогі 
йому слова з собою у вічність. 
Євангеліє від Матвія – це по суті історія життя Ісуса Христа в повному 

розумінні цього слова. Воно ділиться на 28 глав і побудоване як з’єднана 
розповідь великих промов (п’яти чи семи), Ісуса. Але воно і є дедукцією, 
висновком про доказ головної думки Матвія, що Ісус - дійсно обіцяний у 
Старому Заповіті Месія. З цією метою Павло часто наводить пророкування з 
Старого Заповіту, щоб переконати слухачів, що це саме так, а не інакше. 
Хронологічні рамки Матвійового Євангелія – від Різдва Христового до явленого 
Воскресіння у Галілеї. Про себе у своїй книзі Матвій нічого не говорить. 
Скажемо, що цю книгу вирізняє певна єдність стилю, який можна 
охарактеризувати як піднесений, урочистий, майже богослужебний. У нього 
набагато менше конкретних деталей, які скрашують Маркове Євангеліє. Матвій 
цитує Старий Заповіт не за Септуагінтою, а за єврейським текстом. Історикам 
не вдалося доказати, що Матвій не є автором Євангелія, як вони припускали, 
навпаки, вони переконалися в тому, що апостол і євангеліст Матвій дійсно сам 
написав свою книгу. І написав її так, що світ зачарувався. Тому і до 
сьогоднішнього дня Матвієве Євангеліє є любимою книгою усіх християн. 
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                                      Євангеліє від Луки 
 
 

                                              Євангеліст Лука  
Два тисячоліття досліджує людство такий дивовижний і загадковий 

феномен громадської свідомості, як християнство, але і до цього часу він так і 
не розгаданий. Книги Нового Заповіту знаходяться під найпильнішою увагою 
усіх вчених, усіх віруючих людей світу, тому що саме вони стали основою такої 
глибокомудрої і надзвичайно привабливої релігії, як християнство. З появою їх 
людство знайшло для себе духовну святиню, яка із покоління в покоління, і на 
всі віки надихає народи планети на величні і грандіозні творення в галузях 
науки, культури та мистецтва. Одним із таких духовних надбань, що сколихнув 
увесь світ, є книга грека-подвижника, учня апостола Павла, євангеліста Луки - 
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“Євангеліє від Луки”. 
Про Луку у Новому Заповіті згадується всього три рази: він – улюблений 

лікар; він – співробітник і подвижник апостола Павла; він також той, хто був з 
апостолом Павлом в останню годину перед його мученицькою смертю. У цих 
місцях обов’язково називається прізвище іншого апостола, Марка, що засвідчує 
про їхню міцну дружбу і духовну єдність. Апостол Лука – це учень і вірний 
товариш старшого за віком апостола Павла. Якщо Євангеліє від Марка 
прийнято вважати за Євангеліє Петра, то Євангеліє від Луки як в науковому, так 
і церковному середовищах прийнято називати Євангелієм Павла. 
Лука є уродженцем Антіохії Сірійської, він апостол другої хвилі, не із 

дванадцяти, а із сімдесяти апостолів, обраних Ісусом Христом. Він отримав 
всебічну грецьку освіту, добре знав літературу, філософію, риторику, історію і 
правознавство. Це була всебічно розвинута і Богом обдарована людина. Він мав 
неабиякі здібності і в живописі, бо саме Лука, а не хто інший, першим написав 
портрети Божої Матері – Марії, також апостолів Петра і Павла. Ми не знаємо, 
де саме і коли слухав Лука проповіді Ісуса, коли був обраний апостолом. Але 
достеменно відомо, що Лука побував у Кесарії, де проповідував Христос і де 
залишилися його рідні. Також відомо і те, що саме Луці, а також  іншому учневі 
Ісуса, Клеопі, з’явився після свого воскресіння Христос, коли вони йшли до 
містечка Емаус.  
Кесарія – це єврейське містечко, яке знаходиться в декількох кілометрах від 

Єрусалиму. Мати Ісуса Христа ще була жива, вона жила в домі учня свого сина 
апостола Іоанна. Лука провів з нею багато дорогоцінних годин, слухаючи 
спогади про її сина. Якраз від Марії апостол дізнався про такі хвилюючі 
сторінки її життя і життя Ісуса, як з’явлення їй ангела Благовісника; побачення з 
сестрою Єлізаветою; з’явлення Єлізаветі теж ангела; подорож з Йосипом до 
Віфлеєму; народження Ісуса; з’явлення ангела пастухам; поклоніння пастухів; 
зустріч з старцем Сімеоном; перебування дванадцятирічного Ісуса у 
Єрусалимському храмі, також про розп’яття і воскресіння Ісуса. Щоб 
підкреслити, що це дійсно правда і дійсно це  слова Матері Божої, Лука напише 
у своїй книзі таке: “І мати Ісуса зібрала всі ці слова у серці своїм”. Там же, в 
Єрусалимі, Лука слухав і Іоанна, єпископа Єрусалимського, брата Ісуса Христа, 
який теж розповідав йому про життя і смерть Спасителя. 
Але Лука все ж таки учень  апостола Павла. Він вперше почув проповіді 

великого єврея із Тарса в Антіохії, у своєму рідному місті, куди приходив 
проповідник Павло. Він усім серцем і душею прикипів до цієї цікавої людини за 
її великий розум, відважність і чесність. В майбутньому Лука постійно буде 
супроводжувати апостола Павла в його місіонерських подорожах і розділить зі 
своїм учителем всі поневіряння: голод, холод, страждання і муки від 
переслідувань. Лука – людина переважно м’яка, лагідна і культурна. Він повна 
повага до своїх старших товаришів Петра, Іоанна і Павла. Він уважно прочитав 
книгу спогадів свого старшого товариша і одновірця Марка і  доповнив її 
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невідомими даними.  
Якщо у євангеліста Марка мова кострубата, часом груба, то Євангеліє від 

Луки написано чистою літературною мовою. Вона образна, легка, мудра і дуже 
страждальна. Так і видно, що писала її велика і чиста душа, яка знала у житті 
більше горя, ніж радості. Тому й вийшло це Євангеліє, як книга страждання і 
прощення, прощення за віру і пережиті муки. Не випадково Лука усім 
грішникам, усім пригнобленим і скривдженим долею людям, прощає їх гріхи. 
Це тільки у нього одного ми прочитаємо, що Син Людський прийшов не губити 
душі, а спасати. Він тільки один знає, чому на небесах більше радості буде від 
одного грішника, який покаявся, ніж від дев’яносто дев’яти праведників, яким 
не потрібно це робити, і чому одна загублена вівця дорожче тих дев’яносто 
дев’яти, що залишились. Ідея про те, що християнство має прощення для всіх, 
це ідея самого Луки. Він з любов’ю передає оповіді про покаявшихся грішників. 
Бідні самаритяни, хворі, каліки, вбогі, пропащі люди і навіть презренні фарисеї 
– це його компанія.    

                

                       
                                    Апостоли  Лука і Симон 
Лука ненавидить багатство. Для нього кожен заможній чоловік,  кожен 

власник, це велике суспільне зло. У нього всі повинні бути рівними, не мати 
ніякої власності. Щаслива людина – це бідна людина, – пише він. Багатий же 
завжди винуватий, пекло для нього забезпечене. І, навпаки, царство Боже, 
тільки для бідних людей, для жебраків, бомжів і калік. Якщо в інших 
євангелістів на банкетах, обідах і вечерях, присутні різні люди, то у Луки це 
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обов’язково жебраки: вбогі, сліпі, криві, усі ображені долею люди. “Коли робиш 
банкет, клич злиденних, скалічених, кривих, сліпих, і будеш блаженний за те, 
що вони не зможуть тобі нічого відати,– пише Лука. У царстві небесному буде 
краще тому, хто має друзів серед цієї категорії людей. Багатого господаря, 
великого трудівника Лука чомусь не сприймає всерйоз, він для нього людина з 
іншої планети. “Як же важко буде багатому увійти у Царство Боже!– каже Лука. 
Легше верблюду буде пройти крізь голчасте вухо, ніж багатому увійти у 
Царство Небесне”. 
Милостиня для Луки – це найвищий прояв людської душі. Хто дає 

милостиню вбогим, той очищає свою душу від гріха, такому зовсім не 
обов’язково ходити у храми і молитися там. Якщо ти дав знедоленому п’ятак, то 
ти тим самим, відпустив свої гріхи. Милостиня у Луки завжди вище закону, 
тому усі люди, без винятку, повинні підкорятися їй. Крім приязні до бідних, 
знедолених і калік у Луки є ще одна слабинка – це любов до недобрих людей: 
ворогів, грабіжників, насильників і ненависників. Для нас це дивно , але це 
самісінька правда. Ось як він пише про них: “ Любіть ворогів своїх, 
благословляйте ненавидящих вас”, “ благословляйте проклинаючих вас, і 
моліться за тих, хто зобижає вас”; “Вдарившому тебе по одній щоці, підставляй 
і другу, здираючому з тебе верхній одяг, не чини опір, а віддай і сорочку”. Це 
все, мабуть, знає Лука із власного досвіду. 
Ісус в апостола Луки зовсім не такий, як в інших євангелістів. Він у нього з 

характером: твердий, рішучий, грізний, часто сердитий і не завжди 
справедливий: “ Що ви кличете мене: Господи, Господи! - і нічого не робите з 
того, що я вам говорю?”; “Що ти дивишся на сучок в оці брата твого, а колоди у 
своєму оці не бачиш?”. Або ще сильніше: “ Вогонь прийшов я опустити з неба 
на землю, і як би я хотів, щоб він розгорівся!”; “ Думаєте, що я прийшов дати 
мир на землі? Ні, говорю я вам, не мир, а роз’єднання!”. Тільки у одного Луки 
ми дізнаємося, що Ісус Христос у домі одного фарисея не помив рук перед 
обідом, за що  одержав суворе зауваження. Тільки у його Євангелії ми 
прочитаємо, як цей же фарисей дорікає Ісусові за те, що його учні і одновірці, 
замість моління і піснопіння, п’ють і об'їдаються на похоронах. Він один 
відкриває нам таємницю, що, невибагливий у житті Ісус Христос, обідав таки у 
багатого чоловіка, начальника митарів Закхея, і від цього обіду був дуже 
задоволений. Сумно читати нам ці строки, але потрібно, тому що історію не  
закреслиш.  Заради істини скажемо, що цей же  Закхей в майбутньому стане 
християнським священиком і істинним проповідником слова Божого. Ісус в 
євангеліста Луки – це, дійсно, трибун, оратор і грізний проповідник: “Не судіть, 
- скаже він своїм учням, - і самі не будете судимі; не засуджуйте, і самі не 
будете засуджені; прощайте, і самі прощені будете”.  «Що користі людині, яка 
зажере увесь світ, а душу свою погубить?”.  
Своєму учневі, який попросив Ісуса піти спочатку похоронити батька свого, 

а потім іти за Ним, Ісус суворо виговорив: “ Залиши мертвим хоронити мертвих, 
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а ти іди і благовіствуй Царство Боже!”. Іншому учневі, який теж попросив 
спочатку попрощатися з рідними, а вже потім іти з ним, Ісус теж грізно 
відповів: “Хто озирається назад, той не надійний для Царства Божого!”. Йти 
вперед і тільки вперед, згідно Луки, потрібно без оглядки.  

“Ідіть!, - каже своїм учням Ісус. – Я посилаю вас як ягнят у стадо вовків”; “І 
хто не зі мною, той проти мене”; “У чому вас застану, у тому і судити буду!”. 
Апостол Лука знаходився під сильним враженням від проповідей свого учителя. 
Саме ці грізні вислови, накази і застереження він чув від самого апостола Павла, 
тому, мабуть, і приписав їх Ісусу Христу. Підбір слів, їх суворість, їх 
афористичність – це все те, що є у проповідях Павла, який також багато 
страждав, поневірявся, був гонимий, був побитий, часто сидів у в’язницях, 
часто хворів, знав голод, холод, приниження і злиденність. 
У євангеліста Луки все точно, конкретно і на історичному фоні. Так могла 

писати людина, яка дійсно була свідком названих ним подій. Чого тільки варте 
одне речення із його книги: “У п’ятнадцятий рік панування Тіверія Кесаря, коли 
Понтій Пілат начальствував в Іудеї, а Ірод був четвертовласником в Інтуреї і 
Трахонітейській області, а Лісаній четвертовласником в Авільоні, за 
первосвящеників Анни і Кайафи було слово боже  Йосипові, сину Захарії в 
пустелі.” Тільки цей один  вислів ставить Луку в один ряд з найвідомішими 
істориками давнини - Йосипом Флавієм, Тацітом, Светонієм, Фукідідом і 
Полібієм. До речі, Лука і Йосип Флавій писали одночасно, один своє 
“Євангеліє”, а інший “Іудейські древності” і “Іудейську війну ”. Лука  сам 
вважає себе істориком. Він першим зробив спробу пов’язати життя Ісуса Христа 
з історією Римської імперії, і, таким чином, підсилити свої оповіді конкретними 
деталями. Він єдиний із всіх євангелістів пише про перепис населення в Іудеї, 
що була проведена за наказом римського прокуратора Квірінія і називає 
римських імператорів за іменами. 
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                               Апостол Лука малює Матір Божу з Ісусом 
Є у Луки маленька, але надто вже живописна картинка, як 

дванадцятирічний Ісус залишився у Єрусалимському храмі на Пасху. Батьки 
його, Марія і Йосип, пішли додому і не помітили, що їхнього сина немає.  Вони 
повернулися назад, прийшли у храм і побачили, що їх малолітній син веде 
бесіду з членами сенедріону, поважними священиками і книжниками.    «І, 
побачивши Його, Йосип і Марія здивувались: і мати Його сказала Йому: Син! 
Що ти зробив з нами? Ось, батько твій і я з великою скорботою шукали тебе. 
Він же у відповідь сказав їм: для чого вам потрібно шукати мене? Хіба ви не 
знаєте, що мені потрібно було бути у будинку Батька мого? А вони не зрозуміли 
сказаних ним слів”. Гірко і боляче читати ці строки, бо вони ріжуть людське 
серце. Колючі вони були і для Марії з Йосипом, але така вже доля Всевишнього, 
що, забираючи Ісуса від своїх рідних батьків, Він  дасть Йому інших, небесних, 
ще мабуть, рідніших – це Бога Всевишнього і Духа Святого. 
Євангеліє від Луки вважається найпоетичнішим і найхудожнішим 

Євангелієм Нового Заповіту і це справедливо. Бо саме завдяки любові автора до 
поезії до нас дійшли чудові гімни раннього християнства, яких немає в інших 
євангелістів. Вони стали прикрасою всієї Біблії і навічно увійшли в церковний 
канон. Чимало у Євангелії Луки хвилюючих сцен і драматичних моментів. Усі 
вони передані з великою любов’ю і стражданням. Навіть неозброєним оком 
видно, що писала цю книгу дійсно правдива і глибоко віруюча людина. Але 
розповісти про це все практично неможливо. Скажемо лише словами апостола 
Іоанна: “ Багато ще маю сказати вам про Ісуса і його справи, але ви не зможете 
зараз умістити всього”. Євангеліє від Луки знаходиться в каноні книг Нового 
Заповіту після Марка і складається з 24 глав. Лука говорить в ньому про себе і 
про свої наміри, хоча і не називає себе по імені. Євангеліє звернуте до 
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невідомого нам Феофіла, якого євангеліст наставляє у вірі. Древні християнські 
перекази єдино душно приписують третє Євангеліє лікарю Луці, сподвижнику 
апостола Павла. Безперечно, що він той же автор, який написав Діяння 
Апостольські. В них автор часто говорить від першого лиця як учасник деяких 
подорожей апостола Павла. Деякі церковні історики Іреней Ліонський, 
Тертуліан, Ориген, Євсевій Кесарійський, Блаженний Ієронім називають його 
уродженцем Антіохії. Вони стверджують, що своє Євангеліє Лука написав в 
Греції. Відомі також його тісні контакти з представниками палестинських 
громад, в тому числі з Філіпом в Кесарії. (Діян.21:8).  
Двоякість його стилю зовсім інша, ніж у Матвія і Марка. З одного боку, 

Євангеліст Лука – справжній Еллін. Він краще інших істориків церкви пише на 
грецькій мові. Навіть краще євангелістів і Йосифа Флавія, любить 
красномовність. А посвячення Феофілу, за словами Олександра Меня – зразок 
словесного мистецтва древніх. Лука орієнтований на еллінського читача. Це 
навіть видно з того, що він називає Феофіла «почеснішим», що указує на вищий 
клас греко-римського суспільства. Лука частіше інших синоптиків називає Ісуса 
– Господь. Так було прийнято говорити у цервах заснованим Павлом. З іншого 
боку, деякі тексти Луки мають семитізми і біблійний колорит. Це пояснюється 
тим, що Лука не прямий свідок євангельських подій, він збирав перемови від 
різних джерел. Він про це сам зізнається, коли говорить , що «старанно дослідив 
розповіді про Христа» (1:1-3). При написанні свого Євангелія, Лука старанно 
прочитав книги Матфія і Марка, тому при викладені матеріалу, більше писав 
такого, чого не було у перших двох. Своє Євангеліє Лука написав у 62 -63 роках 
у Римі і писав його під керівництвом апостола Павла. Лука чітко висловив ціль 
своєї праці: «повно і в хронологічному порядку описати все по порядку, що 
відомо християнам про Ісуса і про його вчення, нічого не перекручуючи і не 
добавляючи невідомого». Після смерті апостола Павла, Лука покинув Рим і з 
проповіддю пройшов Лівію, Єгипет, Фіваїду. Помер він насильницькою смертю 
у м. Фіви на 85 році свого життя під час  Домініціанового гоніння.  
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                                 Євангеліє від Іоанна 
 

                               
 

Знайомлячись з Євангеліями від Марка, Матвія і Луки, ми наче побували в 
тих місцях Галілеї, а точніше Палестини і Іудеї, де пройшло коротке і трагічне 
життя Ісуса. Три євангелісти, три апостоли  в один голос розповідають нам про 
одні і ті ж події, про одних і тих же людей, які оточували Ісуса, про таку ж саму 
природу цих країв, про їх флору і фауну. Нам зразу стає зрозумілим, що ці 
книги писалися людьми, добре обізнаними в усіх питаннях життя Христа. Їх 
справді об’єднувало одне джерело інформації, з якого вони черпали усі факти 
його біографії, вони  справді жили в тих місцях, де пройшли земні роки Ісуса.  
Стає зрозумілим, що книги трьох євангелістів можна ідентифікувати, тобто 

зібрати в спеціальні енциклопедії і дати їм загальну назву, підкресливши цим їх 
спорідненість. Так з’явився в біблейській науці невідомий до цього часу термін 
- “Синоптичні Євангелія”, а їх авторів стали називати синоптиками, від 
грецького слова “синопсис”, тобто спільна точка зору. Синоптики стали 
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надійним і незаперечним джерелом знань про видатну людину усіх часів і 
народів світу – Ісуса Христа. 
Четверте Євангеліє дещо відрізняється від  трьох попередніх, тому воно не 

увійшло в церковний канон синоптичних Євангелій, хоч і є складовою 
частиною книг Нового Заповіту. Воно просто називається «Євангелієм від 
Іоанна», і в біблійному каноні займає четверте місце. Це Євангеліє написав 
апостол Іоанн, любимий учень Ісуса Христа. Хоч євангеліст і не називає своє 
ім’я, він лише зазначає, що він є “ той учень, якого любив Ісус”, проте із трьох 
інших Євангелій ми знаємо, що улюбленим учнем Христа був апостол Іоанн. 
Батька його звали Зеведей, матір -  Соломія; та сама Соломія, яка,  згідно 
свідчення Іоанна, доводилась двоюрідною сестрою матері Ісуса. А якщо це 
дійсно так, то сам Іоанн був двоюрідним братом як Ісуса Христа, так і Івана 
Хрестителя. 
Після визнання Ісуса Спасителем людства, про що засвідчив у своїй промові 

Іван Хреститель, Іоанн, син Зеведея, разом зі своїм братом Яковом та матір’ю 
Соломією перейшов від суворого аскета до служіння Ісусу. Про цю подію так 
напише у своєму Євангелії апостол Іоанн: “ На другий день знову стояв Іван 
Хреститель і двоє учнів його. І, побачивши йдучого Ісуса, він сказав: “Ось, 
Агнець Божий!” Почувши ці слова два учні його, тобто два брати Зеведеєви, 
відразу пішли за Спасителем до Його будинку: “ Пішли і побачили, де Він жив, 
і в Нього в той день залишилися. А було це біля десятої години вечора”. Хто міг 
про це знати, що саме ця подія відбулася біля десятої вечора, крім самого 
очевидця, яким був Іоанн зі своїм братом Яковом. Брати Зеведеєві були досить 
заможні підприємці, бо входили в п’ятірку власників рибних промислів  міста. 
В Іоанна навіть був  власний будинок в Єрусалимі, де він переважно жив,  він 
особисто був знайомий з первосвящеником місцевого храму. Ісус дав йому 
прізвисько “Воанергес”, тобто “Син грому”, що натякає на його палкий 
характер, який пізніше, звичайно, був вгамований. Випадок, коли Зеведей хотів 
заборонити незнаному чудотворцю виганяти демонів іменем Христа і бажання 
викликати вогонь з неба на негостинних самарян, добре підкреслює його 
характер. 
За свою відданість і повагу до Христа він став найближчим Його другом. 

Про це у своєму Євангелії Іоанн згадує п’ять разів, засвідчуючи, що саме він “ 
був той учень, якого любив Ісус”. Дійсно, “Син грому” ніколи не розлучався з 
Ісусом: він був присутній при воскресінні дочки Яіра, при Преображенні Ісуса,а 
під час Таємної вечері лежав поряд з Ісусом. У підніжжя хреста, на якому висів 
розіп’ятий Спаситель, Іоанн єдиний із апостолів був там і плакав разом з 
матір’ю Ісуса, переживаючи з нею мученицьку смерть її сина. Там же, з висоти 
цього хреста, він почув слова Ісуса, звернуті до нього і до матері Марії: “ 
Жінко! Це син твій!”, “ Іоанн, це мати твоя!”. З цього часу апостол служив Діві 
Марії до її смерті. Іоанн і апостол Петро були визнаними керівниками 
Дванадцятьох, і , незважаючи на різні характери, вели Божу справу спільно. В 
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середині першого століття, Іоанн разом з Петром, проповідували серед 
самаритян і язичників. У дні переслідувань Нероном, він пережив свій арешт, 
витримав отруту, яку насильно йому дали, пережив насильницьку смерть свого 
брата Якова, і лише тоді покинув Іудею. В кінці століття він очолив громади в 
Малій Азії, довго жив у місті Ефесі. За проповідування Святого Письма 
правителі Риму вислали апостола на грецький острів Патмос. Там же, на цьому 
острові, він написав  «Об’явлення», або «Апокаліпсис». 
Помирати старий апостол приїхав в місто своєї молодості, Ефес, у якому 

заснував багато церков. Перекази свідчать, що коли престарілий євангеліст вже 
зовсім впав духом і не міг навіть ходити, то учні носили його на руках на збори 
віруючих. А коли просили Іоанна згадати що-небудь про Ісуса, то сивий старець 
тільки повторював одне і теж: “Діти мої, любіть друг друга, любіть друг друга”. 
Це так набридло всім, що вони не витримали і сказали: “ Що це, вчитель, ти 
повторюєш одне і теж?”. Він замовк, подумав і відповів: “ Так Господь велів, і 
якщо тільки виконати це, буде достатньо”. І знову за своє: “ Діти мої, любіть 
друг друга”. А коли він все ж таки помер у 100 літньому віці, і коли його 
похоронили, то багато його учнів почали говорити, що апостол не помер, а 
тільки заснув. Вони припадали вухом до могили і справді чули, як їх учитель 
спокійно дихає. Після його смерті зразу ж появилось в Ефесі “Євангеліє від 
Іоанна”. Ніхто з віруючих не піддавав сумніву, що воно, дійсно, написане самим 
“учнем, якого любив Ісус”. Але в інших церквах засумнівались. Почалося 
сперечання, і чим дальше, тим більше, і замовкло воно лише тоді, коли в кінці  
четвертого століття Вселенська Церква визнала це Євангеліє дійсним і ввела в 
церковний Канон. 
Четверте Євангеліє за своїм стилем виразно відрізняється від синоптичних. 

Образ Христа в ньому зовсім не такий, як у попередніх євангелістів. Ісус у 
Іоанна – це переважно “Світло Світу”, тобто на нашій мові, це той, хто вказує 
людям на суть і ціль їхнього існування. Якщо у трьох синоптиків Ісус Христос – 
це Син Людський, то у четвертому Євангеліє Він обов’язково Син Божий. Якщо 
у Матвія, Марка і Луки Ісус про себе майже нічого не говорить, переважно 
мовчить, не підкреслює своє Боже походження, то у Іоанна все навпаки. Тут Він 
дуже балакучий, Він постійно підкреслює свою вічносутність і Божественність, 
і постійно називає себе Сином Божим, який прийшов на землю з небес. Саме він 
відтінює Його земне походження, земне життя, протиставляючи усьому все 
небесне і вічне. Ось тому, за часте вживання словосполучення “Син Божий”, 
Євангеліє від Іоанна прийнято називати Євангелієм Сина Божого. 

 Але послухаємо, що говорить сам Зеведей про Ісуса: “Я – дорога; Я – двері, 
коли через мене хто ввійде та вийде, то пасовисько він знайде; Я – хліб життя; Я 
– воскресіння; Хто вірує в мене – навіки не помре; Я – Месія; Хто бачив мене, 
той бачив Отця; Я й Отець – ми одне; Я світло для світу; Я – пастир добрий”. 
Щоб перерахувати усі імена і титули, якими наділив Ісуса цей словолюбивий 
апостол, то у читача не вистачило б терпіння його вислухати. Іоаннове 
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Євангеліє прямо-таки цвіте цими висловами. Ми розуміємо, що не міг скромний 
галілейський тесляр з маленького містечка Назарета так перебільшено 
відноситись до своєї особистості. Зрозуміло, що всі ці дивні і сміливі слова 
промовляє замість Ісуса сам євангеліст. Ким тільки він не називає свого 
улюбленого Вчителя. Ось послухаємо: ”Відкупитель, Чудовий дорадник, 
Вірний свідок, Правда, Визволитель, Слово Боже, Дорога, Посередник, Великий 
первосвященик, Начальник і Завершитель віри, Святий Божий, Бог вічності, Цар 
Ізраїлю, Альфа і Омега”, і так дальше. 
Євангеліста Іоанна чомусь мало цікавлять історичні свідчення про Ісуса, він 

послідовно, але твердо, старається доказати своїм читачам його надприродне 
походження. Він настільки захоплюється цим, що інколи забуває про те, що 
саме Ісус є його двоюрідним братом, і саме Марія, його рідна тітка, є матір’ю 
Христа. Його Ісус – це переважно грамотний священнослужитель, який вільно 
розбирається у всіх тонкощах метафізики і богослов’я. Не випадково своє 
Євангеліє він розпочинає з кращих зразків філософії Давнього Сходу, Греції і 
Риму: “ Спочатку було Слово і Слово було у Бога, і Слово було Бог”. А 
подальше речення із цієї глави свідчить, що воно, по-суті, є зразком 
християнського вчення, яке було започатковано у першому столітті нової ери. “ 
І слово стало плоттю і жило з нами”. Зрозуміло, що “Слово”, а по грецькі 
“Логос” – це сам Ісус Христос, як втілення самого Бога.  

 

                        
                                             Нерон        
 Євангеліст Іоанн надто довго жив в Ефесі, місті, яке разом з Олександрією і 

Антіохією відігравали значну роль у культурному житті Римської імперії. В 
цьому місті родився і жив філософ Геракліт, який першим запровадив поняття 
Логосу. Він був національним героєм Ефесу і його вчення про Логос 
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користувалося великою популярністю. Він є також засновником такого 
філософського вчення, як діалектика. Крім того, поняттям Логосу широко 
користувалися такі видатні мислителі минулого, як Платон і Аристотель. 
Сучасник апостола Іоанна єврейський мислитель Філон Олександрійський, який 
писав свої твори виключно на грецькій мові, поняття Логосу пристосував для 
тлумачення Старого Заповіту. 
Вплив Філонових понять та термінів був таким сильним, що не тільки 

євангеліст Іоанн, а навіть апостол Павло, а пізніше такі християнські вчені , як 
Климент Олександрійський, Оріген, Амвросій, та інші теж застосовували їх для 
тлумачення Старозавітних книг: Філоновий Логос – це слово самого Бога, 
випромінювання його Духу, це спосіб керування  усім світом. Це вселенський 
розум і початок всіх речей. Тому не дивно, що євангеліст перейняв це поняття і 
пристосував для тлумачення свого Євангелія. У нього Логос – це Син Божий, 
тобто Ісус Христос, як втілення самого Бога Отця, через якого був створений 
всесвіт. Мабуть тому четверте Євангеліє вважається не стільки історичною 
книгою, скільки збірником алегоричних притч і термінів. Але все ж таки це твір 
великого християнського мислителя, який все своє життя віддав  служінню 
Ісусу Христу. 
У євангеліста Іоанна своє особисте ставлення до Ісусових чудес. Якщо у 

трьох синоптиків ці чудеса займають третину їх книг, то він, навпаки, приділяє 
їм мало уваги. Їх у нього всього вісім, із яких шість виключно свідчення самого 
євангеліста. Але із них найближчими і найдорожчими для нього є два: це чудо в 
Канні Галілейській і воскресіння Лазаря. 
Місто Канна знаходилось приблизно шести кілометрів на півночі від 

Назарету. Апостол Нафанаїл був родом із цього міста, він дуже любив його і 
був гарної думки про нього. А Назарет навпаки, чомусь і не любив, і не чемно 
висловлювався про нього. Коли апостол Пилип говорить Нафанаїлу, що “ми 
знайшли того, про якого писав Мойсей у Законі і Пророках – Ісуса, сина 
Йосипового із Назарету”, то Нафанаїл відповів йому наступне: “ То хіба ж може 
бути з Назарету щось путнє?”. Цей сумнів дуже образив Пилипа, тому той 
сердито відповів: “ Прийди тай подивись!”. В кінці описується весілля, яке було 
у товариша чи родича Нафанаїлового, а може і родича самого Ісуса Христа. На 
весілля був запрошений Ісус, його учні-апостоли, а також його мати, Марія, яка 
надто рідко з’являється у чотирьох Євангеліях. 
Коли весілля було у повному розпалі, несподівано скінчилося вино. Мати 

Ісуса, знаючи про неабиякий дар свого сина, звернулась до Нього з проханням: 
“Скінчилося вино!”, на що Ісус відповів їй ухильно: «не прийшла ще година 
Його». Тоді Марія звернулась до весільних слуг, тай промовила: “ Зробіть усе 
те, що Він вам скаже!”. На подвір’ї весільного будинку стояло шість великих 
камінних посудин для очищення, які були порожніми. Ісус велить слугам 
наповнити їх водою, що було негайно зроблено. Тоді велить набрати цю воду в 
посудини і нести до столу. Так було здійснено перше чудо Ісуса Христа, яке 
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запам’яталося Іоаннові на все життя, бо сам він був на цьому весіллі і коштував 
новоутворене вино. 
Усі чуда, які робив у своєму житті Ісус, були спрямовані виключно на 

зменшення страждання людей. Він ніколи не відмовляв в цьому ні калікам, ні 
хворим на різні недуги. Головним для нього було те, щоб якнайшвидше надати 
допомогу хворій людині. Страждання і радість виліковування – провідна риса 
усіх книг Нового Заповіту. Із усіх чудес, здійснених Ісусом, лише одне було 
зроблено виключно для задоволення святкового настрою присутніх. І виконано 
воно було так непомітно, що сам євангеліст не зміг зафіксувати його. Ми 
розуміємо, що цим чудом Ісус засвідчив, що релігія, яку він приніс у світ, не є 
релігією аскетизму, як думали про це його окремі учні, а, насправді, є релігією 
людської радості. Цим чудом він благословив шлюб і чистоту вірності 
сімейного життя. 
Інше чудо Ісус здійснив у Вифлиємі, містечку, в якому народився, і де жили 

його вірні учениці – Марія і Марта, і називається воно – воскресіння Лазаря. Із 
інших книг Нового Заповіту ми знаємо, що до цього Христос воскресав із 
мертвих різних людей. Євангеліст Лука, наприклад, повідомляє про воскресіння 
хлопця із Наїна, сина вдови, а всі троє синоптиків розповідають, як Ісус 
воскресив із мертвих дочку начальника синагоги. Метод лікування у Христа був 
зрозумілим кожному євангелісту, тому вони передали його нам в ясному 
викладі. Ось як Ісус виліковує сина вдови: Він доторкнувся до нар, на яких 
лежав мертвий юнак, та й лагідно промовив: “ Юначе, кажу тобі, встань!. 
Мертвий піднімався, почав говорити, а усі присутні налякалися і стали хвалити 
Бога”. Так написано у євангеліста Луки. 
А євангеліст Марко про воскресіння дочки начальника синагоги пише, що 

Ісус, перед тим як її воскресити, покликав спочатку її батька, матір, своїх учнів, 
а потім підійшов до мертвої дівчини, узяв її за руку тай промовив: “ Дівчино, 
кажу тобі, встань! І в ту мить підвелося дівча і ходило по хаті”. Євангеліст Іоанн 
воскресіння змальовує зовсім не такими буденними фарбами, як синоптики. 
Його воскресіння – це ціла драматична сцена, яка, дійсно, наповнена Філоновою 
метафізикою. Тут надто багато промов, багато страждань, а ще більше видовищ. 
Воскресіння Лазаря поділено на три частини. Перша – це зустріч з Мартою, яка 
сповіщає Ісуса, що її брат, Лазар, помер і чотири дні лежить в гробу. “ Коли б, 
Господи, Ти був тут, то не вмер би брат мій!”. До цієї частини відноситься 
також декларативна промова Ісуса: “ Я воскресіння і життя. Хто вірує в мене, 
хоч і вмре, але буде жити. І кожен, хто живе, та хто вірує в мене, повіку не 
помре”. 
У другій частині показана зустріч Марії, другої сестри Лазаря, із Ісусом біля 

кладовища. Марія припала до його ніг та й заголосила: “Господи, коли б ти був 
тут, то не вмер би брат мій!”. Ісус як побачив, що Марія гірко плаче, тай собі не 
втерпів, заплакав. В третій і останній частині передано само воскресіння Лазаря. 
Ісус просить відвалити камінь від домовини, Лазаря, а коли це зробили, Марія 
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говорить до нього: “ Уже, Господи, смердить, бо чотири дні він у гробу”. Ісус 
звів очі до неба, підняв догори руки і виголосив довгу молитву, а коли та 
скінчилася, закричав гучним голосом: «Лазарю, вийди геть!» І вийшов 
померлий, по рукам і ногам перев’язаний пасами із обличчям, пов’язаним 
хусткою. Тоді Ісус звернувся до присутніх: “ Розв’яжіть його та й пустіть, щоб 
ходив!”. 

 

                      
 
Але для нас все ж таки стає загадковим, чому ця, така важлива для всього 

світу подія зовсім невідома іншим трьом євангелістам – Марку, Матвію і Луці, 
які писали свої книги значно раніше Іоанна, і в яких історичного матеріалу 
набагато більше ніж в останнього. Мабуть цю надто ефектну картину про 
воскресіння Лазаря, “який уже смердить”, видумав сам престарілий євангеліст 
Іоанн, який хотів додати до інших чудес Христа таке, яке б примусило усіх 
невіруючих ізраїльтян, а також фарисеїв і язичників без вагань, раз і назавжди, 
увірувати в нового Бога, Сина Всевишнього, Ісуса Христа. 
Іоаннів Ісус часто схожий на  богослова-метафізика, який говорить лише для 

того, щоб ввести співбесідника в оману. Коли Ісус батогом розігнав усіх 
торгуючих з храму, а також їх овець і волів, а столи з речами поперевертав, то 
перелякані іудеї запитали його, хто він такий, звідки взявся, і які має докази 
того, що має право так поступати. А він у відповідь їм наступне: “ Розруште 
храм цей і я в три дні відбудую його”. Іудеї підняли його на сміх, говорячи, що 
цей Єрусалимський храм будувався сорок шість років, а він в три дні хоче 
відбудувати його. Щоб вийти якось з такого незручного становища, Іоанн, якраз 
в дусі модного вчення пояснює нам : “а він говорив про храм тіла свого”.  
Є в Іоанновій Євангелії досить цікава сцена, як один із іудейських 

начальників, Никодим, прийшов до Ісуса тай говорить йому: “Равві! Ми знаємо, 
що ти учитель, який прийшов від Бога; бо таких чудес, які ти твориш, ніхто не 
може творити, якщо не буде з ним Бог. То розкажи нам, як це ти робиш?”. А 
Ісус у відповідь йому словами із Філонової метафізики: “Істинно, істинно 
говорю тобі, якщо хто не родиться зверху, не може побачити царства Божого!”. 
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Никодим йому повторює: “Як же може людина родитися, якщо вона стара, хіба 
може вона увійти другий раз в утробу матері?”. Ісус відхилився від прямої 
відповіді: ”Істинно, істинно говорю тобі, якщо хто не родиться від води і Духа, 
не може увійти в Царство Боже”. Никодим знову йому за своє: “Як же це може 
бути?”. Ісус теж твердо за своє: “Істинно, істинно говорю тобі: Ми говоримо 
про те, що знаємо, і свідчимо про те, що бачили, а ви свідчення нашого не 
приймаєте”. 
Як бачимо, перед нами скоріше богословський диспут на тему «земне - 

небесне», чим справжня розмова самого Ісуса з невіруючим іудеєм. На двох 
сторінках свого Євангелія Іоанн в туманній формі декларує Філонове вчення 
про світло; про вічне життя; про хліб живий, що зійшов з небес, якого потрібно 
їсти, щоб жити вічно; про плоть і кров, яку потрібно їсти і пити, щоб перебувати 
в Ісусові. За цю незрозумілу балаканину багато учнів покинули його. 
Стурбований Ісус звернувся до апостола Петра, чи не хоче і він піти від нього. 
Але вірний Симон-Петро на цей раз не відрікся від свого учителя і відповів за 
всіх своїх товаришів: “Господи! До кого ж нам йти? Ти маєш секрети вічного 
життя: і ми увірували і пізнали, що ти Христос, Син Бога Живого!”. 
Проте, останній час серед вчених з’явилась довіра до цього Євангелія. Вони 

віднайшли в його книзі такі свідчення, які практично вигадати неможливо, і які, 
на їх думку, є незаперечним доказом того, що вона написана саме любимим 
учнем Ісуса Христа, і саме апостолом Іоанном. Приведемо деякі із них. 
Євангеліст називає овечі ворота у Єрусалимі і купальню біля них, яка зветься 
Віфезда. При купальні було п’ять критих ходів, через які проходили люди. Біля 
купальні збиралися каліки, сліпі, глухі, хворі на нервові хвороби, вони чекали 
з’явлення тут води, щоб очиститись і вилікуватись. 
Синоптичні Євангелія розповідають лише про служіння Христа в Галілеї, а 

потім зразу ж переходять до його останньої подорожі в Єрусалим, тоді як 
апостол говорить про неодноразове відвідування Ісусом Іудеї. Раніше історики 
віддавали перевагу на користь хронології перших трьох євангелістів, тепер же 
вони беруть до уваги і хронологію життя Ісуса із четвертого Євангелія. 
Встановлено також, що Євангеліє від Іоанна – це твір особи, яка і думала, і 
писала на арамейській мові. Місцями  воно здається  простим перекладом з цієї 
мови. На противагу першим трьом євангелістам, Іоанн цитує Старий Заповіт не 
по Септуагінті, тобто 70 тлумачників, а дає свій переклад з єврейської і 
арамейської мов. Якщо синоптики у своїх книгах використовували різні 
матеріали, то в його Євангелії завжди видна рука одного талановитого автора. 
Він великий майстер діалогу та драматичних картин, від яких на читача дихає 
живий спомин очевидця. Євангеліє наповнено справжніми історико-
географічними деталями, які підкреслюють, що писав цю книгу свідок усіх 
подій. Крім того, знахідка фрагменту із цього Євангелія в Єгипті підтвердила 
традиційну дату написання книги – дев’яності роки. Папірус знайшли серед 
речей солдата, який в своїй сумці зберігав четверте Євангеліє. 
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Спеціаліст по Євангелію від Іоанна Чарльз Дод відмічає, що ця книга 
базується на давній традиції, незалежній від інших Євангелій, і заслуговує самої 
серйозної уваги, оскільки збагачує наші знання про історичні дані Ісуса.     
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                           Коні апостола Іоанна 
 
 

                                 

Читаючи «Апокаліпсис» апостола Іоанна, розміщений  в Біблії, 
неважко помітити, що свої грізні  пророкування про долю світу автор передає 
через коней, які стрімко летять вперед з піднятими догори хвостами. Їх довгі 
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гриви і грізний вигляд, тривожний стукіт копит апостол Іоанн обрав мабуть для 
того, щоб передати невідворотність катастрофи, що наближається, яка має 
насмерть уразити ненависну йому Римську імперію. Якраз вона, ця Імперія, в 
лиці її ватажка Імператора Нерона, заслала його на безлюдний острів Патмос, 
що в Греції, на важкі кам’яні роботи, звідки рідко хто повертався живим. Ось 
там, на  скалистому острові, продутому шаленими вітрами і  дощовими бурями, 
на самоті, сивий апостол створює свої віщі пророцтва про майбутнє  людства. 

“Я був у дусі в недільний день,- занотовує Іоанн,- і почув позаду себе 
гучний голос, як би трубний, який говорив: Я є Альфа і Омега, початок і кінець: 
те, що бачиш, напиши в книгу і відішли церквам, що знаходяться в Азії. Я 
оглянувся, щоб подивитися, чий це голос говорить зі мною і, повернувшись, 
побачив сім золотих світильників, а посеред них подібного Сину Людського.” 
Коли це все узрів апостол, то припав до ніг Ісуса, наче мертвий, весь трясучись, 
а Христос поклав на нього свою руку і промовив: “Нічого не бійся!” 
Переборовши страх, арештант Іоанн почав писати свою гірку і фантастичну 
книгу. 

На найвищому місці у світі, на небесах, куди помістив Ісуса його 
любимий учень Іоанн, серед своїх вірних помічників - ангелів, двадцяти 
чотирьох старців, які уособлюють Старий і Новий Заповіт, серед чотирьох 
дивовижних істот бере в руки Христос Книгу «Божих Таємниць» і відкриває в 
ній  першу печатку. Так розпочинається найвища драма світової історії, яка 
забере на віки вічні незчисленну кількість людей,  навіть країн, щоб уже ніколи 
не повернути їх назад. Бо Іоаннів Апокаліпсис – то епопея кровавих подій всієї 
світової історії і в першу чергу Римської імператорської влади. 

Коли Ісус у вигляді Ягнати Божого відкрив першу печатку «Книги 
мудрості і таємниць», несподівано вилітає з неї білий кінь, а на ньому грізний 
вершник з луком у руці і з вінком на голові. Для нього перепинів не існує, він 
скрізь одержує перемоги. Перший кінь, для євангеліста, це Римська імперія з її 
жорстокими царями -  кесарями і цезарями, а білий колір коня, то велике 
торжество перемоги, її тріумф, яка підкреслюється  луком з стрілами і 
почесним вінком з лаврового листя. В часи апостола Іоанна Римська імперія 
переможно завойовувала  світ. Це був її золотий вік. Історик Габон називає 
владу п’яти імператорів – Нарви, Траяна, Адріана, Антонія Пія і Марка 
Аврелія, від (68 до 180 рр.) “найважливішим і найбільш процвітаючим періодом 
в історії людства”. І кожен раз, коли відбувалися битви, для нестійкої ще 
християнської церкви наставали важкі часи. Але цей тріумфальний початок 
Римської імперії продовжується недовго. Після нечуваних бід і потрясінь, після 
важких хвороб і страхітливих картин знущання, настає інший період, який ще 
жахливіший  першого. 

Після зняття другої печатки, стрімко вискакує інший кінь – рудий  і 
нетерпеливий. Сидячому на ньому вершнику дано право розпочати справжню 
бійню, щоб люди вбивали один одного, руйнували села і міста, і щоб ніхто з 
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них не спасся. В руках у вершника довгий  гострий меч. Це війна.  Дійсно, з 
часу повстання євреїв в Єрусалимі в 64 році, мирне життя було порушене, воно 
перетворилося у нескінчене поле битв, смертей, які ніяк не могли скінчитися. 
Громадянська війна, що розгорілася від повстання і розв’язана римськими 
загарбниками, забрала у небуття  незчисленну кількість людей. 

Знімається третя печатка і вилітає з книги кінь вороний, а на ньому 
вершник, який міцно тримає в руках терези. Посеред чотирьох істот чути голос 
про продовольчі товари, їх ціну і нестачу. Голос звертається до вершника: 
“Хінікс пшениці за динарій”, “три хинікси ячменю за динарій”, “єлею і вина не 
знищуй ”. Це голод. З історії відомо, що в Іоаннові часи, а це 40-90 роки нової 
ери, із-за воєн розпочався масовий голод, тому за динарій можна було купити 
лише пригоршню пшениці або ячменю. Але виноградники, яких було безліч, 
давали великий врожай, погреба були затарені винами, а в містах буйствувала 
поголовна пиятика. 

Імператор Домініціан (рік правління - 81-96), щоб спасти народ, в тому 
числі і своє військо від погибелі, видав наказ вирубати  виноградники, вилити 
вино і примусити усіх займатися вирощуванням сільськогосподарських 
культур. Тому що вина і єлею, без чого можна  обійтись, було вдосталь, а хліба 
й інших продуктів взагалі не було. 

Знімається четверта печатка: стрімко вилітає кінь блідий. Вершнику на 
ньому  ім’я – смерть. Це скелет, в темному плащі і з косою у руках, він робить 
свою чорну справу: косить людям голови. Шлейф мертвого світу тягнеться за 
ним нескінченно. Йому дана необмежена влада над четвертою частиною землі: 
знищувати людей мечем,  голодом, хворобами і лютими звірами. Цією 
жахливою картиною Іоанн переконує читачів в тому, що гнів Божий проти 
людської несправедливості, насильства, смертей,  горя досягає своєї 
кульмінації. 
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                                        Нерон 
Після зняття п’ятої печатки Іоанн бачить під жертовником душі 

загиблих за віру Ісуса, за слово Боже, за свідчення  Христа – це людські трупи. 
Душі мертвих людей закричали щосили до Господа: “До яких пір Владико 
Святий і Істинний, Ти не будеш судити насильників за кров нашу, що кричить, 
які преспокійно собі живуть на землі?” Крик крові – це давній образ Біблії. Ми 
зустрічаємо ці слова в книзі Буття, коли Авель був вбитий своїм братом Каїном. 
Тоді Господь говорив: “Кров вопіює до неба!” Це значить, що у світі існує 
такий таємничий закон, якого ще давні греки називали кармою, а ми називаємо 
законом правди. Згідно нього зло у світі повинно бути обов’язково покараним. 
Біблійні слова - “Голос крові брата твого кричить до мене від землі”, - це слова 
із цього закону, бо вони передають всю суть всесвітньої справедливості, згідно 
якої за душі убієнних, за кров, муки і смерть, кожен повинен нести сувору 
відповідальність. Пощади не повинно бути  жодному нечестивцю. 

Але час для цього ще не прийшов, - говорить Іоанн, кількість мучеників, 
яких об’єднає цей гнів, надто мала, тому всі повинні чекати доки їх знайомі, 
друзі, брати і сестри, які теж будуть насильно вбиті, не поповнять їх ряди. 
Масова різня, яка розпочалася в 64 році у Римі, перекинулася і на сусідні 
області. Про це ми взнаємо не тільки із книг Нового Заповіту, але із свідчень 
римського історика Тацита, який у 15 книзі своїх “Аналів” повідомляє, що саме 
в цьому році Рим був покараний жахливим пожарищем від якого згоріло все 
місто. І коли гнів народу перекинувся на імператора, то Нерон (р.п. 64-68), щоб 
відвести від себе  звинувачення, розпочав арешти християн, звинувативши їх у 
підпалі. За його наказом було схоплено масу невинних людей, частину з них 
кинуто лютим звірам, а інші розіп’яті на хресті і спалені. Імператор Нерон 
роз’їжджав серед мучеників на колісниці і сміявся від такого видовиська. 



 97 

Римські історики – Тацит (57-130), Светоній (75-160), Пліній Молодший 
(61-110) твердять, що в цей період  був розіп’ятий головою вниз один із 
головних героїв Євангельської доби - апостол Петро, а апостолу Павлу 
відрубали голову. Виникає запитання: чому всі мученики покірливо чекають 
розплати, якщо в самій Біблії сказано: “Не судіть, то самі не будете судимі”. 
Адже цей вислів відноситься не до них, не до замучених і  страчених, не до 
праведних, а до їх катів, які преспокійно жили до своєї смерті. Але євангеліст 
Іоанн зауважує, що до цього вислову потрібно добавити інший, теж із Біблії: 
“Кожному віддасться по справах його”. 

При знятті шостої печатки відбувся великий землетрус. Сонце стало 
страшним. Місяць зробився багряним як людська кров, зірки небесні попадали 
на землю, наче горіхи, а небо зовсім заховалося: великі гори і острови 
зрушилися зі своїх місць. А царі, їх вельможі, владики, багатії, всілякі 
казнокради,  з ними також прості, але грішні люди заховалися у печерах і 
кричать до каменюк: “Падайте на нас, заховайте нас від лиця сидячого на 
Престолі і від його гніву, бо прийшов великий день суду і хто може проти нього 
встояти?” Це невідворотність кари небесної. Читачам прикро від того, що 
євангеліст Іоанн у своєму «Апокаліпсисі» не відрізняє римських катів від 
простих смертних людей, котрі в своєму житті мали певні гріхи.  Дійсно, кара 
мала відбутися скрізь. Чотири ангели вітрів стають на чотирьох частинах землі, 
їм потрібно лише відпустити уздечку, щоб сили, які вони тримають, вмить 
знищили увесь світ. Їм, цим ангелам, дана Богом велика влада: руйнувати все 
погане, знищувати усіх нечестивців, але без вказівки самого Господа вони 
цього зробити не можуть. Тому і стоять тут, незмінно, на бойовому посту, 
чекаючи наказу Всевишнього. 

 Головна думка Апокаліпсису полягає в тому, щоб показати, що 
страшний суд, якого так довго чекають  люди, відкладається, і це робиться 
якраз в той момент, коли Суд повинен таки статися. Як бачимо, сам Бог дає 
людям шанс виправитись, змінитися, стати кращими: добрішими, чистішими і 
людянішими. Не шкодити іншим, не зраджувати, не мучити слабших, не 
кривдити, не бути катами. В цей час з’являється інший ангел, який в руках 
тримає печатку від самого Бога Отця. Гучним голосом він наказує чотирьом 
ангелам вітрів затримати свої руйнівні сили до тих пір, поки ця печатка Божа не 
буде поставлена на лице кожної праведної людини, бо якраз вони спасуть світ 
від погибелі.   

В цей час ангел ставить свою печатку, на якій стоїть хрест, на тисячі 
людей, що постраждали за віру Ісуса. Печатка давала їм право перебувати біля 
престолу Бога і служити йому день і ніч в храмі його. Освячені печаткою не 
будуть вже їсти, пити, не буде палити їх сонце, не будуть мерзнути, ніхто їх не 
ображатиме і ніхто не буде мучити. Лише Агнець Божий буде пасти їх і водити 
на живі джерела цілющих вод, і «витре Бог гірку сльозу з їхніх очей». Чотири 
ангели – це образ, який запозичив апостол Іоанн в пророка Захарії. Вони так 
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названі по числу країн світу і свідчать про його завершеність і духовну 
повноту. 

 

                
                                  Апостол Хома 

 Відкривається сьома печатка. Всі знаходяться в напруженні, чеканні 
великого видовища: “виконання терпіння віків”. Чекають страшного суду і 
покарання за свої гріхи; чекають кип’ячої смоли і кари Господньої, яка 
невідворотно має прийти. Ось-ось має відбутися цей Судний день, ось-ось 
здійсниться вікова справедливість. 

Та де там! На небі, як і на землі, раніше ніж гладкий схудне, худий 
здохне. Бог в котрий уже раз робить свою відстрочку. Він наче говорить до 
кожного з нас: люди добрі, схаменіться, очистіться від свого гріха, випустіть із 
себе  зло, не мучте один одного, не знищуйте і не калічте, а краще дайте 
можливість кожній людині жити за її працею: карайте злодіїв, вбивць, 
насильників і душогубів; будьте розумними і справедливими, допомагайте один 
одному в біді і розділяйте з ними радість,  як це робили колись ваші нащадки. 
Ось тоді буде вам приготоване місце біля Бога. Іоаннові коні ще довго будуть 
будоражити світ, довго будуть тримати людей в неспокої.  І вони не вгамуються 
лише тоді, коли буде викоренене зло с сердець кожної людини.  

У наш час багато говориться про Іоаннів «Апокаліпсис» і  Божу кару. 
Вчені не на жарт заговорили про кінець світу, який має статися в кінці 2012 
року. Якраз тоді планета, чи зірка, під назвою Нібиру має врізатися в нашу 
землю і знищити її. Вони посилаються на календар Майя, пророкування 
Нострадамуса і рух небесних планет – Марса і Юпітера, який останнім часом 
розбушувався. А ще говорять про Сонце, яке має вичерпати свою енергію і 
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затухнути. Заговорили і про інші цивілізації, яких наче у Всесвіті безліч; про  
відвідування нашої планети інопланетянами, котрі шукають з нами контакту і 
хочуть нам допомогти чи, навпаки, знищити; чи зробити розумнішими, 
сильнішими і кращими. Наприклад, Стівен Хокінг, фізик-теоретик, професор 
Оксфордського університету, член Лондонського Королівського товариства 
(Великобританія)  переконаний, що серед 100 мільярдів галактик, що є у 
Всесвіті, кожна з який має по сотню мільйонів зірок, не може бути, щоб у 
такому громіздкому просторі, Земля була єдиною планетою, де є життя. Він 
вірить, що таких планет у Всесвіті безліч. Але вчений  стурбований тим, що 
контакт з такими істотами для землян може оказатися непередбаченим. Він 
навіть припускає, що інопланетяни літають на великих космічних кораблях, 
куди  переселились після того, як використали усі ресурси своєї рідної планети. 
Це може підштовхнути таких розвинутих інопланетян перетворитися в 
бродячих піратів, що шукають завоювань і колонізації інших планет,- 
підкреслює Хокінг. Тому усі спроби знайти спільну мову з такими агресивними 
істотами може мати для землян непередбачені наслідки. «Я думаю, - говорить 
вчений, що спроба вступити в контакт з інопланетною расою занадто 
ризикована. Якщо інопланетяни коли-небудь навідаються до нас, то результат 
такого візиту буде мало відрізнятися від результату експедиції Христофора 
Колумба, яка не принесла нічого доброго корінним американцям». (5, 10). 

Мітео Каку, фізик-теоретик, доктор Сіті - коледжу в Нью-Йорку вірить у 
класифікацію Миколи Кардашева, що у космосі існують три види високо 
розвинутих цивілізацій і дає розшифровку їх.  Перший вид інопланетян збирає 
планетарну енергію, повністю використовуючи падаюче на планету сонячне 
світло. Можливо вони вже оволоділи енергію вулканів, навчилися керувати 
погодою, контролювати землетруси і будувати міста в глибинах океанів, - 
підкреслює вчений. У всякому разі, вся енергія планети знаходиться під їх 
контролем. 

Цивілізація другого типу повністю використовує енергію свого світила, 
що робить її в 10 мільярдів раз могутнішою цивілізації першого типу. Якщо їх 
власна зірка скоро повинна зірватися, то ця цивілізація зможе переселитися на 
другу зіркову систему або перевести в нею свою власну планету. Цивілізація 
третього типу може використовувати енергію цілої галактики, що робить її в 10 
мільярдів раз могутнішою цивілізації другого типу. Вона колонізувала мільярди 
зіркових систем і здатна використовувати енергію чорної дірки в центрі своєї 
галактики. До того моменту, коли цивілізація досягне третьої стадії, у неї буде 
достатньо енергії і знань, щоб вільно мандрувати по Галактиці і навіть 
відвідати нашу планету Земля.  Але вона навряд  чи захоче спілкуватися з нами, 
чи завоювати нас. У космосі незчисленна кількість мертвих планет з багатими 
запасами мінеральних ресурсів, тому зв’язуватись з землянами для них навіть 
не цікаво. Вчений припускає, що нашу цивілізацію високорозвинутою при 
всьому бажані не назвеш. Він класифікує її типом нуль, так як наші машини 
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працюють на енергії горіння мертвих рослин, нафти і вугілля. Ми 
використовуємо лише маленьку частинку всієї сонячної енергії, яка дістається 
нашій планеті. Так що відношення цивілізації третього типу до нас можна 
порівняти з нашим відношенням до маленької комахи,- говорить японець.  

 

                           
                                   Євангеліст Іоанн 
                                                  
Інший вчений, Лорд Рис, королівський астроном, голова Королівського 

товариства Великобританії впевнений, що коли ми віднайдемо в космосі форму 
життя, це буде найвеличнішим відкриттям ХХІ століття. «Я підозріваю, - 
говорить вчений, - що в космосі може бути життя і розум в таких формах, в 
яких ми навіть не можемо уявити. І, зрозуміло, можуть існувати форми розуму, 
які перевершують людський настілки, наскільки ми обганяємо шимпанзе, якій 
марно розповідати про квантову теорію бо вона за межами її розуміння. Тому, 
чи захочуть спілкуватися з нами інопланетяни – питання не риторичне. . 

А болгарський вчений, професор історії Божидар  Димітров, довгий час 
працюючий в історичному музеї Болгарії,  розшифровуючи фреску Боянської 
церкви святого Миколи Чудотворця «Преображення» у передмісті Софії, де 
Ісус змальований в срібряному овалі з двійними  контурами, і фреску церкви 
села Добирско, - Христос зображений сидячим у трикутнику з загостреними 
донизу соплами, дійшов висновку, що Ісус Христос прилітав із космосу на 
землю. Лише після свого учительства, арешту і розп’яття Він полетів назад у 
космос. І що Христос користувався більш досконалим типом літаючого 
апарату, ніж наша  класична ракета.  Відомо, що «Преображення» - не єдине 
живописне свідчення космічної версії походження Ісуса. У тих же церквах 
збереглися фрески , що показують Вознесіння Христа. В обох випадках Ісус 
поміщений в правильну сферу, яку підтримують ангели. Що це таке – 
спускаючий модуль чи індивідуальний засіб переміщення в наземному 
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просторі? Ангели, що підтримують сферу з двох сторін, якось неприродно 
вигнули спини. Ці неприродні пози  нічим пояснити не можна, - звернула увагу 
на цікаву деталь Детеліна Младенова, мистецтвознавець, працююча в Боянській 
церкві.  Але на думку Димитрова, ці дивні згини були потрібні художнику для 
того, щоб підкреслити  об’ємну тілесність матеріальність шару, в якому 
розміщена фігура Христа. Усі фрески названих церков датуються ХІІІ віком і в 
спеціалістів не викликають суперечок: Ісус Христос дійсно прилітав на землю 
на космічному кораблі. Церкви – пам’ятники, які оберігаються ЮНЕСКО, вони 
найбільш відвідувані у Болгарії  

Такі ж фрески зберігаються у соборі Дечанського монастиря в Косово, 
там святі угодники літають в овальних апаратах з соплами, з яких вилітає 
вогонь. Названі фрески були показані у знаменитому фільмі Еріка фон Денікена 
«Спогади про майбутнє». Доки що спростувань думок Болгарських вчених не 
поступало. 

Ми розуміємо, що в науці, як і в космосі – загадок предостатньо, але те, 
що вченими світу робляться спроби розгадати ці загадкові таємниці, викликає в 
кожного читача розуміння і повагу. 
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             Одкровення апостола Іоанна 
 

                        
                                        Іоанн Богослов 
 

Біблія закінчується найтаємничішою, найгрізнішою і наймістичнішою 
книгою з усіх книг Старого і Нового Заповітів — Апокаліпсисом, або 
Одкровенням Іоанна Богослова. Цей невеличкий за розміром твір протягом двох 
тисячоліть будоражить  людей планети. Про нього писали письменники, 
філософи, історики, богослови; присвячували свої кращі твори композитори, 
поети і художники. Втім, потрібно сказати, що в кожну епоху люди обов'язково 
знаходили в Одкровенні щось для себе, свого народу близьке, дороге, а інколи 
— страшне й грізне. Пророкування Іоаннове підтверджувалося часто, особливо 
це відбувалося на зламі епох, коли руйнувалися світові формації, коли один 
державний устрій приходив на зміну іншому, а від  перетворень ламалися 
людські долі. 

Більшість людей переконані: читати Апокаліпсис простій людині не 
потрібно, навіть небезпечно, тому, що Одкровення, є "книга за сімома печа-
тками". Складається враження, що свій найкращий твір апостол Іоанн писав не 
для звичайних людей, не для нас з вами, а для якихось інших світових істот, 
яких взагалі не знаємо. Звичайно, така думка є хибною. Ми хочемо запевнити 
читачів, що книга Одкровення написана  для нас, наших сучасників, причому 
передана зрозумілою мовою і піднімає такі питання, які  для кожного є 
доленосними. Апокаліпсис відкриває свої таємниці лише тоді, коли ми уважно 
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будемо читати Старий Заповіт, тому що апостол Іоанн жив його думками, 
образами і символами. Це була книга його далеких пращурів, в тому числі - 
дідів, батьків, сучасників. Біблію він знав напам'ять, тому цитуючи, рідко 
помилявся в хронології.  

Що таке Апокаліпсис і як його розуміти простій людині? Апокаліпсис — це 
особливий вид як біблійного, так і стародавнього письма. Слово це перекла-
дається з грецької мови як "Одкровення", викладення Божих думок. Сам Бог 
Отець через апостола Іоанна передає людству те, що відбувається в надрах 
світової історії, які сили і хто саме керує всім, куди йде, в якому напрямку 
розвивається Всесвіт. Жанр Одкровення дещо відрізняється від пророчих книг, 
тому що пророки — переважно Богом обдаровані люди, які жили й творили в 
свої епохи. Вони висловлювали як в усній, так і в письмовій формі те, про що 
говорив Господь. Пророки розповідали людям, що буде з ними завтра, 
післязавтра, що станеться сьогодні. Вони говорили про політичні сили свого 
часу, державний устрій, боротьбу різних прошарків людей і цілих імперій, 
закликали жити за Законом Божим. 

Апокаліпсис — це твір не стільки пророка, скільки талановитого 
письменника, відірваного від активного життя суспільства. Він на самоті, він — 
арештант, невільник, думка його неспокійна, бунтівна: вона постійно волає. Тому 
й пише дещо по-іншому, ніж пророки: різні таємниці, долі народів, крах цілих 
країн він передає не просто словами, а грізними  картинами і жахливими 
образами. Символи, метафори, різні алегорії, незвичні образи — це його мудрий 
набір для передачі світових явищ. Пише переважно про те, що відбулося, що про-
йшло, що  особисто бачив на власні очі і що пережив. Апокаліптик ніколи не 
забуває  про майбутнє: вічну боротьбу добра і зла він змальовує так, що ми наче 
наяву бачимо усі сатанинські сили, усю потойбічну нечисть, яка навмисне 
заважає людям спокійно жити. Але Одкровення дихає надією. Воно обіцяє. Воно 
втішає, що кінець вже близько. Це найвеличніша книга сподівань, яку дарує нам 
пророк Іоанн. І чим темніша історична далина, тим чистіше й радісніше дзвенять 
переможні труби. 

Хто ж написав Апокаліпсис? Людина чи світовий посланник Бога? Автор 
сам розкриває своє ім'я. "Я — Іоанн, брат ваш, співучасник у скорботі." Слово 
"скорбота" в Одкровенні ми зустрінемо десять разів, що свідчить про неприємні 
події для автора: зазнання гонінь,  переслідувань і катувань. Він розділив усі 
поневіряння своїх братів по вірі: був у в'язницях, на засланнях, його били і 
сильно, закували у кайдани, примушували киркою довбати камінь. Церковна 
традиція, та й заодно історики церкви, майже одноголосно називають автором 
цієї книжки улюбленого учня Ісуса, - Іоанна Зеведеєва, рибалку Галілейського 
озера. Цю думку підтримували давні церковні історики - Юстин Мученик, 
Тертуліан, Іріней Ліонський та Іполит Римський. Місце написання Одкровення 
відоме з самої книги, бо в ній згадується грецький острів Патмос. Але дата твору 
не встановлена: церковна традиція відносить її до початку періоду переслідувань 
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Нероном у 63-68 роках але не пізніше правління Гальби (68-69), Отона (69), 
Вітелія (69) і Віспасіана (69-79). Для нас важливим є те, що Одкровення написано 
дійсно апостолом Іоанном і дійсно одним із учнів Ісуса. Та що там написано: 
книга вистраждана, обміркована і передана як веління Духу Святого. Твір 
визнаний  християнським світом як Слово Боже, як заповіт людству, що його 
чекає і до чого готовиться. Апостол Іоанн пережив й інші переслідування, це 
було в часи правління імператором Домініціаном (81-96). Тільки за останній  рік 
свого правління цей тиран знищив майже 40 тисяч християн. Так свідчать 
церковні історики – Папій, Євсевій Памфіл, а також Светоній і Тацит. 

 

                         
                                    Босх.  Апостол Іоанн 
У своїй книзі апостол Іоанн в образній формі описав цілий період церковної 

історії, починаючи від Іоанна Хрестителя і мабуть до кінця світу. У ній, наче в 
широкій панорамі, показано  запеклу боротьбу сил зла з нестійким ще 
християнством. Це ціле "видіння віків": опис великих епох, їхніх всесвітніх криз, 
їхніх падінь і знищень і лише за те, що люди жили гріховним життям і без Бога. 
В Одкровенні багато сторінок відведено ненависній Іоанну Римській імперії, яка 
змальована в образі звіра - Вавилона. Він показаний носієм насильства, 
жорстокості й підлоти. З дня свого заснування цей "лютий звір" душив свободу 
людини, знищував його кращих представників, частину відправив на камінні 
роботи. Боротьба Римської імперії проти новонародженої церкви  і її гідних 
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представників —  головна тема Апокаліпсису. 
З першого і до третього розділу книги автор повідомляє про те, "що 

незабаром має статися", тобто, які мають відбутися події у світі і в самій церкві 
найближчим часом. Сюди відносяться сім Послань семи церквам, які були 
написані для розв'язання  складних проблем, що існували  в християнських 
церквах. Це наче вступ до основної частини книги, яка починається з 4 і триває 
до 22 розділу, і повідомляє про те, "що має бути після цього". Вона охоплює 
період від часів імператорів Тиберія і закінчується кінцем світу цього. Хоч 
Одкровення вважається таємничою книгою, жахливою і пророчою, у ній справді 
багато загадкового, фантастичного, грізного, але написана вона на історичному 
ґрунті, на тих подіях, які особисто пережив апостол Іоанн. У ній дійсно передані  
грізні застереження людству за злочини його вождів. Ми розуміємо, що сам 
Іоанн не зовсім розумів про те, що бачив і записав. Але Бог, диктуючи цю книгу, 
наперед знав, що великі таємниці, які  заховані у ній, будуть відкриті лише тоді, 
коли людство схаменеться і стане жити за заповідями Христа. Події в Одкровенні 
відбуваються часом на небі, а часом на землі. Апостол ні разу не забуває 
нагадати нам  про Гнів Божий і кару небесну. 

Книга переповнена хвалою Господу. "Тому, хто сидить на престолі, і 
Агнцеві — благословення, і честь, і слава, і сила на віки вічні!"; "Великі та дивні 
діла Твої, о Господи, Боже Вседержителю!"; "Справедливі й правдиві дороги 
Твої, о Царю, о Царю святих!". Чотири живих створіння, 24 старці, 100 мільйонів 
ангелів і безліч обранців з усіх народів злилися в одному хорі, щоб прославити 
Господа Бога: "Алілуя! Спасіння і слава, і сила Господу нашому! Алілуя! Алілуя! 
Радіємо та втішаємося і дамо Йому славу!" — співає хор. Апокаліпсис впевнено 
обіцяє, що Бог обов'язково прийде на землю: "І побачить Його кожне око, і ті, що 
Його проклинали". Прихід Ісуса — це перші й останні слова всього Одкровення. 
Господь постійно примушує Іоанна писати цю книгу, Сам визначає, що 
записувати. "Напиши!" — каже Господь: "Що бачиш, — напиши те у книгу 
свою!"; "Отож напиши, що ти бачив"; "Ангелу Ефеської церкви напиши, 
Смирнської — напиши, Пергамської — напиши, Тістирської, Сардинської, 
Філадельфійської, Лаодикійської — напиши!"; "Напиши: Блаженні ті, хто цього 
часу вмирає в Господі!"; "Напиши: Блаженні, покликані на весільну вечерю 
Агнця!"; "Напиши, що слова ці правдиві та вірні". 

У видіннях Іоаннових важливу роль відіграють ангели. Вони, так би мовити, 
помічники і Бога, і чорта. Ангел теж диктував книгу Одкровення. Кожна із семи 
церков мала свого ангела. 100 мільйонів ангелів прославляли Ісуса. Чотирьом 
ангелам було дано силу знищити третину землі і все живе на ній. Ангел ставив 
печатки на вибраних. Сім ангелів трубили семи трубами. В руці ангела була 
книга про кінець світу. Ангел оголосив про суд над Вавилоном, пророкував його 
швидке падіння. Ангел керував знищенням звіра, він пов'язав сатану на 1000 
років, сім ангелів мали сім золотих сурм, і сім останніх кар. В даному випадку 
слово "ангел" означає посланець, він відноситься до істот невидимого світу і ці 



 106 

істоти є провісниками  радості, і горя. Долю дорогої апостолу церкви Іоанн 
передає в образі жінки, яка є втіленням самого життя. Апостол показує її як 
королеву, яка в небесній славі народжує дитину для всіх віків. Сатана хотів 
знищити малого Ісуса, але це йому не вдалося. Але цей підлий диявол через 
зрадника Іуду добився свого: Ісуса схопили, пов’язали і розіп'яли але, як знаємо, 
вже в дорослому віці. Від Ісусової перемоги сатана програв, бо своєю перемогою 
Христос дав людству таку всесильну зброю, перед якою диявол безсилий це 
християнська віра. 

Але в Іоанна є інший образ жінки — це образ великої розпусниці, яка разом 
зі звіром - Вавилоном сидить на троні світової влади і приносить  людям горе. 
Перша жінка — це сама християнська церква, або Новий Єрусалим, яка веде 
праведне життя і показує приклад іншим. Вона творить добро і спрямовує людей 
до добра.  Друга жінка — це символ світового зла, це така хижа істота, яка бажає 
людству неспокою і зла. Вона – саме місто Вавилон: хиже, розпутне безчесне. 
Так в образі двох міст — Вавилону і Нового Єрусалиму — передає апостол дві 
течії світової історії: це течії світла й темряви. Щоб переконати нас, що це дійсно 
так, апостол Іоанн наводить приклад із сімома чашами Божого гніву, які 
наповнені карою Господньою. Саме цими чашами була зламана могутня сила 
звіра - Вавилону. Сім чаш гніву — це катастрофи, землетруси, трагедії. Це велика 
Армагедонська битва, яка знищить людську історію і поверне її до свого початку, 
до Євфратової долини. Сім чаш гніву є продовженням Божого суду над Вави-
лоном, над самим дияволом, який був Богом знищений. 

 

              
                                              Арка Пілата      
Одкровення — це попередження всім про те, що людству потрібно жити за 
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законами, які створив Бог. "Світ побудований Ним так, — говорить Іоанн, — що 
ці закони ніхто не має права порушувати. Скільки б не панувало зло, воно 
обов'язково  буде поваленим. Кожна людина мусить сама вибирати, з ким вона: з 
правдою, чи з брехнею, бо саме від цього вибору залежить її доля." В 
Апокаліпсисі є також інші слова, які дуже важливі для читача. І їх говорить сам 
Ісус: "Ось я стою під дверима і стукаю". Це вже не ті застережливі й грізні: 
"Стережіться, бо прийду скоро!". Це вже зовсім інший тон й інша сторінка 
історії. Тут Христос стукає у двері нашого серця, яке ще й досі щільно зачинене 
від Нього. Це голос не світової бурі, не землетрусів, буревіїв, потопів і вивержень 
вулканів, це, насправді, голос тихого подорожнього, пілігрима, який несе в 
кожну сім'ю добро і спокій: "Я стою під дверима і стукаю. Хто почує мій голос  і 
відкриє двері, увійду до нього і буду вечеряти з ним, а він зі мною". Його тихий 
стукіт — то стукіт у наше життя, у наші душі і наші серця. Це стук самої правди, 
яка приходить до кожного з нас. А нам залишається лише відчинити ці двері і 
впустити цю правду до себе, а з нею і саму християнську віру, праведне життя, 
життя за законами совісті, а не сили і брехні. В цьому, мабуть, одна із істин цієї 
прекрасної книги — Апокаліпсису. 

Іоанн один з усіх авторів Біблії пише про тисячолітнє царство, яке має 
наступити після загибелі сатани. Вираз "тисячі літ" в Одкровенні зустрічається 
шість разів, що свідчить про надзвичайну важливість цієї події. Апостол пов'язує 
цей період світової історії з другим приходом на землю Ісуса і останнім судом 
народів. Ці три події, за Іоанном, є головними для  християнської церкви, бо вони 
віддзеркалюють той шлях, яким розвивалося людство, до якого прагнуло і яким 
насправді має йти. Тисячолітнє царювання або, по-іншому - Есхатологія 
Одкровення - з перших віків свого існування богослови тлумачили по-різному. 
Одні розуміли це пророкування як символ  церковної історії з її важкими 
зламами: переслідуванням і знищенням. Інші, ще ранішні, починаючи від Іренея 
Ліонського, твердили, що світ побачить не тільки панування зла, тобто сатани, 
але й велич добра й справедливості. Головним, твердили вони, є те, що людина 
обов'язково досягне кращого життя: це буде Новий Едем і нове Дерево життя. "І 
нічого вже не буде проклятого, а престол Бога і Агнця буде в ньому, і раби Його 
будуть служити Йому. І побачать образ Його, і ім'я Його буде на їх лицях. І ночі 
не буде там, і не будуть мати потреби в світильнику і в сонячному світлі, бо 
Господь Бог освічує їх; і будуть царювати у віки віків." 

Уся книга Апокаліпсиса побудована навколо числа "сім", що дає підставу 
різним вченим твердити, що це не що інше, як завершеність світу, його вірна 
будова і цілісність. Наведемо деякі з них: сім Послань до семи церков; сім 
печаток і сім коней; сім труб і сім чаш гніву; сім зірок, сім ангелів і сім духів; 
ягня з сімома рогами і сімома очима; сім світильників, сім громів, сім гір; 
огненний змій з сімома головами; сім блаженств Божих тощо. Це число також 
зустрічається часто і в книгах Старого Заповіту. Вся Біблія починається з семи 
днів створення світу і закінчується книгою сімок, яка свідчить про кінець цього 
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творення. Число сім є, мабуть, важливим для Бога  в його літочисленні. Тиждень 
складається з семи днів, в музиці сім нот, в райдузі сім кольорів. Але в книзі 
апостола Іоанна є й інші числа, які теж вважаються особливими. Три — це Божа 
Трійця; чотири — будова всього світу; 12 — символ дітей Божих,  апостолів; 10 
— римська влада з її тиранами. 

Є в Одкровенні святого Іоанна останнє для нас запрошення і останнє 
попередження  Ісуса: "І Дух, і наречена говорять: прийди!". Цими словами 
Христос передає своє бажання зустрітися з кожною людиною, вислухати її біди і 
дати свої втішні поради. "Хто прагне, хай приходить до мене і хай бере воду 
життя вічного", — запрошує усіх Ісус. Тобто кожна людина, яка бажає спастися, 
повинна причаститися цієї води, очиститись і жити вірним, а не гріховним 
життям. "Ото незабаром прийду, — попереджає Ісус, — і зі мною мірка моя, щоб 
кожному віддати за діла його! — і продовжує: — Я Альфа і Омега, Перший і 
Останній, Початок і Кінець." Значить, Бог той, хто заснував Всесвіт, хто поселив 
у ньому все живе, хто створив людину і дав для неї важку її долю. В Його владі: 
спасти наш світ чи  погубити його. Ісус також застерігає проти всіляких змін в 
тексті Одкровення, бо це буде великим гріхом і великою небесною карою. "Якщо 
хто змінить текст цієї книги, того Бог покарає виразками і викреслить із Книги 
Життя." Апокаліпсис закінчується благаючим закликом апостола Іоанна, який 
висловлює думку всього людства: "Гей, прийди, Господи Ісусе! Прийди і спаси 
нас від погибелі". 

 
 

                                 
 
 
 
Література 
 
1. Библия. Книги Священного Писания Ветхого и Нового Завета. Московская Патриархия. 

Москва, 1988. 
2. Евсевий Памфил. Церковная история. Изд. Валаамского монастыря, Москва, 1993. 
3. Светоний. Жизнь  двенадцати цезарей. Москва, Наука, 1966. Литературные памятники. 
4. Амусин И.Д. Рукописи мертвого моря. Москва, Наука, 1960. 
5. Греция: храмы, надгробия и сукровища. Энциклопедия, Москва, Терра, 1997. 
6. Иоанн Мейендорф, Введение в святоотеческое богословие. Киев, 2002. 
7. Иосиф Флавий. Иудейская война. Минск, Беларусь, 1991. 
 
 



 109 

 
 
 

 
                                

                              
 
 
            Вічна і загадкова книга - Біблія  
 
                       

                                    

Книга Біблія – є святою книгою для  усіх християн, вона для них - слово 
Боже.  Зміст цієї книги вказує не те, що творилася вона під керівництвом вищої 
сили. Якраз вища сила або по іншому, вищий розум надихав на її писання і 
цими силами, як  знаємо - є  Бог. Біблія займає неповторне місце серед творів 
світової літератури. Вона найтовстіша релігійна книга світу , яка розповідає про 
дії Бога в історії.  І єдина в якій записано все, що Бог хотів сказати людям про 
Себе, свого Сина – Ісуса Христа, і що людям потрібно знати про Бога і як бути 
праведними. Біблія – це збірка книг, написаних на протязі тисячі літ, 
незважаючи на це її зміст дивовижно цільний. Біблія поділяється на дві части – 
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Старий Заповіт і Новий Заповіт. Книги Старого Заповіту, а їх 39, діляться на 
історичні, їх -  17; поетичні – 5, і пророчі – 17. Новий Заповіт має 27 книг. З них 
– 4 Євангелія, 21 послання, одна книга –  Об’явлення,  одна – Діяння святих 
апостолів.  
Розповідь в ній розпочинається із створення світу і закінчується подіями, які в 
народі називаються кінцем світу, але за суттю є початком щасливого життя в 
єдності з Богом. Старий Заповіт розповідає не тільки про історію іудейського 
народу, а й сповіщає про виконання обітниці – про прихід на землю Ісуса 
Христа. У ній багато різних пророкувань, які точно здійснювались на протязі 
багатьох віків після пророкування. Якраз у ній дається пророкування, що 
майбутній Месія народиться у Віфлеємі, Він буде проповідувати Слово Боже, 
Його будуть переслідувати, близький товариш Його видасть, Він буде 
страждати і помре на хресті, але воскресне і підніметься на небо. Ми не станем 
говорити про те, як вона створювалася, поширювалася, як потрапила до нас, і як 
її читають люди і в храмах. Це мабуть кожному  відомо. Ми будемо говорити 
про те, якою вона  для нас є; як її мудрі поради змінюють наше обличчя та 
обличчя планети; як вона прищеплює нам свою людяну, переважно 
християнську мораль, і як від цього ми стаємо іншими. Із  власного досвіду  
знаємо, що наш світ поділений на дві частини. Перша частина – це зовнішній 
світ: земля, природа, тварини і рослини, який вивчається різними природничими 
науками. Другу частину становлять люди, з їх внутрішнім світом: розумом, 
совістю, вірою, тобто тими духовними цінностями, які є сутью самої людини. 
Якраз цією частиною нашого буття займається вічна і загадкова книга - Біблія, 
книга, що була передана людству  Богом і яка вважається вершиною світової  
мудрості. 
З її перших сторінок стає зрозумілим, як важко, з якими муками приживалося 
Слово Боже  у простих людях. І як легко, з якою хитрістю і лукавством це 
Слово використовували у  власних цілях окремі з них, особливо ті, хто мав силу 
і був багатим. Цією книгою Бог очищав душі людей, просвітляв їх розум, 
примушував жити кращим життям, чистішим, ніж вони жили до цього. А люди, 
як знаємо, робили по іншому, чинили опір,  перекручували його вчення; як 
завжди були брехливими, підлими,  злими,  злодійкуватими. 
Від перших днів створення світу, від пророка Авраама, аж до Діви Марії, до 
всіх апостолів і євангелістів Бог передав у цій книзі волю людям, щоб вони 
виконували його мудрі поради, очищали свої душі його світлом, жили не 
гріховним життям, мали надію на кращу долю і на своє спасіння. Але більшість 
з них так і залишились глухими і сліпими до цих порад і пішли тією дорогою, 
яка вела не до спасіння, не до гармонії і вічності, а до безодні, до погибелі. 
Жахи, важкі муки, а ще підлість, ненажерливість, нестримне бажання красти, 
причому чим побільше, а крадене обов’язково ховати, наносити образу іншим, 
шкодити їм, чомусь приваблюють окремих сильніше  святості, безгрішності і 
християнської любові до ближнього. Такі люблять неправду і зло, вони навіть 
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поріднилися з ними. Для них власне благополуччя вище інтересів народу і 
країни, бо розраховують жити у розкоші мабуть три сотні літ. Ось тому у нас 
такий низький рівень життя, така висока смертність і така незчисленна рать 
пекучих проблем. Ось тому у нас панує в країні хаос, злодійство, 
вседозволеність і безкарність.  Особливо полюбляють це робити «підприємці 
від влади» -  злодії різного калібру. Для народу - податкова, міліція, санстанція, 
пожежники, ревізійні служби, прокуратура і безліч інших «государевих служб», 
які знімають шкіру з простих людей. А для державних «ловкачів», таких органів 
взагалі не існує: вони не підконтрольні їм, вони недоторканні. Київські 
керманичі, особливо минулий гарант конституції, вихваляються демократією, 
яку подарували людям. Але ці казки для дитячих будинків, для малечі, бо народ 
цієї демократії боїться, він не хоче її, тікає від неї, як чорт від ладанки. 

 

                  
                                         Євангелісти 
Народ хоче порядку, а не анархії, хоче відповідальності і суворого контролю 
за народним багатством, яке розкрадається, хоче дисципліни у державі. Народ 
чекає правди, а не брехні; хоче щоб злодії сиділи таки у тюрмах. Тому що наша 
демократія, це не справжня демократія, а імітація під нею, це черговий 
комуністичний міф. Хіба хабарництво на всіх рівнях, яке так буйно розцвіло з 
благословення різних керманичів і їх вірних слуг, розкрадання державних 
коштів в астрономічних розмірах (ці факти щоденно бачимо по телебаченню),  є 
проявом демократії? Хіба гральний бізнес, який калічив душі людей і пускав їх 
по світу голими, є мірилом демократії? Звичайно ні. І коли наша народна влада 
здолає ці негативні явища, що псують життя  людям, вимиє руки після цього 
бруду, то це буле великою перемогою справжньої демократії, перемогою правди 
над брехнею.  
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 Дійсно, Ізраїль не прийняв Благу Вістку ні від Авраама, ні від Мойсея, бо 
вважав це великим святотатством для себе, за що був суворо покараний. Він і до 
сьогодні не може знайти собі спокій: все воює,  хитрить, все шукає ворогів у 
сусідах. За свої помилки звинувачує палестинців, єгиптян, сірійців і весь світ, 
крім, звичайно, себе, а чого він насправді хоче, чого добивається, яка правда 
йому потрібна, то й сам не знає. Це трагедія не тільки ізраїльського народу, яка 
розпочалася ще від Едему і до Голгофи, це трагедія всього людства, яке мовчки 
спостерігає за цією неправдою. І вона буде продовжуватись до тих пір, поки  
народ іудейський не покається, не очиститься від своїх гріхів, не визнає свою 
вину за братовбивство і не прийме Благу Вістку, як свою єдину і останню надію 
на помилування. Доки не поклониться Ісусу Христу, як справжньому Богу, який 
може дати спокій цьому народу і вічний мир, доти буде тривати Ізраїльське – 
Палестинське пекло. Війна не зупиниться ніколи, говорить Йосиф Флавій, доки 
єврейський народ не зніме з себе гординю, не змириться з тим, що війна 
ведеться з його власної вини і не попросить у палестинців і Бога прощення.  

 Блага Вістка, це  Слово Боже, цей Новий Заповіт – повинна завжди  стояти 
перед очима усіх ізраїльтян, як справжня і єдина дорога до спасіння, до миру і 
спокою, в тому числі до потойбічного раю, у який Ізраїль давно не вірить, якщо 
цей народ заслужить того. Як і раніше, так і зараз світ наш не те що боїться, він 
скоріше  сумнівається, і відвертається від християнської моралі, від Божих 
порад – жити за законами добра і справедливості. Бо світ наш гріховний і в 
ньому правди жменька. Цей світ принижує  просту людину, він не піднімає її з 
колін і не дає розкритися кращим її якостям. Він не хоче дати людям гідну 
роботу, навпаки, не робить все для того, щоб люди  не тікали за кордон. 
Навпаки – він гонить їх у чужі краї свідомо, щоб менше було проблем дома, 
щоб окремим  краще жилося: були ситі, при владі, щоб діти були влаштовані у 
престижні вузи і  щоб  були при теплих посадах. Ось тому цей світ не 
возвеличує доброту, порядність, навпаки - губить їх. Черствість, хабарництво, 
кумівство, сила влади і великі гроші – таке його справжнє обличчя. Світ хоче 
бути брехливим,  ненажерливим і таким, що бажає людям тільки зла. Чим важче 
людині, чим сильніше її гризуть злидні, чим більше вона мучиться від немочі і 
бід, тим радше сусідам, колегам по роботі, спільникам по бізнесу,  фіскальним 
органам й іншій братії. Так було раніше, так, мабуть, буде вічно, доки не 
переможе християнська мораль. Доки не встановиться справжня демократія, 
коли буде панувати Закон однаковий для всіх. Але коли це станеться, коли люди 
побачать її обличчя, то мабуть жоден з нас не знає. Навіть не знали про це ні 
Календар Майя, ні  Нострадамус, ні Великі, чи Малі пророки Біблії. Не знали 
також Ванга, Вольф Мессінг, і Павло Глоба. Важко про це говорити, але це все 
самісінька правда, від якої нам нікуди не дітися. 

       Для окремих людей світу Старий Заповіт є найголовнішою Книгою  
Біблії. Тільки Богу Отцю потрібно вірити і підкорятися,- твердять вони. Це, 
звичайно,  точка зору іудейської релігії, це її голос. Бо конфуціанство вигадало 
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іншу релігію, мабуть не релігію, а скоріше філософську систему, яка 
протилежна християнській: вона примушує прихильників поклонятися не Богу, 
а своїм померлим предкам. Буддизм – той взагалі не визнає ніяких богів, ніяких 
авторитетів. Це релігія аскетів, мовчунів - монахів, які залишили наш світ і 
навічно пішли у свою келію. Для них Бог – це вічність, в центрі якої стоять їхні 
душі. Є ще одна релігія, яка не визнає богів - це Індуїзм; вона примушує своїх 
прихильників  поклонятися тим богам, які живуть у тваринах. Анімісти, ті 
взагалі вірять і моляться різним предметам, у яких живуть духи людей. І що 
дивно, що хвилює нас: прихильників цих вигаданих релігій у світі більше 
мільярда. Попробуй повоюй з ними, перебори чи переконай, коли їх така 
кількість. Мусульманство вважається миролюбивою релігією, але коли на 
власні очі бачимо як ці «боголюбиві магометяни» щоденно знищують в Іраку, 
Пакистані, Афганістані десятки, сотні і тисячі безневинних людей, то у нас 
викликає великий сумнів щодо «гуманності» Корану і його ватажка Аллаха. 
Складається враження, що мусульманська релігія свідомо воює проти власного 
народу, викорінюючи віру у свого Магомета. 

 

                                 
                                               Римські воїни 
Але більша частина людей світу – православні, католики, протестанти, - 
віддають перевагу Книгам Нового Заповіту, тобто такій релігії, яка об’єднала 
людей навколо головної постаті нашої планети – Ісуса Христа. Тільки святе 
Євангеліє дає людині душевний спокій, енергію для праці, радість у цьому світі 
і надію на інше  життя. Але інше життя, це життя у потойбічному світі, про яке 
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людина нічого не знає, але яке напевно таки існує. Віруючі люди переконані, що 
лише в єдності Старого і Нового Заповітів відображене вчення  Бога і його сина 
- Ісуса Христа. Тому що, тільки в Біблії ми чуємо справжній їх голос, який із 
сивих давен відкриває людству свою вічну істину, і своє ставлення до неї. Як і в 
давні часи, так і зараз цей голос кличе кожного з нас йти дорогою правди, бути 
активним у житті, виконувати сумлінно свої обов’язки, бути чесним перед 
суспільством, перед своєю сім’єю, більше довіряти своїй совісті, ніж 
пройдисвітам; вірити у справедливість і самому робити добро. Лише вони, Бог і 
свята правда, можуть вивести нас на справжню дорогу  істини і доброти.  
Не є секретом, що мова Біблії відрізняється від усіх мов, на яких написані 
інші релігійні книги. Вона для непідготовленого читача не зовсім зрозуміла, а 
часом і відштовхує від себе. Але то не велика біда: до неї потрібно звикнути і 
приходити, звичайно, з певними знаннями і чистими помислами. У Біблії нічого 
випадкового, чи вигаданого немає – все важливе, виважене, перевірене часом і 
правдиве. Бог не міг передавати через пророків якісь вигадки чи нісенітницю. 
Він не міг давати пусті обіцянки і вигадані блага, щоб ми глузували з цього. Бог 
не міг смішити людей: він їх скоріше печалив, лякав і карав, бо у цій книзі 
багато гіркого і такого, що обпікає душу. У Біблії все істино і свято. Коли ми 
станемо  читати лише одну якусь главу із книг Старого Заповіту, наприклад - 
Мойсея, Ісуса Навіна, Суддів, Самуїла,  Єздри, Неємії, чи пророків, чи навіть із 
книг Нового Заповіту, особливо Євангеліє від Іоанна, то не зможемо вловити 
загальну думку цих книг. А коли почнемо читати її послідовно, від першої 
книги Мойсея і до Об’явлення Івана Богослова, то тільки тоді відкриються  усі  
таємниці божої книги. Скажемо чесно: сучасній людині Старий Заповіт важкий 
для читання. А все тому, що в ньому закладено стільки загадкової інформації 
про іудейський народ, про царів, суддів і пророків, навіть про простий народ, 
що не підготовленому читачу не легко в цьому розібратися. Старий Заповіт 
потребує багато часу, багато різних знань, особливо знань із іудейської історії. 
Він навіть написаний важкою мовою і лише для того, щоб людина була 
вдумливою, читала все уважно і обов’язково обмірковувала прочитане. Але при 
бажанні цю «хворобу» можна перебороти.  
Біблія наповнена різними цифрами, особливо чимало їх у Старому Заповіті. 
Звичайно, що їх боятися нічого: всі вони символічні, вони несуть у собі певний 
зміст. Цифри часто повторюються і лише для того, щоб наголосити на тій чи 
іншій події, чи взагалі виділити її в окремі поняття. Найбільше і найчастіше ми 
зустрічаємося з цифрами сорок, дванадцять, три, чотири, сім, дев’ять, і навіть є 
число з трьома цифрами – 666. Чотири –  означає Всесвіт, з його чотирма 
частинами світу. Коли говорити про чотири кути, то  слід розуміти, що це 
явище має всесвітнє значення. Цифра сім свідчить про повноту і завершеність 
чогось. Якщо в Біблії говориться про сім днів творення, то не обов’язково 
стільки саме часу пройшло по створенню світу. Таке твердження символічне. 
Головне для авторів святих книг показати, що це дійсно є повнота всякого 
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Божого творення. Спірним і до сьогодні залишається  число 666. Про нього 
стільки написано, стільки нагнано страху на людей, що  навіть боїмося його 
зачіпати. Воно вважається містичним числом.  Їх прийнято відносити до 
кровожерного Римського імператора Нерона, який насильницькі відправив на 
той світ не одну тисячу своїх громадян. Це число також відносять до різних 
державних негідників – Гітлера, Леніна, Сталіна, Троцького, Муссоліні, 
Хусейна, Піночета та багатьох інших. Але стверджувати, що це дійсно правда, 
самісінька правда, у нас немає підстав і лише по тій простій причині, що 
євангеліст і апостол Іоанн Богослов не розкрив свою таємницю. Число 
дванадцять – це дванадцять колін Ізраїльських, дванадцять апостолів, 
дванадцять місяців в року та інше.  Цим числом передається сутність міри і 
кількість в нашому історичному розвитку. 
Читач повинен розуміти, що Біблія – не лише релігійна книга; вона свята 
книга, у якій присутній Бог, його Дух, його Одкровення. А ще простіше - вона 
Слово самого Бога. І це Слово  несе в собі зміст віри до Бога, до його дивних 
справ, до його величі.  Біблія - це не  підручники з історії, географії, фізики, 
хімії, де все конкретно, чітко, в формулах і параграфах. Біблія ніколи і не 
зазіхала на таку роль, бо для неї це все непотрібне. У ній читач не знайде якісь 
наукові відкриття, чи гарно закручену фабулу, як у детективному романі, за які 
дають Нобелівську, чи Шевченківську премію. Такого в ній немає. В Біблії 
заховані вічні істини, які спрямовані до кожної людини, і справа самої людини 
прийняти їх до серця і розуму, чи відкинути. Читаючи Біблію, ми повинні знати, 
що за її поетичною мовою, за її символами, повторами, різними грізними 
явищами і подіями захована сама сутність нашого вічного буття. Це наша 
історія, це наше повсякденне життя, яким жили наші пращури, яким живемо ми. 
Якщо добре постаратися, то в ній людина може віднайти своє життя і свою 
долю. 

 Писалося це свідомо, щоб читач не приймав цю книгу за якийсь історичний, 
чи науковий трактат, чи художній роман. Відомо, що в книгах давніх авторів, 
таких як  Геродота, Фукідіда, Гомера чи Апулея теж присутні суцільні символи, 
загадки, і дивні розповіді. Але в їх книгах немає головного, немає того святого 
стержня, який направлений виключно до душі і до серця кожної людини. 
Геродот з Фукідідом пишуть про саму історію, Гомер і Апулей про історію з 
символами і міфами. Коли говорити відверто, то в Біблії строго наукового 
матеріалу не повинно бути. Біблійні книги – це священна поезія, яка сповіщає 
світу про самий світ, причому сповіщає на такій дивній, захоплюючій мові, з 
такими цікавими картинами, що не зрозуміти це все – просто неможливо. Але 
вона є також в деякій мірі і сама історія, передана поетичною мовою. 
Звичайно, що не потрібно шукати в ній того, чого там немає і не повинно 
бути, як би ми цього не хотіли. Біблія говорить про вічне, про минуле і 
майбутнє, про нас з вами, про те, що пройшло, і про те, що чекає нас завтра і 
через тисячу років. Вона є джерелом нашого натхнення, читання її 
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перетворюється в справжні мудрість і насолоду. Але у ній є достатньо матеріалу 
і для вченого природознавця, і для історика, філолога і філософа. Якщо вчений 
природничих наук стоїть на позиціях істини, то відкриваючи свої закони, він 
повинен переконатися, що всі вони занотовані у Біблії: просто він не мав часу, 
не мав терпіння відшукати їх. Біблія свідчить, що тільки в єдності науки і віри, 
земного і небесного, тимчасового і  вічного можна досягти правди. Тільки 
велика гармонія дасть людству справжні відкриття і такі, що сколихнуть світ. 

        Біблія –  не збірка якихось набридлих догм, не нудний моральний кодекс, 
від якого несе нафталіном; в ній такої мети немає і такого не може бути. Коли 
ця книга постає перед нами у своїй єдності, величі і простоті, то кожен з нас, 
розумний чи не дуже, багатий чи бідний, обов’язково збагатиться її дивним 
змістом: ми станемо по-іншому дивитися на світ і своє життя. Біблія переважно 
написана гіркими красками: біллю, муками, смертями – тобто всіма нашими 
бідами, а радості в ній жменька, як у самому житті. Її історії для нас повчальні 
тим, що розповідають гірку правду про людське життя. Бо без болючих зламів, 
цих стогонів і криків, цих повчальних розповідей, нам не цікаво було б її читати 
– це була б не правда, це вже була б не Біблія, а якась нудна монографія. 

                 
             
 

                               
                                                    Древній Рим 
Ми пам’ятаємо вислів Цицерона, що життя по-справжньому красиве лише 
тоді, коли в ньому закладена трагедія. Це дійсно так, бо без людських трагедій 
світ не існує. Старий Заповіт – це поле великої і нерівної боротьби людини з 
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Богом. Це також боротьба Бога за  людину, яку він створив і пустив у світ. 
Кажуть: пустив у світ, а за людину ніякої відповідальності не несе. Створив – і 
йди на всі чотири сторони: чи на війну, чи на вулкан, чи у безбережний океан. 
Частково це правда. Бо людина сама відповідає за свої вчинки. Сама обирає собі 
дорогу життя: чи ризикована ця дорога, чи, можливо, спокійна як водяна гладь. 
Якраз у Біблії відображається складний і заплутаний період нашої історії, і 
розповідається так, щоб ми з вами зрозуміли, що те гріховне життя, яким жило 
людство до цього, воно стає початком всієї новітньої історії, яка розпочинається 
з Благої Вістки, і головним героєм якої стає сама людина. Що людина посіє, те й 
пожне. Як зав’яже, так і розв’яже. Богослови, щоб зробити Старий і Новий 
Заповіти більш зрозумілими, більш привабливими для нас, почали розміщувати 
разом з текстом Святого Письма різні свої коментарі. Дійсно, це дало позитивні 
наслідки, бо Біблія з коментарями  читається легше, краще і змістовніше. 
Читати книгу Ездри чи Апокаліпсис Іоанна Богослова без пояснень простій 
людині майже не під силу. Але є ще  Дитяча Біблія, її написали релігійні 
історики на основі самої Біблії, вона дійсно є Біблія, але у популярному, 
зрозумілому для усіх дітей і дорослих викладі. Дитяча Біблія користується 
великою популярністю. 
Часто запитують: хто створив Бога? Але вірної відповіді не може дати ніхто. 
Тому що це запитання є вищим нашого розуміння. Людина не може збагнути 
ані початку, ані кінця часу, ні меж космічного простору. Світ завжди існував, 
можливо був створений з нічого, але людина не в силах збагнути це все. Ми 
можемо збагнути лише особистість, інтелект, мислення. Але звідки це все 
взялося – не знаємо. Чи могло неживе створити розум, людину, природу? Теж 
не знаємо. Знаємо тільки те, що Бог створив всесвіт – землю і небо, створив 
людину і природу. А як він це зробив – не знаємо. Але чому Бог створив  
людину здібною грішити? Чому зробив слабкою і з коротким віком життя? Чи 
знав він, що людина в Едемському садку таки згрішить? Звичайно, що Бог знав 
усе. Але створюючи людину, Бог дав її свободу вибору, свободу мислення і 
свободу вчинків. Він не ставив її у жорсткі рамки поведінки. Людина сама 
обрала свою долю: вона свідомо згрішила. З цього і все почалося: нещастя, біди, 
короткий вік життя, передчасна смерть. Про гріхопадінні, Едемський садок 
розказав перший чоловік Адам Метушелахові (прожив 969 р.), старшому із 
десяти синів Єноха; а він - Ноєві, а Ной - своїм синам. З цього все і почалося. У 
Біблії пишеться про довголіття, але сучасна наука так і не розгадала цього 
феномену. Ми так і не знаємо, чому іудейські царі Алуім, Алалма, Думузі, 
Зінсудду й інші, а всього їх десять,  жили від 28 тисяч до 64 тисяч років. Чому 
інші царі і пророки жили від 500 до 900 років. Наука про таке довголіття 
мовчить і розводить руками. 
Біблія розповідає про потоп, про Ноя і його ковчег. «Відкрилися  усі джерела 
великої безодні і відчинилися небесні розтвори» (7:11). «І сильно-сильно вода 
на землі прибула, і покрились усі гори високі, що під небом усім. І вимерло 
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всяке тіло, що рухається на землі: серед птаства, і серед худоби, і серед звірини, 
і серед усіх плазунів, що плазують по землі, і кожна людина» (7:19,21). Ми 
віримо, що це ті самі слова, якими Сим розказував, чи записав про потоп, своїм 
дітям і внукам. Він розповідав так, як бачив це все власними очима. Гірка ця 
правда, але люди тих далеких часів усі загинули. Спасся лише Ной і його сім’я. 
Звичайно, не кожен з нас цій події вірять 

. 

                              
                                       Євангеліст Марко 
 Щоб знищити всіх людей, живущих на земній кулі, потрібно було б, щоб 
потоп накрив стільки землі, скільки на той час було заселено людьми. Якщо 
сприймати біблійний опис, яким він насправді є, то від Адама, першої людини, 
було тільки десять поколінь. Як могла одна сім’я за десять поколінь, з 
примітивними засобами пересування, заселити всю землю? Звідси висновок: 
людський рід не поширювався дальше Євфратової долини. Багато також 
суперечок виникає навколо Ноєвого ковчегу. Чи міг він умістити «сім пар 
чистих тварин і по одній парі інших». Вчені підрахували, що у ковчегу було 
місце для 7000 родів тварин. Ковчег був приблизно 135 метрів довжини і 20 
метрів ширини. Він мав три яруси, які були поділені на відділи, з вікнами 
навкруги верхньої палуби. Це досить потужний був корабель, навіть не 
корабель, а справжній лайнер.  Живучи  на березі великої річки Євфрату, люди 
досить рано навчилися будувати пароплави. Клинописні дощечки вказують на 
те, що жителі Вавілонії рано займалися судноплавством, були великими 
майстрами, тому немає нічого дивного в тому, що їм під силу було побудувати 
такий великий корабель. Яка була тривалість потопу? Це може підрахувати 
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кожна людина. Ной увійшов в ковчег за сім днів перед дощем. Дощ розпочався 
17-го дня 2-го місяця Ноєвого 600 року (7:11). Дощ тривав 40 днів. Вода 
прибувала на протязі 150 днів. Ковчег зупинився 17-го дня 7-го місяця (8:4). 
Ной вийшов з ковчега 27-го дня 2-го місяця. Таким чином в ковчезі проведено 
один рік і 17 днів: п’ять місяців плавання і 7 місяців на горі Арарат, у Вірменії. 
На нашу думку, починати читати Біблію потрібно з Нового Заповіту, тому що 
Євангелія є більш зрозумілими і більш близькими кожній людині. Ці книги 
написані простою мовою, дохідливо, образно, вони зачіпають такі струни 
нашого серця і  розуму, що нам від цього і радісно, і все зрозуміло. Тільки через 
Новий Заповіт ми  починаємо глибше розуміти Старий Заповіт: починаємо 
бачити як сам Бог керує Всесвітом, як він поступово готовить людство до 
знаменної події – приходу на землю - Ісуса Христа, з якого розпочнеться 
людське спасіння. Це не тільки наша думка, така думка більшості церковних 
істориків і богословів. Новий Заповіт – це встановлення нашої християнської 
віри, це життєпис життя і і земного подвигу Ісуса Христа, його апостолів, 
Євангелістів, учнів і учениць. Це хвилюючі сторінки всієї Новозаповітної 
історії. Ми починаємо розуміти, що Біблія – це сувора і грізна книга: вона про 
наше важке і скорботне життя. Адже життя ніколи  не може бути гладким, без 
боротьби, без перемог, без втрат і смертей. Без таких подій ця книга не стала б 
тією Біблією, яка вона в дійсності є. Біблія -  книга мудрості і болю,  за своєю 
силою впливу на людину вона перевершує усі книги разом узяті, в тому числі і 
книги знаменитих філософів. 
Але Біблія – це і лагідна книга. Вперше за всю історію людства заговорили з 
нами, простим народом, нашою звичайною мовою, тепло, задушевно, правдиво,  
щиро. І що дивно:  навіть хочуть допомогти нам. Для нас це було несподіваним, 
і таким, що защеміло серце. Поряд з грізними Божими висловами “Я Господь 
Бог твій!”,  “Так говорить Господь!”, “Так говорить Господь Саваоф, Бог 
Ізраїлів!”, ми почули й інші слова: тихі, лагідні, звернуті до нашої душі і близькі 
нашому серцю. “Блаженні милостиві, чисті серцем, засмучені, скривджені, 
вигнані за правду, зморені, ображені долею, хворі і слабкі духом” - це було так 
по-справжньому, так по-людськи, що ми враз повірили цьому. Ісус почав 
говорити з людьми не як партійний функціонер, не як державний чиновник, чи 
начальник, а як наш справжній друг і захисник. Це вже була зовсім інша 
сторінка історії, і ми  зрозуміли все і повірили йому. Віками наш народ гнітили, 
знищували, а тут все навпаки: нас слухають, з нами рахуються, нам 
допомагають, причому безкорисливо, нам прощають і навіть ведуть у Царство 
Боже. Нас просять молитися і просити прощення у Бога. Як же не вірити Тобі, 
Господи, - говорить кожна людина, - як же не йти за Тобою, коли ти такий 
мудрий,  такий добрий і такий справедливий? 
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                                      Євангеліст Матвій 
Кожен по собі знає, що відбувається з нами, коли перестаємо молитися, 
каятися у своїх гріхах, навіть прощати образи, а лише вважати себе 
переможцями. Так ми дійсно переможці, дійсно багато досягли, виховали дітей, 
вивчили, поставили на ноги, багато зробили корисних справ, побудували 
будинків, навіть таких, що іудейські царі позаздрять,  начинили їх заморськими 
дивами, набили сундуки грішми і золотом і все не чесною працею, а 
злодійством. Зараз це дозволено, навіть заохочується, і ніякої відповідальності 
немає. Кради скільки душі завгодно, аби був при владі і при «доброму ділі». 
Українська демократія такі дії заохочує. Це добре, але не зовсім, тому що люди 
забули головне: звертатися до Бога і дякувати йому за все, що так багато 
нахапали, так багато наробили гріхів. Але Бог бачить все: якщо був злодієм, 
насильником, вбивцею, а бо просто – зажерливим і нетерпимим до інших – 
обов’язково одержиш від Бога кару, люту кару, та таку, що десятому закажеш. 
Так що, злодіям потрібно жити в страху: покарання неминуче. Через свої 
нетерплячі справи, різні біди, безробіття, важкий рівень життя люди швидко 
забувають про каяття, про доброту, про повагу один до іншого, про дяку 
Всевишньому і все думають, що це ненадовго. Але коли оглянуться –  вже й рік 
пролетів, причому -  не й один, а навіть з десяток, а там і старість підкралася; 
пора за палицю братися, бо на ногах не встоїш. Як же людині важко тоді 
відновити  своє серце, повернути його до добра. А воно вже зовсім не хоче 
слухатись. І все тому, що за цей час наша душа відійшла назад, вона зірвалася із 
свого місця і загубила те цінне, що мала. Розуміємо, що кожній людині потрібно 
йти тільки вперед, тільки до правди, до щастя, до іншого життя, до свого 
захисника,  і просити його простити всі наші гріхи, просити допомоги, сили і 
здоров’я, бо шлях, по якому  біжимо, надто небезпечний: з однієї сторони – 
море горя і бід, з іншої – спокуси і гріховність. 

  Знаємо, що провідником від усіх небезпек, усіх капканів, що так густо 
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розставив сатана  на цьому шляху,  є наш головний рятівник – це правда і 
Біблія. Відкриваємо її – і там все написано: куди потрібно  йти, щоб потрапити 
до правди,  до християнської моралі, до християнських святинь, і як потрібно 
жити, щоб не було важких гріхів. Ми побачимо там покажчики, на яких 
написано: “Дорога до раю” і “Дорога до пекла”, і біля кожного напису будуть 
стояти озброєні ангели і лише для того, щоб відвести нас по різні сторони 
барикад. Як кажуть у народі: що заробив, то й одержуй. Кожному катюзі по 
заслузі. Ось тоді, на самоті, перед своїм нелегким вибором, ми повинні 
звернутися до свого Захисника словами Біблії: “Великі та дивні діла Твої, 
Господи, Боже Вседержителю! Справедливі й правдиві дороги Твої, о Царю 
Святих! Хто Тебе, Господи, не побоїться, та імені Твого не прославить? Бо один 
Ти святий, бо народи всі прийдуть та вклоняться перед Тобою, бо з’явилися 
суди Твої!” (Апок., 15, 3). 
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 Перед нами одна із загадковіших, найрадісніших  і найпоетичніших книг 
Біблії –  “Пісня над піснями”, що навічно увійшла в скарбницю світової 
літератури. Цей невеличкий за розміром твір, всього шість сторінок, зачарував 
усю планету. Більше того, він будоражить  людство на протязі двох тисячоліть і 
цьому неспокою, цій тривозі, цій сердечній болі ні кінця, ні краю не видно. 
Книга “Пісня над піснями ” написана на одному диханні, причому такими 
яскравими і пахучими барвами, такою високою поетичною мовою, що задаєш 
собі запитання: як же вона могла увійти в склад Старого Заповіту з його сухими 
законами, суворими пророками, грізними заповідями і монотонними молитвами, 
коли це все суперечить її основі. Адже в цій книзі своїми вухами чуємо, своїми 
очима бачимо, як важко, як сильно  б’ються два люблячих серця, любов яких не 
знає ні суворих кордонів, ні грізних іудейських законів, ні Римських жахливих 
хрестів. Вони дзвенять кришталевим дзвоном, співають голосами райських 
птиць  від великої, всеохоплюючої, всеперемагаючої і ненаситної любові, яка 
наче полум’я охоплює їхні ніжні душі.  
Навіть не віриться, що такий шедевр світової літератури міг бути написаний у 
виснаженій сонцем, продутій вітром, зламаній землетрусами маленькій 
Палестині, що загубилася на краю світу. Але все це правда, самісінька правда, 
бо якраз там, в Єрусалимі, на його квітучих околицях молодий іудейський цар, 
на призвістко Соломон, співав всьому людству свою дзвінкоголосу пісню про 
безмежне кохання , яке наповнило його душу і кров. 
Ця пісня виливалася із найзагадковіших глибин двох люблячих сердець, 
зачіпала такі потаємні струни людської душі, що не одне покоління  людей світу 
– художників, поетів, мислителів, від цієї несподіваної радості, присвячували їй 
свої найкращі твори. Вони писали і малювали невловиме кохання, саму любов, 
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яка заворожує світ і б’є в самісіньке серце. Вони хотіли розгадати це людське і 
Боже диво, яке паморочить голови, зупиняє дихання і приносить люблячим 
великі страждання. Але трапилося так, що релігійні мислителі усіх рангів, 
переважно європейських країн підігнали цю  поему під свої суворі закони. Вони 
наповнили її своїм, релігійним змістом, і почали трактувати зміст цієї книги в 
дусі біблійної історії. Послухаємо першого свідка цієї насильницької вигадки. 
 

                                     
                                                           Римські воїни 
“Від любові Божої, - говорить Святитель Єфрем Сірин,- душа наша стала 
коханою Безсмертного Нареченого, щоб, як в дзеркалі, відтворювати в собі Його 
красу, Його велику премудрість.”  Ось такою мовою заговорило про  книгу 
кохання середньовікове чернецтво. Із християнських мислителів на книгу 
«Пісню над піснями» також відгукнувся Іоанн Златоуст, який недвозначно дав 
зрозуміти, що ця поема присвячена Богу і Царству Небесному, іншого він у ній 
не бачить. “Засвідчитись любити щиро і так як заповідав Бог – це Царство 
Небесне, це вкушання святого блаженства, і в цьому – найвища радість людини і 
її втіха. ” Ось такий коментар зробив  святий подвижник. Але залишимо цих 
мудрих людей із своїми думами і перейдемо до іншого. 
Скажемо так: ні прославлена Греція, ні мальовничий Схід -  ніколи не 
створювали і не могли створити щось подібне цій чарівній пісні. У Біблії “Пісня 
над піснями” розміщена в третій частині Соломонових книг: після Псалмів і 
Книги Екклезіаста, але перед Пророками, що свідчить про її  величність і 
святість творіння. Нам трохи дивно і навіть не зрозуміло, чому книгу про палке 
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кохання включили у склад священних книг єврейського народу, в Тору? А все 
мабуть тому, що іудейські пророки, священики і царі теж були молодими; вони 
відчували ті самі почуття, ту саму ненаситну любов, яку пережили Соломон і 
Суламітка. У них теж боліла душа,  тремтіло серце і завмирало дихання . Але ми 
бачимо, що крім розповідей і пісень про кохання, крім ніжних музикальних 
звуків у книзі закладена велика філософська думка,  велика мораль:  книга 
насправді виховує, вчить молоде покоління святості, вірності, не зрадливості, 
порядності і благородству. Вона передає  суть земного життя людини з його 
бідами, радістю і щастям.  
“Пісня над піснями” в перекладі з давньоєврейської означає «найкращу пісню 
серед усіх пісень».  Така назва відповідає і формі, і змісту цій священній книзі І 
це справедливо, бо по своїй поетичній силі, багатству думок, світлих  почуттів, 
по розкриттю  поетичного предмету, вона є завершеним витвором 
боговдохновенної мудрості і поезії. Її благородну сутність визнала як єврейська 
синагога, так і християнська церква. У християнських богословів, мислителів і 
проповідників встановилася думка, згідно якої чарівна Суламітка є алегоричним 
образом Марії, Матері Ісуса Христа. Католицька церква  використовує цей 
священний твір у своїх богослужіннях: уривки з «Пісні» читаються на Різдво 
Пресвятої Богородиці, на Благовіщеня і на Успіня. 
У православній церкві відношення нареченого до коханої дівчини розуміється, 
як святе таїнство союзу Бога  і Його нареченої - церкви. У ній якнайширше 
передано пророцтво про прихід на землю Спасителя людства – Ісуса Христа. 
Християнство вважає її весільною піснею Христа і церкви. Милий у “Пісні над 
Піснями” замальовується в різних образах: то пастухом, то виноградарем, а то 
справжнім царем. Дівчина передана в образі пастушки, доглядача за 
виноградниками, а також царською дочкою і навіть царицею. Вони з’являються 
один  перед одним, то як брат і сестра, як наречений і наречена, а то просто як 
люблячі чоловік і жінка. 
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                                                    Соломон і Суламітка                
 У «Синопсисі», або «Огляді священних книг св. Афанасія Великого» про книгу 
«Пісню Пісень» ми читаємо наступне: «Усе в ній від початку до кінця написано 
таємниче,  із загадковими висловами, і зміст догматів, що в ній закладеній, 
зберігається не в букві, а в самому духові книги. Читати її можуть лише розумні, 
але й вони, читаючи її,  теж повинні бачити у ній алегоричний зміст. «Піснею 
Пісень» вона називається тому, що вона слідує після інших пісень і що після цієї 
пісні неможливо чекати іншої пісні. Усе Боже Творіння пророкує про прихід до 
нас Слова і явлення Його у тілі». (Песнь Песней. М. , 2001, с.127).  
Але для простих людей, незаангажованих різними вірами, книга «Пісня над 
Піснями» служить зразком могутньої ліричної сили, краси і поезії.  Науковці 
твердять, що Суламітка, головна героїня “Пісні Пісень”, любила не царя, а 
простого пастуха, з яким її розлучили стражі Соломона. Незважаючи на всі 
почесті і ласки Соломонового двору, вона залишилась вірною своєму коханому і 
в майбутньому поріднилася з ним законним шлюбом. Звичайно, що це були їх 
вигадки, бо насправді все було навпаки. Суламітка дійсно покохала молодого 
царя і дійсно стала його най любимішою коханкою із усіх “шістдесят цариць, 
вісімдесят наложниць і без числа дівиць”, бо в царя Соломона, як свідчить 
історія, було сімсот жінок і триста наложниць.  Але у свиті Соломонових 
красунь Суламітка зайняла перше місце і не поступилася жодній з них до самої 
смерті царя. “Одна ти у Соломона, як те світле і таємниче джерело” - співає 
своїй коханці всесильний Цар. Існує думка, що Суламітка була шунаміткою 
Авігаш, і насправді була найгарнішою дівчиною Палестини, яка доглядала 
престарілого царя Давида, батька Соломона. 
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У книзі настільки сміливо передані еротичні видіння палестинської красуні і 
молодого єрусалимського царя, що єврейські праведники вимушені були 
заборонити читання цієї книги у храмах молоді віком до двадцяти п’яти років. 
Але все ж вони читають її на свята Пасхи, як алегорію на їх вихід з 
Єгипетського полону, де Бог, як наречений, зустрічається зі своєю нареченою – 
Ізраїлем. 
     На відміну від інших книг Старого Заповіту, книга “Пісня над піснями” 
написана від імені двох дійових осіб: від Суламітки, і від царя Соломона. Від 
першого вірша і до останнього вона наповнена такими хвилюваннями обох 
героїв, які без взаємної любові не можуть жити один без одного. На нашу думку, 
“Пісня над піснями” є чиста, лірична поема, яка призначалася не просто для всіх 
людей, а скоріше для двох закоханих. Але давайте розкриємо її сторінки у 
перекладі Ірини Євси і послухаємо спочатку голос люблячої Суламітки, а потім 
голос самого царя. Закохана дівчина порівнює свою красу з кідарськими 
шатрами, з яскравими Соломоновими занавісками. 
Облік її – то саме золоте сонце, яке жалить людину, як бджола. Брати доручили 
стерегти їх виноградники, але свого власного винограднику, рясного, стиглого, 
соковитого, усього в росі, вона не зберегла. Від нестерпної любові Суламітка 
клянеться ланами польовими, чисельними газелями, що є в окрузі і всім, що є 
дорогоцінним у Єрусалимі, і просить своїх подруг, як дива якогось, щоб любов 
її не звела з розуму, не будити цю любов, поки вона сама не проснеться. Милого 
вона називає ароматним миром, яблунею серед інших дерев, сяйвом на небі і 
пломенем від вогнища, голубом чистим, ясним сонцем, другом і духмяним 
медом. Все, що є у ній від Бога, вона готова віддати своєму коханому… “Діви 
Єрусалимські, - благає вона, - я молю вас: якщо ніччю темною, або в ранішній 
час стрінете мого милого – скажіть, що вона втратила  розум і від любові хвора.” 
(Пісня, 5,8). 
        Від пекучої любові Суламітка шукала свого коханого по всьому Єрусалиму, 
але місто було порожнім. Тільки нічні охоронці зустрілися їй у пітьмі. 
Суламітка благала в них допомоги  знайти коханого, а вони насміялись над нею: 
“зірвали одяг і причинили біль.” Яку радість, яке щастя відчуває ця чарівна 
дівчина, коли говорить таке: “Я в материнський будинок, у свою світлицю 
крадькома завела його. І співала душа моя, мов та горлиця на гілці, яка розцвіла. 
” (Пісня 3, 4). Підкреслюючи свою чистоту і порядність, Суламітка говорить 
Соломону: “Все для тебе, коханий, я зберегла. Сама від щастя в руки твої впала 
яблуком мандрагори.” (Пісня 7, 14). Свою юну красу вона порівнює з 
виноградником милого. Славний у Соломона садок,- говорить вона.  З травами, 
фруктами повними пахощів. Він, цей садок, в оренду віддав і за це платять йому 
охоронці тисячу сріблом. Мій же виноград, який при мені, все зеленішає і 
ряснішає; тобі, Соломоне, за нього хай буде та тисяча, а двісті – його 
охоронцеві!” (Пісня 8, 11-12). 
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                            Нестеров. Монахи читають «Пісню над піснями»        
Якщо робити  портрет молодої красуні з тих поезій , що є в “Пісні над піснями”, 
то перед нами справді красива, розумна, мила  і чарівна дівчина, внутрішній світ 
якої наповнений мелодійними звуками природи і світлими почуттями кохання. 
Вона настільки закохана в Соломона, так сильно і боляче любить його, що її 
серце диктує розуму, що тому робити. Від свого відчаю, від великого горя, від 
болю душі і серця вона звертається до усіх людей Палестини: “Дочки 
Єрусалимські! Поки на дворі темнота, поки не проснулись пастухи овець і кіз, я 
закликаю вас і клянусь всіма  ріками, що живлять землю: не будіть любов,-  хай 
вона сама проснеться!” (Пісня 3,5). 
Закоханий по вуха Соломон теж оспівує свою коханку. Він називає Суламітку 
газеллю, ніжною голубкою, закритим на замок садком, чистим джерелом, 
окрасою садка, часто підкреслює її гарний стан, красиве тіло, пахучість і 
чистоту. “Твій пупок, - говорить цар, - наче чаша, що пахне ароматом. Твій 
живіт округлий – як сніп пшениці спілої, він знизу встелений квітами і краплі 
роси на них.” (Пісня 7,2). Взагалі більшу половину своїх поезій Соломон 
присвячує коханій Суламітці. Його вірші – то чарівна музика його душі, яка все 
ширше і повніше розкривається від вірша до вірша і наповнює світ. Вчені довго 
ламали  голови над тим, хто ж є автором цієї дивної легенди? Чи це творіння рук 
людських, чи можливо небесних? І дійшли висновку, що «Пісня над Піснями» 
написана царем Соломоном, і написана в юності з участю його коханої 
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Суламітки. Листки цієї поеми зібрав і видав окремою книгою інший єврейський 
цар - Єзекій. 
 

                     
                                                            Соломон і Суламітка 

“Пісню над піснями” досліджували і писали про неї такі відомі автори, як 
Ернест Ренан, Йоган Гердер, Василь Розанов, Абрам Ефрос, Олександр 
Олесніцький. Зворушливі сторінки своїх книг присвятили їй російські 
письменники і поети - Олександр Пушкін, Афанасій Фет, Валерій Брюсов, 
Максиміліан Волошин, Анна Ахматова, Борис Пастернак, Марина Цветаєва, 
Міра Ліхвицька та багато інших відомих і невідомих нам поетів. 
Олександр Купрін присвятив цій дивній легенді своє найкраще оповідання під 
назвою “Суламітка”, в якому, між іншим, є і такі слова: “Кохання бідної дівчини 
із винограднику і великого царя ніколи не пройде і не забудеться, тому що 
міцне, як смерть, кохання, тому що кохана жінка, яка любить, - цариця, тому що 
любов прекрасна!” (Купрін, т. 5, стор. 37). Крім «Пісні над Піснями» мудрий цар 
Соломон в зрілому віці написав книгу «Приповістей», а в старості – книгу 
«Екклезіаста або Проповідника.»  
Помер Соломон, не стало  його першої і останньої любові – Суламітки,  дівчини 
з бідної палестинської сім’ї, яка надихнула мудрого царя на створення 
безсмертного шедевру.  І скільки буде існувати світ і люди в ньому, стільки буде 
оспівуватись кохання двох молодих, вічно люблячих сердець. У нас немає 
ніякого сумніву в тому, що там, в потойбічному світі, у раю небесному, вони 
продовжують писати свою світлу поему, яка за силою впливу на читача буде 
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сильнішою за першу, але  змістом своїм – набагато сумнішою і, мабуть, 
трагічнішою. І читати її будуть уже не земні люди, а їх душі небесні. 
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Єгезип – найдревніший церковний історик 
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                                                          Єгезип    

В огляді літературних джерел, якими користувався Євсевій при написанні 
«Церковної історії» перше місце займає Єгезип, християнин із євреїв, зі 
своїми «Записками» в п’яти книгах. Єгезип - найдревніший церковний 
історик. Він мав в своєму розпорядженні виняткові історичні документи, 
використовував їх вміло, чим прославився перед сучасниками як майстер 
історичного жанру. Але твори Єгезипа до нас не дійшли. 
Історія знає про нього надто мало. Все що нам відомо про Єгезипа 

обмежується розповідями Євсевія, тими уривками, що вміщені в «Церковній 
історії». Але їх не так мало, як здається на перший погляд, і вони багато чого 
можуть розповісти про нього. Окремі фрагменти з його книг зберегли 
пресвітери Гай і Родан, їх надрукував французький богослов Мінь у своїй 
знаменитій «Патрології». Із тих обмежених джерел, що дійшли до нас, ми 
робимо висновок, що Єгезип - Палестинський іудей, причому грамотний іудей 
і талановитий дослідник Біблійної історії. Народився Єгезип у 110 році в місті 
Сіхемі, там же пройшла половина його життя. Добре знав мови - єврейську, 
сірійську і грецьку, ґрунтовно обізнаний з усіма релігійними питаннями своєї 
доби. Євангельську історію знав не як подорожній, а як істинний житель цієї 
дивовижної країни, був великим патріотом, знавцем давньої історії свого 
народу. 
Те, що йому були відомі усі головні події Євангельської історії, які пройшли 

в його рідних місцях, в жодного вченого не виникає сумнівів, бо жити і 
пророкувати в святих місцях, де народився Ісус і де пройшло його життя і не 
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знати про це – просто було неможливим. Крім того, уривки його творів 
свідчать, що християнська історія, Ісусова віра були йому не тільки 
близькими, але й рідними. Єгезип ґрунтовно знав Євангелія й Апокаліпсис 
апостола Іоанна, Петра, Павла й інших учнів Христа. Знайомий був із книгами 
Юстина Філософа, Полікарпа Смирнського, Йосифа Флавія, Юлія Африкана, 
Філона Олександрійського, Іренея Ліонського та інших християнських мис-
лителів. 
Йому також було відомо, що апостоли Петро і Павло створили по всій 

римській імперії великі християнські центри, тому вважав за необхідне 
особисто побувати в окремих із них і познайомитись, яка проводиться у них 
робота по закріпленню Ісусової віри. Припускають, що в 155 році Єгезип 
залишив Палестину і відправився в подорож спочатку до Коринфу, великого 
культурного і торговельного міста Греції. Воно було найбагатшим серед всіх 
міст римської імперії. В Коринфі проживало більше півмільйона чоловік і за 
значимістю місто  поступалося лише Риму, Олександрії і Антіохії. Через його 
порти проходила майже вся торгівля світу, бо місто розкинулось на головній 
торговельній дорозі, яка вела в Рим. 
У Коринфі апостол Павло прожив більше двох років під час своєї другої 

місіонерської подорожі в 52-53 роках ї залишив після себе велику 
християнську громаду, вона в майбутньому відіграла велику роль в створенні 
християнської релігії. Єгезип перед від’їздом проштудіював послання 
апостола Павла, особливо до Корифян, бо в ньому була закладена програма 
дій для  віруючих  світу. Ми не знаємо, скільки часу провів Єгезип в Коринфі, 
з ким спілкувався, де бував, чи виступав перед церковними громадами, як це 
робив раніше апостол Павло. Вчені лише припускають, що Єгезип як 
церковний мислитель не міг пройти мимо всіх болючих релігійних питань, що 
хвилювали його сучасників. 
Єгезип на власні очі побачив, своїми вухами почув у Коринфі те, про що в 

Палестині і не чув, і не бачив. Римські гоніння на християн наклали свій 
гіркий відбиток на це культурне місто. Чимало церковних святинь було в 
занедбаному стані, частина християн, через залякування, зрадила своїй вірі, 
окремі просто повтікали, але більшість віруючих все ж таки залишилася у 
місті. Вони проводили богослужіння, хрестили людей, відмічали головні 
християнські свята. Після Траянових гонінь, імператори Андріан (117-132) і 
Антоній (138-161) дещо послабили свій тиск на Христову віру, тому в країні  
християнам стало легше дихати. 
У Коринфі в той час єпископом був Діонісій, він замінив свого попередника 

Пріма. Новий єпископ був людиною грамотною і широких поглядів, це був 
великий проповідник, який плодами своєї натхненної праці щедро ділився не 
тільки з паствою, але й чужинцями. Найбільшу користь Діонісій приніс, за 
словами Єгезипа, своїми широкими посланнями. Він писав їх до лакодемян, 
наставляючи у вірі і переконуючи зберігати мир і єдність; до афінян,- просив 
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бути стійкими у вірі і жити за Євангеліями. Корив віруючих у нестійкості, бо 
після смерті свого настоятеля Пуплія, який  під час гоніння був страченим, 
чимало віруючих  розгубилися і готові залишити  Христову віру. Писав 
Діонісій і никомідійцям. У своєму листі він критикує єресь Маркіона і вимагає 
триматися церкви і не зраджувати християнству. Діонісій надсилав  послання 
також критським церквам, понтійським, жителям Кноса, Амастріда. Написав 
листа і віруючим Риму, у якому хвалив єпископа Сотера за те, що «полегшує 
життя бідняків, постачає продуктами братів по вірі, які працюють в камено-
ломнях.» 
Про своє перебування в Коринфі Єгезип напише так: «Коринфська церква 

залишилась правовірною до Пріама, минулого єпископа в Коринфі. Я 
спілкувався з ним на шляху до Риму, куди направлявся морем і провів з 
коринфянами достатньо днів, взаємно втішаючись нашою вірою.» (Єв. 4,22). 
В імператорській столиці Єгезип прожив чимало років, це місто йому  
сподобалось своїми пам’ятниками, храмами, релігійними громадами. Він 
зустрічався з єпископами, пресвітерами, іншими церковними діячами і 
простими віруючими. «Будучи в Римі, - пише Єгезип, - я склав список 
єпископів, що наслідували один одного аж до Анікста. Дияконом у нього був 
Єлефер, наступником Анікста - Сотер; після нього - Єлефер. В кожній 
подальшій зміні і в кожному місті все йде так, як велить Закон, пророки і 
Господь.» (Єв. 4,22). 
Єгезип писав про те, що бачив на власні очі: що політика імператора 

Антоніна частково руйнує церкву; що християнські святині гнобляться, а їх 
місця займають всілякі єресі; що римська влада замість істинного Бога, Ісуса 
Христа, робить божками своїх місцевих жителів, причому не найкращих, 
будує їм храми і примушує народ вірити їм і вклонятися як справжньому Богу. 
Його, говорить Єгезип, як чесну і порядну людину, як вченого і богослова, як 
християнина така картина засмутила. Крім того, Єгезип побачив, як піднімає 
голову всіляка єресь, як швидко вона проникає в життя окремих людей, збиває 
їх з пантелики. Таке видовище страшно налякало його і примусило взятися за 
перо. Головним ватажком усіх гностичних єресів був Симон Волхв, 
самарянин, він прийняв хрещення від самого апостола Петра, але швидко 
зрадив Ісусовій вірі. Про сутичку Симона Волхва з апостолом Петром 
розповідає євангеліст Лука в «Діяннях апостольських». Євангеліст Лука 
змальовують Симона Волхва як зухвалого і непримиренного ворога всіх 
апостолів, особливо Петра, якому безсоромно зрадив. Поєдинок між Петром і 
Симоном Волхвом відбувся в Римі. Про це розповідається також в апокрифіч-
ному «Євангелії від Петра». Симон, прагнучи показати людям могутність 
своїх чародійних сил, піднявся у повітря і став літати над містом. За цією 
сценою слідкували римляни,  навіть імператор зі своєю свитою. 
Під час сеансу апостол Петро звернувся молитвою до Бога, щоб Бог покарав 

зухвалого єретика. І, дійсно, Симон враз упав на землю і розбився на смерть. 
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Пpo цього чародія і про сутичку з Петром розповідало чимало діячів церкви, 
але краще всіх - Іпполіт Римський у своїх «Філософуменах». Єгезип називає 
ще одного гностика - Маркіона, який теж баламутив світ і сіяв ворожнечу між 
віруючими. Він був родом із Малої Азії, з міста Сінопа. Батько його - єпископ 
сінопський, а син захотів прославитись своїм безбожжям. У 140 році Маркіон 
прибув до Риму і став учнем гностика Кедрона. Свого самостійного вчення він 
не створив, але на відміну від інших гностиків, боровся з християнством 
словами відомих філософів, істориків і богословів, що робило його 
небезпечним для віри. Зміст християнського вчення Маркіон вбачав у 
запереченні закону Мойсея і вчення пророків. А Новий Заповіт хулив за те, 
що він відміняє Старий Заповіт. 

 

                             
                                    Імператор Костянтин з ієрархами 
Маркіон зробив ревізію всього Нового Заповіту і залишив в ньому лише  

послання апостола Павла, якого вважав справжнім богословом, а також 
Євангеліє Луки і його «Діяння», хоча і з них повикидав все, що на його думку, 
було ворожим для Старого Заповіту. У зв’язку з такими діями цього єретика 
церковні діячі вимушені були розробити Церковний Канон Богонатхненних 
книг, який і затвердили у кінці другого століття. Так була дана рішуча 
відповідь усім заколотникам і єретикам для того, щоб більше ніхто не 
посягався на ревізію книг Нового Заповіту. 
Якщо вірити Євсевію, то всі п’ять Єгезипових книг складалися з різних 

історичних джерел: їх історик комплектував на власний розсуд. Наприклад, 
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Єгезип пише про Палестинську церкву, єпископом якої був брат Ісуса - Іаків 
(Єв. 2,23). А єпископом Єрусалимської церкви,- говорить він,- був старець 
Симеон, сучасник і очевидець Ісуса Христа (Єв. 4,22). Єгезип обережно 
робить зауваження Коринфській церкві за її нестійкість і розповідає, як 
зароджувалась єресь в християнстві. 

                      Ми не можемо судити працю Єгезипа, чи була вона історичною; 
чи можливо це звичайна розповідь цікавого мандрівника. Проти її 
історичності виступають чимало християнських вчених. Вони говорять: коли 
це історичний твір, то чому Єгезип пише про брата Ісусового Іакова не в 
першій своїй книзі, як це потрібно було б, а в п’ятій? Якщо смерть апостола 
Іакова передана в кінці п’ятої книги то де ж тоді розповідь про церкву початку 
другого століття? Інші твердять, що Єгезип написав не історію, а полемічний 
твір, який до справжньої історії ніякого відношення не має, і свою полеміку 
спрямовував проти гностиків. Така думка виникла тому, що Євсевій 
змальовує Єгезипа як захисника християнської істини проти  єретиків і 
ставить його в один ряд з відомими на той час людьми: Юстином Філософом і 
Ірінеєм Ліонським. Із даних, що дійшли до нас, ми робимо висновок,  що твір 
давнього літописця Єгезипа скоріше відноситься до популярно-історичного 
жанру і не є чисто академічним. Він призначався не стільки філософам, 
історикам і політикам, скільки простому народу, тому й писався дохідливо і 
народною мовою. 
Сучасні вчені твердять, що книги Єгезипа складалися із двух частин: в 

першій частині мова йшла виключно про єресі. У другій - про євангельську 
історію. Але в Єгезипа було п’ять книг, значить кожна із них мала свою тему, 
свій зміст і свої висновки. Науковці говорять, що в першій книзі 
розповідалося про зародження єресей, давалася оцінка, називалися прізвища іі 
робилися висновки, наскільки ці розкольники небезпечні Христовій вірі. У 
другій - мова йшла про язичництво і його ставлення до гностицизму. Третя 
розкривала сутність іудейства і його ставлення до християнства. Четверта 
книга розповідала про такі важливі церковні джерела, які боролися з 
гностицизмом і про відмінність Новозаповітних книг від апокрифів. В п’ятій, і 
останній автор пише про єдність церковного вчення, що будується на 
апостольському наступництві на дійсних фактах Біблійної історії. 
Можливо ці думки відповідають істині. А коли це так, то перед нами не 

поверховий полеміст-задира, який що бачить, про то й пише. Скоріше, перед 
нами вдумливий вчений, глибокий знавець історії свого народу й римського, 
тонкий аналітик і талановитий письменник. Єгезипа хвилювала історія 
християнства серед іудейського народу, особливо в Палестині і про це він 
пише із захопленням. Він пише про церкви, що виникли на іудейському 
ґрунті. Звідси висновки: Єгезип належав до євіонітів, прихильників такого 
вчення, яке заперечувало божественність Христа. Це була переважно секта 
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іудейських монахів, які вели суворий аскетичний спосіб життя. 
Але така думка не відповідає дійсності, бо з тих уривків, що наводить 

Євсевій у своїй «Церковній історії», такого висновку зробити неможливо. Про 
брата Господнього Іакова, Єгезип говорить в теплих тонах, називає його 
благочестивою людиною. Він вів скромний спосіб життя, до їжі ставився 
невибагливо, уникав всіляких розваг, любив людей і вчив їх християнської 
моралі. Його завжди можна було побачити,- підкреслює Єгезип,- стоячим на 
колінах у храмі. Своєю молитвою він випрошував у Бога прощення за людські 
гріхи. Від цього коліна у нього стали мозолястими як у верблюда. За такий 
спосіб життя люди прозвали його «Праведник». 
Окремі секти не вірили в Ісуса Христа, як Сина Божого, ще й тому, що Він 

мав вдруге прийти на землю і судити кожного за діла його. Сцена побиття 
камінням праведного Іакова, що не зрадив своїй вірі, - то драматична подія 
всієї апостольської історії. Ми відчуваємо позицію Єгезипа: вона на стороні 
стражденного Іакова, істинного віруючого в Ісуса Христа і надзвичайно добру 
людину. Перед своєю смертю Іаків знайшов сили, щоб сказати своїм катам 
такі слова: «Господи Боже, Отче! Молю Тебе, відпусти їм, бо не знають, що 
роблять.» (2,23). «Своєю смертю, - говорить Єгезип, - він правдиво засвідчив і 
іудеям, і грекам, що Icyс є Христос.»  
У читача не виникає ніякого сумніву, що Єгезип був християнином, бо всі 

уривки з його творів говорять про страждання, муки, милосердя, любов до 
Ісуса Христа про прощення, незлобивість і повагу до людської гідності. 
Візьмемо ще його розповідь про мученицьку смерть при імператорі Траяні 
Симеона, сина Клеопи, другого єпископа Єрусалимської церкви. (Єв. III, 32). 
«Симон був звинувачений, - пише Єгезип, - в приналежності до християнства 
і довго катований, він здивував своїх мучителів силою духу, нескореністю, 
відданістю Божій справі. І закінчив своє життя такими муками, що нагадували 
муки Христа.» (III, 32). Незважаючи на те, що Симеону було 120 років і що 
він людина праведна і майже безгрішна, Домініціан (81- 96) не пощадив його, 
а стратив. А все тому, що Симеон належав до царського роду Давида, з якого 
з’явився Ісус Христос. «Симеон, - говорить Єгезип, - був з числа тих, хто 
бачив і слухав Господа.» Цей син Клеопи своєю смертю так здивував 
проконсула, що той не витерпів і запитав: «Як же так, що старий у сто 
двадцять років витримує такі муки?» 
Згідно Єгезипа, до смерті Симеона церква Ісусова була чиста як непорочна 

діва. Ті, хто хотіли її погубити, заховались у свої темні кутки і сиділи тихо, як 
миші. А коли апостольський вік скінчив своє існування і покоління, що своїми 
вухами слухало голос Христа відійшло в історію, то з появою брехливих 
вчителів почалися чвари і розколи  у церкві. Оскільки в живих не залишилось 
жодного апостола, жодного свідка Євангельської історії, то ці розкольники 
пішли у відкритий бій з істиною, правдою, з вірою Ісуса Христа, щоб 
насильно утвердити своє брехливе вчення. І брехня перемогла, - зазначає 



 136 

Єгезип, - але ненадовго, бо й сама загинула. 
Церковна історія зберегла для нас два вирази Єгезипа, які переконливо 

свідчать про його відношення до християнства. «В кожному наступництві, в 
кожному місті справи йдуть так, як зобов'язує Закон, пророки і Господь» (Єв. 
4,22). Хочемо звернути увагу на слова «Закон, пророки і Господь». Значить 
Єгезип, крім додержання законів Мойсея і вимог пророків закликав 
дотримуватись слів Ісуса Христа, що були вищими за Закон і за пророків. 
Слово «Господь» у нього стоїть після перших двох, що підкреслює значимість 
їх,  обов’язковість для кожної людини. 

 

                                 
                                                                 Євангеліст  Лука  
           Другий вислів Єгезипа відноситься до слів апостола Павла, сказаних ним 
в першому посланні до Коринфян: «Блага, які приготував Бог праведним, ні 
око не бачило, ні вухо не чуло і на серце людині не приходило» (1 Кор. 2,9). 
Цей вислів в Єгезипа записаний так: «Ці слова не правдиві, і ті хто говорять їх 
- брешуть на Святе Письмо і на слова Господа, який сказав: «Блаженні очі 
ваші, які не бачать, і вуха, які не чують.» Звичайно, що Стефан Товар, 
літописець шостого століття, який віднайшов їх, міг і помилитися змістом, і 
недостовірно їх передати, бо Єгезип ніколи не перечив апостолу Павлу і не 
перекручував його слів. У Євсевія таких фактів ми не знайдемо. Навпаки, 
Євсевій показує Єгезипа прихильником апостола Павла і всіх його послань. 
Нас цікавить ще одне важливе питання: як же сам Євсевій ставився до 

Єгезипа? Євсевій твердить, що при використанні книг Єгезипа він довіряв 
йому «як надійному історичному джерелу.» Навіть підкреслює це такими 
словами: «Єгезип, будучи дуже близько до апостольських часів, розповідає 
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про все досить вірно.» (Єв. II, 23). і ще: «Він написав простою мовою правдиві 
перекази про проповіді апостольські.» (Єв. 4,8). «В п’яти книгах він залишив 
найцінніший пам’ятник своєї віри.» (4,22). І, нарешті, підкреслюючи, що 
наведені факти з Євсевїєвих книг правдиві, він говорить: «Це записано тим 
самим Євсевієм, у якого ми і раніше брали різні свідчення.» (2,32). 
Як бачимо, Євсевій повністю довіряв Єгезипу і ніколи не ставив під сумнів 

ті факти, які брав з його книг. З такою ж добросовісністю і правдивістю 
написав свою «Церковну історію» сам Євсевій. Дякуючи Єгезипу, Євсевій 
ширше висвітлює апостольський період християнської історії, відшукує такі 
факти, яких ми не зустрінемо в інших церковних письменників, а манера 
розповіді Єгезипа настільки підходила Євсевію, що він широко використав її у 
своїй «Історії». Це відноситься до спадкоємства єпископів, що проходять 
перед читачем в своїй безперервності, також до прокураторів, імператорів, 
іудейських намісників і первосвящеників Єрусалимської, Римської, Карфа-
генської, Антіохійської та інших церков. Розпочинаючи свою книгу, Євсевій 
говорить: «Розповівши в усіх семи книгах про наступництво апостолів, ми 
вирішили у восьмій описати сучасні події, що заслуговують особливої уваги; 
ознайомити з ними наших нащадків буде надто і надто корисно» (УШ). 
Євсевій, як і Єгезип, пише про те, як добре жилося християнам при 

імператорах Антоніні (139-161), Луції Веррі (161-169), Комоді (180-189). Віра 
в Бога користувалася великою шаною. Церковні громади зростали. Слово 
Боже поширювалося серед всіх народів, про Ісуса Христа говорили без страху. 
Навіть сім’ї цезарів ходили в храми і відмічали християнські свята. А з 
приходом до влади Діоклетіана країна покрилася мороком: почалися масові 
гоніння на християн. Спочатку імператор примусив дружину Пріску і дочку 
Валерію відмовитись від віри в Бога і принести жертвоприношення римським 
Богам. Потім видав едикт про заборону християнської релігії. Пізніше стратив  
у Римі державних чиновників Дорофея і Горгонія, які були прихильниками 
християн, допомагали їм. 
Ця вакханалія тривала до 325 року, коли на римський престол прийшла 

людина, великої душі і світлого розуму - імператор Костянтин. Він швидко 
зупинив це пекло, а своїм указом дозволив християнам сповідувати свою 
релігію, відбудовувати зруйновані храми, створювати церковні школи, 
відмічати церковні свята. Більше того, Костянтин виділив з казни велику суму 
грошей на відродження християнських храмів і дозволив церковним 
мислителям говорити і писати про релігію так як забажають.  

 Історики церкви вважають Єгезипа - палестинським церковним істориком. 
Хоч він не займав високих посад ні в державі, ні в церкві, проте залишив для 
історії такі свідчення з життя Ісуса Христа, апостолів, інших учнів і учениць, 
так правдиво розповів про час становлення Біблійної історії, що ніяким 
атеїстам цього не заперечити. Єгезип - справжній свідок поширення 
християнства після смерті останнього апостола - Іоанна. Він жив у тій 
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місцевості, де творилася історія, був літописцем її подій. І уривки з його 
творів, що дійшли до нас, характеризують його як людину мудру, правдиву і 
сміливу, яка не побоялась розповісти світу про чорні сторінки християнської 
історії. 
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                                 Євсевій Памфіл 

Про життя Євсевія Кесарійського ми знаємо дуже мало. Народився в 
Палестині в 260 році, навчався в Єрусалимі, а також Антіохії. Знав єврейську, 
грецьку і латинську мови, чудовий письменник, добросовісний історик, 
мудрий богослов, найосвіченіша людина другого століття. Блаженний Ієронім 
у своєму листі до Пахомія і Океана так відзивається про нього: «Кого можна 
знайти розумнішого, грамотнішого і палкішого промовця, ніж Євсевій?» (Бл. 
Иер. Творения, стор. 373). Вчителями Євсевія були: Антіохійський священик 
Дорофей, якого він називав «найграмотнішою людиною», а також пресвітер 
Памфіл, знаменитий тим, що зібрав найкращу бібліотеку духовної літератури 
в Кесарії. Євсевій поважав його за світлий розум, порядність і за 
енциклопедичність. 

В часи гонінь, коли імператор Діоклетіан (   ) видав свій злочинний указ 
про очищення римської імперії від «ворожих християн», Памфіл, як і інші 
мученики, був кинутий у в’язницю. Євсевій відвідував свого старшого друга, 
підтримував морально,  вони разом навіть написали книгу - «Апологію 
Орігена». Памфіла, як «небезпечного і впертого у своїй вірі злочинця» - 
стратили. Це сталося у 310 році. Смерть відважного мислителя настільки 
вразила молодого Євсевія, що в знак шани до загиблого він приєднав його 
прізвище до свого і увійшов в історію під двома прізвищами - Євсевій 
Памфіл. Щоб уникнути смерті, Євсевій втік із Кесарії і скитався по 
Палестині, одночасно виносячи думку про написання споминів  про репресії 
імператора. Про Діоклетианове гоніння Євсевій напише працю під назвою - 
«Про палестинських мучеників». Писав її як очевидець  жахливих подій і як 
потерпілий, що дивом залишився живим. Це, звичайно, послужило різним 



 140 

пересудам. Говорили, що він спас своє життя зрадою християнства, зрадою 
свого вчителя, Памфіла. Але то була неправда, бо насправді Євсевій нікого не 
зраджував і ні від чого не відрікався: він терпеливо і мужньо ніс свій хрест і 
шукав випадку, щоб детально розповісти про ці злочини. 

Ми розуміємо, що Євсевій Памфіл не належить до числа історичних 
геніїв, таких як Геродот, Фукідіт Тіт Лівій, Тацит, Светоній, Аппіан чи 
Марцелін, які поринали в глибину фактів і подій і давали їм свої широкі 
тлумачення. Його роль в світовій історії значно менша, але не настільки, як це 
здається на перший погляд. Євсевій був високоосвіченою людиною, яка всім 
серцем  полюбила християнську мудрість, мудрість і віру Ісуса, і яка віддала 
цій вірі своє життя. Хоч окремі вчені вважають його прихильником Орігена, 
філософа і богослова, що розтлумачив майже всі головні питання Старого і 
Нового Заповітів, проте до інших мислителів Євсевій ставився з великою 
повагою Лише із зупиненням репресій Євсевій вернувся в Кесарію. Він 
схвально зустрів нову епоху, епоху Костянтина, ставши прихильником 
першого імператора – християнина. Наукові і літературні праці принесли 
Євсевію велику славу. У 313 році його  обрали єпископом Кесарії. Євсевій 
сподобався Костянтину і був запрошений в круг близьких людей імператора. 
Йому довелося відіграти немаловажну роль в історії аріанської смути. Він не 
відхилив вчення аріан і гностиків на догмати християнської віри, хоч їх 
думки зовсім не збігалися з православною вірою. 

Але вчених цікавила не стільки сама віра, скільки достовірність тих 
фактів, про які писав Євсевій, особливо в таких працях як «Хроніка» і «Життя 
Костянтина», тому що їх тон, особливо останньої книжки, надто мажорний, 
хвалькуватий, що давало привід  дослідникам говорити про недобросовісність 
і нечесність Євсевія до правди, і до самої історії. Євсевій перебільшив заслуги 
імператора, - твердили сучасники, показав його не як керівника держави, що 
мав помилки і негативні риси, а як людину благочестиву, безгрішну і занадто 
порядну. Церковні історики заговорили про його зраду і називали Євсевія 
придворним підлабузником і нечесним істориком. Його звинувачували в 
тому, що в своїй книзі зовсім не писав про страти, які чинив Костянтин над 
своїми родичами, не згадував долі Кріпса, старшого сина Костянтина, якого 
таємно вбили. Почалися розмови, чи взагалі можна довіряти такому історику, 
який пише однобоко і неправдиво. Ми розуміємо, що «Життя Костянтина» 
книга не зовсім історична. В ній багато такого, що не відповідає дійсності, 
але твердити про те, що вона неправдива, у нас немає ніяких підстав. Не 
потрібно забувати, що цей панегіричний твір має важливе історичне 
значення, бо розповідає про такий період життя християн і гоніння на них, 
який не досить вивчений. Євсевій показує, що усі переслідування відбувалися 
не з вини диявола, чи інших невидимих сил, а з вини римських імператорів, 
що спланували цей злочин. 
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                                               Античний Рим  
                                                                  
Як потерпілий від гонінь, як очевидець мук і смертей багатьох друзів, 

Євсевій розумів, який  важкий період настав для молодої церкви і для всіх 
віруючих. Тому так високо цінує те благословення, що подарував Костянтин 
християнству. Євсевій показує імператора справжнім героєм,  власноручно 
відмінивши всі закони проти християн. Більше того, новий імператор дарував 
людям свободу совісті і не втручався в справу церкви. Це був такий подвиг, 
на який не були здатні інші римські імператори. Тому говорити про 
Костянтина в темних тонах Євсевій не міг і не хотів, це було вище його сил і 
великим гріхом  для  історії християнства. Тільки завдяки Костянтину в 
римській імперії почався розквіт нової віри. Не випадково, що Імператору за 
його мудрість і доброту присвоїли звання Великого. Костянтин справді 
заслужив всенародну славу і любов. Щодо замовчування Євсевієм страти 
церковних осіб, окремих простих віруючих, то звинувачувати його за це не 
потрібно. Римський імператор поступав так в межах політичної необхідності і 
для збереження цілісності своєї імперії, яку хижо розвалювали, а 
розголошувати таємницю Євсевій не мав права. 

Євсевія звинувачували ще й в тому, що він навмисне приховує джерела, 
якими користувався при написанні «Хроніки» і «Життя Костянтина», бо цим 
самим вводив в оману історичну науку. Навіть твердили, що при написані 
своєї «Хроніки» Євсевій скопіював «Хроніку» Юлія Африкана. Та коли 
порівняли дві «Хроніки», то переконалися, що Євсевій не плагіат, а його 
праця самостійна творча робота історика і літератора. Свої книги Євсевій 
написав глибше, цікавіше, грамотніше і використовував такі джерела, які 
Африкану були невідомі. «Хроніка» Юлія Африкана на той час була занадто 
відомою, що цитувати чи запозичувати з неї окремі факти і розділи було і не 
тактично, і не порядно. «Хроніка» Євсевія - це коротка історія світу від дня 
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його створення до середини четвертого віку і складається  із двох книг 
мучеників.                                                                                                                           
Крім цього, Євсевій заявив про себе як про вченого з широкими поглядами на 
світову історію. Він не тільки описував події, а й давав їм свою оцінку. Але 
головною працею Євсевія, змістом його життя є «Церковна історія», книга, 
яка принесла автору світову славу, а для науки велику цінність. Вона 
з’явилася тому, що Євсевій при написанні перших двох поназбирував стільки 
цікавого матеріалу, який зовсім не вміщувався у їх вузькі рамки. Ось тому, як 
сам говорить, взявся за написання більш повної і ширшої церковної історії, бо 
до нього цієї справи не зробив ніхто. Свою працю Євсевій писав два роки – з  
315 по 316 рік. Сучасники враз назвали її «добросовісною і науковою, 
прекрасно побудованою, ерудованою і сміливою», а вчені XIX-XX століття 
вважать цю книгу зразковою. Заслуга історика Євсевія полягала в тому, що 
йому були доступні великі бібліотеки - Кесарійська і Єрусалимська. В них він 
користувався такими джерелами, які до нас дійшли не в повному обсязі, а 
окремі взагалі не дійшли. Церковно-історична праця Євсевія є не що інше, як 
передача великого зібрання тих книг, що були під руками автора. Ними він 
користувався як великий майстер. Лише із праці Євсевія ми взнаємо про 
книги Папія Ієрипольського, Єгезипа й інших ранньохристиянських 
письменників, що збагатили Євангельську історію. 

Розпочинає Євсевій церковну історію такими словами: «Йшов сорок 
другий рік царювання Августа і двадцять восьмий з дня поневолення Єгипту, 
і смерті Антонія і Клеопатри, на якій скінчилася династія Птоломеїв, коли, 
згідно пророкування про Нього, у Віфлеємі Іудейському, під час першого 
перепису в правління Квірінія Сірією, родився Спаситель і Владика наш Ісус 
Христос.»  (Кн. 2,5). Євсевій підкреслює, що під час перепису в Галілеї було 
неспокійно, проходили сутички між владою і народом: останній зовсім 
неохоче зустрів такий захід римлян. Повідомляє,  що «в дні перепису з’явився 
Іуда Галілеянин, і повів за собою народ, але сам загинув, а ті що довірились 
йому, повтікали.» Євсевій з великим задоволенням робить довгі виписки із 
творів Иосифа Флавія, Климента Олександрійського, Філона 
Олександрійського, Орігена, Цельса, Ірінея Ліонського, Юстина Філософа, 
Папія Ієропольського, Юста Тиверіадського та багатьох інших. Сміливо 
використовує і апокрифічну літературу: різні Євангелія, діяння апостолів, 
апокаліпсиси. Він поставив собі за мету описати такі події: зародження 
християнської віри, народження, хрещення, смерть і воскресіння Ісуса 
Христа; працю апостолів і Іоанна Хрестителя; розповсюдження християнства; 
гоніння на християн; смерть головних біблійних героїв; життя і смерть 
прокураторів, первосвящеників, іудейських правителів і царів, римських 
імператорів. 

Повідомляє про різні церковні перекази, що відносяться до 
апостольського віку, про Іоанна Хрестителя, Фадея, Іакова й інших героїв 
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Біблійної історії. Ця багатогранна праця Євсевія складається з 10 книг. 
Читаючи їх, ми наче самі проходимо дорогами Ісуса, його апостолів, 
мучеників і мучителів. Євсевій усвідомлює, яке величезне завдання поставив 
перед собою. Тому просить читачів, щоб до його праці ставились 
доброзичливо і не судили суворо, бо він перший береться за таку 
відповідальну справу. А від помилок, як відомо, не застрахований ніхто. «Я 
вважаю свою працю важливою,- пише Євсевій,- тому що, наскільки знаю, 
жоден з церковних письменників не писав подібного. Надіюсь, що вона буде 
корисна всім, хто любить церковну історію.» «Я розпочинаю її з того часу, 
коли Христос, а від нього всі ми, одержали своє ім’я, - заклав основи всьому 
церковному будівництву, більш божественному, ніж здається це багатьом із 
нас.» (Цер.іст., ст.12). 

 

               
                         Храм святого Павла в Римі 
 
Євсевій пише про правління Архелая, сина Ірода Великого; про смерть 

трьох синів Ірода - Арестовула, Олександра і Антипатра; первосвящеників 
Анну, Кайафу; прокураторів Валерія Грата і Гіонтія Пілата; Іродіаду - внучку 
Ірода Великого; Арету - царя Сірійського і Аравійського; про життя християн 
- єсеїв і терапевтів; про лжепророків і розкольників; про війну Риму проти 
ізраїльтян; про гоніння при Траяні, Симтимії Севері, Деції; про Орігена, як 
великого богослова; про перевороти в політиці Риму до церкви. «Я взявся 
описати наступництво святих апостолів і часи, що пройшли від Спасителя до 
нас; скільки і яких справ, за розповідями історії, здійснилися в церкві, які 
особи були гідними її вождями і представниками в найбільш відомих місцях, 
хто проповідував Слово Боже в кожному поколінню - усно і письмово; хто, 
які люди і в який час, заблукавши, проголосили себе прихильниками різних 
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єресей і подібно лютим вовкам вривалися в Христове стадо» (Євс, 1,1).  Стає 
зрозумілим, як глибоко прагне висвітлити Євсевій свій головний предмет - 
християнство, причому показати його не як релігію кучки змовників і ворогів 
римської влади, а як релігію народну, привабливу кожній людській душі. Але 
поряд з цим Євсевій показує нам історичні долі народів: іудейського і 
язицьких. Історія Євсевія - це історія ставлення всього людства до 
християнства, яке займає центральне місце серед інших світових релігій. 
Його розповідь зводиться до того, що як й іудейство, так і язичники 
обов’язково мали прийти до релігії Христа, бо на цьому побудована світова 
історія. У Старому Заповіті теж були христи,- говорить Євсевій, тобто 
первосвященики, царі і пророки, але вони були значно нижчими в порівнянні 
з Христом. Ніхто з них не називав своїх послідовників християнами, нікому з 
них не влаштовувалась Божа шана, вони не були варті того, щоб можна було 
померти за них. Тільки Христос, говорить Євсевій, як єдиний і істинний, 
наповнив весь світ священним іменем християн і дав кожному надію на 
спасіння. 

                                 
Так показує Євсевій перевагу християн над всіма релігійними 

формаціями. Він наголошує, що в розвитку світових подій закладено два 
великих принципи. Перший - це позитивний, коли Ісус Христос здійснює 
контроль над всіма християнами, підтримує їх, посилає їм добрих 
імператорів, первосвящеників, коли знищує ворожі сили, які руйнують його 
віру, і коли спрямовує діяльність християнської віри на правильний шлях. 
Але, для Євсевія, в світовій історії є інший принцип - ворожий. У Христової 
віри є вороги, а це небезпечно. Цей негативний принцип стримує розвиток 
історії в потрібному напрямку. Він заважає  людям повернутися обличчям до 
Бога, а Богу - встановити у світі Царство Боже. Євсевій виводить на світову 
арену диявола, як головного ворога християнства. Боротьба світла з 
темрявою, неба з пеклом, Ісуса Христа з сатаною - головний мотив всіх книг 
Євсеївої історії.                      

                                        
Така точка зору Євсевія надає його праці біблійну величність, 

привабливість і поетичність. Але позиція Євсевія в історії пасивна. Він 
прихильник споглядальної точки зору на саму історію. Він на цю історію 
дивився з боку, зовсім не вмішуючись в її розвиток. Бог спрямовує цю 
історію в одному напрямку, а диявол в іншому. Людина в цій історії і пасивна 
і зовсім не відіграє своєї справжньої ролі. Це, звичайно, негативна сторона 
«Церковної історії», хоч і не головна.  Коли ми приймемо точку зору Євсевія, 
що історія розвивається тільки за законами Божими, то для нас розкриється 
зміст його книг зовсім в іншому напрямку. Євсевій не прагне змалювати 
світську історію з війнами, руйнаціями, розмноженням і знищенням людей, 
він показує її духовний зміст. Євсевій переконаний, що стержнем  людської 
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історії є єдина особа - Бог, який має три іпостасі: Бога Отця, Його Сина і 
Святого Духа. Якраз і Син Божий, Ісус Христос, є головним героєм світової 
історії. Навколо нього розвиваються всі події, погані вони чи добрі, і Бог по 
можливості вмішується в них і спрямовує в єдине правильне русло. 

З усіх Євсеєвих книг «Церковної історії» для нас найцікавішими є перші 
три, бо якраз вони передають всю чарівну атмосферу того загадкового часу, 
коли зароджувалось, встановлювалось, міцніло і поширювалось христи-
янство. Читати їх без хвилювання неможливо, тому що вони розповідають 
про такі дивовижні сторінки біблійної історії, яких не знайдемо в книгах 
інших древніх авторів. Євсевій настільки переконливо і правдиво розповідає 
про події сивої давнини, що не повірити йому просто не можливо. Для 
більшої переконливості цього він робить виписки із творів Иосифа Флавія, 
Климента Олександрійського, Філона Олександрійського, Єгезипа. Юлія 
Африкана. Він дає вбивчу характеристику Іроду Великому, цьому тирану 
Ізраїльського народу, показує його ганебну смерть. Пише про обрання 
апостолів, дає їм свої оцінки; про самозваних месій - Симона Волхва із 
селища Гітон, який оголосив себе Богом; змальовує смерть диякона Стефана; 
пише про апостолів Петра і Павла, їх подвижництво і мученицьку смерть; про 
оточення Єрусалима; стійкість бунтівників, їх мужню смерть; про апостола 
Іоанна; про імператорів: Тиберія, що царював 22 роки; Гая - царював 4 роки; 
про голод при Клавдії (цей цар владарював 13 років і 8 місяців); про Нерона, 
Гальбу, Віспасіана, його сина Тита, Нерву і Трояна. Кожному із цих осіб він 
дає негативну характеристику. 

 

                                 
                                               Чоловічий монастир 
Євсевій розповідає, як поширювалось християнство у світі, в які країни 

ходили проповідувати євангелісти, про їх мученицьку смерть. Його розповідь 
про старця Іоанна, автора четвертого Євангелія і Апокаліпсису викликає 
повагу, бо такої суворої правди ми не знайдемо в жодній книзі Нового 
Заповіту. Євсевій вірний собі: він пише так, як вважає за потрібне і розповідь 
його - це свідчення очевидців і учасників  тих подій, що відбувалися при 
житті Ісуса Христа і після Його смерті. Без його церковної історії всі 
євангельські події були б неповними і не мали б такої привабливості і 
свіжості, яку дійсно мають, поріднившись з Євсевієм. Він був не тільки 
істориком, це був романтик з великої букви, бо саме Євсевій вдихнув в 
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Біблійну історію той загадковий дух, який живе в ній і донині. Звичайно, що 
розуміння книг Нового Заповіту та Старого, без Церковної історії Євсевія 
буде неповним, необ’єктивним, бо факти, про які він розповідає, дають нам 
можливість ширше розуміти навколишній світ. 

На старості років Кесарійський єпископ Євсевій дещо зрадив своїм 
християнським ідеалам і приєднався до прихильників Арія, які заперечували 
безначальність Бога і Його боголюдське походження. Він перестав 
поклонятися тим святиням, які так сміливо пропагував раніше. Скептицизм 
Євсевія не сподобався християнським священикам, які зібралися на своєму 
синоді в Антіохії в 324 році. Вони засудили його зраду, понизили в правах як 
боговідступника. Євсевій визнав свою провину, привселюдно покаявся і 
знову повернувся у християнство.  На Нікейському соборі, що відбувся в 325 
році, він не тільки був реабілітований і поновлений в правах, а й показав свою 
справжню позицію і свій розум, чим заслужив похвалу від імператора 
Костянтина. Євсевію простили всі гріхи і обрали головним єпископом 
римської церкви. Імператор Костянтин запросив Євсевія до свого двору, 
зробив своїм помічником і другом, і доручив йому піклуватися про релігійні 
справи. Ось тому Євсевій з такою великою похвалою відгукувався про 
Костянтина, бо це було і справедливо і корисно для християнства. Під час 
святкування двадцятилітнього і тридцятилітнього правління Костянтина 
Євсевій, як визнаний оратор, виступав зі своїми відданими промовами. 

У восьмій книзі «Церковної історії» Євсевій ще раз згадує правління 
Діоклетіана і Ліцінія, їх вбивчі закони, змальовує мучителів і мучеників, 
пише про горе народу і удаване торжество катів і порівнює той «золотий» вік 
римської імперії з віком Костянтина Великого. Він ще раз засвідчує, що після 
перемоги Костянтина над Ліцінієм, і після смерті Діоклетіана, становище 
простого народу, особливо християн, покращилося. Люди стали вільно 
сповідувати свою релігію, почалося будівництво храмів, відродження 
релігійної літератури, на світову арену вийшло чимало великих 
християнських мислителів. Все це сприяло авторитету Костянтина і його 
правлінню, а також створило умови для нормального життя християн. 
«Церковна історія» радує своєю універсальністю, широтою історичних 
поглядів, завдяки яким Євсевій концентрує свою увагу на житті всіх народів 
іудеїв, язичників і християн. 

Про Євсевія писали видатні люди древності і сьогодення. Церковний 
історик пятого століття, що написав «Історію церкви» з 224 по 439 роки у 
девяти книгах Созомен підкреслює, що Євсевій, «людина багатомудра, 
знавець божественних писань, особливо грецьких письменників і істориків». 
Російський церковний історик А.П.Лебедев присвятив Євсевію свою 
монографію: «Євсевій, перший церковний історик». В ній він дає таку 
характеристику нашому герою: «Історія Євсевія - це найбагатший збірник 
переказів з історії перших трьох віків; без Євсевія багато, надто багато в цій 
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добі залишалося б для нас в гнітючій темряві.» (А.П.Лебедев. Церковная 
историография. Спб.,2000. Ст.ЗО). 

Інший російський богослов цього ж століття В.В. Болотов у своїх 
«Лекціях по історії Древньої церкви», що вийшли у чотирьох томах про 
Євсевія говорить так: «Вся його сила полягає в тому, що йому були доступні 
усі великі бібліотеки, Кесарійська і Єрусалимська, і з яких він користувався 
різними творами древніх літописців. Він майстер своєї справи. Церковно-
історична праця Євсевія є по-суті опис найбагатшого зібрання книг, які були 
під руками автора, опис, розміщений у хронологічному порядку по 
царюванню імператорів». (Т.1. стор. 158). 
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   Церковна історія свідчить, що після смерті апостолів, коли зникли   останні 
свідки Ісусових справ, несподівано підняли свої голови негативно налаштовані 
до християнства люди. Вони і раніше були його противниками, але тепер пішли 
у відкриту боротьбу. Тисячі рук почали розривати чарівну Біблійну історію, 
щоб на її місце водрузити, хоч не привабливу і ворожу народу, зате свою 
власну. Невдоволені стали твердити, що ніякого Ісуса у світі не було, це все 
вигадки хворобливих людей, які не знають про що говорять і у що вірять. Тому 
із списами в руках кинулися нищити все, що проповідував Христос, його 
апостоли і євангелісти, причому так сатанинські, щоб від цієї віри не 
залишилось сліду. Була зроблена спроба відтіснити християнство за межу 
іудейської релігії, всього Іудейського царства. Вони прагнули розірвати ту 
одвічну пуповину, що з’єднувала Старий Заповіт з Новим і посіяти між ними  
ворожнечу. 

Другий прихід на землю Ісуса Христа і встановлення тисячолітнього 
царства - ось два головних питання, що найбільше хвилювали розкольників. 
Гностики, офіти, карпократовці, маркіоністи, словом всі відступники враз 
відкинули християнські догмати, позабували про перше покоління християн, 
про засновника християнства, апостолів, інших учнів Христа, навіть не 
згадавши про кінець світу, воскресіння і вічне життя, своїми неправдивими 
писаннями заполонили світ. Палестинські християни, а з ними й іудейські 
дещо розгубилися  від такої зухвалості безбожників і призупинили свою 
діяльність по проповідуванню вчення Ісуса. У християнстві запанувала тиша. 
Але ті дорогі часи, що були наповнені романтикою, самим духом Ісусової 
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віри, продовжували хвилювати віруючих Малої Азії: там були створені великі 
християнські громади, свято зберігалися традиції, проводилось богослужіння, 
відмічались християнські свята. Ось там, неподалік від того місця, у якому 
апостол Іоанн писав свій грізний Апокаліпсис про кінець світу і владу сатани, 
тихо трудилася людина, яка мабуть була знайома з євангелістом Іоанном, і яка 
вирішила сповістити світ про істинність євангельської історії, а також про 
головного героя цієї історії - Ісуса Христа. 
Це був Папій Ієрипольський (70-155), дивовижний чоловік того часу, коли 

думки всіх віруючих були спрямовані на спасіння Ісусової справи, спасіння 
тих традицій, яких так рясно засіяли євангелісти в душах людей. 
Стверджувалося, що Папій навіть був учнем апостола Іоанна, слухав його  
дивовижні розповіді про апостольські часи, Іродове гоніння, Пілатовий суд і 
про розп’яття. Мабуть це була помилка, бо Папій не міг бути учнем ні 
апостола Іоанна, ні інших учнів і учениць Ісуса Христа. Він жив в інші часи і 
належав до другого покоління християн. Папій лише зустрічався з тими, хто 
бачив, спілкувався з апостолами, з їх послідовниками і друзями. Це була 
добра людина, терпелива, лагідна, занадто віруюча, добросовісна і віддана 
Ісусовій справі. Папій добре знав Біблію, особливо Новий Заповіт, довіряв 
цим книгам і докладав всіх зусиль, щоб засвідчити про їх істинність. Він був 
талановитим дослідником євангельської історії. Його завдання полягало в 
тому, щоб якомога більше зібрати різних висловів Христа, які не увійшли в 
Євангелія, систематизувати їх, розділити по темам і зробити до них свої 
коментарі. Чотири маленьких книжечки, що розповідали про Ісуса Христа, а 
також Павлові послання його зовсім не задовольняли. Папію мало було 
євангельських історій,  Ісусових промов і справ, тому поставив перед собою 
завдання -  відшукати тих людей, які можливо бачили і слухали апостолів, 
євангелістів, або їх учнів, щоб власноручно записати усі їхні свідчення.  
Дослідник вирішив, що він як істинний християнин, як палкий прихильник 
Ісусових справ, як грамотна людина може зробити значно більше всіх по 
захисту святої віри. 

«Я не був як більшість, - писав він у передмові до своїх книг,- що 
піддаються різним балакунам. Я буду писати лише про те, чому мене добре 
навчали старці і що сам добре запам’ятав. Я із задоволенням слухав лише тих, 
хто говорив саму істину. Недовірливий до різних вигадок, я старався 
вислухати тільки тих, хто дійсно знав правду, спілкувався з людьми, які 
бачили і слухали самого Господа. Якщо, наприклад, я зустрічав такого, що 
спілкувався із старцями, я його розпитував їх про все, що говорив Андрій? Що 
говорив Петро? Що говорив Пилип, Хома чи Яків? Що говорив Іоанн, або 
Матвій, чи інший хто з учнів Ісусових. Я добавляв до цих свідчень також, що 
говорили пресвітери Аристон, чи Іоанн, учні Господні. Я розумів, що всі 
книги, читані мною, не принесуть мені стільки користі, скільки саме живе 
слово, що виходить із люблячого серця.» (Єв. З, 29). 
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Папій не лінився: він ходив із одного села в інше, із одного містечка чи 
міста в інше, все розпитував, все записував, все запам’ятовував. Він навіть 
відшукав престарілих дочок апостола Пилипа і розпитав їх про все, що вони 
знали про ті загадкові часи. Сиві жінки розповіли Папію про воскресіння 
мертвого, напевно Лазаря, про диво, що трапилося з Юстом на прізвище 
Варнава: він випив велику дозу яду, але з волі Господа не отруївся. «Цього 
Юста,- свідчить Євсевій,- після Вознесіння святі апостоли поставили разом з 
Матвієм і молилися, щоб жеребок випав на того, ким замість зрадника Іуди 
вони поповнять своє число.» (Єв. 3,22). В Діяніях про це написано так,- 
зазначає Євсевій: «І поставили обох: Іосифа, названого Варнавою, якого 
прозвали Юстом, і Матвія, і, помолившись, сказали...» 
В Ефесі і Смирні два пресвітери, один Іоанн, інший Арістон вихвалялися, 

що знають чимало висловів Ісуса і можуть розповісти про них, бо чули їх від 
самого апостола Іоанна. Папій дослівно записав їх розповіді і помістив у своїх 
книгах. Пресвитера Іоанна він розмістив в числі тих, хто був поряд з 
апостолами, але чомусь попереду нього ставить Арістона, теж пресвитера. 
Можливо, що Арістон знав більше висловів Ісуса Христа, ніж пресвитер 
Іоанн. «Правдивість цього свідчення, - напише Євсевій,- підтверджується тим, 
що в Асії називали двох людей з такими іменами. А в Ефесі і донині є дві 
гробниці, і кожна називається Іоанновою.» (Єв. З, 39). Звичайно, що 
передавати дійсні слова Ісуса усною мовою через сто років після його смерті 
було і відповідально і ризиковано, тому що час завжди відкладає свої 
негативні риси на людську пам’ять: можна і забути, а можна передати їх 
зовсім невірно. Але Папій, як сам зізнається, свої записи звіряв з Євангеліями 
Матвія і Луки, чи дійсні вони, чи вигадані і шкідливі справи. 
Від таких мандрів Папій залишив нам п’ять своїх книг, під назвою: 

«Тлумачення висловів Господніх». Зробити оцінку цим творам ми не можемо, 
бо історія їх не зберегла. Але окремі уривки з цих книг записав для нас 
Євсевій у своїй книзі «Церковна історія», і вони багато про що можуть 
розповісти. З них ми  взнаємо чимало цінного про головних героїв Біблії, про 
євангелістів Матвія і Марка. Євангеліє від Матвія вважається вільним 
перекладом з єврейської мови, але не зовсім вдалим,- стверджує Папій. 
Цінним його називали за дійсні слова Ісус, які були записані єврейською 
мовою. Про Матвія він говорить так: «Матвій записав бесіди Ісуса на 
єврейській мові, а перекладав їх хто як міг.» (Єв. З, 39).  

  Про євангеліста Марка Папій залишив нам таку розповідь із Іоаннових 
слів: «Марко був перекладачем Петра; він дослівно записав все, що запам’ятав 
від сказаного і зробленого Ісусом; але не по порядку, бо сам не слухав Христа 
і не ходив з Ним. Пізніше, він супроводжував Петра, який вчив, як вимагали 
обставини, тому не збирався слова Христа розміщувати по порядку. Марко 
зовсім не згрішив проти істини, передаючи їх так як запам’ятав. Турбувався 
він лише про те, щоб нічого не пропустити і не передати невірно» (Єв. 3,33).   
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                                      Церковні літописці 
Євсевій розповідає про жінку, яку звинувачували у багатьох гріхах і 

стверджує, що Папій записав цю історію з «Першого послання апостола 
Іоанна». Ось що дивно для нас. Папій, який добре знав всі усні перекази про 
Ісуса Христа, ґрунтовно обізнаний в Святому Письмі, чомусь ні словом не 
говорить про Іоаннове Євангеліє, книгу, яка з’явилася в сусідньому з Ієри-
полісом місті - Ефесі. Не згадує він і про Апокаліпсис, хоч пише про 
воскресіння мертвих і тисячолітнє царство. Дивує також те, що поряд з 
історичними фактами, які дійсно мали місце в апостольські часи, поряд з 
живими людьми першого століття, в його книги увійшло стільки 
фантастичного і дивного, що аж ніяк не могло бути. Нам, його відданим 
читачам, прикро стає від цього і соромно за самого автора. Навіть не віриться, 
що такі дивацькі байки міг написати суворий реаліст, знаток Біблійної історії - 
єпископ Ієрипольський Папій. 
Нам здається, що з плином часу книги вченого не раз переписувалися, 

коректувалися, робилися різні вставки, причому навіть такі, про які Папій 
ніколи не знав. Потім пройшов час і книги Папія втратили свою 
злободенність, бо на світовій арені з’явилися більш вагоміші, більш 
авторитетніші писання, такі як «Церковна історія» Євсевія, «Стромати» 
Климента Олександрійською, «Початки» Орігена та багато інших. У них самої 
правди, цікавих думок було більше, ніж у творах Папія. Крім того, чимало 
своїх висловів Папій запозичив з «Апокаліпсиса Варуха» й інших 
апокрифічних книг. А це, як відомо, не сприяло піднесенню його авторитету 
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як вченого і не робило честі самій християнській релігії.           
Христос у Папія якийсь чародійник і фокусник. В нього відсутня мудрість, 

немає святості, зменшена велич і взагалі він не є Сином Божим, а просто собі 
бродячий проповідник. Такі вислови  вже чули,і не один раз, вони виходили з 
уст різних єретиків: гностиків, офітів, каніїтів, монтаністів. Для них це було 
любимою справою. Папій ніяк не розуміє, як може вважатися людина 
праведною, коли вона їсть м’ясо тварин? Його книги зовсім суперечить тому 
романтичному духу, що є в Євангеліях, не сприяють глибшому пізнанню 
Біблійної історії,  навпаки, показують цю історію перекрученою і не 
правдивою. 
Християнська громада враз зрозуміла звідки і куди вітри дують. Єретики й 

розкольники давно стали ненависні християнам. Насильно прищеплені народу 
ідеї, яких народ не розумів і не сприйняв, не закріпилися в історії. Тому на 
захист християнських цінностей виступили такі світлі голови, як Оріген, 
Діонісій Олександрійський, Іріней, Ієронім, Хрисостом та інші. 
Використовуючи досягнення історичної науки бібліїстики, вони дали рішучу 
відсіч всім брехунам. Апокрифічні байки Варуха, вміщені в книгах Папія, 
були засуджені як такі, що суперечать історичній правді, Святому Письму і є 
наклепницькими. 

 Щодо самого Папія, то навіть його друзі, які ставились до нього з повагою 
за вірність християнським цінностям, вбачали у ньому велику надію в справі 
захисту християнства від наклепів, - навіть вони перестали цінити його твори і 
пророкували їм забуття. «Євсевій ще його поважав, - пише Ренан в своїй книзі 
«Християнська церква»,- але все ж таки, як реаліст, називає його людиною не 
глибокого розуму і такою, що втратила здоровий глузд.» (Ренан, с. 72). Це був 
нищівний удар по репутації Папія. Книги Папія настільки нашкодили 
христовій вірі, що християнські мислителі більше не писали про нього. Один 
лише Іріней Ліонський ще поважав його і ставив в один ряд з пресвітером і 
істориком Полікарпом.  Але при випадках називає Папія - «древньою лю-
диною»,  такою, яка застаріла у своїх поглядах. 
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                                      Древній Рим 
Та будемо відверті. Не всі християнські вчені були такої думки як про 

Папія, так і про його твори. На захист вченого виступило чимало світлих голів 
древності: Святий Максим, Андрій Кесарійський, Екуменій, Сінаїт, Іустін 
Філософ, а також Аполінарій Лаодикійський. Не говоримо вже про різних 
єпископів і простих віруючих: їх було чимало, навіть у п’ятому столітті книги 
Папія ще були популярними. Християнам подобалися його думки, що після 
приходу антихриста і загибелі людей, перше воскресіння буде лише для 
праведників. А ті, що живуть на землі, добрі вони, чи злі, залишаться такими. 
Одні, щоб слухатись воскреслих праведників, інші, щоб бути у них в 
підлеглості. 
Багато точилося різних суперечок навколо Папія і його книг, але підсумок 

цим дискусіям зробив Євсевій Кесарійський у своїй книзі «Церковна історія». 
Євсевій навів такі уривки з праць єпископа Ієропольського, так чесно передав 
їх, що і до сьогодні ці свідчення радують читача своєю правдивістю, чесністю 
і сміливістю думки. Папій - справжній свідок Євангельської доби,- стверджує 
Євсевій. І не довіряти йому у нас немає ніяких підстав. Для нас дивно те, що 
цей же Євсевій не визнавав Папія учнем апостола Іоанна і вважав свою думку 
вірною. Він твердив, що Папій насправді є учнем не апостола, а пресвітера 
Іоанна, однофамільця євангеліста і він людина хоч і чесна, але обмеженого 
розуму і подає таку не достовірну інформацію, яка належить до царини байок. 
(Єв.5,39) Причиною такого упередженого ставлення до Євсевія було те, що 
Папій першим захистив хіліязм, ввів в оману чимало церковних літописців.. 
Сумнів Євсевія Памфіла, щодо відношення Папія до апостола Іонна ще й 

до сьогодні дискутується у християнській критиці. Дослідники, переважно 
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західного спрямування, вважають Папія справжнім учнем апостола Іоанна, 
якого Папій називає пресвітером, як й інших апостолів і датують його смерть 
між 120-130 роками. Це такі вчені як Зан, Бенденхевер та інші. Гарнак, 
Басанхол, Юлітчер вважають це неправдою, називають іншу дату його смерті, 
це 140-160 роки. Згідно цих тлумачників ні Напій, ні Іріней особисто не знали 
апостола Іоанна, а тільки наслухались про нього від інших осіб. 
Звичайно що така точка зору не є головною у критиці. Від збережених 

фрагментів, що залишились від творів Папія, які наводять у своїх книгах 
Іріней, Євсевій,  також Аполінарій зовсім не виникає думка, що Папій 
«людина обмеженого розуму». Навпаки, більшість церковних істориків 
вважають його справжнім релігійним мислителем, що написав перший в 
історії людства біблійно-теологічний твір, у якому обговорював науку Ісуса 
Христа на основі текстів самих Євангелій, й інших книг Нового Заповіту, 
також древніх переказів. 

 Читач повинен пам'ятати, що перші три книги Папія — це свідчення 
древнього історика про справжні події Євангельської доби, а дві останні — то 
суміш правди і дивовижної вигадки, до якої приклали свої руки чисельні 
переписувачі. Папій насправді збагатив церковну науку тим, що відтворив 
такі події часів Ісуса, яких ми не знайдемо в жодного давнього автора. Ось за 
це він навічно увійшов в історію церкви, і в історію людства, як живий свідок 
євангельської доби. 
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                   Юлій Африкан- ранньохристиянський 

літописець 
 
 

                                    

Юлій Африкан (160 – 240) увійшов в історію християнства завдяки 
Євсевію Памфілу,  автору відомої у світі книги «Церковна історія». При 
написанні її Євсевій широко використовував праці Африкана, 
палестинського історика третього століття, друга Орігена і критика 
древньої церкви. Припускають, що він є автором двох великих книг під 
назвою «Пентабабліс» - всесвітньої хроніки від створення світу до 
царювання Геліогабала (221 рік). 
Юлій Африкан жив у другій половині другого століття і першій 

половини третього. Сам він не грек, як вважалось, а римлянин, людина 
латинської раси. Про це свідчить його чудове знання латинської 
літератури, історії, юриспруденції, а також латинської мови. Хоч родився 
він в Африці, але життя пройшло на Сході. Писав свої праці переважно^ 
на грецькій мові, хоч не уникав і латинської. Його другою батьківщиною 
стала Палестина, а точніше містечко Нікополь, де прожив більшу 
половину свого життя. Спочатку він був військовим і високого рангу, а по 
завершенні служби. - присвятив себе християнству. 
У службових справах йому довелося чимало помандрувати по світу, 

пізнавати його, і в той же час самому від цього збагачуватись. Він побував 
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в Ефесі, великому грецькому місті, яке славилось храмом Артеміди і 
знаменитою бібліотекою, побудованою в 82 році Юлієм Цельсом, 
сенатором і консулом. 
Крім читання книг, Африкан познайомився майже з усіма відомими 

вченими міста, завів дружбу з ефеським царем Авгаром. Ця сторінка 
життя Юлія Африкана не досить вивчена, тому говорити про те, що в 
Ефесі він написав цінні праці у нас немає підстав. Невідомо також, чи 
відвідував він храми і філософські школи, якими славилось це культурне 
місто. 
В числі інших депутатів від Нікополя, він був посланий в Рим до 

імператора Олександра Севера. Останній оцінив розум молодого 
палестинського вченого і зробив своїм другом. Юлій Африкан дійсно був 
глибокомудрою людиною, він глав свої особисті погляди на навколишній 
світ і його історію. Його знання всесвітньої історії, а особливо Біблійної, 
були настільки великими, що сучасники за це називали його «мудрим». 
Євсевій твердить, що Африкану належить пояснення розходжень 

родоводу Спасителя у євангелістів Матвія і Луки. Це пояснення, або 
тлумачення настільки переконливе, так ґрунтовно написане, що навічно 
увійшло в науку біблеїстику. Африканові роз’яснення використовував для 
написання своєї книги «Тлумачення на Євангеліє від Луки» відомий 
християнський вчений Амбросій Медіоланський. Його жадоба до знань і 
непосидючість примусили відправитись у подорож до Олександрії, де 
Африкан навчався у школі знаменитого на той час богослова Іраклія. Ми 
знаємо, що Африкан був другом Орігена, великого церковного мислителя 
древності, читав його праці і робив з них свої замітки. 
Дружба з Орігеном сприяла тому, що Африкан глибше став розуміти 

Старий Заповіт і особливо Євангельську історію. Про життя Ісуса Христа, 
його апостолів, про золотий вік християнської історії два мислителі 
передали нам у своїх творах. Якщо праці Орігена дійшли до нас майже 
повністю, то праці Африкана тільки в уривках. 
Окремі богослови твердять, що Юлій Африкан надто суперечлива 

особа. Він і великий церковний історик, який випередив свій вік, і в той же 
час якийсь баламут, що написав сміхотворну книгу під назвою «Ен-
циклопедія правів або «Хронографію». Ця товста праця - то дивна суміш 
високого і низького, святого і підлого, чистого і огидного, причому пустої 
балаканини в ній більше, ніж справжніх думок. Вони чомусь переконані, 
що ця праця дійсно належить Юлію Африка ну. 
Ми з вами, звичайно, до категорії таких мудреців не належимо, бо не 

розділяємо цих поглядів на Африкана і не можемо погодитись з тим, що 
церковний історик міг створити таку легковажну книгу. Скоріше цю 
ахінею написала заздрісна людина, яка хотіла висміяти великого вченого і 
принизити серед своїх друзів і одновірців. 
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Потрібно сказати, що автор пасквіля своєї мети досяг, бо чимало 
мудрих людей усіх часів ламали свої голови над тим, чи справді вже такий 
великий цей Африкан, щоб його залишити в історії: можливо було б 
краще, щоб його з цієї історії викреслити. 
Євсевій зовсім не пише про «Енциклопедію» Африкана. Про цю книгу 

не знайдемо жодного рядка ні в «Церковній історії», ні в «Хроніці», ні в 
«Житті Костянтина», та інших працях Євсевія. Навпаки, він твердить, що 
Юлій Африкан не хто інший, як найавторитетніший історик, який 
майстерно розтлумачив родовід Ісуса Христа, причому так;* як ніхто 
інший. Він настільки знав Біблійну історію*: що поряд з ним поставити 
когось іншого було б важко. Євсевій наголошує, що Африкан називає 
Ісуса «Спасителем нашим Ісусом Христом»; і наводить виписки з 
Африканових книг, які переконують в тому, що ні Марко, ні Лука не 
суперечать один одному, описуючи родовід Христа, а навпаки, 
доповнюють один одного. 
В своїх тлумаченнях Африкан виступив справжнім патріотом своєї 

країни, і також об’єктивним мислителем. Він першим розповів про те, що 
«батько Ірода Великого, Антипатр, був сином якогось Ірода із Аскалони, 
одного із ієродумів в храмі Аполлона: ще хлопчиком викрали його 
іудейські розбійники, щоб зробити справжнім своїм ватажком. Потім він 
таким і був. Своєю жорстокістю і підлістю він приглянувся 
первосвященику Гіркану, котрий пригрів його у себе. В часи Ісуса Христа 
Антипатр вже був гностиком і від цього шлюбу родився Ірод - відомий 
іудейський дар, який був набагато жорстокіший за свого «татуся». 
Євреї чекали зовсім іншого царя: розумного, доброго, справедливого, 

який визволить народ з полону, дасть всім людям кращого життя, 
сповістить про перемогу над злом, так було написано в книгах Мойсея, і 
книгах пророків. А вийшло, як завжди: до влади прийшов розбійник, 
гуляка, садист і великий злодій. 
Африкан негативно ставиться до цього царя і дає йому нищівну 

характеристику. Він стверджує, що наступництво первосвящеників 
завершилось на Гіркані, який був взятий в полон парфенами. Тому, пише 
Африкан, іудейський народ, з волі,- римського сената і імператора 
Августа вперше в історії був відданий в руки чужоземцеві Іроду. При 
цьому царі, - зазначає автор, - пришестя Ісуса Христа стало реальним. 
Саме цареве правління іудейського народу скінчилося на Іроді, бо вже 
після нього царем Іудеї і Палестини, тобто всього іудейського народу в 
духовному плані стає довгоочікуваний месія – Ісус Христос. 
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Африкан говорить, що «імена поколінь в Ізраїлі вираховували за 

природою, або за Законом. За природою, коли було наступництво 
законних синів, а за Законом, коли після смерті бездітного брата його брат 
давав своєму сину ім’я померлого.» Тому, - зазначає автор, євангелісти не 
помиляються, виводячи свій родовід Христа, бо це відповідає правді. 
Потомки Соломона і Нафана так переплелися між собою, що внаслідок 
«воскресіння» бездітних, говорить Африкан, а також змішаних шлюбів 
встановити чиє насіння править іудейським народом було неможливо. 
Африкан так глибоко занурюється в історію свого народу, настільки при 
цьому показує свої широкі знання свого предмету, що його сучасники 
назвали не інакше, як «мудрим». 
Про те, що родословна Ісуса Христа, виведена Юлієм Африканом 

достовірна, у Євсевія не викликає сумнівів. Свою позицію він підкреслює 
такими словами: «Якщо такий родовід Иосифа, то і Марія повинна була 
приходитись з одного з ним коліна, бо за Законом Мойсеєвому не 
дозволялося вступати в шлюб з особами різних колін. Дозволялося брати 
жінку з того ж міста, з того ж роду, звідки сам жених, щоб потомство не 
переходило від одного коліна до іншого.» (Єв. 1,7). 
Принесли славу Африкану і два його інші твори - листи до Орігена і до 

невідомого нам Аристіда. Лист до Орігена написаний з такого приводу: 
Африкан зустрівся з Орігеном в одному з палестинських міст. Він був 
свідком релігійного диспуту між Орігеном і якимось Вассом. Під час 
диспуту Оріген посилався на історію про Сусанну, що в Старому Заповіті. 
Африкан уважно вислухав дві сторони, а потім на самоті виклав свої 
думки у листі до Орігена. Це був не стільки лист, скільки цілий науковий 
трактат, в якому вчений доводив, що історія з Сусанною, що входить у 
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книгу пророка Даниїла, є пізня вставка. Вона нічого спільного з 
Даниїловою книгою не має. 
Для переконання в цьому Африкан наводить стільки цікавої 

інформації, так винахідливо і мудро її передає, що дослідники його 
творчості назвали ці листи «справжньою скарбницею». Навіть 
віднайшовся якийсь цікавий німець на прізвисько Гельцер і заявив, що 
тільки один цей лист Африкана коштує дорожче всіх його творів. 
Другий лист Африкана, що теле викликає у вчених захоплення - це 

лист до Аристіда. В ньому Африкан дотепно, на науковій основі прагне 
примирити різницю генеалогій Ісуса Христа між апостолами Матвієм і 
Лукою. В цьому листі Африкан показує свої ґрунтовні знання в родоводі 
священників і царів іудейського народу, а також знання римського права. 
Якраз в цьому творі ми вперше зустрічаємося з афоризмом Африкана, 
який звучить так: «Хай не буде такого, щоб в церкві Христа і Бога, Отця 
справжньої істини вигадувалася брехня заради честі і уславлення Христа». 
Лист до Орігена дійшов до нас в повному обсязі, а до Арістіда - у 
фрагментах, але за ними вченим вдалося відтворити весь лист. 
Повернемося до «Хронографії», бо саме за цю книгу вчені почали 

називати Юлія Африкана Янусом, в якого один бік лиця світлий, а другий 
- брудний. Цю книгу вони ставили на два щаблі нижче за листи і називали 
«книгою низького рівня». Хоч вона до нас і не дійшла, але німецький 
історик Гельцер по клаптиках відродив її, видав в двох томах і написав до 
неї солідний коментар. Правда, книга вийшла без п’ятої частини, яка 
найбільш цікава для читача, бо описувала події від появи християнства до 
часів самого Юлія Африкана. Знайшовся свідок, котрий бачив цю п’яту 
частину, більше того, навіть читав її. Це був грецький патріарх Фотій. 
Саме цей ієрарх і сповістив світові про те, що ця книга Юлія Африкана ні 
в яке порівняння не йде з книгою Євсевія «Церковна історія». Для чого 
зроблена була така заява ми з вами здогадуємося. Ми не віримо тому, що 
поважний первосвященик і церковний «мудрець» Фотій справді повірив в 
примітивну легенду про написання Африканом такої сірої книжки. Ми 
також не віримо іншим балакунам, які зі всіх сил прагнули очорнити 
древнього мислителя Африкана. Це все робилося свідомо і в кастових 
цілях: потрібно було на історичну арену висунути не вченого із християн, 
не єврея, яких греки недолюблювали і вважали перебіжчиками у вірі, а 
свого грека і історика, прихильника більш аріанської релігії, ніж 
православної. Так пішла гуляти по світу легенда, що Африкан це Янус з 
двома лицями і довіряти йому питання своєї віри небезпечно і 
блюзнірськи. 
Насправді ж «Хронографія», про яку так часто говорять вчені це зовсім 

не та книга, за яку її видають. Це скоріше фальшивка і написана вона 
якимось єретиком середньої руки. Ми віримо в те, що Африкан справді 



 160 

написав «Хронографію», але про неї нічого не знаємо, бо якби цей твір 
дійшов до нас, то можливо ми мали б книгу, по вагомішу за Євсеєву. 
Африкан, як мислитель, набагато глибший Євсевія. Його узагальнення 
подій, викладення власних думок роблять його твори глибокомудрими і 
науково правдивими. Незалежні у своїх поглядах вчені, при вивчені Біблії, 
віддають перевагу Африкану, бо його оцінки старозаповітних подій і 
мудрі, і правдиві, і повчальні для всіх поколінь. 
Нас цікавлять й інші питання. Ми хочемо знати, як сам Євсевій 

ставився до Юлія Африкана? Як цінив його мудрість і його праці? І тут 
виявляється, що ставився добре, з повагою і довірою. В «Церковній 
історії» Євсевій дає таку характеристику Африкану: «Ні хто не будь, а сам 
Африкан, мудрий історик так говорить.» (Єв. 1,6). Тут, як кажуть, 
коментарі зайві. В іншому місті Євсевій зазначає: «Від Африкана дійшли 
до нас п’ять його книг, ретельно відпрацьованої нам хроніки.» (6, 31). А 
коли ретельно відпрацьованої, то як така книга може бути сміхотворною і 
такою, що зневажає самого автора. Ми переконані, що Євсевій дійсно 
користувався справжньою «Хронографією» Юлія Африкана, а та, що 
дійшла до нас - творіння других рук. Заслуга Африкана в історії давньої 
церкви незаперечна. Він перший написав коротку церковну 

 

                 
                                                    
історію, причому творив її не під кутом не похвали, а критики; зробив 

глибоке тлумачення різних історичних подій, частково і спірних; 
розчистив шлях для написання нової церковної історії; підказав новим 
поколінням в якому напрямку будувати церковну історичну науку. Хоч 
для створення своїх праць Африкан не використовував стільки додаткової 
літератури, як це робив Євсевій, не сидів у відомих бібліотеках - 
Єрусалимській і Коринфській, проте його знання древньої церковної 
історії не менш глибокі, а можливо і глибші Євсеєвих. Євсевій - історик 
нової доби, тобто євангельського часу і того, що було після. Він зовсім не 
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вдається в глибоке тлумачення старозаповітного періоду, бо його праця - 
це зовсім інша сторінка світової історії, яка аж ніяк не кидає тіні на 
творчість Африкана. Ми вважаємо, що Єгезип, Африкан і інші автори, про 
яких ми писали і будемо розповідати своїми працями, дали можливість 
Церковному історику Євсевію створити таку книгу, яка стала настільною 
для усіх вчених. Вона наукова, проста і доступна, що робить її дохідливою 
для кожного читача. Праця церковних мислителів минулих віків не 
пропала марно, вона сконцентрувалася у «Церковній історії» Євсевія 
Памфіла, 
Сократа Схоластика, Єрмія Созомена, Феодоріта Кірського і Федора 

Чтеця, відомих світу авторів, які підняли цю науку на світовий рівень. 
Закінчити свою статтю про Африкана хочу словами самого Євсевія 

Кесарійського: «В цей час відомим став і Африкан, який написав 
«Пентабабліс». Зберігся його лист до Орігена: він здивований розповіддю 
про Сусану у книзі Даниїла, - чи вона не вигадана. Оріген досить докладно 
відповів йому. Від цього Африкана дійшли до нас й інші його праці: пять 
книг «Хроніки», написаних з великою правдивістю і добросовісністю. Він 
розповідає як, наслухавший про Ісуса, здійснив подорож до Олександрії; 
Іракл, як ми говорили, відрізнявся своїми знаннями у філософії та інших 
еллінських науках і був єпископом Олександрійської церкви. Також є лист 
Африкана до Арестіда про надуману розбіжність у родоводі Христа: 
одного - у Матвія, і другого - у Луки». (Єв.6,31). 

 

                               
Література 
 
1. Біблія або Книги Святого Письма Старого й Нового Заповіту. Українське Біблійне 

Товариство. Київ, 1977. 
2. Светоний. Жизнь Двенадцати Цезарей. Москва, Наука, 1966. 
3. Евсевий Памфил. Церковная история. Московская Патриархия. Москва, 1993. 
4. Уайт Е. Деяния апостолов. Заокский, Источник жизни. 1995. 
5. Тураев Б.А. Древний Египет. СПб, Нева, 2000. 
6. Ранович А.Б. О раннем христианстве. Москва, Политиздат, 1959. 

 
 
 
 
 
 



 162 

Юстин - філософ і мученик 

 
                                           Християнський філософ Юстин 

Християнство з дня свого народження зустріло у світі відверту 
неприязнь, шалений опір і масові гоніння: спочатку це було від іудейських 
первосвящеників і фарисеїв, потім від всієї римської імперії. І так три віки 
підряд йшла відверта незатухаюча війна проти нової віри, проти Слова 
Ісусового, аж поки не видохлися сили катів, не скам’яніли їх серця, не 
помутнів розум і поки не одержала перемогу Христова віра. До нової релігії, 
яка була приваблива, відкрита, людяна потяглося чимало відомих на той час 
людей: істориків, письменників, філософів. Своїм полум’яним і мудрим 
словом вони як могли розносили по світу чарівну біблійну історію і Святе 
Письмо. 
Першими їх творами були апології, тобто слова захисту християнської 

релігії від брехунів і пройдисвітів, також від душогубів і катів. Відомо, що 
крик зчиняють завжди грубі натури, недалекі і занадто амбіціозні, які 
галасом хочуть звернути на себе увагу щоб заробити свої срібляки. Якраз 
апологети стали захисниками християнської віри від здичавілих людей. 
Голос цих сміливців розносився по всьому світу. Зі словами правди вони 
зверталися до князів, прокураторів, вельмож, імператорів, до всіх тих, хто 
мав пряме відношення до долі віруючих людей, щоб в дохідливій формі 
розтлумачити, що нова релігія, яку започаткував  Христос, є релігією правди 
і совісті, бо вона дарує людям спокій і надію на безсмертя. 
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У своїх апологіях ці віддані люди розкривали всю глибину мудрості 

християнської релігії, чесність і порядність її творців - учнів і учениць Ісуса, 
святість і велич Христа як Боголюдини, що прийшла на землю спасти 
віруючих людей. До наших днів дійшли апології Татіана, Афінагора, 
Феофіла, Тертуліана, Мелітона і Єрми. Але серед цих авторів яскравою 
зіркою світить ім’я ще однієї мудрої і сміливої людини, яка не побоялась 
заявити римській імператорській владі про себе, як про захисника і 
прихильника нової релігії,- це апостола Юстина, філософа і мученика. Його 
слова правди і захисту дійшли до нас в повному обсязі. 
Юстин, син Пріска, внук Вакха, народився в старовинному 

самарійському місті Сіхемі в той час мало назву Флавія Неаполя (нового 
міста Флавія) на честь імператора Флавія Віспасіана. Після іудейської війни 
в 70 році це місто заново було відбудовано імператором і в його честь 
названо - містом Флавієвим. Значною частиною населення цього міста були 
грецькі і римські колоністи, до них належала і сім’я Юстина. Батьки його, як 
заможні люди, дали йому можливість одержати добру освіту і проявити себе 
майстром філософських питань, за що пізніше одержав звання Філософа. З 
юних літ Юстин полюбив мудру науку філософію, бо вона давала відповідь 
майже на всі його болючі питання. Щоб досконаліше поглибити свої знання,   
Юстин переїхав на кавчання у велике грецьке місто Ефес, яке належало 
Римській імперії і славилось своїми філософськими школами. 
За п’ять років навчання молодий Юстин побував майже у всіх 

навчальних закладах Ефесу, шукаючи відповіді на своє головне питання: чи 
є Бог у світі?  Розумної, вичерпної відповіді від філософів він так і не 
одержав. Її він знайшов у християнстві - новій системі моралі, яка була 
глибша, і розумніша за всі філософські системи греків і римлян. Про СВОЇ 
митарства в пошуках справжнього Бога й істини взагалі він розповість у 
праці «Розмова з Трифоном Іудеєм». Юстин в ній пише, «що ні стоїки і 
кініки, ні парапатетики і піфагорійці, ні платоніки - ніхто з цих 
філософських шкіл не давав правильної відповіді на такі запитання: для чого 
існує світ; в чому полягає зміст життя людини; хто керує її долею; чи є у 
світі Бог і який він; чи є безсмертя?» 
Там же, в Ефесі, він зустрів людину, яка перевернула його внутрішній 

світ і спрямувала всі думки, мрії і бажання в те дивовижне русло, що зветься 
змістом його життя. Юстин познайомився із старцем Полікарпом, учнем 
апостола Іоанна, що написав дивовижне Євангеліє і грізний Апокаліпсис. 
Старець Полікарп вразив молодого філософа своєю мудрістю, порядністю і 
тим, що особисто слухав великого християнського апостола. Полікарп добре 
знав всі філософські системи греків, а особливо Платона, який вважався 
вершиною філософської мудрості; знав як грецьких, так і римських богів, 
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яких була тьма. 
Сивий мудрець на конкретних прикладах, використовуючи знання 

апостола Іоанна, переконав Юстина в тому, що не філософія греків і римлян, 
а тільки християнська релігія дає людині справжні орієнтири і зміст життя. 
Він розповів про Божих пророків, що на протязі тисячоліть свідчили про 
нового Бога, який має з’явитися у світ, щоб спасти його, і що цей Бог буде 
називатися Ісусом Христом. Старець розкрив здивованому Юстину головну 
думку  Старозаповітних книг. Вона зводилася до того, що у світ має прийти 
Боголюдина, яка забере гріхи людства, а сама загине, потім вона воскресне, і 
прийде на землю вдруге, щоб судити Божим Судом усіх людей. «Раптом, - 
пише Юстин в першій апології, - у моїй душі запалав якийсь вогонь, і 
охопила мене велика любов до Христа, до апостолів, до всіх учнів і учениць 
Ісуса, до Його святої віри. І після важких роздумів я переконався, що 
знайшов те, чого шукав так довго. Тільки християнська віра дала мені те, 
чого не може дати жодна філософська школа.» 

 

                                
                                             Філософ Юстин 
 
Мученики християнської віри, її сміливці вразили Юстина великою 

силою духу, відвагою і стійкістю. «Я сам,- говорить він у другій апології,- 
коли ще був прихильником Платона, чув як на християн робили наклепи і 
брехали. Але, дивлячись з якою хоробрістю вони переносять муки і 
зустрічають смерть, дійшов висновку: не може такого бути, щоб ці чудові 
люди були пиятиками, гуляками, чи ворогами нації.» Їх стійкість і 
незламність переконали Юстина в тому, що християни не злочинці, не 
розбійники, не пропащі люди, а справжні герої нації і світочі Ісусової віри. 
Хрещення Юстин прийняв в 137 році. З цього часу всі сили і весь свій 

розум він віддав вивченню, роз’ясненню і проповідуванню християнства. 
«Мені хотілося, щоб всі мої думки були спрямовані на пізнання Бога, бо це 
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приносить мені радість і спокій», - пише він у першій апології. Юстин 
зізнається, що докладає всіх зусиль, щоб донести до кожної людини правду 
про апостолів, про Ісуса Христа, про всю Біблійну історію, яку так люто 
ненавидить Рим. Він попереджує всіх, що: «Кожен, хто може говорити 
правду про християнство, а цього не робить, буде засуджений Богом.» У 
своїх «Апологіях» Юстин визнає вину в тому, що не зумів як слід 
переконати безбожників, що крім римських богів, в світі є тільки один 
Людинобог - Ісус Христос, як втілення всього світлого і святого; також не 
зумів розвіяти їх сліпоту, неуцтво і жорстокість. 
З прийняттям християнства Юстин не покидає і філософську науку, якій 

присвятив половину свого життя. Після хрещення він не зняв філософської 
мантії, і не тому, що нею пишався, а тому що цей академічний одяг давав 
йому доступ до всіх іудейських і язичницьких громад з проповідуванням 
Слова Божого. Мантія також свідчила, що філософія і християнська наука – 
єдині. Таким чином, за зовнішнім виглядом - еллін, за переконанням - 
палкий християнин, Юстин подорожував по всій Римській імперії, розносячи 
зміст чарівної Біблійної історії і її святої моралі. Філософ і богослов з 
палицею у руках, він пройшов всю Сірію і Єгипет. Пізнаючи життя простих 
людей, розповідаючи їм про вічні істини, Юстин сам духовно збагачувався, 
мужнів, загартовувався і готувався до нових зіткнень з римською владою. 
Вірогідно, що вивчаючи життя і творчість Юстина філософа, наш 

співвітчизник Григорій Сковорода, наслідував цього грецького мислителя. 
Сковорода теж добре знав древню філософію, з палицею в руках і торбиною 
за плечима, в якій лежала Біблія, пройшов дорогами України, Росії, побував 
в країнах  Європи. «Що таке життя?- запитує Сковорода у своїх творах. І сам 
дає на нього відповідь: «Це важка подорож по світу: сам прокладаю собі 
дорогу, не знаючи, куди йти і для чого?» Він, як і Юстин, багато часу 
присвячував молитві, яка надавала йому сил переборювати труднощі. 
Сковорода теж був вільним церковним мислителем і філософом, був 
хрещеним і з любов’ю прийняв у своє серце християнську віру. Віра у Бога і 
вільна філософська думка допомагала нашому філософу долати численні 
негаразди. Твори Сковороди, як і твори Юстина філософа, нерозривно 
пов’язані з Біблією. І знаємо, що чим більше сили набирали його думки, тим 
глибше він розумів зміст Біблійних таємниць. 

 Про Григорія Сковороду ми розповімо в іншому місці, тут лише 
зазначимо, що великі мислителі завжди поєднували філософську думку з 
християнською мудрістю, і від цього і вони, і світ, і наука в цілому, тільки 
збагачувалися Повернувшись у Рим після подорожей, Юстин відкрив у 
вічному місті християнське училище. На викладацьку роботу запросив 
відомих на той час філософів і богословів. У майбутньому з цього 
релігійного закладу вийде чимало великих християнських мислителів. Але 
головним в житті Юстина все ж таки були апологічні твори, які давали 
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можливість висловлювати такі глибинні питання буття, на які усна промова 
не годилися. 
У своїх працях Юстин писав, що іудеї - давні вороги християнства, вони 

розповсюджують наклепи на чесних людей. Твердять, що у них погана і 
розбещена мораль, що вони бунтівники і вороже налаштовані до влади. Цим 
іудеї підбурювали владу на розправу з християнами. Юстин висміював і 
нестійких філософів, таких як Кресп, які за царські срібляки продають душу 
дияволу і виступають проти Божої правди. У своєму звинуваченні Юстин 
дійшов до головних винуватців - «божественних» цезарів й імператорів. У 
першій апології, написаній з приводу гонінь  в царювання імператора 
Антоніна Благочестивого (138-161), адресованого імператору, його сину 
Марку Аврелію, священному сенату і усьому народу римському, як 
заступництво «за людей з усіх народів несправедливо ненависних і гнаних», 
Юстин показує несправедливість суда над християнами і безпідставність 
звинувачень. Цих людей засуджували і страчували лише за одне ім’я 
«християнин», без всілякого розслідування справи. Але одне ім’я, яке б 
жахливе воно не було, не дає права нікому ні на засудження людини, ні на її 
знищення. Спочатку потрібно розслідувати проступки людини, чи дійсно її 
вчинок підлягає покаранню і лише тоді виносити свій вирок, - підтвердить 
Юстин. 

«Ви називаєтесь благочестивими і філософами, - пише св. Юстин 
імператору і його сину, - і показуєте себе наглядачами правди і любителями 
наук: тепер побачимо, хто ви є насправді». (Гл.2). Наш обов’язок, говорить 
Юстин, подати на розгляд всіх наше вчення і життя, а ваша справа вислухати 
нас і бути добрими суддями. Як добрим суддям, Юстин вказує їм, що 
несправедливо судити і наказувати християн тільки за те, що вони 
називаються християнами, як це практикувалося у римських судах з часів 
відомого указу Траяна Плінію Молодшому. Одно ім’я не може давати 
приводу  і основи ні для похвали, ні для покарання, якщо із самої справи не 
відкриється щось похвальне або погане. «Нас звинувачують, що ми 
християни. Якщо хтось із звинувачених відмовиться і скаже лише, що він не 
християнин, то ви його відпускаєте, наче вже не маючи ніякого доказу його 
винуватості: коли ж хто назве себе християнином, то караєте його за одне 
визнання, тоді як потрібно було б дослідити життя і того, хто об’явив себе 
християнином, і того, хто зрікся, щоб із самої справи стало зрозумілим, хто є 
перший, а хто інший» (гл.4). Ми просимо, пише Юстин, щоби ті, на кого вам 
доносять, були судимі по справах їх, щоб справжній винуватець був 
наказаний як злочинець, а не як християнин, Коли ж хто окажеться 
невинуватим, хай звільняється, як християнин, не зробивший нічого 
поганого. 
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                                Християни перед стратою 
 
Християн звинувачували в безбожності, називали порушниками спокою і 

такими, що займаються ганебними втіхами. Зрозуміло, що безбожниками їх 
називали тому, що вони не вклонялися жодному з римських богів, не 
приносили жертв, і не молилися їм. Юстин на такі звинувачення сміливо 
відповідав, що християни дійсно безбожники, але лише у ставленні до 
вигаданих і ворожих богів. Це зовсім не відноситься до істинного Бога, Отця 
святості і чистоти, який не вимагає від нас жертв і якого ми свідомо славимо 
молитвами і співами. Ми поклоняємося Ісусу Христу, як Сину Божому, який 
прийшов спасти світ, говорить Юстин, і робимо це від чистого серця. «Злі 
люди переслідують нас, як це робили із Сократом,- пише Юстин, - який вчив 
істині і Слову, що мало втілитись у Бога. Але ви його стратили за те, що він 
не вірив вашим богам. Ми не порушуємо спокій в державі, ми не злочинці, і 
царства не чекаємо на землі, для нас царство не людське, а духовне, воно з 
нашим Богом і на тому світі» Юстин постійно наголошує, що мораль 
християн зовсім не збігається з. мораллю римської влади. «Наша мораль в 
людині робить великі зміни: робить її чесною, порядною, справедливою». 
Для вигаданого звинувачення у без моралі християн, Юстин вказує на 
хрещення і недільні зібрання християн, які з погляду язичників були 
головним місцем здійснення аморальних дій. «Омитою водою, - говорить 
Юстин, - ми ведемо своїх братів на загальні збори, щоб зі всією старанністю 
здійснити богослужіння». 
Юстин доказує божественність християнської віри, для цього він 
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приводить вислів Ісуса Христа про любов до ворогів, про милосердя, про 
прощення, незлобивість, порівнює християнське вчення з кращими зразками 
філософської науки. Він з любов’ю описує, християнські звичаї: 
богослужіння, хрещення, євхаристію, щоб безбожники бачили, якою є нова 
релігія. Відмову християн робити божеські почесті імператору Юстин 
пояснює не політичними, а релігійними причинами. Християнська релігія 
вчить, що божі почесті потрібно віддавати одному Богу. «Але не 
поклоняючись імператору як богу, християни у всіх інших випадках 
оказують йому відповідну повагу і послухання. Вони акуратно платять 
податки, признають імператора владикою людей і моляться, щоб він був 
наділений здоровим глуздом». Юстин навіть прагне доказати, що християни 
не тільки не вороги держави, а навпаки, сприяють його благодіянню. Що 
стосується громадського порядку, говорить він, то ми вам сприяємо краще 
інших людей, тому що держимось того вчення, що ні злочинцю, рівно як 
користолюбцю, ні зловмиснику, ні доброчинному неможливо сховатися від 
Бога, і що кожен по якості своїх справ отримує вічні муки або спасіння. 
Злочини здійснюються тому, пише Юстин, що злочинці повністю впевнені в 
тому, що заховаються від правосуддя, Але коли б вони знали і були 
впевнені, що від Бога нічого не можна заховати, то покрайній мірі від страху 
бути покараним вели б себе добре. Таким чином, вважати християн людьми 
небезпечними і зловредними, коли вони тримаються такого вчення, було б 
несправедливо. 
Доставалося християнам від язичників за те, що вони вважають Богом 

людину розіп’яту, а це в їхньому розумінні є великим осудом. «Жахливо, 
говорили вони, після незмінного і вічного Бога давати друге місце розіп’ятій 
людині». А коли їм приводили у свідчення дива Ісуса, як на доказ його 
божественності, то вони заперечували: «що це не заважає Христу бути 
звичайною людиною, яка творить дива за допомогою магії і тому здається 
Сином Божим» (гл.30). Оскільки догмат про Божество Ісуса Христа є 
центральним у християнській доктрині і так як напади язичників на нього 
були особливо сильними, то докази Юстина і чисельні, і різноманітні. 
Першим доказом Божества Ісуса Христа Юстин бачить у тому моральному 
впливі, яке його вчення робить на прийнявших християнство. Вони стали 
морально чистими, люблять один одного, дорожать дружбою, не чинять 
нікому зла, навіть прощають ворогам своїм. Христові заповіді про 
цнотливість, про допомогу бідним, незлопам'ятність, співчутливість і не 
гнівливість, поклоніння єдиному Богу зробили християн високоморальними 
людьми. У якості другого доказу Юстин  проводить близьку паралель між 
християнським догматом про Лице Ісуса Христа і язичницьким вченням про 
богів, з метою доказати язичникам, що з точки зору їх власної теології 
менше всього потрібно рахувати догмат про Божество Ісуса нерозумним. 
Особливо переконливо говорить Юстин про встановлення християнського 



 169 

вчення, про святу біблійну історію. Істинність цього вчення, говорить він, 
підтверджується свідченнями старозаповітних пророків, їх пророчого Духу, 
який пророкував такі події раніше ніж вони здійснилися. Юстин розповів як 
ці пророкування бережливо збиралися і зберігалися іудеями, а потім при 
єгипетському царі Птоломеї Філадельфії були перекладені на грецьку мову і 
стали доступними для язичників. «У цих книгах пророків ми знаходимо 
передбачення про те, що Ісус, наш Христос, прийде, народиться від Діви і 
буде зростати, буде лікувати всяку хворобу і всіляку неміч, воскресати 
мертвих, йому будуть заздрити, буде невпізнаним і розіп’ятим, поре і 
воскресне, і на небеса підніметься, і буде названим Сином Божим». (гл.31). В 
послідуючих двох главах (32-51) Юстин приводить дійсний текст 
пророкувань, пояснюючи, що усі пророкування, що відносяться до земного 
життя Ісуса, вже збулися, у чому язичники можуть переконатися самі, якщо 
проведуть певні дослідження. 
Пророки передбачили два пришестя Христові, говорить Юстин. Одне, 

вже бувше, у вигляді Людини стражденній, друге, коли Він, як передбачено, 
із славою прийде з небес, оточений ангельським своїм воїнством, і коли 
воскреснуть тіла усіх бувших людей, і тіла гідних зробить нетлінними, а тіла 
нечестивих відправить разом із злими демонами у вічний вогонь. Детально 
говорить Юстин і про істинність ще двох християнських догматів – про 
воскресіння з мертвих і Останньому Суді. Воскресіння, для Юстина, не 
тільки можливе, але й необхідне, тому що з ним пов’язана справа великої 
справедливості – відплати кожному по ділам його: праведники одержать 
вічне блаженство, а грішники будуть віданні на вічні муки. Юстин виясняє 
силу і значення хреста, який служив спокусою для язичників. На думку 
святого, Хрест, як передбачив пророк, є величніший символ сили і влади 
Христової, Юстин виясняє, чому з такою ненавистю відносяться язичники до 
християн. Пояснення такого ганебного явища, християнський філософ 
бачить у тому, що язичниками правлять злі демони, корінна особливість 
яких  - збочувати людей і вводити у блуд. «Та звані демони,- говорить 
Юстин,- про те тільки печуться, щоб відвести людей від Бога Творця і Його 
Первонародженого Христа Бога, і тих, які не можуть відірватися від землі, 
вони прибили і прибивають до земних і рукотворним речам, а тих, котрі 
прагнуть до божественного споглядання, непомітно спокушають, і коли вони 
не мають твердого розуму і не ведуть чистого і безстрашного життя, - 
кидають у пекло». (гл.58). 

 Закінчує Юстин свою апологію закликом і одночасно проханням до 
римських правителів, щоб вони у своїй роботі завжди керувалися 
справедливістю і законом. «Якщо все сказане мною,- зазначає Юстин, - буде 
для вас розумним і правдивим, то прийміть його до уваги. А якщо мої слова 
для вас зовсім нічого не значать, то залиште їх, але не карайте смертю ні в 
чому неповинних людей, наче заклятих ворогів. Ми вам наперед говоримо, 
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що не минути Вам Божої кари, якщо не схаменетесь, не відміните свої 
ворожі рішення і не будете відноситись до нас за законом і по правді.» До 
свого листа Юстин прикладає копію указу імператора Адріана про християн, 
що був написаний Мунцію Фундату, у якому римський правитель забороняє 
карати віруючих людей лише за одну підозру і наклепи, (гл.69). Ще раз 
нагадаємо, що Перша апологія була написана в 138 році, коли 
імператорський престол обіймав Антоній Благочестивий, батько Марка 
Аврелія, філософа і ката. 

      
                                                    Святі подвижники  
Причиною написання Другої апології послужила зухвала страта трьох 

безневинних християн, яка відбулася у римській столиці. У ній Юстин 
переконливо показує, що християнська релігія — це не релігія наклепів, а 
спокою, поваги один до одного, миру і дружби. «Якщо мир ще зберігається в 
світі, то це відбувається завдяки християнам, які є його гарантом,- підкреслює 
Юстин. Бо якби цього не було, то на землю зійшов би вогонь пекельний і 
знищив би всіх. Але прийде такий час, коли злі духи і їхні прихильники будуть 
горіти заживо у цьому вічному вогні, а християни - мученики одержать вічну 
славу і блаженство.» 
Друга апологія, як свідчить Євсевій,- була написана у 161 році, коли після 

смерті Антонія Благочестивого країною правили два імператори - Марко 
Аврелій і Луцій Верр. Ця апологія написана дещо іншою мовою, академічною, 
в стилі Тертуліана, без душі і конкретних прізвищ, наче не захисником 
християнства, а людиною край нейтральною. тому вплив на імператорів був не 
досить сильним. Вона написана по поводу одного інциденту: у Римі, при 
префекті Урбіку, були схоплені і страчені три благочестивих християни. Такий 
стан справ, коли християни могли стати жертвами любої вседозволеності, 
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примусило Юстина написати «Другу Апологію». Однак цей твір залишився 
незакінченим. Якщо «Перша Апологія» нараховувала 68 глав, то у «Другій»  
таких глав всього 15. Новим було в ній те, що причиною гонінь на християн 
Юстин називає не римську владу, не її сатрапів, а лише «ненависних бісів». 
Критика в адрес імператорської влади у «Другій Апології» відсутня. 
Простежується думка, що подібні гоніння лише показують верховенство релігії 
Христової над язичниками. Висловлюється ідея, що бісів і злих людей, які 
потрапили під чари дияволів, чекає Божа кара. Закінчується «Апологія» 
надією: коли язичники взнають правду про християн, то своє відношення до 
них змінять і стануть добрішими. Апологію було передано тому самому 
префекту Урбіку, який страчував християн з метою прийняття мір для 
запобіжного заходу від беззаконня. Відповіддю на послання було те, що в 
імперії хоч і продовжувались гоніння і страти безневинних людей, але це вже 
робилося не в таких масових масштабах. 

 Юстин написав також спеціальну працю проти різних єресей, що були до 
нього і поширювались в його час, проти головного їхнього ідеолога - 
Маркіона, з яким мав випадок зустрітися під час дискусії в Римі. Незалежний 
філософ і богослов Юстин при першій нагоді вступав у дискусії з 
первосвящениками, фарисеями, книжниками, римськими чиновниками, на 
яких демонстрував свій великий розум і глибоке знання Біблії, особливо 
Нового Заповіту. Він висміював єретиків, цих розкольників Христової віри, 
виставляв перед народом продажність і боягузтво іудейських святош, 
жорстокість і тупість чиновників римської влади, дійшов навіть до того, що 
всіх римських богів назвав поганими і ворожими для людей. Така смілива 
боротьба за утвердження християнської віри коштувала Юстину життя. 
Загрозу своєму життю він бачив щоденно, відчував її всім єством, навіть 
написав про це у другій апології. «Я впевнений,- писав він,- що буду спійманий 
сітками тих, про кого говорив недобре, і буду повішаний на дереві. 1 можливо 
навіть самим філософом Крестипом.» (2,3). 
Євсевій Памфіл в «Церковній історії» повідомляє, що розповідь про 

смерть Юстина описана в актах мучеництва, які зберіг для історії Симеон 
Метафраст. Смерть Юстина філософа припадає на перші роки царювання 
двох імператорів - Марка Аврелія і Луція Верра, які прийняли владу від 
Антонія Благочестивого, тобто на 165-167 роки. Суд над ним чинив префект 
Риму Квінт Юній Рустик, філософ і мудрець, один із найграмотніших людей 
свого часу, учитель імператора - філософа Марка Аврелія. На запитання 
префекта, де збираються християни для своїх молитв, Юстин сміливо 
відповів: «Збираються християни там, де вважають за потрібне. Постійного 
місця у них немає. Бог наш не обмежуються одним місцем. Хоч він і 
невидимий, але він наповнює небо і землю і скрізь приймає від своїх людей 
молитву і славу. А я живу у будинку віруючого Мартина, це біля 
Тимотинської бані. Хто хоче, той приходить до мене, і всім я дарую слова 
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істини.» «Ти християнин?»- запитав Рустик. «Так, християнин.» - була 
відповідь. «А якщо тобі і твоїм помічникам після катування відрубають 
голови, ти впевнений, що відправитесь на небо?» - запитує префект. «Я і мої 
друзі готові одержати цей дарунок від поганської влади, - відповів Юстин,- 
бо на більше вона не здатна.» 
Після того, як засуджені відмовилися принести жертву римським богам, 

їх стратили. А було цих сміливців семеро і всі загинули насильницькою 
смертю, як вірні воїни Христа. Мученик і філософ Юстин залишив нам 
чимало своїх праць. Серед них головними є - дві «Апології» на захист 
християнської віри. Йому належить також «Розмова з Трифоном Іудеєм», 
«Послання Діогнету»,  «Промова до еллінів» та інші. Головним в них є те, 
що ці праці передають атмосферу боротьби римської імператорської влади, 
яка була наймогутнішою, проти беззахисних, смирних, законослухняних 
людей, які мали мужність відмовитись від  поганських богів і відати свою 
долю в руки християнської віри. Мужні мученики своїм прикладом 
показують, як миролюбна релігія завойовувала грізну і войовничу імперію, з 
її цезарями,  патриціями, префектами, імператорами. Юстин зумів поєднати 
філософію з християнством, що зробило цю релігію мудрою і вічною. Він 
розкривав людям такі глибинні пласти їхнього життя, так переконливо 
показував їх внутрішній світ і велич душ, що римські чиновники, не 
витримавши такої наруги над собою, примусили сміливця замовкнути 
назавжди. У своїх працях Юстин висвітлював питання добра і зла, 
мучеництва, зради, вічного життя, людського безсмертя і змісту віри у житті 
людини. 

                                    
                                               Юстин 
 
Юстина хвилювало, чому розумні люди, навіть філософи, такі як Крисп і 

Рустик,  зовсім глухі і сліпі до нової віри, яка є глибшою філософії, 
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мудрішою і зміст її набагато простіший і доступніший кожній людині. Чому 
такі мудрі люди не можуть збагнути велич цієї віри, її привабливість і самі 
не прийдуть до Бога і не вклоняться Йому. Юстин розумів, що мудрець, який 
продався сатані – це вже інша людина: це вже такий заклятий ворог людства 
й істини, якого й сатана не створить. Адже, озброївшись філософськими 
догмами, говорить Юстин,  продавши душі сатані, ці істоти стають такими 
впертими і сліпими, наче дубові колоди, яких не зломити, не підняти і не 
рушити з місця. Смерть Юстина Філософа і його учнів відбулася у 165 році,  
у перші роки царювання імператора Марка Аврелія, коли ще діяв  злочинний 
указ Траяна. Навіть апологет Мелітон скаржився царю, що християни 
постійно переслідуються, ними розпоряджаються усі пройдисвіти і 
наклепники, які використовують проти них процеси для особистого 
збагачення. Гоніння на них набуло широких масштабів: охопило Передню 
Азію і Галію. Цельс, свідок цих жахливих процесів, прямо говорить, що 
християн розшукують повсюди, щоб віддати їх на смерть. 
Про становище християн у ті часи ми дізнаємося  з послань Гальських 

церков - Ліонської і Вієнської - церквам Асійським і Фрігійським. Найгучніші 
процеси відбувалися у літні місяці 177 року — це на сімнадцятий рік правління 
Марка Аврелія. Жорстокий імператор не пощадив навіть свого 70-річного 
учителя, філософа Сенеку, який з його волі теж прийняв мученицьку смерть. 
У четвертій книзі Іренея Ліонського «Проти єресей» є такі слова, які 

відносяться до мученика і філософа Юстина. Наведемо їх: «Чудово говорить 
Юстин у творі «Проти Маркіона»: «Я не повірив би самому Господу, коли б 
він повідомив мені, що поруч і з творцем є ще інший Бог». А в п’ятій книзі 
цього ж твору Іріней пише: «Добре сказав Юстин, що до пришестя Господа 
сатана ніколи не насмілювався оббріхувати Бога, бо не знав ще, що 
засуджений. Відомо, що без творів Юстина - філософа і мученика церковна, 
можливо і світова наука були б і не такими цікавими, і не повними 
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Філософія і богослов’я – вічний союз чи вічна   
війна? 
 
                           

                           
 

Коли я писав свої книги  з філософії української, російської і європейської 
культур, також з філософії релігії, то у мене не могла не виникнути думка про 
те, щоб розповісти читачам, а що ж насправді є філософія, для чого вона 
створена, яка її ціль, що проповідує, чи потрібна вона нашому суспільству і хто 
такий в дійсності  філософ?  Аналогічні думки з’явилися і по відношенню до 
богослов’я, тієї давньої науки, яка «морочить» людям голови не одне століття. 
Що це за наука така, яка її  мета, що проповідує, до чого закликає, куди веде 
своїх читачів, чи має право на існування? А головне – чи воюють ці науки між 
собою, сваряться, чи можливо знаходяться у вічній дружбі і миру? 
 Пам’ятаю ті часи, коли зачитувався працями Канта, Гегеля, Гассенді, 
Гольбаха, Дідро, Володимира Соловйова та інших мислителів і яке сильне 
враження справили на мене їхні праці з філософії взагалі і з філософії релігії 
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зокрема. Це був загадковий, такий чарівний світ людської мудрості, така 
могутня інформація для розуму, що передати словами свій стан майже 
неможливо. Це був світ сильних почуттів і непізнаних знань. Особливо 
запам’ятався Кант з його статтею про дискусію між факультетами – вищим 
(медичним) і нижчим (філософським), на якому якраз вчився  німецький 
філософ. Кант ніяк не міг зрозуміти, чому його філософський факультет, який 
об’єднує і вивчає усі древні науки і вважається вершиною людської мудрості, 
називається нижчим, а медичний, вузько прикладний факультет. - вищим. Але 
справжня дискусія розгорілася між двома групами філософського факультету – 
філософами і богословами. Вона точилася довго, та переможців серед її 
учасників  не було. Не було з тієї причини, що всі науки для людини і держави 
важливі, виділяти якусь дисципліну найважливішою, не було ніякого сенсу. 
Усвідомивши це – диспутанти заспокоїлися. 

 Кожен знає, що філософія – це любов до мудрості, це сама мудрість. Вона 
вивчає загальні принципи реальності, тобто буття і людського пізнання. Ще 
називають її видом духовної діяльності, який формує громадську свідомість, що 
в загальних поняттях ставить і вирішує головні питання світогляду. Філософія 
виступає як світогляд, як спосіб життя, часто як наука. Вона шукає 
першопричини всього і досліджує їх. Предметом її цікавості є Космос, людина, 
її дух, її свідомість, тобто – мислення і буття. Мисляче в традиційній філософії 
виступає в якості буття, однієї з головних філософських категорій. До буття 
відносяться не лише процеси, що реально відбуваються, але й розумові 
можливості людини. Оскільки мисляче охопити в деталях неможливо, то 
філософи концентрують свою увагу на первопричинах, загальних поняттях, 
різних категоріях. Для кожної епохи і для різних напрямків ці категорії свої. 
Філософія включає в себе різни дисципліни: логіку, метафізику, онтологію, 
епістемологію, естетику, етику та багато інших. Філософа завжди цікавлять 
головні питання буття і людської свідомості. Наприклад, що таке життя? Чи є у 
світі Бог і який він? Що таке істина? Чи можливе об’єктивне пізнання?  Чи буде 
кінець нашої історії, чи історія вічна? та багато інших. Якщо зробити спробу 
дати інтегральну характеристику філософії і її ролі в житті суспільства, то 
можна сказати, що філософія є формою виявлення експлікації і перебудова 
структур, визначаючих відношення людини до світу. В даному разі таке 
розуміння філософії все більше виходить на передній план. 

Філософія пройшла складний шлях боротьби за своє виживання. 
Доводилося їй бути і служанкою богослов’я, прислужницею ідеології і 
політики. Потім з’явилася загроза розтворитися у науці. Зараз більшість 
філософів відкидають гегелівське твердження про те, що філософія є наукою. В 
науці, як ми знаємо, домінуючою цінністю є істина. Але в сучасному житті 
панівний характер істини втрачається. За допомогою науки можна не тільки 
покращити життя людей, але й знищити життя взагалі. Ость тому наука 
потребує контролю за своїми діями з боку цінностей культури – філософії. 
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Філософія ніколи не замінить науку. Наука без філософії сліпа. Виникає 
необхідність виховання філософської культури у представників різних галузей 
знань, тому філософія стає останнім рубежем. Коли  наука відірветься від 
філософії, потрапить у глуху кризу. Філософія оберігає науку, але не 
перетворюється в нею.  Філософія, від першого і до останнього слова – це 
скоріше мудра бесіда ніж експеримент. Вона від першої і до останньої фази 
будується на питаннях-відповідях, простіше – смислової загальності. Якраз це 
допомагає нам краще зрозуміти, що є насправді особистість. Тому що не тільки 
філософ, але й кожна людина – це зовсім різний всесвіт, абсолютно віддалений 
від всесвіту іншої людини, від іншої реалізації нескінченно можливого світу. 
Тому філософія – це і є специфічна, професійно розвинута жадність бесіди з 
іншою людиною, розуміючою як інший всесвіт. 

                         
 
Поставимо запитання так: хто такий філософ? Таке запитання ставить 

перед світом не одне покоління філософів, як українських, російських, так і 
світових. І кожен з них дає свою власну відповідь. Філософ – це людина, що 
заново створює світ, яка визначає, а можливо усвідомлює загальність свого 
індивідуального мислення. Філософ – це і Аристотель, і Кант, і Гегель і 
Сковорода, і Бердяєв, і Щестов, і Мамардашвілі, які  своєю філософією, усім 
корпусом своїх творів відповідають на питання  своє епохи, на питання один 
одного з тим, щоб краще зрозуміти світ і людину в ньому. Взагалі про 
філософію і про філософів можна говорити до нескінченності, настільки це 
широкі і глобальні питання буття. Але нас цікавить в даному разі не філософія 
взагалі, не філософ взагалі, а цікавить відношення філософії і філософа до 
релігії, до богослов’я, як вони спілкуються між собою, чи розуміють один 
одного, чи не затуляють свої вуха і відвертаються. Тому, щоб розібратися з цим 
питанням, ми повинні спочатку визначити, а що таке насправді релігія, що 
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богослов’я, чи вони мають право на існування і які перспективи їх діалогу з 
філософією? І чим відрізняється філософія від релігії? Скажемо зразу, що всяка 
філософська система включає в себе елемент віри. Але, на відміну від релігії, 
філософія завжди прагне раціонально обґрунтувати цю віру, для її підтримки 
навести якійсь вагомі аргументи. Крім того, для філософії характерна 
критичність в своїх оцінках. Кожен філософ критично відноситься до своїх 
попередників і, навіть, до сучасників. І коли віра об’єднує людей іменем Бога, 
то філософія будується самостійно, індивідуально, наче заново кожним 
самостійним мислителем. Тому й говорять в народі, що скільки філософів, 
стільки й філософій. У кожного філософа своя віра, свої пристрасті й 
уподобання. Один філософ вірить у Бога, інший в існування абсолютного духу, 
ще інший – у світову волю, а четвертий у чистий раціональний дух. Але у 
філософії є дискусія, а раз у ній дискутують, значить у ній є істина і є брехня. 
Якщо філософи дискутують, значить суспільство живе, воно знаходиться на 
вірному напрямку. 

 Знаємо, що ситуація у світі змінилася у кращу сторону. Зняті усі минулі 
заборони і утверджена свобода: свобода віри і свобода совісті. Наша країна 
стала незалежною, зі своїми законами і цінностями. А най головніше, що ми 
перебороли страх, страх до релігії, богослов’я. Ми перестали боятися читати 
релігійні книги, купувати ікони, Біблію, ходити в церкву на богослужіння, 
спілкуватися з батюшками і хрестити дітей. Змінилася культурна ситуація в 
державі. Світ вступив в зовсім іншу епоху, для якої вже не характерне різке 
протистояння вільної світської думки, з одного боку, і віруючого розуму, з 
іншої. На передній план нашого суспільства висунулися нові проблеми. Це і 
дегуманізація, глобалізація, влада технологій, культурний плюралізм. Вони 
створюють контекст тієї культури, яку останнім часом називають 
постмодерном, або пост сучасності. Богослови її називають пост християнською 
культурою. У Карла Ясперса є праця під назвою «Духовна ситуація часу». 
Значить нова епоха вимагає визначення і вирішення цієї філософської категорії 
– духовної ситуації часу. Це важливе завдання як для філософів, так і для 
богословів. Але щоб його розрішити, ми повинні зануритися у таке філософське 
поняття  як  традицію. Що говорить сучасній людині ця дивна іпостась – 
традиція. А говорить вона надто багато. Говорить про те, що історія людської 
думки: історія філософії, релігії, моралі, богослов’я -  це завжди  традиція, яка 
вбирає в себе усі попередні досягнення в цій галузі. Звичайно, що мова йде не 
про розрив, не про віддаленість, не про заперечення, не про сварку, не про не 
сприйняття, а про переосмислення того надбання, яке виробило людство. Усе, 
що застаріло, що втратило свою цінність, що викликає подив і заважає 
працювати думці – повинно відійти на другий план, як перероблений шлак. До 
нього повертатися не потрібному, тому що це буде марна трата нашого часу і 
забивання голів непотрібним матеріалом. Це стосується, звичайно, філософії, 
науки, яка віками накопичувала свій багаж, свою історію, щоб збагатитися, 
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опанувати прогресивний матеріал і на базі нього виробити таке вчення, яке 
відповідало б своєму часу. Кожна епоха творила свою філософію, тому що 
філософія завжди йшла в ногу зі своїм часом. І це вірно. Ленінський лозунг, що 
людина повинна опанувати усіма досягненнями людства, щоб виробити свою 
сталу концепцію на природу і людство, залишається актуальним.  Що 
стосується богослов’я, то воно завжди  додержується своє старої традиції, своїх 
догматів, але в певній мірі і продовжує її. Богословувати по сучасному, це 
значить мислити в рамках самої віри, але в той же час відповідати на болючі 
питання свого часу, інакше можна оказатися за кермом.  

Критики християнства навіть вигадали такий крилатий вислів – «пост 
християнська епоха».  Про що говорить цей «новояз»? Хіба християнство з його 
історією і могутньою духовною культурою назавжди і безповоротно пішло із 
нашого життя і нашої культури?  Ніхто не повірить. Можливість про те, що в 
нову епоху, епоху ХХІ століття, ми можемо по новому обміркувати 
християнську спадщину європейської культури і по новому поставити питання 
про її актуальність, це вже великий прогрес. Ми знаємо, що християнство 
нікуди від нас не ділося, воно з нами, воно у нашій свідомості, у нашій  крові. 
Воно у цьому світі, у якому живе сучасна людина і який називають пост 
християнським . Таке питання також відносяться і до філософії, котра ніколи не 
була байдужою до богословських тем. Якщо сформулювати питання більш 
чіткіше, то воно буде звучати так: чи можна сьогодні говорити про «єдиний 
простір думки» філософії і богослов’я?  Чи привело ХХ століття до втрати 
культурної історії і взаємозв’язків  двох світових формацій – філософії і 
богослов’я  і розвело їх по різні сторони барикад, чи це  ілюзія,  неправда і 
вигадка гарячих голів? 

Філософія і богослов’я Європи взаємодіяли на протязі багатьох віків: 
збагачували одне одного, наповняли новим змістом і новою силою, часто 
дискутували, а ще більше сварилися і вели відкриту війну. Оскільки філософія 
являється древнішою наукою зі сталим об’єктом мислення, древнішими 
традиціями, то богослов’я не соромилось запозичувати у нього мову, спосіб 
мислення, категоріальний апарат, саму постановку різних проблем. Можна 
сказати, що в античний і середньовічний період вони йшли рука об руку, 
доповнюючи один одного. Оріген, Тертуліан, Філон Олександрійський, Клімент 
Олександрійський, Василій Великий, Григорій Богослов, Іоанн Златоуст, 
Григорій Нісский, Августин, Григорій Палама та багато інших релігійних 
мислителів прекрасно знали праці Платона, Аристотеля, Плотіна й інших 
античних філософів. У своїх творах використовували їх при вирішенні тих, чи 
інших питань. Певний історичний період вони були одним цілим, тому що 
вирішували одні й ті ж завдання – розкривати велич і красу божого творення. 
Епоха християнських мислителів, як і філософів, не була тихим і спокійним 
«золотим віком» церковної історії. Скоріше, це було плавання у бурхливому 
морі, в морі бушуючи людських пристрастей. Вони не благовіствувати на 
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абстрактні теми. Проблеми, що хвилювали їх, заради яких точилося стільки 
спорів і роздорів, зачіпали найболючіші питання часу, а головне - відносились 
до спасіння людини, до прославлення Ісуса Христа, до його смерті і 
воскресіння, до створення світу і його погибелі. 

Сучасному філософу, якщо він хоче бути в курсі всіх богословських 
проблем, необхідно вивчати не тільки Святе Письмо, зібране не апостолами, а 
отцями церкви, але й труди святих отців, причому не просто для накопичення 
знань про їх життя і вчення, а творчо переосмислити всі їх праці для того, щоб 
оцінити їх і застосовувати у своїй практиці. «Православний християнин, - пише 
Єпископ Каліаст, - повинен не просто знати отців і цитувати їх, він повинен 
увійти в їх дух і набратися «свято отчого розуму». Він повинен розглядати отців 
не тільки як спадщину минулого, а як живих свідків і своїх сучасників». 
Філософу належить світова даність. Він перетворює свій досвід перебування у 
світі у світосприйнятний дискурс. Філософ знаходиться між світом, який він 
споглядає індивідуально, і мовою культури, що  пропонує йому спосіб 
розуміння світу і говоріння про нього. Завдання філософа в тому, щоб завдавати 
питання як світу, так й існуючій культурі. І давати правильні відповіді не лише 
собі, а в першу чергу –  суспільству. І говорити правду не тихо, не шепотом, а 
на повний голос, коли він дійсно хоче щось змінити у цьому гріховному світі 
Сьогодні функція філософа знаходиться не на висоті. Філософ у нашому 
суспільстві не має значимого соціального статусу. Сучасне життя, яке 
побудоване на сполошній комерції, на брехні, на насильстві,  на жорстокому 
прагматизмі витісняє філософію за межи обивательського розуміння.  Також 
релігійний прагматизм, релігійна комерція витісняє з повсякденного життя 
богослов’я. Священик стає комерсантом, торгашем, а свою функцію як 
просвітителя людських душ, як слугу божого він виконує формально.  Виникає 
питання: чи не знайдуть спільну мову філософ і богослов при вирішенні своїх 
злободенних питань? 
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                                                       Григорій Богослов 
Довгий час антирелігійна філософія відкидала богослов’я, як науку про 

«пустодзвонство». Для більшості людей богослов’я стало місцем посмішок і 
глузування, воно не мало реального предмету, не мало конкретного досвіду 
боротьби з бузувірами. Предмет віри, її тлумачення з різних позицій, робив цю 
науку беззмістовною і непотрібною для суспільства. Віра не гріє, говорить 
прагматик, головне в житті гроші і достаток. Тому суспільство помаленьку 
скочується у провалля: воно стає бездуховним, жорстоким  і злодійкуватим.  
Філософ зустрічається з тим же світом, з тією ж людиною, що і богослов. Тоді в 
чому їх різниця? Мабуть в тому, говорять ці насмішники, що один задурює 
голову різними силогізмами і модусами, інший вихвалянням і потойбічним 
раєм. А різниця ця для вдумливих, занадто велика. Богослов стоїть не перед 
світом і культурою, а стоїть перед самим Богом. Він для нього головний 
авторитет і об’єкт віри. Для богослова світ  – другорядний, тимчасовий і 
гріховний. Для філософа – він реальний, головний і наділений глибоким 
змістом. Богослов стоїть перед Богом не як перед життєдайною можливістю, чи 
«гіпотезою», яка допоможе йому осмислити цей світ. Він стоїть перед Богом, 
який відкривається йому у своїх найвеличнішій іпостасі, у релігійному досвіді, 
у християнській вірі, і цей досвід є однією з реальностей людського світу. 
Релігійний досвід притаманний не всім людям, він для віруючих людей і для 
справжніх богословів. Більшість громадян розглядають релігію і священиків як 
«велику ілюзію», яка дає достатній прибуток батюшкам і різним ієрархам. Вони 
хоч і відмічають християнські свята, хрестяться, мовчки просять у Бога 
допомоги і помилування, але їхні серця загрубілі і черстві. Вони не те що не 
вірять у Бога, вони не вірять, в першу чергу, людям і самим собі. Такими їх 
зробило наше капіталістичне суспільство з його вовчими законами і 
вседозволеністю. 
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Проте, є багато моментів, коли інтереси двох сторін – філософії і 
богослов’я,  сходяться . Коли прийняти до уваги, що філософія перш за все 
запитує і що її відповіді завжди носять відносний характер, то богослов’я, 
навпаки, завжди стверджує, видає готові і закінчені істини, то ми цю проблему 
не вирішним. Філософія – це традиція мислення, це пошуки відповідей на 
глобальні проблеми буття, на вічні питання. Це постійний пошук істини, яку 
ніколи не спіймати. В цьому відношенні вона єдина, неповторна, не підвласна 
нікому, тому що знає – вона відповідальна перед собою і суспільством. 
Філософія завжди ставить «останні питання», причому такі, які простій людині 
ніколи не прийдуть в голову. В цьому вона випереджає інші науки. Богослов’я, 
навпаки, воно не просто стверджує і проповідує, воно ще й дає людині надію на 
спасіння, на райське життя на небесах, біля засновника християнської віри – 
Ісуса Христа. Спираючись на закони віри, на авторитет Ісуса, богослов’я 
переконує віруючого у вірних божих законах і справедливому вирішенні його 
долі.  Виходить так, що богослов’я відповідає на ті ж самі питання, що й 
філософія, але відповіді у них різні. Філософія втручається в економіку, в земні 
закони, в людські долі, закони держави, в мораль і право, вона прагне нав’язати 
суспільству своє бачення законів буття і людини в ньому. Богослов’я наперед 
знає, що його закони невиконані, його поради переважно не вірні, а 
рекомендації – взагалі куркам на сміх. Богослов’я прекрасно знає, що бога 
пізнати не можна, Рай Небесний не доказовий, вічне життя під гострим 
питанням, відпущення гріхів – проста фікція, а доброта смерті – взагалі брехня.  
Вона договорюється до того, що справжнього Бога, перетворює в мертвого 
ідола, якому потрібно поклонятися. 

Ось тому, коли богослов’я говорить про Бога, воно часто лукавить, 
прикриваючись вірою, досвідом духовного споглядання, інтуїцією. Як і 
філософія, богослов’я обертається в просторі між інтуїцією, логічними 
розмислами і солодкими казками про вирішення усіх болючих проблем людини, 
але вирішення не тут, не на землі, а тільки на небі, де його твердження не 
підвладне перевірці. Відмінність філософії від богослов’я в тому, говорить 
доктор філософських наук , професор МДУ А.Л.Нікіфоров, що «Бог віри» не є 
«філософським Богом», тобто відносним принципом, на які спираються логічні 
розмисли. Бог віри не може бути «схоплений» - ні інтелектуально, ні 
психологічно. Людина може рухатись назустріч Богу або страждати від того, що 
цей рух не відбувається, але ситуація зустрічі і відношення зберігаються. Тому 
Бог для людини ніколи не буває «закінченою» реальністю. Читач знає що Бог 
завжди – самий близький і самий далекий в один і то й же час. Для богослов’я 
Бог стає не стільки об’єктом віри, скільки предметом розмислів. Бог ставить 
людину в таку ситуацію, у якій людина задає питання про Бога і про людину, і 
про богом створений світ. Якраз необхідність шукати відповіді на глибинні 
питання християнської віри, спираючись на свої логічні закони, робить 
богослов’я близьким філософії. 
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Ми бачимо, що богослов’я не ховається від філософії, не 
відокремлюється, навпаки, воно залучає закони філософії, логіку її мислення до 
розв’язання своїх наболілих проблем. Богослов’я діє у філософському полі, 
воно стає «часткою» філософії, одним із способів вирішення філософських 
питань. І навпаки, філософія стає «частинкою» богослов’я, тому що 
богословська наука робить синтез євангельської віри з античним філософським 
мисленням. Філософія не може відокремитися від богослов’я по тій простій  
причині, що в числі своїх головних питань є болючі питання релігії, або 
породжені релігією. І така зустріч має вирішальне значення для долі людини і 
визначає діалектику його духовного шляху. Заслугою богослов’я ХХ століття 
було те, що воно ввело філософію в дискурс богословських праць Святих Отців. 
Філософія стала заново прочитувати фоліанти релігійних мислителів, які були 
тісним образом пов’язані з філософією свого часу. В даному разі ми говоримо 
про Орігена, Тертуліана, Фому Аквінського, Іоанна Златоуста та багатьох 
інших, у яких проблеми віри, проблеми Бога були головними. Від цього 
зближення філософія одержала категоріально-богословський апарат, 
сформувала нову мову, увійшла в новий світ християнської культури.  

 

                              
                                            Декарт 
Древні богослови постійно знаходились в живому діалозі з сучасною їм 

філософією. Згадаймо Юстина філософа, Блаженного Августина, Григорія 
Великого, Григорія Паламу, Григорія Богослова й інших, праці яких носять 
діалогічний характер. Це яскравий приклад того, як сучасній богословській 
науці сучасним філософським мисленням вирішувати насущні питання буття. 
Тому, можемо сміливо говорити про створення нової богословської мови, яка 
замінила церковнослов'янську і латинь. Але це не означає, що богослови 
зрадили своїй науці, своїй вірі і старим догматам, до яких звикло населення 
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Європи, навпаки, такий підхід зробив позитивний поштовх  цьому вченню, щоб 
прийняти діалогічну форму спілкування між віруючими, як прогресивну. 

У свою компанію філософія і богослов’я залучили антропологію, науку 
про людину. Так для християнства і філософії проблема людини, проблема її 
життя і смерті  назавжди стали центральною. Згадаймо Блаженного Августина, 
Фому Аквінського, Григорія Паламу – все їх вчення, це розгадка обліку Ісуса, 
розгадка Боговоплотіння, смерті й воскресіння Христа. Усе християнське 
богослов’я побудовано навколо Христа, євангелістів, всієї біблійної історії. А це 
значить, що теологія, як і філософія нерозривно пов’язані з антропологією, тому 
що Христос – Боголюдина, тому Істина завжди боголюдна. Бог відкривається 
через людину, Бог є в людині, а людина в свою чергу носить облік Бога. 
Людина стає людиною лише у своєму втіленні в Бога. Можливо християнське 
бачення людини допоможе цим наукам усвідомити, яку спадщину 
європейського гуманізму наслідували філософія і богослов’я. 

Хочемо коротко зачепити проблему «простору думки» богослов’я і 
філософії, у якому проводяться дослідження головних питань буття. Цей 
«Простір» давно відкритий до діалогу, до дискусії, він полігон словесної 
боротьби для встановлення істини. Лише Істина визначає корисність цих наук, 
лише Істина дає їм свою вічну оцінку і окреслює сутність тих проблем, що 
розглядають ці вічні науки. Філософія говорить, що глибокі думки 
народжуються на самоті, а богослов’я твердить -  що в дискусії, у розмові з 
іншими, такими як сам. Дійсно, істині завжди притаманна інтелектуальна 
полемічність, діалог двох культур – філософії і богослов’я. Без них ці науки, а в 
першу чергу богослов’я може опинитися за межами сучасної культури. Така 
зустріч потрібна і самій культурі, яка чекає «Високої думки», щоб у 
всеозброєнні вирішувати глобальні проблеми життя. 

 Філософія нового часу орієнтована на раціональність, на пізнання 
природи, на  експеримент, вона виступає переважно як наукова методологія. Її 
нова позиція визначається вже не тим, коли в минулі часи вона працювала 
разом з богослов’ям, а в найтіснішому зв’язку з наукою. Ось тому її новий 
статус став зовсім інший. Релігія і богослов’я виникли й існували за своїми 
законами, мало залежних від філософії, тому що ні Мойсей, ні Ісус  ніякого 
відношення до античної філософії не мали. Мойсей жив на багато раніше 
виникнення грецької філософії, а Христос залишився поза її межами настільки, 
що навіть не знав про її існування. Що стосується науки, то вона виникає через 
посередність філософії і навіть із самої філософії. Відомо, що багато видатних 
філософів були видатними вченими, а вчені довго називали свої праці 
філософськими. Але філософ сьогодні – не чистий спеціаліст, він же і не 
священик. Він індивідуаліст практик, теоретик, який своїм інтелектом, 
енциклопедичністю знань, солідною практикою знає як допомогти людині і 
світу. Філософія тому і є філософією, що працює в проміжках між фактами 
науки і таємницею об’явлення, необхідністю природи і містики життя. 
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«Філософія, - пише у своїй статті «Філософія між наукою і релігією» 
А.А.Гусейнов, - суто людська справа. Її призначення полягає в тому, щоб в 
рамках соціоприродної необхідності і скрізь нею прокладати шлях до кінцевих 
висот моральної досконалості. Де сьогодні проходить цей шлях – ось питання, 
яке стоїть перед сучасною філософією». 

З таким діагнозом філософії не погодитися неможливо. У наш час 
філософія вже не може прикриватися наукою, теологією і мистецтвом, як це 
робила  на протязі століть. Вона повинна явитися перед суспільством самою по 
собі, в повній свідомості своєї виключної сили, могутності і відповідальності. 
Вона  відповідальна не просто за істину, а за ту істину, яка своїм обов’язком  
визначає гідний шлях життя. Філософія стала особистістю тієї мислячої 
людини, яка увібрала в себе великий дискурс знань, має покликання до 
абстрактного мислення, до узагальнення тих світових процесів, які притаманні 
цій науці. На думку Гегеля «Завдання філософії – опанувати те, що є, тому що, 
що є, є сам розум. Що стосується окремих людей, то зрозуміло, що кожен із них 
є син свого часу: і філософія є також час, зрозумілий у думці». (Гегель, 1990, 
55). 

З такого розуміння виходить наша філософія, яка продовжує себе і в 
теології і особливо в науці, ставить себе залежною від них. Це свідчить про те, 
що дієвість філософії залежить не від неї самої, не від мислячого індивіда, 
навіть сильно мислячого, а залежить від часу і тих громадських інститутів які 
називаються церквою, наукою, державою. Значить філософія замикається на 
духовний розвиток особистості.    Про це у свій час говорив  Ніцше: «У 
філософії немає нічого без особистого». «Усяка велика філософія є 
самосповіддю її творця» (Ніцше,1990,244). Що стосується богослов’я то воно із 
комплексу мір, покликаних захищати і обґрунтовувати релігійні догмати, на 
даному етапі життя дещо трансформувалося, розширило свої границі і 
можливості. Заслуга в цьому належить, в першу чергу, філософії, яка збагатила 
цю науку і наповнила новим змістом. Крім релігійних догматів, богослов’я 
займається  релігійною культурною спадщиною – релігійним мистецтвом, 
пам’ятниками релігійної писемності, релігійною освітою, науково-
дослідницькою роботою, археологічними пам’ятниками, історією релігій, 
сучасним релігійним мистецтвом, релігійними організаціями і конфесіями. 
Предметом теології стає вивчення і узагальнення  історичного релігійного 
досвіду, також інтелектуального й духовного багатства, яке знаходить своє 
місце у виданні серії книг релігійної тематики. 

Історично осередком богословської думки в Україні з часів Київської Русі 
був Київ. У 17 столітті богословськими центрами були Києво-Могилянська 
академія та Київська духовна академія. Сучасне православне богослов’я у нашій 
державі представлено Українською православною церквою Московського 
патріархату, вчені якої мали змогу навчатися у богословських навчальних 
закладах Греції та Західної Європи. 
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                                                      Іоанн Богослов 
Вони беруть участь у наукових богословських конференціях, які 

проводяться в країнах Заходу. Але в нашій країні діє також Українська 
православна церква Київського Патріархату, очолює її Митрополит Філарет. 
Взагалі в Україні система вищої богословської освіти дещо складна і заплутана. 
Тут діють декілька конфесій, але головною вважається конфесія Московського 
Патріархату, на чолі якої стоїть Блаженійший Володимир (Сабодан). У своєму 
розпорядженні Православна церква Московського патріархату має такі духовні 
заклади: Київську Духовну академію, Ужгородську Українську богословську 
академію і Карпатський університет ім.. Августина Волошина. 

 Крім того, 23 грудня 2010 року рішенням Синоду УПЦ у місті Луганську 
на базі Луганського духовного училища створено Луганський Богословський 
Університет на честь Архістратига Михаїла. Конфесія Київського патріархату  
має дві духовні Академії – Київську і Львівську, а також філософсько-
богословський факультет Чернівецького університету. Я не називаю духовних 
семінарій, яких у кожній конфесії набереться по десятку. Вищі і середні 
навчальні заклади забезпечені всім необхідним, щоб навчання проводилось за 
останніми досягненнями науки. У Львові також діє Український католицький 
університет і шість його інститутів, які мають сприяти поглибленому вивченню 
богослов’я  серед українців. Регулярно видаються релігійно-богословські 
журнали, газети, яких безліч. У духовних школах діють аспірантури і 
докторантури, на яких проходять підготовку здібні священики, філософи і 
богослови. Як бачимо, що в незалежній Україні робиться все для того, щоб як 
можна більше було спеціалістів духовників, щоб їх кількість була не меншою 
державних чиновників, щоб вони своїми знаннями охопили все населення 
незалежної держави, і щоб рівень духовної культури в країні зростав не по днях, 
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а по часах. Словом, робота у Московському і Київському патріархатах по 
розвитку богослов’я, можна сказати, кипить.  

  Засмучує лише одне: незважаючи на багаточисельність спеціалістів із 
названих професій, тьму кандидатів і докторів богословсько-філософських наук, 
українські богослови і філософи ще не досягли такого  духовного рівня, як їх 
колеги з європейських країн, щоб про них заговорили не лише в Києві, Львові, 
Ужгороді, Чернівцях чи Луганську, а в інших містах і селах України. Хоч 
пишеться багато статей на релігійні теми, захищаються дисертації кандидатів і 
докторів наук, проте інтелектуальний рівень цих вчених ще не досяг апогею, 
вони не розкривають у всій красі, величі і силі актуальні проблеми  наук, яким  
присвятили життя.. В Україні до цього часу немає своїх Шмеманів, Булгакових, 
Флоровських, Флоренських, Ільїних, Карсавіних, Мейєндорфів, Менів, 
Бердяєвих, Шестових, Федотових,  Лоських, Трубецьких, Лосевих, 
Вишеславцевих та інших мислителів, якими пишається Росія і мислячий світ. 
Українським богословам, на жаль, потрібно піднімати свої ряси і чим дужо 
доганяти своїх братів і добрих сусідів, інакше богословська наука незалежної 
держави ще довго буде тинятися на задвірках і викликати глузування й осуд. 

 Наші поради відносяться і до української філософії, яка у ХХІ столітті не 
може знайти своє справжнє обличчя, своє місце в цьому буремному світі, вона 
занадто довго товчеться на проблемах мови, якої вже наїлися досхочу, 
трипільської культури, яка, за словами наших істориків, «древніша» за 
Єгипетську і Вавилонську; проблемах структуралізму, постструктуралізму, 
постмодернізму, герменевтики, семіотики, філософії життя та інших, не 
проникає в глибину власної й світової філософської думки. Народ  давно волає: 
дайте нам не занудні підручники і монографії, не формальні статті і замітки, у 
яких і думок справжніх немає; дайте нам привабливу, близьку кожній душі і 
серцю справжню філософсько-богословську науку, та таку, щоб після  її 
читання  кожному захотілося піти у храм, поставити свічку, помолитися Богу і 
очистити  душу від  гріхів.  
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                                        Про страждання 
 

 

 
                                                   Ісус перед народом 

Коли ми читаємо розповідь євангеліста Марка про страждання Ісуса в 
Гефсиманії, то розуміємо, що муки Христа, то є муки всього людського роду. 
Марко, цей суворий галілейський рибалка, дивлячись на Ісуса, на Його 
кров’яний піт, на очі повні сліз, на відчай, запрошує нас розділити з Ним важкі 
хвилини Його життя. Ісус страждав не за себе, не за своїх рідних, чи друзів – 
Він страждав за всіх людей світу: і лише для того, щоб не мучились так у житті,  
менше хворіли, не були злиднями і вигнаними за правду. Починаючи з 
Гефсиманії і закінчуючи Голгофою, тим місцем, куди положили тіло Христа, 
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весь короткий і трагічний Його шлях пройшов вогненною блискавкою через 
серце віруючих людей. Усі покинули Його. Навіть вірні учні і ті позасинали, 
залишивши Його на самоті із вічністю. “Обгорнута сумом смертельним душа 
моя, - говорить Ісус. Потім Він упав долениць та молився і благав: “Отче мій, 
коли можна, хай обмине ця чаша мене.” (Мк. 26, 33).  

Ісус всім серцем, розумом своїм відчував, що сьогодні, і саме тут, в 
Гефсиманському садку, вирішується його доля і доля всіх людей. Тому молився 
і благав Бога Отця не забирати Його з цього світу, бо він ще зовсім молодий, 
всього 33 роки,  ще не все зробив для людей: не переміг зло, не дав їм щастя, не 
зробив заможними і праведними, не згуртував, не навчив і не поставив на 
справжню дорогу. “Отче мій, - благав Ісус, - якщо ця чаша не може минути 
Мене, щоб не пити її, то нехай здійсниться воля Твоя.” (Мт. 26, 42). 

Ці скорботні слова Христа наповнили  світ: вони довіку будуть стояти у 
наших вухах, нашому серці, бо вони вічні і виходять із глибин  Всесвіту. Кожен 
може запитати Ісуса: дійсно, великі страждання Твої,  але хіба менше страждали 
ті люди, коли їх мучили, глумилися над ними на Соловках, в Пермських 
тюрмах, в газових камерах, коли їх вішали, душили, розстрілювали, спалювали? 
Хіба їхні муки можна порівняти з Твоїми? Хіба кров невинно убієнних 
мільйонів людей не важча тієї крові, що ти пролив на Голгофі? Хіба моряки 
атомного підводного човна “Курськ” менше страждали і мучились за Тебе? 

Звичайно,- наче говорить нам у відповідь Христос,- всі ці люди можливо 
страждали більше і важче, і муки їх були набагато пекучими, але всі їхні 
страждання були спрямовані на своє спасіння, на спасіння власної душі. І це, 
мабуть, вірно, бо в критичні моменти життя, людина завжди просить Бога 
спасти її, помилувати, залишити в живих. Страждання Ісуса – то страждання не 
рядової смертної особи, а самого Сина Божого, який своїми муками і смертю 
спасав людей від важких гріхів,  від своєї погибелі. 

“Часто бувало, що йдучи за Ним, шукав я слідів Його на землі, але не 
знаходив, мені здавалося, що він йде, не торкаючись землі”, - так говорить Іоанн 
в апокрифі “Діянія апостола Іоанна”. А в канонічному Євангелії від Іоанна 
особливість Ісусового ходіння підкреслено такими словами: “І ходив Ісус по 
землі, наче землі не торкався. Наче на вершок від цієї землі.” Ми наводимо ці 
слова для того, щоб передати святість цієї людини, яка після важких роздумів 
про долю світу повернулася в Галілею для проповідування Благої Вістки. 

 Ми не зустрінемо в жодному Євангелії, жодній книзі Нового Заповіту, 
крім Євангелія від Марка, щоб Христос колись сказав саме земне, саме людське 
із усіх людських слів – помру. Для Нього такого слова взагалі не існувало, бо 
смертне – помру,- підкорялося і Йому і волі Бога. У Євангелії від Матвія Ісус 
замість цього слова говорить народу: вознесусь, іду до Отця свого, іду до Бога 
Живого, наче не помираючи воскрес. Смерть для Ісуса, в євангеліста Іоанна, це 
вже “Слава і сяйво”, а не ганьба, безславність, тьма непроглядна, як в синоптика 
Марка. 
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Тільки у Марка ми читаємо, що Ісус на самоті говорить до Бога: “Сумує 
душа моя, і давить до смерті.” Тільки Марко відкриває нам пекучу таємницю, 
коли повідомляє, що Ісус в Гефсиманії “упав лицем на землю”, бо в інших 
євангелістів ми таких слів не знайдемо. “Коли я хотів Його втримати, то 
проходячи скрізь Його тіло, рука моя відчувала пустоту”, - говорить апостол 
Іоанн. Крім пустоти, євангеліст пише ще й про Слово, яке стало плоттю, значить 
пустота за Іоанном – повнота Божого творення. “Йдучи за ним, - говорить Іоанн, 
- шукав я слідів Його на землі, але не знаходив їх.” 

Дивно для нас це все, якось загадково і чарівно. Ми знаємо з історії, що 
Гальський єпископ Арнульф, паломник сьомого століття, знайшов таки сліди 
Ісуса, і знайшов їх в Гефсиманському садку. Це були дві вдавлені в камені ямки, 
від колін Господніх. Вони так чітко викарбувалися, наче це був не твердий 
камінь, а звичайний віск. Зрозумів, напевно, єпископ Арнульф, коли цілував ці 
ямки, коли поливав їх своїми слізьми, що значать слова євангеліста Марка: 
«Впав лицем на землю і молився Господу: "Авва, Отче! Все підвласне Тобі: 
пронеси цю гірку чашу мимо мене!” (Мк. 14, 35-36). А в євангелістів Матвія і 
Луки сказано ще твердіше: “Все під силу Тобі – пронеси!”  

 

         
 
Чи міг Бог Отець пронести цю чашу мимо свого Сина?- запитаємо ми. 

Звичайно міг, але не хотів, бо це була воля Бога. Його Син від цього  
здивований, зніяковілий і разом з тим засмучений таким вироком. Але скільки б 
ми не заспокоювали себе, скільки б не заспокоювали свою душу, що чаша ця 
могла пройти мимо Христа, не зачепити його долі,- з цього нічого не вийде, бо 
Ісус добровільно і свідомо підкорився Богу: “Я віддаю життя своє, щоб знову 
прийняти його. Ніхто не забирає його у мене, бо я сам віддаю його.” (Іо. 10, 17-
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18). 
Скільки б ми не запевняли себе і людство, не вірили  цьому, все ж таки 

залишається в нашому серці  не замовкаюче питання: як же міг Бог Отець не 
почути такої відчайдушної молитви свого Сина? “Отче! Як би Ти звелився 
пронести цю чашу мимо Мене!” Як же Він міг стерпіти таке? Це вже не крик 
Ісуса, це вже наша з вами агонія. Але благаючи пронести чашу цю, Ісус говорив 
і більше: “Я не покину вас сиротами,- я прийду до вас!” (Іо. 14, 18). А також 
нагадує нам: “Не ви мене вибрали, а вибрав вас я сам.” (Іо. 15,16). Ці Ісусові 
слова найяскравіше передають характер і душевні якості Христа, який знаючи, 
що Його чекає жахлива смерть, втішає людей своєю вірою: “Я прийду, я скоро 
прийду, щоб спасти вас! Я не покину вас сиротами.” (Іо. 15, 16-17). 

Усі ми прості, стражденні люди, коли читаємо в Євангелії про страждання 
Ісуса, отримуємо  біль в серці і горе в душі.  Отримаємо також  тілесне 
одужання і душевне зміцнення, знаючи, що Він все видержить і скоро прийде. 
Він з’явиться, щоб заспокоїти кожного, щоб сказати нам свої радісні слова, що і 
там, на небі, теж існує життя, але воно вже вічне; що наші душі, якщо вони 
будуть чесними, ніколи не помруть, а будуть жити вічно. 

Але знаючи це все, що наша душа дійсно стане безсмертною від 
праведного життя, ми все рівно продовжуємо більше піклуватися за тіло, яке є 
смертним, гріховним і ненаситним. Турботу про душу ми відкладаємо на потім, 
бо зараз для цього часу немає. Від такого відношення, від цього густого туману 
душа наша починає блукати в пітьмі, розставляючи  слабкі  руки, шукаючи 
підтримки у Бога. Та від наших гріхів вона цієї підтримки так і не знаходить.              

 
Коли ми лікуємо тіло, то віддаємо за це свої гроші, не рахуючись з 

затратами. Нам нічого не шкода, аби позбутися своїх болячок, які можуть 
передчасно звести в домовину. Як би бажано було Богові, щоб стільки ж зусиль 
віддавали на лікування власної душі, бо вона так обросла гріхами, що витягти її 
з цієї шкаралупи неможливо. Як розповідаємо лікарю про свої тілесні болячки, 
де у нас болить, де просто пече,- так ми повинні розповісти вищій силі про нашу 
душу: де згрішили, кого обдурили, про кого погано сказали, кого оббрехали і 
висміяли,  об кого ноги витерли і викинули за двері. Людина повинна каятись за 
свою душу, бо від важких гріхів у неї ніколи не буде спокою:  буде кволою, 
безсилою, зламаною. І відродитися без Божої допомоги не зможе. Людина 
повинна пам’ятати, що не від тілесного лікування, не від позбавлення болячок 
вона стає справжньою людиною. Хоч здорові люди -  це радість для Бога; люди 
повинні пам’ятати, що спасіння наше буде залежати від здоров’я нашої душі, бо 
у Бога вона на першому місці. 

 Так, ми завжди на роздоріжжі, завжди з розставленими руками: люди не 
спроможні вилікувати важку хворобу, не можуть самі  відпустити гріхи. Для 
цього потрібна вища сила, бо саме вона любить слабку людину, відмиває її від 
бруду, звільняє від важких гріхів і дає серцю надію на спасіння. Бог не гонить 
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людей у пустелю, щоб вони молилися там і страждали так, як сам страждав. Він  
не примушує йти дорогою подвижників, які часто гинули насильницькою 
смертю. 

 

                     
                                            Палац Пілата 
 
Він хоче  єдиного: щоб люди щиро покаялись у своїх гріхах і не творили 

нових.  Коли Він прощає нам гріхи, то і ми повинні прощати нашим ближнім. 
Це занадто важка  справа. Спробуйте простити того, хто наносить вам важких 
ударів, хто мучить вас, мстить і хоче знищити вас особисто. Якщо людина 
приватний підприємець, заробляє на хліб важкою працею, а її постійно 
обкрадають як денні, так і нічні злодії, то спробуйте, якщо зможете, простити 
таким їхні гріхи. Нічого не вийде. Злодій завжди залишиться злодієм, бо така 
його вовча вдача. Насильник з завжди залишається насильником, якщо не 
одержить здачі. Таких, як знаємо, не прощати потрібно, а запроторювати у 
в’язницю. 

 Розуміємо, що поради Біблії прощати своїм насильникам є обов’язковими, 
але голос совісті, крик нашого серця та й вся душа наша волає по-іншому. Вони 
вимагають суворого покарання негідникам, покарання не на тому світі, не в 
захмарному, а в реальному і просто зараз, щоб  насильнику було в десятеро 
важче. Така діалектика життя, його реалії. Тому що страждання виходить  за  всі 
розумні межі,  коли його не зупинити – станеться біда. Проповідь Ісуса, як 
знаємо, почалася такими словами: “Покайтеся, бо наблизилось Царство 
Небесне!” (Мт. 7,12). Як же важко це зробити, як же це несправедливо і не по 
совісті. Біблія вчить, що людське спасіння починається з каяття. Тільки каяття 
спроможне відродити наші душі, які від одноманітності і тяжкості потонуло у 
багнюці. Тільки каяття, твердить Біблія,  і звернення до Бога може допомогти 
людині спастися. 

 У Біблії сказано, що один із розбійників розкаявся в своїх гріхах, він 
увірував в Ісуса, як в справжнього Бога і за це удостоївся райського блаженства. 
Це ще раз засвідчує, що при зверненні до Бога, потрібно внутрішньо очиститись 
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і щиросердно покаятись. Тоді і молитва наша буде почута. “Хто не хоче йти 
дорогою спасіння, - говорить євангеліст Матвій, - той вибирає собі погибель.” 
Ісус не примушує людей, не неволить  йти Його шляхом. Людина сама повинна 
вибирати з ким вона: з правдою, вірою і совістю, чи навпаки: з брехнею і 
підлістю. 

У євангеліста Марка ми читаємо: «І покликав народ з учнями своїми і 
сказав їм: хто хоче йти за мною, відвернись від себе, візьми свій хрест, і йди за 
мною.» (Мк. 8, 34). В цих словах передано три Ісусових вимоги, які повинні 
бути виконані людьми: хто хоче справді йти дорогою спасіння,  повинен 
відвернутися від себе, відкинути все погане, що у нього є;  стати іншою 
людиною: доброю, чистою серцем і світлою розумом. Взяти свій хрест – 
значить полюбити все, що знищує наші погані якості: черствість, пожадливість, 
жорстокість і нетерпимість. Цей хрест ми повинні взяти  добровільно і нести 
його гідно, як належить людині. 

Ми пам’ятаємо, що перед тим як вилікувати біснуватого, Ісус сказав з 
образою: «О, рід лукавий! До яких пір буду з вами? До яких пір буду терпіти 
вас?» (Мк. 9,19). Чи не захований у цій образі гнів? - запитуємо. Адже Христос 
говорить надто сердито, надто невдоволено. Зовсім немає,- відповідає Біблія.  
Гнів тоді буває гріхом, коли він  з’єднується із злобою, ворожнечею. А тут лише 
слова незадоволення, вони більш співчутливі невірним, які не хочуть слухати 
свого Повелителя, а слухають  лише сатану. Де гнів, там і милість, - скаже 
євангеліст Матвій. І добавить: Христос наказує не для того, щоб погубити 
людину, а для того, щоб розбудити її від сплячки, примусити жити іншим 
життям. Навіть великі християнські подвижники  були колись грішними 
людьми. Ми пам’ятаємо  слова Пімена Великого, коли він говорив своїм 
братам: «Запевняю вас, брати мої: куди кинуть сатану, туди  кинуть і мене, 
Пімена.» (Ігнатій Брянчанінов, стор.328). 

 Розуміємо, що в Авви Пімена, святого монаха Афонського монастиря було 
чимало гріхів, але не стільки, щоб на тому світі бути у пеклі разом з  нечистим. 
Закінчити свою розповідь про страждання і людські гріхи хочемо словами 
великого християнського богослова ХХ століття І. Брянчанінова: «Того, чого не 
любиш сам, не роби іншим. Не любиш, щоб тобі говорили неприємне, не говори 
неприємного іншим. Не любиш, щоб тебе обріхували, не бреши сам. Не любиш, 
щоб хтось ганьбив тебе, крав,  ламав і знищував твоє добро, не роби цього 
іншим. Якщо хтось може виконати ці слова – для нього вони стануть 
спасенними». 
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                                                           Древня ікона 
 

 

Після своєї смерті першому із своїх учнів Ісус з’явився Петру. Так 
свідчать новозаповітні пам’ятки, так твердять давні церковні історики. Але не 
всі пам’ятки і не всі історики, - скажемо ми. Навіть окремі євангелісти 
суперечать один одному. Апостол Матвій зовсім не хоче брати до уваги ці 
свідчення і висуває власні докази. Він твердо переконаний, що перше з’явлення 
Ісуса було не біля гробу і не Петру, як прийнято, а якраз жінкам, що прийшли 
намастити тіло його. Матвій пише: „І пішли вони хутко від гробу, зі страхом і 
великою радістю, і побігли, щоб учнів його сповістити, аж ось перестрів їх Ісус і 
сказав: „Радійте!” (Мт. 26,9). Галілейський рибалка Марко, цей тлумачник 
Петра, пропонує свою версію. Він свідчить: ”Як воскрес він уранці дня першого 
у тижні, то з’явився найперше Марії Магдалині, з якої вигнав семеро бісів.” Це 
«Вона пішла і повідомила усіх апостолів, які сумували і плакали в Єрусалимі.” 
(Мк.16,9-10). 

Святий Іоанн Богослов, автор четвертого Євангелія, підтримує думку 
свого співбрата. Він теж переконаний, що після своєї смерті, Ісус першим 
з’явився Марії Магдалині. Після її слів „Узяли Господа мого і я не знаю де 
положили Його?”, вона оглянулась і побачила Ісуса, який стояв біля неї” (Іо. 20-
15). Євангеліст Лука переконаний, що до порожнього гробу першими прийшли 
жінки, які принесли бальзам і миро. Вони й сповістили апостолів про порожній 
гроб. Але їх слова показались учням жахливою вигадкою: в них ніхто не 
повірив. Тому апостол Петро стрімголов біжить до гробу Ісуса, а коли заглянув 
всередину, то пересвідчився, що він порожній: одні тільки покривала розкидані. 
„І повернувся він до себе, і дивувався, що сталося.” (Лк. 24,12). 

Як же так трапилось, що церковна наука і більшість святих отців церкви 
твердять, що насправді все відбувалося інакше. Ісус першому таки з’явився 
Петру, — говорять вони. І наводять свої докази. Хай буде по-їхньому,- скажемо 
ми. Але чому ж тоді сам головний апостол Симон - Петро,  не говорить про це? 
Чому таке твердження ми знаходимо не в нього самого, а в інших літописців? У 
євангеліста Луки є такий собі, майже не помітний вираз: „Ідіть, скажіть учням і 
Петру.” Так говорить воскреслий Ісус. Значить спочатку потрібно було сказати 
учням, апостолам, а вже потім Петру, щоб серед апостольських братів не 
виникло ніяких непорозумінь. 

Першим сміливцем, що повідомив світ про з’явлення Ісуса апостолу 
Петру, був апостол Павло. Це він у своєму посланні до Коринфян заявить світу: 
„Господь дійсно воскрес, і з’явився був Симонові (Петру), а вже потім 
дванадцятьом” (1кор. 15,4). Євангеліст й історик церкви Лука повністю 
погоджується з таким твердженням, і пише: „Господь дійсно воскрес, і з’явився 
був Симонові. А вони, учні, розповіли, що сталося було на дорозі, і як впізнали 
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його в ламанні хліба”. (Лк. 24,34). Але коли б ми запитали самого апостола 
Петра: кому з’явився Господь першим?, то він без всякого сумніву відповів би: 
„Мені!”. Таку ж відповідь, звичайно, ми одержали б і від Марії Магдалини, від 
Клеопи, Нафанаїла, братів Зеведеєвих і жінок-мироносиць. Вони, як і Петро, не 
моргнувши оком, сказали б словами самого Петра: „Мені!”, бо така була їхня 
тверда віра. Звичайно, ми приймаємо на віру усі три точки зору. Давайте тоді 
запитаємо їх, а де ж це було, в котрій годині, в якій місцевості і хто крім них 
особисто бачив це все. Відповідь від них одержимо не чітку, навіть дивну. 
Головний апостол Петро скаже нам про це у самісіньке вухо, шепотом, одними 
губами і не зовсім зрозумілою мовою. Тому що для нього ця подія була не 
стільки дивовижною і радісною, скільки не вимовною і страшною, від якої язик 
до горла прилипає. Нікому у світі, навіть самому вірному учневі Марку, він не 
зізнається в цьому, тому що боїться, і боїться так, як боялася Марія Магдалина і 
всі інші жінки, що тікали від порожнього гробу „і нікому нічого не сказали, 
тому що боялися”. 

Дійсно, євангелісти твердять, що Марія Магдалина, Марія, мати Якова і 
Іосипа, Саломія, мати Якова й Івана, Іванна - жінка Іродового правителя, а  їх 
було шестеро, а може й більше, коли побачили воскреслого Ісуса, то налякалися 
так, що говорити не могли: їх охопив жах. Тюремник апостола Павла, римський 
прокуратор Порцій Фест привселюдно присягався, що особисто чув від іудеїв 
суперечки про якогось розіп’ятого Ісуса, який начебто воскрес і живий. Дійсно, 
апостол Павло на років десять раніше за євангеліста Марка і за двадцять за 
євангеліста Іоанна засвідчить, що Ісус живий, він дійсно воскрес, і як живий 
явився йому по дорозі в Дамаск. У своєму посланні до Коринфян Павло 
повідомить, що своїми вухами чув від учнів Ісуса і якщо не в день самої страти, 
то, можливо, через рік, що „Христос помер за наші гріхи, як провіщали пророки, 
що він був похоронений, на третій день воскрес, як було написано; з’являвся 
спочатку Кіфі, потім дванадцятьом; потім явився більше як п'ятдесяти братам 
одночасно, з них деякі вже повмирали, але більшість, ще живі до нині; потім 
з’явився Якову, потім всім апостолам, і самому останньому з’явився мені.” 
(1кор. 15,4-8).  
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                                   Апостол Петро 
Суть справи не в тому, що помер, похоронений і воскрес. Зміст усіх 

суперечок, котрі точаться дві тисячі років підряд — в порожньому гробу. Ця 
таємниця і до сьогодні ще не розгадана. Ні порожній гроб, ні розкидані 
покривала, ні свідчення вартових, які охороняли тіло Христа, ні докази самих 
учнів Христа — ніщо не може розвіяти сумніви невіруючих людей. „Куди 
ділося тіло Христа?” — постійно запитують недовірливі Хоми і Нафанаїли. 
„Хто його украв, хто видумав воскресіння і повернення його на небо?” Павло й 
інші апостоли знають, звичайно, що Ісус дійсно воскрес і тут немає потреби 
вести якісь дискусії. Знають також, що гроб в момент приходу жінок-
мироносиць був і страшним і порожнім. Білокрилий ангел скаже всьому світу: 
„Не лякайтесь, бо я знаю, що Ісуса розіп’ятого шукаєте. Його тут не має — він 
воскрес, як і сказав. Підійдіть і подивіться на місце де він лежав, воно порожнє”. 
(Мат.2, 5-6).  

Якщо пусте місце, то й гроб пустий, розмови як кажуть зайві. Але наші 
люди — істоти особливі, вони зовсім не схожі на перших християн, які бачили і 
слухали Ісуса, і які всім серцем і розумом вірять у його воскресіння. Наші люди 
зовсім інші: вони і невіруючі, і прискіпливі, і холодні серцем. Для них логічні 
силогізми, прості докази, історичні документи, свідчення євангелістів - пустий 
звук, бо такими їх зробила войовнича пропаганда. Але що там ми з вами: 
великий знавець християнської історії Давид Штраус у своїй книзі „Життя 
Ісуса” стверджував, що „воскресіння Ісусове ніщо інше, як всесвітньо-
історичний фокус”.  

Але нехай собі говорить цей балакун, бо у наших руках є інший 
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історичний документ, причому Ісусової доби і написаний не якимось там 
німцем ХІХ століття, а самим учнем Ісуса Христа і апостола Петра, їх 
сучасником — Євангелістом Лукою. В „Діяннях святих апостолів” Лука 
свідчить: „Що Ісус став перед ними живий і засвідченням багатьма, й сорок днів 
їм з’являвся та про Боже царство казав”. (Дії.1,3). В цій історичній книзі про 
з’явлення Ісуса сказано тричі (10-41; 13-31; 24-34). Це дає нам підстави 
твердити, що таких з’явлень було набагато більше. Переважна частина вчених 
переконана, що вислови Штрауса і його міфологічної школи і не правдиві, і 
шкідливі як для науки, так і для людства в цілому, бо вони є тільки думкою 
безбожників, ще атеїстів, яких у світі тьма-тьмуща є, було і буде. 

Якщо євангелісти, апостоли, жінки – мироносиці, шість їх було, чи 
дванадцять, п’ятдесят, чи може п’ятсот із глибоким переконанням, 
присягаючись на Біблії, твердять, що власними очима бачили Христа 
воскреслим, то, мабуть, це є доказом того дивовижного явища, коли Ісус  своїм 
воскресінням одночасно з’явився всім людям тієї казкової і багатостраждальної 
країни, яка звалась Палестина. Значить тут зовсім немає ніякого протиріччя. 
Своїм небесним сяйвом він освітив всю Іудею, всю Палестину, і навіть весь 
Схід, напоїв християнською святістю усі країни, всю землю, причому так 
сильно, що навіть окремі із нас, особливо віруючі, теж можуть заприсягтися на 
Святій Книзі, що особисто, на власні очі, бачили  Христа воскреслим. Цей 
феномен, ця дивовижна загадка історії ніяким земним законам непідвласна, бо 
вона вища їх і походить від інших законів, від небесних, і від їх творця - Бога. І 
це все правда, самісінька правда, як сказано у Біблії, іншої правди у світі не 
існує. 

Але повернемося до свого запитання: звідки ж все таки вознісся на небо 
Ісус? В першому Євангелії говориться, що вознісся він „з невідомої гори в 
Галілеї”. (Мт.28,18). Але в Галілеї в часи Ісуса Христа вже невідомої гори не 
було — всі вони мали власні назви. То з якої, Господи, бо Матвій заводить нас в 
темний ліс. Марко, учень апостола Петра, твердить, що з Єрусалиму, „причому 
із самої світлиці, де апостоли, мати Ісуса Христа — Марія, його брати і сестри 
перебували на молитві”. (Мк.1,12-14). Іоанн Богослов переконаний, що із 
Віфанії: „Він вивів їх за місто аж до Віфанії, і звівши руки свої, поблагословив 
їх. І сталося, як він благословив їх, то став віддалятися від них і на небо 
підноситися”. (Іо. 24, 50-51). Лише один історик Лука пише чітко і конкретно: 
„З Еліонської гори” (Дії. 1,12-14). 

 Ці свідчення зовсім не якась плутанина учнів Ісуса, не збій їхньої пам’яті, 
це скоріше прояв великої, неземної любові і щирої поваги до свого вчителя, і цю 
любов, цю повагу ніякими земними мірками не виміряти, ніякими словами не 
передати. Скоріше всього, що вознесіння відбулося у всій Галілеї , у всій землі 
Ізраїльській, яку так сильно любив Христос. Покидати цю дорогу землю було 
настільки для нього важко і боляче, що він забажав, щоб якомога більше людей 
світу бачили це і відчували його біль. Розлучаючись із земним світом, із своїм 
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гомінким і добродушним народом, Він, з повними очима сліз, говорив людям, 
що не залишить їх сиротами, що він прийде до них і дуже швидко, і що весь світ 
його побачить, і зрозуміють усі люди, що коли Ісус живий, то і всі люди будуть 
жити. Всі зрозуміють, що Ісус і Отець небесний — єдині, як єдині з ними люди, 
що перебувають у ньому, а він у людях. „Не сумуйте, — скаже Ісус, бо побачу 
вас знову, — і серце ваше радітиме!” (Іо. 16, 22). 

 
                     

                
                             Апостоли Петро і Павло 
Христос наголосить, що краще буде усім людям світу, щоб він пішов з 

цієї грішної землі, бо коли цього не станеться, то Спаситель не прийде до них, 
не втішить їх і не врятує від загибелі. Тому буде кориснішим, щоб він залишив 
цей світ. Але він обов’язково повернеться на землю, але вже в іншій подобі, 
подобі самого  Бога, і забере до себе усіх чесних і праведних людей. Ми, люди 
двадцять першого століття, як і його учні відчуваємо таку саму біль, такий 
самий смуток від того, що Ісус відійшов від нас, і відійшов, мабуть, назавжди. „ 
В будинку мого Отця осель багато, — говорить Христос. А коли б це було не 
так, я сказав би вам: Я йду приготовити вам місце. І коли піду і приготовлю вам 
місце, то прийду знову і візьму вас до себе, щоб і ви були там, де я”. (Іо. 14,2-3). 

Воскресіння із мертвих — подія всесвітнього значення. Вона була 
головною темою проповіді всіх апостолів і інших учнів Ісуса. Апостол Павло у 



 199 

15 розділі першого послання до Коринфян зосереджує свою увагу виключно на 
воскресінні. Він говорить про це так натхненно, так переконливо, що не 
повірити йому у нас не вистачить сили і розуму. Ідею воскресіння він 
переносить на все людство і зауважує, що кожна людина, яка живе правильним 
життям і вірить Ісусу Христу — обов’язково воскресне, але це буде вже під час 
його другого приходу на землю. 

Павло підкреслює, що особисто бачив воскреслого Ісуса, чув його голос і 
ця подія так сильно вплинула на нього, що своє життя навіки пов’язав з 
Христом. Він постійно наголошує, „що Христос воскрес із мертвих першим і 
єдиним із всіх померлих, бо як смерть приходить через людину, так через 
людину буде і воскресіння. Як в Адамові всі помруть , так і в Христі всі 
оживуть, але оживати будуть по порядку: спочатку первенець Христос, потім  
його апостоли і учні і, на кінець, інші праведники. (1Кор.15, 20-23). Завдання 
Павла полягало в тому, щоб розказати людям про тілесне воскресіння Христа, 
воскресіння із мертвих, і доказати його людству, як історичний факт, як 
справжнє явище природи. Він свідомо підкреслює, що Ісус дійсно воскрес, 
дійсно піднявся з гробу і продовжує жити не тільки як дух, вільний від тіла, але 
як і тіло разом зі своїм духом. 

Сучасні дослідники Біблії, описуючи біографію Ісуса Христа, обов’язково 
закінчують свою розповідь Вознесінням. В церкві Вознесіння Ісуса 
сприймається, як реальний факт, який не підлягає ніяким сумнівам. Навіть 
ісламська релігія визнала, що Месія Ісса був взятий Богом на небо, чого не було 
зроблено з самим пророком Мухамедом. Єпископ Касіан (Безобразов), у своїй 
книзі „Христос і перше покоління християн” про воскресіння пише так: „У 
воскресінні Христовому небо сходить на землю. Це свідчення того, що 
таємниця воскресіння перевищує людський розум і не може бути передана 
людським словом”. (стор. 157). 

Блез Паскаль у своїй книзі „Роздуми”, цю загадку історії передає такими 
словами: „Без Ісуса Христа і його воскресіння, світ не існував би, бо він, цей 
світ, мав бути знищеним, перетвореним у пекло.” (стор. 234). „Нічого в історії 
немає більш правдивого як той факт, що Христос воскрес із мертвих і знову 
з’явився своїм учням” - говорить дослідник Біблії Евальд. Його думку доповнює 
інший богослов, Джон Бродде: „Якщо ми не знаємо, що Христос із Назарету 
воскрес із мертвих, то ми взагалі не знаємо історії”. 

Протоієрей Олександр Мень, людина, яка віддала життя служінню Богу, у 
книзі „Син людський” про воскресіння говорить слідуюче: „Воскресіння 
свідчить про реальність присутності Христа серед віруючих. Він залишається з 
нами, як брат, як друг і вчитель, як вічний животворний образ, звернутий до 
людства” (стор.304). Ми хочемо лише зазначити, що доказів Марка, Матвія, 
Луки, Іоанна і Павла, мабуть, достатньо, щоб історична наука визнала їх 
достовірними і занесла у свої книги навічно. Щоб ніколи більше не виникало 
суперечок навколо воскресіння Христа, а саме воскресіння свідчило про 
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реальність такої події. Бо коли б не було воскресіння, то не було б і віри нашої, і 
світ став би зовсім іншим: прісним, скучним, грубим, без змісту і життя, і ним 
правив би не Бог, а сам Сатана. 
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Скільки б ми не запитували себе, чи зможемо колись забути дорогу в 
Емаус, описану в „Діяннях святих апостолів” відповідь буде одна: не зможемо, 
бо ця дорога – то прямий шлях у наше серце і в саму вічність. Вона зачіпає такі 
болючі струни нашої душі, так опікає людське серце, що  мовчати про це буде 
великим гріхом„. Того ж дня, пише євангеліст Лука, двоє із них йшли в село, 
віддалене стадій на шістдесят від Єрусалима, що зветься Емаус”. (Лк. 24, 13). 
Йосиф Флавій добре знав, що шістдесят стадій – це більше двох годин пішого 
шляху від Єрусалима до Іконії Приморської, а звідти ще добрих півгодини до 
невеличкого селища Емаус – колонії римського правителя Тиберія. Шістдесят 
стадій, це по-нашому, десять кілометрів з гаком. 

„Двоє з них” – це дві близькі людини Ісусу Христу, які спішно прямували 
у село по важливій справі. Історії відомі їх імена: один з них, Клеопа, брат 
Йосипа Обручника і дядько самого Ісуса. Християнські вчені твердять, що 
Клеопа і Алфей – два імені однієї особи і називають його батьком святого 
Сімеона, святого Іакова, а також Іуди і Йосипа. Інші, навпаки, називають їх 
різними людьми. Полікарп Смирнський і Юстин філософ стверджують, що в 
Емаус йшли Клеопа і Лука, який і розповів нам цю дивну історію. Завдання їх 
було надто відповідальним, бо інакше не йшли б у таку не гожу днину стільки 
кілометрів. До того ж йшли на третій день після розп’яття Христа. Ми не 
будемо дослівно переказувати євангеліста Луку, тому що краще за нього, 
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мабуть, ніхто цього не зробить. Ми лише спробуємо розібратися в причині, що 
примусила  двох поважних осіб так спішно залишити Єрусалим і йти у маленьке 
і віддалене від столиці село.  Причина, як відомо, була пов’язана з  Ісусом 
Христом, з його воскресінням. 

Після повідомлення жінок-мироносиць, що тіла Ісусового в гробу не було, 
а він чомусь, з’явився їм живим і неушкодженим, церковна громада вирішила 
направити в Емаус двох відповідальних людей. Апостоли добре знали, що в цій 
римській колонії перебуває зі своєю сотнею центуріон Корнілій, палкий 
прихильник Ісусової віри. Через Корнілія потрібно було донести імператору 
Тиберію радісну вістку, що розіп’ятий  Христос воскрес і що його віра не така 
вже й страшна для римської імперії, як хочуть її представити священики. Ісус 
знав плани своїх апостолів, слідкував за їх посланцями, а для переконання у 
воскресінні, вирішив з’явитися їм на дорозі. Він, звичайно, супроводжував їх до 
села і навіть вечеряв з ними у молитовному будинку. Спочатку в Клеопи і Луки 
очі були „закритими”, пише євангеліст Лука, вони не знали хто цей дивний 
пілігрим, куди йде і що йому потрібно. Коли нарешті очі їх відкрилися – то в 
ньому упізнали самого Ісуса Христа, два дні тому розіп’ятого. Після 
здивування, учні хотіли розпитати його про все, що сталося з ним, але вже було 
пізно: Ісус став невидимим для них і почав відходити на небо. „І вони сказали 
один одному: чи не палало у нас серце наше, коли він говорив нам по дорозі, і 
коли роз’ясняв нам послання”. (Лк.24,32). 

Євангеліст підкреслює, що місія Клеопи і Луки була успішною. Посланці 
зустрілися з центуріоном Корнілієм, розповіли йому все про Ісуса і про саму 
подію – воскресіння, і просили його повідомити про це диво офіційний Рим. „І 
вставши в той же час, повернулися назад в Єрусалим і зустрілися з 
одинадцятьма, тими, що були з ними, які говорили, що Господь воістину 
воскрес і явився Симонові. А вони розповіли, що було в дорозі і як вони його 
впізнали в переломленні хліба”. (Лк. 24, 33-35). Після довгої розмови Корнілія з 
Тиберієм, погляди римського диктатора на „зловредних християн” дещо 
змінилися. Більше того, Тиберій, розібравшись в причинні смерті Ісуса, навіть 
покарав самого винуватця – прокуратора Іудеї Понтія Пілата. Він  звільнив його 
з посади і відправив у вигнання на північ Франції, де Пілат, за переказом, 
наклав на себе руки. 

Віра Христа поступово завойовувала світ. Активізували свою роботу 
євангелісти, інші вісники слова Божого, які розійшлися по різних країнах. 
Пропагувати Ісусові ідеї стали й жінки-мироносиці: мати Ісуса Христа – Марія, 
його брати, сестри, інші учні і учениці. Перші християнські мислителі - Іоанн 
Богослов, Полікарп Смирнський, Папій Ієрипольський, Варнава, пастор Єрма та 
інші заявили світу про те, що Ісус Христос є син Божий, а його вчення про 
перемогу над смертю - є історично правдивим. Якщо раніше апостоли й інші 
учні Ісуса розповідали про безсмертя людської душі, про спасіння кожної 
людини, то після воскресіння зміст і головна думка їх проповідей різко 
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змінилися. Центр тяжіння перемістився чомусь на воскресіння плоті. Близькі 
друзі Ісуса повірили таки в перемогу над самою смертю. Навіть апостол Павло у 
своїх промовах і листах став роз’яснювати людям, що смерть Ісуса Христа – це 
не стільки свідчення безсмертя його душі, як воскресіння самого тіла. „Нічого 
йому було б жити, говорив Павло, – помирати, і воскресати, коли б справа йшла 
тільки про одне безсмертя душі”. 

  

                     
                                 Євангеліст Лука 
Ми знаємо, що про безсмертя душі писала вся антична література від 

Есхіла, до Плотіна, але жоден з її авторів навіть не натякав на перемогу тіла над 
смертю. Іудейські мислителі Йосиф Флавій, Папій Ієрипольський, Полікарп, 
Цельс, Оріген теж чомусь води у рот набрали: про воскресіння тіла у своїх 
працях вони ні слова. Апостол Павло розгнівався не на жарт. Він почав кричати 
на невіруючих: „Коли ж бо Христос не воскрес, тоді віра ваша даремна – ви у 
своїх гріхах, тоді загинули б й ті, що в Христі упокоїлись”. (1кор. 15,117). 

Але нам все ж таки потрібно встановити істину: хто ж насправді послав 
учнів Ісуса Христа, Алфея і Клеопу, чи Клеопу і Луку до центуріона римського 
війська, і яке відношення мав сотник до християн? Виявляється, що Корнілій 
давно вже симпатизував християнам, навіть був віруючим. Він вже слухав 
промови апостола Петра, інших апостолів і вони сильно запали йому в душу. 
Історії відомо, що в майбутньому центуріон Корнілій зустрінеться з головним 
апостолом Петром в Кесарії Пилиповій, і ця зустріч стане доленосною для обох. 
При зустрічі центуріон запросив апостола Петра у гості і ця пропозиція була  із 
задоволенням прийнята. 

Корнілій зустрів Петра привітно: „До ніг йому впав і вклонився: і просив 
розповісти про все, що Господь творив і розповідав”. Петро підвів його зі 
словами : „Встань, бо й сам я людина!” ( Дії: 10, 27). Кіфа розповів йому про 
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Ісуса Христа, про його життя, служіння людям, зраду Іуди, жахливу смерть і 
про те, „Що Бог воскресив його на третій день і дав йому, щоб з’явився 
спочатку його учням, а потім всьому світу. І він нам звелів, щоб народові ми 
проповідували та засвідчили, що він є призначений Богом суддя для живих і для 
мертвих. Усі пророки свідчать про нього, що кожен, хто вірує в нього, одержить 
прощення гріхів його іменем”. (Дії:10, 41-43). 

Петро охрестив Корнілія, його рідних, а також вірних йому воїнів. Це 
були перші військовики Кесарії, що стали християнами. Святі отці і учителі 
церкви твердять, що навіть іудеї визнали Корнілія людиною високих моральних 
якостей – боголюбиву, справедливу і віддану Ісусовій справі. Але своє життя 
Корнілій, як свідчать історики, скінчив мученицькою смертю, бо офіційний Рим 
не простив йому зради своїм Богам і могутній римській імперії. Якщо в трьох 
євангелістів – Матвія, Марка і Луки, говориться про фізичне воскресіння Ісуса, 
про перемогу життя над смертю, то у четвертому Євангелії - від Іоанна, яке 
вважається духовним, окремі учні Ісуса ставлять під сумнів таке твердження. 
Апостол Хома, Нафанаїл, ці перші критики євангельської історії, зовсім не 
вірять такій перемозі і вважають такі розповіді  дитячими байками. „Коли не 
побачу на руках його ран від цвяхів, і не покладу пальці свої на рани його, і не 
покладу руки свої на ребра його – не повірю!” (Йо.20,1).  

Так говорять і Хома, і Нафанаїл про воскресіння Ісуса: вони не повірили 
ні Петру, ні жінкам-мироносицям, ні Клеопі, ні Луці, ні жодному з інших 
апостолів. Щоб розвіяти скептицизм цих недовірливих друзів, не дати 
поширюватись неправді, Ісус на цілий день з’являється своїм учням, які сиділи 
у домі Петра в Єрусалимі. Христос прийшов тоді, коли двері будинку були 
зачинені на замок, він став посеред кімнати і сказав: „Мир вам!”.  Потім 
звернувся до Хоми: „Хома подай пальці свої і подивись на руки мої. Дай руку 
свою і положи на ребра мої; і не будь невіруючим, а стань віруючим. І 
здивований, і схвильований Хома відповів йому: "Господь мій і Бог мій!” (Іо. 
20, 25-29). 

Апостол Павло як і Іоанн твердить про духовного Христа, воскреслого, 
преображенного, який зовсім не підвладний нашим обмеженням у просторі, часі 
і самій вічності, тому що у житті людей він виконує волю отця свого і святого 
духу. Буття Ісуса , як знали святі, визначається двома вимірами. Перший – це 
його Божа віддаленість, з якої Христос повернувся до нас. „Ото ж, коли ви 
воскреснете з Христом, то шукайте того, що в горі, де сидить Христос по Божій 
правиці. Думайте про те, що в горі, а не проте, що на землі”. (Кол. 3,1-2). На 
небі Ісус живе у вічній присутності біля Бога, і у своїй вічній славі, яку мав 
„раніше буття світу”. Але Христос перебуває і в людях, і свій шлях проходить 
разом з окремою людиною і людством в цілому. У другому вимірі – Ісус також 
той, що має прийти на землю, до нас, із своєї вічності, щоб судити кожного з 
справами його.  

Про повернення Ісуса на землю нам передав у своїх двох посланнях 
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апостол Павло. У першому посланні він говорить таке: „Сам Господь зі своїм 
наказом при голосі Архангела та при Божій сурмі зійде з неба, і першими 
воскреснуть померлі у Хресті; потім ми, що живемо і що залишились, будемо 
взяті разом з ними на хмарах для зустрічі з Богом і так завжди будемо разом з 
ним”. (Сол.4, 16-17). Таку ж думку він висловлює і в першому посланні до 
Коритян: „Ось кажу Вам таємницю: не всі ми помремо, але всі змінимося. 
Раптово, в одну мить, при останній сурмі; бо засурмить і мертві воскреснуть 
нетлінними, а ми змінимося. Мусить тлінне одягнутись у нетлінне, а смертне – у 
безсмертне. А коли це тлінне у нетлінне зодягнеться, і оце смертне в безсмертне 
зодягнеться, тоді збудеться слово написане: знищена смерть перемогою”! ( 1 
Кор. 15, 50-57). 

 

                  
                          Апостол Петро і жінки мироносиці 
Для нас слова великого апостола не тільки таємничі, вони одночасно є 

пророчими. Господь дійсно прийде раптово, в одну мить. Засурмлять тривожно 
сурми, як це було перед знищенням Єрусалиму, і на землю спаде жах. Тоді Ісус 
повернеться на землю і покличе всіх мертвих із землі до нового життя. Хто 
живий – стануть такими, що теж захочуть летіти у небо для таємниче – 
незбагненного єднання з Христом. Потім настане суд і він буде 
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найсправедливішим судом у світі. Погані люди – негідники, душогуби, злодії, 
вбивці, садисти в одну мить полетять у пекло, а всім праведникам буде місце в 
Божому Раю. Так стверджує апостол Павло. 

Він постійно наголошує, що смерть обов’язково буде знищена, вона 
покине грішний світ і перейде у вічне небуття. Перемога життя над смертю – це 
по-суті нове явище у всесвітній історії. Амвросій Медіоланський, єпископ і 
богослов четвертого століття, досліджуючи феномен воскресіння, стверджував, 
що воскресіння є не що інше, як перемога тіла над зухвалою смертю. Теж саме 
говорить і блаженний Августин, його учень й інші християнські мислителі, і 
сам євангеліст Іоанн. У своєму Євангелії він заявляє, що „спочатку було слово”, 
а закінчує свою книгу такими словами: „І Слово стало Плоттю”, тобто Христос 
воскрес у тілі разом зі своїм духом. 

Церковний містик, богослов і філософ четвертого століття святий 
Григорій Ніський у своєму „Великому оголошоючому слові” пише: „Ставши 
викупом нашої смерті, своїм воскресінням Ісус розірвав кайдани смерті і своїм 
вознесінням проклав дорогу на небо для кожного з нас” (с.18.) Для нас дорога в 
Емаус – то дорога до Бога. Хоч вона терниста, хоч болюча і довга, але її 
потрібно пройти кожному. Важко буде тій людині, яка прожила своє життя не 
зовсім чесно,  мала багато гріхів: крала, обдурювала, хитрувала, принижувала 
інших, дерлася до слави, звітувати про своє життя на Страшному суді перед 
Всевишнім. І ми не можемо твердо сказати, що така людина  заслужить у Бога 
прощення. Скоріше, навпаки, Бог пошле її у пекло.  
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                                             Клавдія Прокула – дружина 
Пілата 
 

                    
 

Про дружину Понтія Пілата, Клавдію Прокулу, у Біблії сказано  всього 
тридцять слів, але таких, що від них вона стане безсмертною в історії людства 
на віки вічні. Ця дивовижна жінка у відповідальний момент християнської 
історії показала свою мудрість і свою грізну силу, свою любов до нової віри і її 
геніального провидця, за що увійшла  в серця віруючих як героїня і провісниця 
золотого часу євангельської історії. У Біблії читаємо, що це була гідна жінка 
своєї доби, яка в житті знала добро і зло, радість і горе,  а головне – інтуїтивно 
відчувала найвеличнішу втрату для людства – страту Ісуса Христа від помилки 
її чоловіка.  Коли виникла небезпека для людства, коли світ стояв на краю 
погибелі, коли вирішувалася доля світу – існувати йому в межах гуманістичних 
ідей, чи скотитися у прірву війни, дружина Пілата стала на бік святої правди: 
вона спробувала врятувати Христа.  
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Клавдія Прокула  у своєму сні побачила озброєних воїнів, які за наказом 
іудейських первосвящеників схопили Ісуса і тягнули його до  чоловіка Понтія 
Пілата. Її сон – то був віщий сон, бо ранком Пілат розпочав слухання справи 
Ісуса. Євангеліст Матвій дозволяє нам самим визначити особу цієї жінки і її 
найкращі людські риси: благородство, співчуття і  мудрість. Матвій пише: «Між 
тим, як сидів Пілат на судейському місці, дружина його послала йому сказати : 
не роби нічого Праведнику Тому, тому що я сьогодні у вісні багато постраждала 
за Нього». (Мат. 27,19).  

Суд відбувся у палаці Антонія, його побудував Ірод Великий, як вічний 
пам’ятник своєму «золотому» правлінню. Палац розмістився у верхній частині 
Єрусалиму. Сьогодні на тому місці знаходиться одна із знаменитих вулиць світу 
– Віа Долореза, або «Дорога  скорботи». 

З історії взнаємо, що у Пілата був свій Палац: правда на багато менший і 
тихіший за Іродового, але теж не  із небожих. У цьому затишному будиночку, 
що розмістився на березі Генісарейського моря в Кесарії Пилиповій, спокійно 
проходило життя Пілата. Дружина Пілата, яка часто приїздила в Єрусалим, 
бачила  Ісуса не один раз: Він завжди йшов в оточені народу вулицями 
єврейської столиці. Клавдія Прокула розпитала про невідомого подорожнього, а 
коли дізналася хто Він такий, все зрозуміла без зайвих слів. Перекази свідчать, 
що дружина Пілата, після негідного суду, після винесення ганебного вироку, 
який розв’язав руки фарисеям і первосвященикам, стала іншою людиною. Вона 
таємно від чоловіка прийняла Ісусову віру і стала християнкою. 
Історія розпорядилася так, що вирок Пілата став вироком для нього самого. Бо 
після смерті Ісуса Пілата було звільнено з посади прокуратора і за наказом 
Тіберія відправлено у вигнання в Галію, в місто Вієну. Там же від свого гріха, 
від важкої спокути він наклав на себе руки. 

Християнські літописці називають дружину Пілата Клавдією Прокулою, 
що в перекладі означає – «прямуюча до воріт». Але більшість церковних 
істориків ототожнюють її з тією Клавдією, про яку розповідає апостол Павло. У 
другому Посланні до Тимофія, Павло пише: «Постарайся прийти до зими. Вітає 
тебе Єввул і Пуд, і Лін, і Клавдія, і всі брати». (Мат.4, 26). Названа Павлом 
Клавдія, говорять святі Отці, безперечно є тією самою римською християнкою, 
яка після смерті свого чоловіка пішла за голосом Господнім. Про навернення 
дружини Пілата у християнство пишуть ряд церковних істориків: це Афанасій 
Блаженний, Іоанн Малала, Іоанн Златоуст та багато інших. Відносно сна 
дружини Пілата, то тут думки ієрархів розділилися. Одні рахують Пілата від 
Бога, інші – від диявола. Іоанн Златоуст у «Бесідах на Євангеліє від Матвія» 
пише наступне: «Після доказів у немаловажних справах, важливим доказом був 
і сон. Але чому сам Пілат не бачить його? Чи тому, що дружина була більш 
гідна його, чи можливо, коли б він його бачив, то не повірив би йому, можливо і 
не сказав би про нього. Тому так і відбувається, що бачить цей сон дружина, 
щоб він став відомим всім. Не просто бачить вона сон, але страждає багато, щоб 
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чоловік, хоча із співчуття дружині, не спішив здійснювати 
вбивство».(І.Златоуст. Бесіди на Євангелія від Матвія). 

Святитель Афанасій Великий пише, що на суді Пілата, після того як 
прокуратор вмив руки, «Господь не відповідав більше, прагнучи врозумляти 
більш його дружину, щоб не за словом, а за явленням сили увірували, що 
судимий є Бог». (Аф. Великий. Послання Максиму Філософу).  Феофілакт 
Болгарський хоч і не повідомляє про дружину Пілата, але пише наступне: 
«Дивна справа! Судимий Пілатом страшив його дружину! Не сам Пілат бачить 
сон, а дружина його… Сон цей був справою здійснення Божого, не для того 
лише, а щоб внаслідок його звільнений був Христос, а для того, щоб спаслась 
його дружина». (Феофілакт Болгарський. Толкование на Евангелие от 
Матфея»). Уїльям Барклі називає Клавдію  іудейською прозеліткою і зауважує, 
що «пізні докази приписали їй навернення в християнство». Найдосвідченіший 
історик церкви Оріген у своїй гомілії на «Євангеліє від Матфія» наводить прямі 
докази про навернення Клавдії Прокули у християнство. Про дружину Пілата 
повідомляється також в апокрифічних «Євангеліях від Никодима», навіть 
наводиться  ім’я цієї героїчної жінки – Прокула. Про Клавдію Прокулу згадує й 
апокриф «Звернення до Пілата». 

 

                   
                                         Палац Пілата 
Біблія розповідає про багатьох жінок древності: про матерів, дружин, 

наречених, цариць, безвісних прочанок, черниць, навіть про душевно хворих, бо 
всі вони як могли служили своєму Ісусу. Вони розносили по світу ту Благу 
Вістку, ту святу правду, те спасіння і царство Боже, які передавав людям 
Христос. Клавдія Прокула – це вісник всього людства, це і наш вісник. Своєю 
запискою вона схаменула не одного тирана, не одного насильника і душогуба; 
вона розбудила усі черстві душі, які удавано спали до цього. Не Пілат, не 
Тіберій, не інший римський насильник приходить у важку годину до людей, а 
приходить якраз той, хто може захистити від насильства і погибелі. Це Ісус 
стукає у людські серця, щоб вони змінилися, щоб змили із себе болото 
черствості, байдужості і нетерпимості до інших, слабкіших за себе. 
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Щоб люди не були занадто суворими до інших, не карали не винних, не 
завдавали їм важких страждань, бо це такий важкий гріх перед Богом, що 
виправдання за нього ніколи не буде. Кожна людина, вчить Біблія, повинна 
мати у собі любляче серце, чисту душу і світлий розум, як це ми бачимо у 
Клавдії Прокулі – дружині Пілата. Ісус благословляв чистих людей бо вони 
уособлюють в собі всю Божу правду. Вони не відпали від Бога, говорять Отці 
Церкви, не забули його заповідей, не розгубили таких духовних цінностей як 
віра, надія і любов до Нього. Ці подвижниці Божої справи є Його справжніми 
світильниками: Його очима, Його вухами, Його вірною любов’ю. Тому що для 
кожної чесної людини любов до Бога є великим втішанням навіть тоді, коли 
душа кожного буде страждати від болю. 

«Якщо б дехто став загрожувати мені важкою карою, вічною смертю, 
різними муками, щоб відлучити мене від Христа, або обіцяв мені вічне і солодке 
життя, я б не погодився», - щиро зізнається Іоанн Златоуст. Тому що порядна 
людина, наче гострим мечем відсікає від себе свою гріховність, розриває всі її 
тенета, щоб не зіпсувати любов до свого Захисника. 

 

                 
                                                      Арка Пілата 
 
 Хочемо сказати, що у середньовіччі вважалося, що дружина Пілата 

побачила уві сні не Ісуса Христа, а біса, який мучив її і не давав жити. Лише з 
віднайденням «Листа Клавдії Прокули до Вульфії», якого частина церковних 
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істориків вважають справжнім документом історії, ситуація змінилася. Лист 
Прокули дихає давниною, у ньому Прокула розповідає подрузі про своє життя в 
Єрусалимі. У листі наводиться такий опис сна Прокули: «Під час сну, пише 
Прокула, - лише я схилила голову на подушку, як таємничі видіння заволоділи 
моїм розумом. Я бачила Ісуса… Обличчя Його світилося як сонце. Він літав на 
крилах херувимів – полум’яних виконавців Його волі. Він, здавалося, був 
готовий судити покоління народів, зібраних біля Його ніг. Своєю десницею Він 
відділяв добрих від злих; перші возносились до Нього, сяючі вічною юністю і 
божественною красотою, а інші – ввергались у безодню вогню. І Суддя вказував 
їм на рани, покриваючі Його тіло, говорячи громовим голосом: «Воздайте кров, 
яку Я пролив за вас!». Тоді ці нещасні просили у гір заховати їх, а землю, щоб 
вона забрала їх у себе. І відчували вони себе безсмертними для мук і 
безсмертними для покаяння. О, який сон, яке одкровення!» (Лист Клавдії 
Прокули до Вульфії». Святитель Інокентій Херсонський вказує, що дружина 
Пілата у сні не тільки переконалася в невинності Ісуса, але й прийняла його за 
«Праведника». На думку старця, для неї як язичниці це «свідчило про людину 
досконалої доброчинності, любимицю Божества».  

Як і потрібно було чекати від читачів: «Лист Клавдії Прокули до Фульвії» 
переважною більшістю церковних істориків названий фальшивкою. Він   
засуджений за  невдалу спробу видати брехню за правду. Але все ж він зігріває 
серця віруючих людей до сьогоднішнього дня. Про Клавдію Прокулу і її Лист 
написано безліч книг, навіть знято декілька художніх фільмів у країнах Заходу.  
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                            Апостол Петро в Римі 
 

                                 
                       Апостоли Петро і Павло 

Апостолу Петру випала важка доля. Він як і його співбрат, апостол 
Павло, подорожував по світу, зазнав гонінь, принижень і страждань від 
римської влади. Але, коли Павла заарештували і відправили під наглядом у 
Рим, Петро більше сидіти в Єрусалимі не зміг. Він зразу ж вирушив до 
столиці цезарів, щоб своєю присутністю підтримати товариша, сповістити, 
що учні Ісуса вболівають за нього і сподіваються, що Павло, як мужня 
людина, витерпить все і не зрадить Христовій вірі. Петро тепло відносився 
до свого друга. Коли Павло в 54 році проповідував в Антохії Слово Боже, 
то Петро в цей час не сидів, склавши руки. Він швидко зібрався в дорогу і 
відправився на допомогу йому. В Антохії, цьому великому грецькому місті, 
вони разом створювали церкви, хрестили людей, давали настанови щодо 
подальшої роботи. 
В Рим Петро прибув із своїми друзями: Іоанном-Марком, якого називав 

сином, бо той невідступно слідував за ним, в майбутньому - євангелістом; з 
апостолом Варнавою і проповідником Симоном із містечка Гітон. В цей 
час по завданню єрусалимських первосвящеників в Рим прибув також 
іудейський історик Йосиф Флавій. Його місія дещо була подібна Петровій - 
спасати від в’язниці набожних людей. Йосиф, як поважна й авторитетна 
людина мав добитися звільнення з-під арешту єрусалимських священиків, 
яких, за розпорядженням прокуратора Фелікса, посадили у в’язницю. 
Йосиф був суперечливою особою. Єврей за національністю, він з легкістю 
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переходив від однієї віри в іншу: від фарисеїв до садукеїв, а від них до 
єсеїв. Потім знову повернувся до фарисеїв, але теж ненадовго, бо швидко 
перейшов до зелотів і зупинився на римській релігії, релігії весельчаків і 
безбожників. Те, що імператорський Рим ненавидів іудеїв, приніс 
ізраїльському народу страждання і смерть, Йосифа мало хвилювало. Він 
влаштував своє життя так, як вважав за потрібне. В особистому житті 
Йосиф не був поміркованою людиною, був гулякою і часто міняв своїх 
дружин і лише з четвертою, Клавдією Проскулою, яку рекомендували йому 
високі римські чиновники, вгамував своє неспокійне серце і жив до кінця 
своїх днів. 
Римській владі Флавій служив вірою і правдою, і навіть більше, за це 

був осуджений своїм земляком, істориком і богословом Юстом 
Тиверіадським. Юст говорив про Йосифа, як про зрадника не тільки 
іудейського народу, але й римського.  Зраджуючи своїх співвітчизників, він 
також зраджував і римлянам. На свій захист від звинувачення друга, Йосиф 
написав невелику працю під назвою "Автобіографія", в якій  прагнув 
показати себе з позитивної сторони, як справжнього патріота і героя нації. 
Але на диво він чомусь розповів про себе такі речі, про які майже ніхто не 
знав і не догадувався про це. Сентиментальна сповідь принесла ганьбу 
Йосифу: співвітчизники враз відвернулися від нього.    Він розпочав свою 
розповідь з того, що зрадив свою вітчизну свідомо, бо його країна Ізраїль,  
войовнича, неспокійна і люди в ній теж не подарунок.   Римська держава, 
римський народ якраз є носіями прогресу, мужності і справедливості, тоді 
як у його одновірців такі риси відсутні. 
Ми, звичайно, з великою обережністю відносимося до такої писанини 

Йосифа, бо він, щоб допомогти своєму рідному народу, частенько грав у 
такі ігри: то безмірно вихваляв римських властителів, їх грабіжницьку 
політику, і наче свідомо принижував своїх земляків. Таким вдалим 
маневром Йосиф досягнув своєї мети: усіх заарештованих священиків, яких 
звинувачували у ворожому ставленні до римської влади - випустили. Але 
наша розповідь про інше. Петро з першого ж дня прибуття у Рим, відвідав 
свого товариша і арештанта Павла. Апостол в цей у дворі тюремного 
будинку проповідував слово Боже. Побачивши кайдани, одяг з мішковини, 
стомлений вигляд і худорлявість свого товариша, Петро низько вклонився 
йому і по-братськи обняв. Від горя і радості два великих християнських 
мислителі порозумілися, примирилися і згодилися спільно вести Божу 
справу. Тепло привіталися з Павлом й інші прибулі.  
Правда, окремі історики церкви твердять, що такого братського 

примирення між Петром і Павлом не було. Петро, мовляв, був занадто 
нетерплячий, чванливий, часто хизувався своєю любов’ю до Ісуса Христа, 
підкреслював своє верховенство і твердив, що саме йому, а не комусь 
іншому Ісус доручив ключі від Божого Царства. Це частково була правда. 
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Такі риси притаманні характеру Петру, але вони зовсім не подобались його 
однодумцям, бо ті відверто показували йому своє обурення. Не подобалось 
також, що Петро самочинно привласнив собі верховенство над 
товаришами, заявляв, що саме йому  дано право першим проповідувати 
Слово Боже євреям і язичникам. Хоча ми знаємо інше: Петру було 
доручено проповідувати лише серед євреїв, а до язичників був посланий 
Павло. Звичайно, Петровий розум, досвід проповідника, його мужність і 
порядність не давали декому спокійно жити. Навіть улюблений учень 
Ісуса, апостол Іоанн, автор четвертого Євангелія і Апокаліпсису, чомусь 
ставився до Петра і його справи обережно, вважав себе більш досвідченим 
ніж Павло. Але це не так важливо.  

                                                  

 
                                    
Головним було те, що два суперечливих апостоли, два знавці Божої 

справи порозумілися і дали згоду на співпрацю. Ми знаємо, що апостол 
Павло вважав себе керівником місії за наверненню язичників, де б вони не 
проживали. Свою першість у цій справі він підкреслював у посланнях до 
Галатів, Коринфян, Філіпійців та інших. Петро теж був досвідченим 
керівником цих новостворених християнських громад, лідерами яких часто 
були не зовсім освічені і стійкі у вірі люди, бо між ними точилися гострі 
суперечки. Кожна громада, або церква, вважала свої погляди на Божу 
справу єдино вірними і незаперечними. Вони зовсім не хотіли і не вміли 
слухати інших, а це суперечило  Ісусовому вченню. 
Широкий погляд думок на одну проблему  не давав підстав виділяти 
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одну із них, тут потрібна була зваженість, обережність і єднання навколо 
ідеї, яка була головною. При суперечках слід було враховувати характер 
іудеїв, живих, емоційних, не завжди справедливих у своїх оцінках і вічно 
зловживаючих у всьому. Апостол Петро заручився підтримкою Павла, щоб 
суперечку, що розгорілася в церквах, швидко загасити. Гострі дискусії 
точилися і в римській церкві, засновником і керівником якої вважався 
Петро. Потрібен був великий розум, сміливість і обережність, щоб 
вгамувати цих галасливих людей. Петро обійшов усі церковні громади 
Риму, розповідав правду про слово Боже, про Ісуса Христа і його тверді 
настанови щодо зміцнення церков, викорінення всіляких єресей. 
У своїх промовах він закликав до миру, спокою, взаєморозуміння, 

просив римлян бути чистими у своєму житті, не грішити, не зловживати 
пиятикою, розпустою бо лише чистотою можна потрапити у Царство Боже. 
"Бо написано, - говорив Петро, - Будьте святі і безгрішні, такими як Я»  
(Пет.1,16). Апостол хвалив нововіруючих, що вони, зовсім не бачивши 
Христа, полюбили Його, повірили Йому, а повіривши, радіють невимовною 
радістю. Цим досягають головного - спасіння своїх душ. "Знайте, - говорив 
Петро, - що не тлінним сріблом, або золотом відкуплені ви були від 
марного вашого життя, а дорогоцінною кров'ю Христа, як непорочного й 
чистого ягняти". (2,18-19). Особливу увагу приділяв Петро братерству, 
любові і ліквідації чвар між віруючими. Потрібно відкидати усяку злобу, 
наголошував він, підступ, лицемірство, заздрість, і всілякі обмови, і немов 
новонароджені повинні пити духовне молоко, щоб пізнати Ісусову 
мудрість. Кожному віруючому потрібно поводитись з невіруючим добре: 
бути терплячим і ввічливим, щоб самому заслужити повагу. Коритися 
потрібно кожному людському творінню заради свого Господа чи то церкві, 
як найвищому духовному органу, чи то володарям, які від нього послані 
для покарання злочинців, та для похвали доброчинців. «Така воля Божа, 
щоб доброчинці вгамували неуцтво нерозумних людей. Шануйте всіх, 
любіть братство, бійтесь Бога і поважайте Царя", - такими порадами часто 
закінчував він свої промови. 
Виступаючи в римських синагогах і церковних громадах, Петро говорив як 
справжній проповідник, як людина великого розуму і сили волі. Завдяки 
його ораторській майстерності християнські громади міста швидко 
зростали. Петра поважали, любили і завжди радо слухали. Часто він 
приводив невіруючих до Павла, щоб вони власними вухами послухали 
його промов і поспілкувалися. Павло завжди радів такому вчинку друга 
тому говорив сміливо, твердо і з великим переконанням. Його кайдани на 
руках і на ногах, які він показував усім, агітували краще його слів, слухачі 
дійсно приймали Ісусову віру і ставали послушниками Божого слова. 
Проте в Римі було неспокійно: почалося масове переслідування 
християнських громад. Виступи відважних апостолів стали заборонятися, 



 216 

а надто віруючих  почали кидати у в’язниці. Діяльність Петра і арештанта 
Павла різко звузилась. Серед усіх знайомих Петра не було жодного, хто б 
міг вплинути на Нерона, щоб відпустити Павла з миром. Ми знаємо, що 
Неронові гоніння на християн в 67 році було надзвичайно жорсткими, і 
особливо в Римі і його околицях. Імператорський Рим заохочував усіх 
ворогів християн, щоб ті за найменшу провину ловили їх і приводили до 
в’язниці. Ісусова віра існувала вже 35 років. За цей час вона терпіла різні 
утиски і жорстокості. Але то відбувалося в провінційних містах і зовсім не 
було таким масовим явищем, як це творилося в Римі. Офіційний Рим довго 
був байдужим до віруючих, терпів їх, дозволяв проводити богослужіння, 
та цей час пройшов і швидко все змінилося. 
                             

                   
 
З арештом Павла, Нерон став звинувачувати християн у різних 

злочинах - зраді римським богам, підбурюванні проти імператора, зміні 
імператорської влади, тому вирішив покарати їх. Це було, за словами 
Петра, "вогняне випробовування". Здавалося, що настав кінець існуванню 
християнської віри. Віруючих щоночі спалювали у Неронових садках, як 
заклятих ворогів влади. Люди, спасаючись від переслідувань, тікали в 
Малу Азію, в Сірію. За рекомендацією Павла і його друзів, Петро вирішив 
теж втекти з Риму. Але вночі, за словами Діяній Апостольських, коли  
Петро йшов по Апієвій дорозі, у видінні зустрів Ісуса Христа. Від 
несподіванки апостол зупинився і запитав Ісуса: "Куди ти йдеш, 
Господи?". Христос відповів: "Я йду в Рим, щоб знову бути розіп'ятим". 
Ісусова відповідь засоромила і приголомшила Петра, він змінився, став 
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стійким і незламним і повернувся назад у це прокляте місто. 
Нерон не пошкодував ні апостола Павла,ні апостола Петра. За те, що 

вони зневажали римських богів, проповідували воскресіння із мертвих, 
розіп’ятого Христа, прищеплювали римлянам свою "бісівську" релігію, 
Нерон стратив обох світочів християнства. Але на відміну від Павла, 
якому відрубали голову, Петро був розіп’ятий на хресті головою вниз, бо 
вважав себе не гідним того, щоб висіти на хресті так, як висів розіп’ятий 
Христос. Перекази свідчать, що жінка Петра, Конкордія, теж загинула 
мученицькою смертю, але на декілька днів раніше свого чоловіка. Під час 
страти, Петро підбадьорював її такими словами: "Пам’ятай моя люба 
дружина, що Господь не залишить тебе!".                              

                         
У Римі Петро написав своє перше послання, в якому звертався до всіх 

церковних громад Малої Азії. Хоч церкви там були засновані Павлом, 
проте розбіжності серед друзів не було: сам Павло дав дозвіл на такий 
лист. Петро вирішив розказати правду про Неронове гоніння і озброїти 
віруючих твердими настановами: як потрібно жити, щоб спастися і 
зберегти Ісусову віру. У своєму листі Петро говорив про страждання і 
славу, що хвилювали кожного віруючого. Він підкреслював, що чим 
більше віруючі будуть страждати від влади у цьому світі, тим більша честь 
і слава буде в іншому. Випробовування і муки тут, на землі, а слава нас 
чекає там, на небі, підкреслював Павло. Усі християни повинні радуватись 
славі Христа і роз’яснювати Його віру. 

 
Петро є свідком Христового страждання, він також учасник його  

вічної слави. В своєму посланні Петро використовує своє улюблене слово 
– «дорогоцінний». Віра, що витерпіла все, говорив він, є дорогоцінна, і 
більша за саме золото. Петро називав кров Христа дорогоцінною; 
дорогоцінний і Господь, дорогоцінне і його вчення. "Христос, якого ви 
особисто не бачите, а любите, це Спаситель, - говорить Петро. В ньому ви 
зберігаєтесь для вічного спасіння. Він є центром небесної слави, йому 
одному потрібно довіритись і терпеливо чекати його другого приходу». 

 Віруючі, що народжені від Слова Божого, наголошував Петро, 
подорожуючи через світ до своєї небесної батьківщини, постійно 
потребують підтримки цього слова, яке їх духовно наставляє, підбадьорює 
і дає міцну силу у паломництві. Усі повинні переконатись, що Господь 
завжди з нами в цьому світі, любить нас, підтримує і допомагає і веде до 
вічного життя. Петро називає паломників вибраними людьми, святими, які 
своїми добрими справами, чистим життям прославляють Бога. Апостол 
радить всім бути добрими громадянами своїх країн, дотримуватись 
законів, поважати владу, щоб не накликати на себе і своїх товаришів 
великих бід, навіть якщо цією владою править Нерон. 



 218 

Петро говорив про віруючих жінок і віруючих чоловіків, щоб вони 
поважали один одного, були стійкими у вірі і ніколи цій вірі не 
зраджували. Християнська любов, підкреслював він, є найвищий прояв 
віруючої людини. Заклики до цієї любові у нього такі: всі повинні бути 
співчутливими, милосердними, поміркованими, любити один одного. Не 
платити злом за зло, або лайкою за лайку, стримувати свого язика, не 
давати йому волі. Завжди бути готовими до відповіді за свої вчинки і 
постійно зберігати в своїм серці любов до Бога. 

 Петрове послання церквам Малої Азії - Антіохії, Іконії, Лістри, 
Солуні, Верії, Афінам, Коринфі, Ефесі, Троаді, Мілету та іншим, це по суті 
його заповіт християнам    світу. Християнська    мораль, християнська 
етика, згідно Петра, - святиня святинь, кожен хто її дотримувався - 
одержить прощення і вічне життя. "Коли вас ганьбити і гнати будуть в 
Христове ім'я, то знайте, що ви блаженні, бо на вас спочиває дух святий і 
дух слави, - говорить Петро. Ніхто з вас хай не страждає по неправді, як 
душогуб, чи злодій, чи хабарник, а тільки як чесна людина, як христи-
янин". Покладатися потрібно тільки на Бога, тоді він допоможе кожному, - 
радить апостол. Не потрібно вірити дияволу, бо цей "благодійник", ричачи 
як лев, шукає кого пожерти. Диявол — це ворог людства. Я коротко вам 
написав через Силуяна, як гадаю, вірного брата. Закликаю та свідчу, що 
Божа благодать правдива, що ви в ній стоїте. Вітає вас разом вибрана 
церква у Вавилоні (Римі) і Марко, мій син. Вітає один одного поцілунками 
любові. Мир вам усім у Христі! Амінь!" (Пет.5,12-14). 
Такими словами закінчив своє послання апостол Петро, щоб через пару 

днів самому відійти у вічність. Так, спасаючи свого брата по вірі і 
особистого друга від римської погибелі, апостол Петро не вберігся сам: в 
Римі, в імператорській столиці, знайшов для себе свою смерть і свою вічну 
славу. 
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Апостол Павло про земне і небесне 
 

 
 
 

Апостолові Павлу в Новому Заповіті відведено стільки місця, 
скільки не одержав жоден із дванадцяти учнів Ісуса Христа. Ця 
самобутня постать займає половину книги "Діяння Святих 
Апостолів", яку написав Його учень євангеліст Лука. Павло — Богом 
обдарована людина, він знавець Старого Заповіту, історії свого 
народу, він чудово знав його культуру, мову і звичаї, вільно 
орієнтувався в усіх релігійних тонкощах своєї доби, жив бідами і 
радостями своїх співвітчизників. 
Це така могутня постать, якій справді тісно в цій невеличкій за 

розміром книзі. Павло прагне більшого, він і досягне його. Своїми 
ділами і Посланнями апостол розкриється перед світом великим 
оратором, відважним проповідником, тонким богословом і, взагалі, 
мудрою людиною. Павло хоче, щоб весь світ знав, що саме він, а не 
хто інший з апостолів, висміяв в Ареопазі поважних грецьких 
філософів, богословів і не тільки посоромив їх, а навіть нав'язав своє 
бачення розвитку світової історії, культури на цілі тисячоліття. 
Хоч мова апостола Павла не відзначається оригінальністю, бо  
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повна протилежність еллінській (спокійній, виваженій, грамотній), та 
все ж його мова — то згусток людської мудрості, іудейського 
неспокою, доброти, любові до своїх одновірців, ненависті до  
первосвящеників і фарисеїв та, загалом, до впертих язичників.  
Інколи апостол говорить настільки зарозуміло, галасливо й туманно, 
що це викликає у нас посмішку. Давайте наберемося терпіння і 
послухаємо, як розпочинає Павло свої Послання. 

"Благословенний Бог і Отець Господа нашого Ісуса Христа, що 
нас у хресті поблагословив усяким благословенням духовним у 
небесах, так як вибрав у ньому Він перше закладин світу, щоб були 
перед ним ми святі й непорочні у любові, призначивши наперед, щоб 
нас усиновити для себе Ісусом Христом, за вподобанням волі своєї; 
на хвалу слави благодаті своєї, якою Він обдарував нас в улюбленім, 
що маємо в Ньому спокутування кров'ю Його, прощення провин, 
через багатство благодаті Його, яку Він намножив у нас у величі 
премудрості й розважності, об'явивши нам таємницю волі Своєї за 
своїм уподобанням, яке поставив у Самому Собі для урядження 
виповнення часів, щоб усе об'єднати в хресті — що на небі, і що на 
землі." (Еф., 1, 3-10). 
Цей нескінченний потік нічого не значущих слів, зібраний в 

одному довжелезному реченні, якнайкраще характеризує глибокий 
розум Павла і його знання Філонових метафізичних постулатів: 
говорити про що завгодно, але ні про що конкретно. Що хотів 
сказати своїм слухачам цей бентежний чоловік, для нас залишається 
таємницею. Така промова зовсім не давала бажаного наслідку: 
слухачі, звичайно, сиділи тихо і робили вигляд, що розуміють 
красномовного балакуна. Але як тільки апостол робив паузу, на його 
голову градом сипалися крики і погрози невдоволених фарисеїв і 
книжників. Так було в Коринфі, в Ефесі, Галатах, Колосах, і скрізь, 
де проходив Павло. 
За таку абракадабру Павла часто виганяли з синагог, часто били і 

навіть сильно, а бувало й так, що бідолашному проповідникові 
потрібно було кілька днів, щоб прийти до тями. Проте, відійшовши, 
Павло ніколи не розкаювався у своїх справах, терпляче зносив 
наругу, а насильникам погрожував небесною карою: пеклом і 
гарячою смолою. Подорожуючи по світі, апостол знову говорив, 
проповідував, клявся, просив, бив себе у груди, скаржився, у свідки 
брав Ісуса Христа і знову грозив невірним і відступникам карою 
Божою. 

"Я пересвідчився, — писав Павло в Посланні до Галатів, — що ні 
смерть, ні життя, ні ангели, ні влада, ні теперішнє, ні майбутнє, ні 
сили, ні вишина, ні глибина, ані інше яке створіння не зможе 
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відлучити нас від любові Божої, яка в Христі Ісусові, Господі 
нашім!" А в іншому Посланні, до Галатів, говорить про любов до 
Господа так: "Хто нас розлучить від любові Христової? Чи неволя, чи 
утиск, чи переслідування, чи голод, чи нагота, чи небезпека, чи 
меч?". Коли уважно читати Послання Павла, а їх у Новому Заповіті 
чотирнадцять, то стане зрозумілою така річ: протягом свого життя, а 
після навернення Савла це більше 35 років, апостол щоденно, 
постійно і відважно нав'язував людству вистраждану Господом і ним 
самим ідею загального спасіння від прийняття християнства. Бо саме 
ця віра, яку так палко і хоробро пропагував, в яку навернув не одну 
тисячу язичників для нього є істинною, справжньою і вічною для 
всього людства. Тільки християнська релігія, яка створена Ісусом 
Христом, — підкреслював Павло, — спроможна поставити людину 
на те місце, з якого вона випала з вини диявола, і дати віруючому 
силу, розум і зміст життя. Тільки християнська ідея дасть можливість 
кожній людині, навіть  грішній, спастись на тому світі від 
сатанинського пекла і знайти вічне життя. Але для цього кожному 
потрібно на цьому світі жити чесним життям: боятися Бога, славити 
Його і не грішити. 
В апостола Павла є дуже дорога для нього, можна навіть сказати 

більше — найулюбленіша його тема — це напружене і постійне 
чекання другого приходу на землю Ісуса. Починаючи від першого і 
аж до останнього Послання — це чекання Хреста, Його страшного 
суду для всіх людей, Його вічної месіанської слави. Чекання не дає 
спокійно жити бентежному мислителю. Вже у першому Посланні до 
фесалонікійців про дороге йому чекання Павло напише таке: 
"Потрібно чекати з неба Сина Божого, якого Він воскресив із 
мертвих, Ісуса Христа, щоб Він звільнив усіх нас від великого Його 
гніву. Бо хто наша надія, або радість, чи вінок похвали? Чи не ви 
перед Господом нашим Ісусом Христом, зі своїми гріхами і бідами?". 
Павло вірить, що Ісус покладе край цьому гріховному світу і широко 
відкриє небесні двері для  вічного Царства. Спасіння людей 
розуміється Павлом не просто як окрема подія, що має відбутися між 
Павлом і Ісусом, не просто якесь світове явище, в якому прийме 
участь лише Павло. Зовсім ні. Спасіння людей — це подія світового 
масштабу, і братимуть у ньому участь усі люди планети. Проте 
апостол застерігає нас, щоб не випереджали подій, не підганяли час, 
бо це нічого не дасть: все має відбутися так, як написано в пророків і 
в Книзі Буття, і як явлено на Хресті самим Сином Людським. 

 Ісус, Його дванадцять учнів, також апостол Павло твердо 
переконані, що біси й ангели мають надзвичайно велику силу в 
цьому світі. Всі психічно хворі, з якими доводилося йому 
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зустрічатися, — це довічно уражені люди, вони покарані самим 
сатаною. Ці ворожі сили за наказом диявола вселяються в грішні 
душі і мучать доти, поки не доконають. Євангеліст Лука змальовує 
цих нечистих так: "Тут же на горі паслося велике стадо свиней; і біси 
запитали Його, щоб Він дозволив увійти в них. Він дозволив. Біси, 
вийшовши з чоловіка, увійшли в свиней і кинулося стадо з крутого 
берега в озеро, та й потопилося". (Лк. 7, 32-34). 
Для Павла Ісус — це геніальна і свята постать, яка в змозі 

вилікувати всіх одержимих, всіх нервово хворих і не тільки вилі-
кувати, а й зняти з серця важкі гріхи. Вміння Христа лікувати людей, 
уражених бісами, фарисеї пояснюють тим, що Ісус увійшов в дружбу 
з бісівським князем Вельзевулом, від якого одержав силу і владу. 
Христос їм заперечив і дав власну оцінку діям диявола. Він говорить, 
що бісівський князь, що має  руйнівну силу, з приходом на землю 
Христа втратив свою владу, став  не страшним , більше того, він став 
посміховиськом в очах інших нечистих. Як не прикро було, але 
Вельзевул примирився зі своєю долею. Христос порівнює пораненого 
головного біса з іншим, ще сильнішим за нього, а йому відводить 
роль простого спостерігача. Усі  біди, що випали на долю людини  - 
це справа рук сатани. Посилаючи на проповідь своїх учнів, Ісус не 
випадково дає їм владу виганяти нечистих духів силою Бога і Духа 
Святого, як таких, що спроможні вилікувати людей від нечистих і 
хвороб. Сатану Він називає лукавим, спокусником, князем демонів, 
змієм великим. Молитвою "Отче наш" Христос вчить людей 
молитися Богу за те, щоб сатана не увів їх в оману і не приніс великої 
біди. 
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Для апостола Павла сатана був князем, що панує в повітрі, таким, 

що прикидається ангелом світла, супротивником, колючкою в тілі. 
Він перешкоджав місіонерським подорожам, творив фальшиві чудеса 
і був духом відступництва. Тільки смерть Христа, — говорить 
апостол Павло, — знищить владу лукавого, а наслідком цього буде 
обрання Сина Божого справжнім Месією. На цій величній світовій 
посаді Христос отримає у своє розпорядження небесних ангелів, за 
допомогою яких повалить сатану. Павло підкреслює, що смерть 
Ісуса, то є викуп за наше спасіння, а Його кров, то кров Нового 
Заповіту, яка рясно вилилась на голови християн. Христос прийняв  
мученицьку смерть не за  людство в цілому, якого Він, мабуть, і не 
знав, а за спасіння людей, які Його оточували, вірили Йому, і які 
були обрані для Царства Божого. Ісус від із самого почату знав, 
говорить Павло, що Він має пройти через усі пекельні муки і 
прийняти насильницьку смерть. Причому пройти усе пекельне коло 
не сам, а зі своїми учнями, що були обрані для проповідування Його 
віри. Ці учні, апостоли і їх прислужники, повинні постраждати за 
Нього і теж померти насильницькою смертю. Знаючи про це, апостол 
Павло закликає всіх віруючих без страху віддати своє земне життя за 
життя небесне, яке значно змістовніше і святіше. Ніколи не потрібно 
втрачати надію на Христа, який на небесах бачить кожного із нас і 
кличе до себе, — говорить Павло. 
Коли  віруючі побачать Ісуса приниженим, оббреханим, побитим і 

знівеченим, то зрозуміють, що у цьому гріховному світі для святості - 
місця зовсім немає, воно існує  поза життям, і лише на небі біля 
самого Бога. Посилаючи своїх апостолів на проповідування Святого 
Євангелія, — говорить Павло, — Христос постійно застерігав 
кожного, щоб  були пильними, бо за їхніми діями стежить сатана. "І, 
покликавши народ з учнями своїми, сказав їм: хто хоче йти за Мною, 
відвернись від себе і візьми хрест свій і йди за Мною. Бо хто хоче 
спасти своє життя, той загубить його; а хто віддасть життя за Мене, 
той збереже його", — так говорить Ісус в Євангелії Матвія. Читач 
розуміє, що Царство Небесне, яке має настати після смерті Ісуса, 
проповідували всі євангелісти, всі апостоли, в тому числі й Павло. 
Вони твердили, що Христос, посилаючи їх на проповідь,  знав, що це 
Царство обов'язково має прийти, причому не через тисячі років, а 
найближчим часом. 
Для досягнення його, Христос наставляв  вірних учнів бути 

твердими й стійкими у своїй вірі: "Не думайте, що Я прийшов 
принести мир на землю — ні, не мир прийшов Я принести, а меч. Бо 
Я прийшов роз'єднати сина з батьком, дочку — з матір'ю, а невістку 
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— зі свекрухою. І вороги людині — то її домашні. Хто любить батька 
свого або матір свою більше за Мене, той не гідний бути Моїм 
учнем. А хто любить сина чи дочку більше, ніж Мене, теж не гідний 
Мене. Хто збереже своє життя за Мене, обов'язково збереже його". 
Тільки віра в Ісуса, виконання Його святих заповідей дають людям 
можливість спастися. Ці Христові істини, які Він відкрив своїм 
учням, звичайно були відомі й апостолу Павлу. Тому, проповідуючи 
серед язичників, апостол ставив їх за приклад своїм слухачам. Але як 
не прикро говорити про це, чуда, якого з таким нетерпінням чекали 
віруючі люди, не відбулося. Царство Боже за життя Христа і Його  
учнів на землю не прийшло. Його не там потрібно  шукати, — 
говорить апостол Павло. Царство Боже на землю не приходить, воно  
на небесах і біля Бога. Щоб обміркувати все, Бог залишив Ісуса 
наодинці в Гефсиманському садку, де Він думав і молився, шукаючи 
Свої відповіді. Христос знайшов таки розгадку. Вона була захована у 
Книзі пророка Ісайї, в Старому Заповіті. Якраз там було сказано, що 
Бог свідомо відав свого єдиного сина на мученицьку смерть як викуп 
за гріхи людства. 
Що чекає людину на тому світі і чи справді буде воскресіння тіла 

її? — такі запитання ставить апостол Павло перед слухачами. Щоб 
вірно відповісти на них, нам не потрібно приписувати апостолу ті 
ідеї, які ми часто зустрічаємо в творах Іоанна Златоуста, Ігнатія 
Богоносця, Іустіна Філософа й Іоанна Богослова. Згідно них тіло 
людини, коли воно з'єднується з духом, стає живим і дієздатним для 
вічного. Павло мислить дещо по-іншому. Він відокремлює звичайне 
тіло людини від того тіла, в яке вселилася душа. Апостол називає 
таке тіло преображеним. Для нього душа, яка наповнює фізичне тіло, 
щоб створити людську цільність, спочатку живе окремо від тіла. 
Вона є початком створення самої людини, і лише з її народженням 
вона вселяється в неї. Але не навічно бо в процесі самого життя 
міняється як саме тіло, так і душа, але  не відомо, в який бік: кращий, 
чи гірший. Душа має можливість в будь-яку хвилину залишити своє 
тіло, щоб продовжити своє життя на небесах і там очікувати той час, 
коли небіжчик з волі Бога воскресне. 
Ми розуміємо, що апостол Павло нічого нового в есхатології не 

відкрив. Своєю витіюватою мовою він лише передав те, що знав і що 
запозичив у пізньому іудаїзмі. Згідно його вчення, людська душа 
після смерті тіла живе без нього в підземному світі разом з іншими 
душами. Душі грішників не потраплять на територію раю, для них 
цей рай за сімома печатками. Їм лише дозволяється ходити біля цього 
привабливого куточка і мовчки терпіти велику семикратну муку. 
Душі ж добрих людей перебувають у мирі і спокої, живуть дружно, 
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мають від Бога семикратну радість і благодать. 
Апостол Павло підземне царство іудаїзму замінив на своє, 

небесне, яке відповідає вченню Ісуса Христа. Це, так би мовити, 
тимчасовий і проміжний період нестійкої і зовсім не впевненої в собі 
душі. Такий стан Павло називає наготою. "Розкажу вам таємницю, — 
пише Павло в першому Посланні до Коринфян, — не всі ми помремо, 
але всі змінимося, і це відбудеться при останній трубі. Коли вона 
затрубить, мертві воскреснуть нетлінними, а ми в цей час змінимося. 
Нашому тлінному тілу потрібно зодягнутися в небесний одяг, а 
смертному — одягти безсмертне." Таким чином душа людини вже 
звільнилася від оболонки смертного тіла, вона чекає іншої, небесної 
оболонки. В цей час всі напружено чекають другого приходу  
Христа. Сам Павло з великою радістю бажає залишитися в живих до 
другого приходу, щоб одягнути  новий і вічний одяг і ніколи вже не 
відчувати дискомфорту голяком. Коли це станеться, тоді смерть буде 
повалена. Апостол Павло з переможною радістю вигукує: "Смерте! 
Де твоє жало? Пекло! Де твоя перемога?" 

 

                            
                                    Собор святого Петра 
Жало смерті, за Павлом, це наш гріх, який не дає можливості душі 

наблизитися до нового одягу, щоб змінити свою зовнішність. Гріх 
завжди тлінний, він не має в собі безсмертя і не прагне до нього. 
Його місія зовсім інша — це принижувати людину, тримати її 
якнайдовше в старому одязі. В Апокаліпсисі Варуха, який не увійшов 
до церковного канону, всі мертві воскресають у своєму звичайному 
одязі, щоб там, на небесах, змогли впізнати один одного. Потім 
відбувається суд, після якого одні стають ангелоподібними і святими, 
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а інші — страховиськами. Щоб цього не відбулося,  людині, 
особливо праведній, потрібно бути стійкій  і виконувати  заповіді 
Божі.  Воскресіння померлих, яке здійсниться після другого приходу 
Христа, Павло розуміє по-іншому. Він дозволяє окремим душам 
увійти в своє рідне тіло під час самого воскресіння. А тим, хто спить 
мертвим сном, хто грішив у своєму житті, причому не мало, для тих 
воскресіння взагалі не буде, бо вони не мають ніякого права на нього. 
Воскресіння буде тільки для праведних, які всім серцем увірували в 
Спасителя, жили за Його законами, не завдавали шкоди іншим і 
славили Господа Бога. Такі душі обов'язково з'являться у своєму 
прославленому тілі, яке є вищою формою земного життя. 
Що стосується загального воскресіння мертвих, то апостол не дає 

нам ніякої гарантії, що всі померлі обов'язково воскреснуть. Цю 
місію мусить взяти на себе небесний суд. Тільки він вирішить, кого 
повернути до життя, і в якому тілі випустити на волю. Для грішників 
на такому суді одна відповідь:  вони будуть у пеклі. Воскресіння буде 
проходити в два етапи: одні воскреснуть з другим приходом  Христа, 
інші — в час загального воскресіння, коли закінчиться Царство Боже. 
Тільки Страшний суд має вирішити долю кожної померлої людини. 
"Є тіла небесні і тіла земні, — пише Павло. — Але інша слава 
небесних, інша і земних. Інша слава сонця, інша слава місяця, інша 
зірок; і зірка від зірки різниться у славі, так і при воскресінні 
мертвих: сіється в тлінні, воскресне в нетлінні; сіється в 
примноженні, воскресне у славі; сіється в немощі, воскресне у силі." 
Коли тлінне зодягнеться в небесне, а смертне в безсмертне, тоді 

збудеться слово написане: «зламана буде смерть перемогою", — 
говорить апостол Павло. Павло дійшов до висновку, що завдяки 
своїй мученицькій смерті він одержить особливе воскресіння, і цим 
самим буде піднесений туди, де знаходиться сам Христос. Будучи 
в'язнем, Павло тішить себе цією думкою. Але щоденне життя бере 
верх, і коли приходиться вирішувати, що краще: почесна і радісна 
смерть, чи звільнення з тюрми і важке  життя? Павло вибирає 
останнє. Його звільнили із в’язниці, але не надовго. Після Четвертої 
подорожі до Іспанії, Павла знову заарештували і за наказом Нерона 
обезглавили. Церковна історія називає тату цієї ганебної події – 67 
рік нашого століття. 
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Серед учнів Ісуса Христа апостол Хома займає особливе місце. Це, можна 
сказати, перший критик апостольського віку. У всьому він сумнівався, до всього 
прискіпливий, нічого сліпо не приймає на віру. Головний його критерій до 
Біблійної історії такий: “Не вірю, допоки не побачу, не почую і руками не 
торкнуся. ” 

Ми знаємо, що після воскресіння, коли Ісус переміг смерть, Він прийшов 
до своїх учнів в Єрусалимі і сказав: “Мир вам!” Теплі були ці слова, втішні і 
дорогоцінні, бо вони вселяли в апостолів надію, що Христос знову буде з ними. 
Учні від несподіванки захвилювались, розгубилися. Ісус заспокоїв їх: “Чого ви 
бентежитесь, і чому такі думки входять до сердець ваших? Погляньте на руки 
мої і на ноги мої: це я Сам! Доторкніться до мене й переконаєтесь; бо дух плоті і 
кісток немає, а Я, бачите, маю. ” І сказавши це, показав їм руки і ноги із слідами 
ран. Апостоли раділи і дивувалися такому диву. 

Але одного чоловіка з їхнього братства не було серед них, де він 
знаходився - в Біблії не написано. Це був апостол Хома.  Його  з нетерпінням 
чекали. Коли Хома з’явився, друзі накинулися на нього та й кажуть: “Брате наш, 
Хомо! Ми бачили Господа, ми бачили його живим, ми торкалися його!” Вони 
так переконливо і з такою любов’ю розповідали про Ісуса, що не повірити їм 
було просто неможливо. Їх устами говорила сама правда. 

Але не таким чоловіком був Хома, щоб все сприймати на віру. Він 
насторожився від їх слів, навіть образився  за таку вигадку та й каже: “Не вірю!” 
Десять чоловік, десять апостолів, вірних учнів Ісуса присягають Богом і 
твердять, що Христос справді був серед них, їв з ними, давав різні 
розпорядження і це все правда, самісінька правда і цьому потрібно вірити.  
Хома все одно за своє: “Не вірю! І не повірю, доки власноручно не торкнуся ран 
на руках і ногах Його, і не вложу руку свою в ребра Його і не відчую тіла Його, 
що знову ожило.” Дивуються друзі такій впертості Хоми, але переконати його у 
своїй правді не можуть. 

Пройшов час і знову зустрілися апостоли на своєму зібранні. Для 
конспірації зачинили двері, щоб не з’явились вороги віри Христової, але раптом 
чують знайомий голос: “Мир вам і спокій!” Ісус стояв посеред них. І першим, 
до кого Він звернувся, був Хома, Його недовірливий апостол. Христос 
говорить: “Хома, протягни руку твою, торкнись тіла мого, вложи її в ребра мої, 
перевір, чи все це правда і не будь невіруючим, а стань віруючим!” Зрозуміло, 
що Хома все перевірив, а коли пересвідчився що те все правда, враженим впав 
перед Ісусом на коліна із повними очима сліз, боляче вигукнув: “Господь мій і 
Боже мій!” 

Ісус відповів йому: “Ось ти повірив, тому що побачив. Але блаженні ті, які 
не бачили, а увірували.” Ці слова відносяться не тільки до апостола Хоми, вони 
торкаються кожного з нас. Тому що ми, дійсно, не бачили Ісуса, не чули Його 
промов, не торкалися руками Його ран, але всім серцем, всією душею і розумом 
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своїм знаємо, що все це була правда. Істинна правда, самісінька правда, яку 
зафіксували світу святі євангелісти. Своїми духовними очима ми бачимо Його, 
Він справді живий серед нас і нам зовсім не потрібно вставляти пальці в рани 
Його, як це зробив Хома. З історії відомо, скільки було людей, які справді 
бачили Ісуса на власні очі, слухали Його мудрі промови, ходили з Ним різними 
дорогами і не увірували, і все тому, що душі їхні були черствими до віри, очі не 
були відкриті для Бога, а вуха були затулені плівкою. Лише ми з вами, всі ті, хто 
вірить в Біблійні історії, озвалися на цей поклик Христа,- слабкі, немічні, хворі, 
але тверді духом і рішучі в діях. З великою радістю і любов’ю прийшли до 
Нього і сказали: “Господь мій і Боже мій!” 

Заради правди мусимо сказати, що в апостола Хоми був соратник, який теж 
з недовірою відносився до святої історії. Це апостол Нафанаїл. Коли Ісус обрав 
собі в учні Пилипа із Віфсаїди, з міста Андрія і Петра, то від радості той пішов 
до свого товариша, Нафанаїла та й каже йому: “Ми знайшли того, про якого 
писав Мойсей у Законі і Пророки,- Ісуса, сина Йосипового, із Назарету.” 
Нафанаїл чомусь засумнівався у цьому і відповів своєму товаришу: “Та хіба ж 
може бути з Назарету щось добре?” Пилип відповів йому: “Прийди та 
подивись.” 

Іоанн в своєму Євангелії розповідає, що Ісус, побачивши що до нього йде 
Нафанаїл, говорить: “Ото справді ізраїльтянин, що немає в нім підступу!” 
Нафанаїл здивувався та й каже: “Звідки знаєш мене?” Ісус просвітлив духовно 
незрячу людину. “Я бачив тебе ще давніш,- говорить Христос,- ніж Пилип тебе 
кликав, як під фіговим деревом був ти.” Нафанаїлу від цих слів  враз відкрилися 
очі і він справді побачив на власні очі Ісуса Христа. Від такої радості він 
вигукнув: “Учителю, Ти – Син Божий, Ти – Цар Ізраїлів!” 

Так, ми стаємо свідками того, як Ісус Христос своєю Божою благодаттю 
розсіює сумніви ще одного невіруючого чоловіка і тим засвідчує світу про себе, 
як про Боголюдину. 

Але вернемось до Хоми і прослідкуємо життя і діяльність цього апостола. 
В Євангеліях Хома називається ще Діадимом. Ці два імені, одне грецьке, а друге 
єврейське означають “ близнюк”. Значить в апостола був ще брат, який родився 
разом з ним; припускають, що це був Іуда, на прізвисько Фадей. З’явившись у 
світ від бідних батьків, Хома зі своїм братом займався їх ремеслом – ловив 
рибу, і доти, поки його вух не торкнулися слова проповіді Ісуса, які примусили 
залишити свою професію, своїх друзів і рідних і йти за Господом. 

Ставши одним із дванадцяти учнів Ісуса, Хома, як пише Матвій, зайняв 
сьоме місце в їх ієрархії. Але, згідно Марка і Луки, він чомусь названий 
восьмим в їх ряду. 

Матвій, коли писав своє Євангеліє, мабуть, проявив чемність і тому 
пропустив перед себе рибалку Хому. Відомо, що апостол Хома був з Ісусом на 
другому березі Йордану, коли їх повідомили про смерть Лазаря. Ісус тоді 
послухався Марії, своєї учениці, і твердо вирішив йти в Іудею спасати її 
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любимого брата і цим прославити Отця Свого. Він воскресив Лазаря, і своїм 
вчинком дав надію всім людям світу на своє спасіння. 

 

                   
                                              Біблійні місця 
Коли виникла загроза розправи над Христом, Хома перший сказав такі 

суворі слова: “Ідем в Іудею, і помремо разом з Ісусом!” 
На останній, прощальній вечері Ісус говорив своїм учням про те, що у домі 

Отця Його осель багато, бо коли б це не було так, то сказав би їм, що Він йде 
приготувати місце для них. А коли відійде і приготовить місце, то знову прийде 
і забере всіх до себе, щоб усі були разом. “А куди я йду – дорогу ви знаєте” - 
говорить Господь. Із усіх учнів Ісуса лише один Хома насмілився запитати 
Його: “Ми не знаємо, Господи, куди ти йдеш? Як же нам знати дорогу Твою?” 
Ісус відповів своєму учневі наступне: “Я - дорога, і правда, і життя. До Отця 
Мого не приходить ніхто, якщо не через Мене.” (Ів., 14,2-6). 

З Євангелій відомо, що Хома в числі інших учнів Ісуса, був на 
Генісарейському озері і ловив рибу. Більше того, він тягнув сітки з волі Ісуса, 
наповнені рибою. В день П’ятидесятниці, коли Дух Божий зійшов на апостолів, 
благословив їх і відкрив очі на Божу благодать, всі вони розійшлись по всьому 
світу проповідувати слово Боже. Апостолу Хомі дістався Схід. Він 
проповідував в Месопотамії, Мідії і Персії. Він доносив слово Боже навіть 
біблійним магам, які займали особливе положення в своїх країнах і яким 
чарівна яскрава зірка показувала дорогу до Божого дому. В майбутньому східні 
мудреці рознесуть по всіх південних країнах радісну вістку про народження 
Ісуса Христа. 

З історії відомо, що Хома, як і інші апостоли, за свою віру загинув 
мученицькою смертю. Але в давнину, у третьому столітті до н.е. вважалося, що 
апостол Хома загинув не в Аравії, як вважалося, а в Індії, і на горі Калурміні 
Маліапурській. Більше того, в архівах церкви Маліапурської зберігаються 
записи апостола Хоми про його місіонерську діяльність. Знайшлись і свідки цієї 
знахідки. Німецький богослов Кірхер говорить, що читав ці записи. Там 
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написано, що апостол Хома пройшов Іудею, Сірію, Вірменію, Месопотамію, 
Персію і зупинився в місті Солдаріа, де навернув у свою віру чимало язичників. 
Нарешті він проник в індійські царства Кандагар, Талабор, Калдурстан, відвідав 
Гузарат, Бенгалію і перейшов Альпи Тіберські. Скрізь, де проходив апостол, він 
відкривав чужинцям очі на Ісуса Христа і Його Слово Боже. 

Пергаментні листи, які написані на сірійській мові, розповідають про 
зібрання, яке провів Хома з єпископами заснованих ним церков. На цих зборах 
апостол накреслив напрямок їхньої місіонерської діяльності і твердо наставив у 
Божій справі. Ми розуміємо, що коли б не було таких критично думаючих 
людей, яким були апостоли Хома і Нафанаїл, то Біблійна історія не була б 
такою правдивою і достовірною. А так своїми сумнівами ці тихі, скромні, але 
тверді духом апостоли Хома і Нафанаїл підняли святу історію на ту висоту, на 
яку вона була відведена самим Богом. За це Євангелія не забули своїх вірних 
подвижників, їх імена навічно записані у цих вічних книгах. 

Розповідають, що португальці знайшли останки апостола в Маліапурі і 
перенесли їх в своє місто Гоа. Звідти в 236 році їх перевезли до Ефесу, в Грецію. 
А пізніше індійські місіонери забрали мощі Хоми до  знаменитого храму міста 
Оронта, вони  там зберігаються  до нині. Переважна більшість біографів 
сходяться на тому, що апостол Хома дійсно загинув мученицькою смертю за 
свою віру в Індії, в Калурміні Маліапурській. Там же, на місці його загибелі, 
встановлено великий гранітний хрест. Пам’ять святого апостола Хоми 
православна церква відмічає 30 червня і 6 жовтня щорічно. Якщо говорити 
мовою сьогоднішнього дня, то ми вважаємо апостола Хому – першим критиком 
християнської історії, яка так трагічно завершилася у першому віці нашої ери. 
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                    Останній лист апостола Павла 
 
 
 

 
 

„Діяння святих апостолів” закінчується розповіддю євангеліста Луки про 
перебування у римській в’язниці апостола Павла: це влітку 63 року. Апостол сидів 
у ній більше двох років. Як  римському громадянину йому дозволялось 
зустрічатися з друзями, одновірцями, приймати від них передачі — книги, одяг, 
їжу, а також писати листи, проводити бесіди, проповіді. Очікуючи свій вирок, 
Павло пише друге і останнє в своєму житті Послання - до Тимофія, свого вірного 
помічника і улюбленого учня, який за його завданням перебував у Коринфі. Гірке 
це Послання, воно обпікає наше серце і ятрить душу. Це навіть не Послання, 
скоріше, останнє слово великого християнського мислителя  народам світу. Він 
умістив у ньому свою біль, своє важке життя, відчай, а разом з тим тепло душі, 
щирість серця і світлий розум. 

„ Я дякую Богові, якому служу, як і мої нащадки,  з чистою совістю, коли згадую 
тебе в кожній своїй молитві — постійно і днем і ніччю. Я згадую твої сльози, і мені 
не терпиться побачитися з тобою, щоб від усієї душі порадіти”. Апостол пише 
яким слухняним був Тимофій , і якими  віруючими і люблячими були його бабуся 
Лоїда і мати Євніка. Він впевнений, що ця  віра і любов до Господа збережуться у 
них назавжди. 
Павло радить своєму другу і брату постійно підтримувати живий вогонь Божого 
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дару, переданий йому під час хрещення. Тому що, на  його погляд, Бог дав нам не 
дух боягузтва, а дух сили, любові і здорового глузду. Тому не потрібно таїтися, 
коли свідчиш про Ісуса Христа, не потрібно соромитись і його арештанта Павла, а 
потрібно разом з ним розділити усі його страждання. Павлове послання наповнене 
духом Неронового гоніння і невинних смертей. Великий пожар в Римі відбувався в 
64 році, підпалив це вічне місто сам імператор, який поставив за мету викорінити 
„ворожу” релігію християн і побудувати нове, ще більш величніше місто римської 
імперії – новий Рим. Підпалюючи дерев’яний Рим, Нерон дивився на пожар, як на 
грандіозне видовище, він сміявся, грав на лютні і співав жартівливих пісень. 
У Новозаповітних книгах надто мало пишеться про цей Нероновий злочин, 

настільки, мабуть, небезпечно було про це говорити. Лише один пристарілий 
Іоанн, якому, мабуть, нічого було втрачати, набрався мужності і змалював у своєму 
Апокаліпсисі римського диктатора у вигляді хижого звіра з дванадцятьма головами 
й стількома ж рогами. Але самих слів: імператор, Нерон, диктатор у його книзі не 
має. Загадкове  Іоанове число 666 вчені світу до цього часу так і не розгадали: одні 
твердять, що це Нерон, інші, навпаки,  говорять про Сатану і Антихриста. В період 
Неронових гонінь були написані дві книги Нового заповіту : „Діяння святих 
апостолів” і „Апокаліпсис”, а також перше послання Петра і другий лист до 
Тимофія апостола Павла.  
Нашими джерелами  інформації  є римські історики Тацит,  Светоній, Пліній 

Молодший, Сенека, Тіт Лівій, Йосиф Флавій, Євсевій Кесарійський, Цельс,  Юстин 
філософ-мученик та інші, які добре знали про підпалення Риму і гоніння на 
християн. Окремі з них навіть були очевидцями цих подій. Відомо, що вину за цей 
злочин імператор Нерон переклав на беззахисних християн, здебільшого бідних  
людей, проте чесних і твердих у своїй вірі: їх страшенно мучили і катували. 
Історики розповідають, як у Римі і його провінціях багато християн було 

заарештовано і страчено найстрашнішою смертю. Їх розпинали на хрестах, 
обгортали у звірячі шкіри і кидали лютим звірам на втіху глядачам; прив’язували 
до дерев’яних стовпів у Неронових парках, обливали гарячою смолою, і вони 
палали смолоскипами. А в цей час п’яний імператор, майже голим роз’їжджав  на 
золотій колісниці і несамовито сміявся від людських агоній. Якраз  під час цих 
жорстоких гонінь сидів у римській в’язниці арештант Павло, його теж 
звинувачували у змові проти  влади, у порушувані римських законів, неповазі до 
римських богів, до імператора Нерона, підбуренні християн до бунту і до 
підпалення Риму. 
Із судового процесу Павло зрозумів, що порятунку йому не буде. Чекаючи з 

години на годину свою смерть, він пише останній свій лист і адресує його 
Тимофію. Апостол радить своєму другу  бути стійким у вірі, не зрікатися її ні в 
якому разі, навіть від важких тортур, твердо вірити Ісусу Христу, і якщо можна як 
найшвидше прийти до нього, бо він багато про що хоче розповісти йому особисто. 
Від страху перед Нероном усі друзі відмовились від нього, залишивши одного на 
страждання і смерть. „Ти знаєш, пише Павло,  всі друзі від мене відвернулись, у 
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тому числі Фігель з Гермогеном” (1,15). Апостол з теплотою згадує всіх домашніх 
пресвітера Онисіфора,  який часто приходив до нього, заспокоював його і не 
соромився його кайданів. Павло радить йому взяти на себе весь тягар 
християнської віри, бути вірним вченню Ісуса Христа і не боятися катів і це вчення 
нести усім людям світу. 

 

                          
                                    Апостоли Павло і Петро. Ікона. 
„Воїн у поході, - підкреслює він, - не відвертає своєї уваги ні на які  другорядні 

справи, він думає лише про те, як виконати наказ  командира, який послав його у 
цей похід”. Павло знає, що Тимофій поміркований як у справах, так і в словах, а 
Господь допоможе йому  у всьому розібратись. Він радить учневі постійно 
пам’ятати про Ісуса, нащадка Давида, воскреслого з мертвих, як написано в 
Євангеліях, які він проповідує . Заради цього він у біді, навіть у кайданах , як 
злочинець. ”Але Божу вістку в кайдани не закувати”, - наголошує Павло. Він усе 
стерпить, все зносить і лише для того, щоб усі брати, усі його друзі в єдності з 
Христом одержали спасіння і вічну славу. 
Апостол просить іменем Христа призупинити чвари серед віруючих, щоб люди 

не займалися порожньою балаканиною про різні слова, бо суть не у них, а в істині і 
в Ісусові Христові. Йому дуже шкода, що такі добрі працівники як Гіменей і 
Філлет, відсахнулися від істини, а заблудилися в брехні і неправді, яку постійно 
сіють розкольники й інші балакуни. „У великому господарстві є не тільки золотий і 
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срібний посуд, але й дерев’яний і глиняний; є і дорогий, і простий горщик. Той, хто 
очистив себе від усього поганого, буде почесним посудом; він освячений, ним 
користується господар, він стоїть на по готові для всілякої корисної справи”. (3, 20-
22). 
Апостолу боляче, що в такому важливому християнському центрі, як Ефес, 

виникли чвари. В цьому місті він навернув у Христову віру майже всіх жителів. 
Але фальшиві учителі збочили людей, вони підговорили усіх мешканців Ефесу 
проти нього, і це в той час, коли апостол потребує найбільшої їхньої допомоги, 
любові і співчуття. Він зовсім не розуміє своїх братів і соратників, тому радить 
Тимофію втрутитися в цю справу, рішуче призупинити чвари, а горластих 
балакунів закликати до порядку. 
Павло застерігає свого учня в підступництві окремих людей, в їх зраді спільним 

інтересам та Ісусовій вірі. „І ще знай,- говорить він, - що в останні дні настануть 
важкі часи. Люди будуть любити тільки себе і гроші, будуть хвастливі, злосливі, 
грубі; неповажливі до батьків, невдячні, в душі у них не буде нічого святого. Це 
будуть люди безсердечні, безжалісні, наклепники, жорстокі, вороги добра, 
запроданці, нестримані, пихаті — вони будуть любити насолоди краще за Бога, 
будуть триматися зовнішньої набожності, але внутрішній їх зміст буде гнилим. 
Тримайся від них подальше!” (2,1-5). 

 Павлові застереження були не зайвими, адже на власній шкірі, на своєму 
гіркому досвіду він щоденно відчував ці гіркоти і неправди. Здійснюючи три 
подорожі підряд по дорогах Азії, Македонії і Кіпру, Павло, як ніхто інший, зазнав 
наругу над собою: його били, кидали у в’язниці, над ним лихословили і гнали з 
багатьох міст і сіл. Проповідуючи слово Боже, він забував про власне життя: не був 
одружений, не мав свого будинку — вічно у дорозі, і постійно у злиднях. Павло 
часто підкреслював, що коли прийде до нього смерть, то це для нього буде 
великою нагородою: він її давно чекає, бо смерть — то його зустріч з Богом - 
Ісусом Христом, святу віру якого колись він люто переслідував. 
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                        Апостоли Іаків, Іоанн, Петро, Павло, Андрій 
За роки проведені у тюрмі Павло проаналізував усе своє життя: яким воно було 

насправді, що в ньому більше — радості, чи бід? Він дійшов висновку, що бід, 
страждань і горя було більше, але й радості хватало. Та найбільша його радість — 
це зустріч з Ісусом Христом по дорозі в Дамаск. Ця зустріч перевернула усе його 
життя, зробила іншою людиною. До кінця своїх днів і годин він буде вдячний 
своєму Спасителю за те, що змилостився над ним, Симоном — катом, пожалів 
свого ворога, простив йому всі гріхи і зробив з нього іншу людину. Радість від 
цього Ісусового вчинку він проніс через усе своє життя. Більше того, він передасть 
цю радість і своїм друзям, всім слухачам і дорогому Тимофію, щоб і вони теж 
тішились разом з ним і дякували за все Богові. 
Апостол був задоволений, що його учень Тимофій неухильно наслідував свого 

вчителя — у навчанні, любові до людей, витриманості, в гоніннях і стражданнях, 
навіть таких, які випали йому в Антіохії, Іконії  і Лістрі, коли його били і дуже 
сильно. Ці негаразди він переніс мужньо і з гідністю. Хто хоче жити в єдності з 
Христом, говорить він, того чекають гоніння, злидні, і важкі випробовування. 
Особливо болить у нього душа за те, що  негідники, брехуни і казнокради будуть 
йти все далі, як кажуть,  і з вогню та в полум’я, щоб відвернути чесних людей із 
вірного шляху, щоб закрити людям дорогу до Бога. 
Тимофій повинен бути мужнім, стійким у своїй вірі і таким людям давати рішучу 

відсіч, бо це вороги Ісусової віри і святої правди. Перед лицем Бога і його сина 
Ісуса Христа, в ім’я його пришестя і царства Божого, Павло закликає Тимофія 
надалі проповідувати святі Євангелія, стояти твердо у своїй вірі, підтримувати, 
підбадьорювати своїх братів, не дати їм стати на дорогу неправди, щоб ніхто і з 
них не збився із правильного шляху, щоб вірив у Бога і його заповіді. Тому що 
прийде такий час, коли частина віруючих відпаде від Ісуса. Вони повірять 
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брехунам і наклепникам, вони закриють свої вуха від істини і відвернуться від неї, 
щоб слухати неправду і брехню, яка їм буде солодшою за правду. 

 

                           
                                                Апостол Павло 
З великим сумом говорить апостол, що голова його уже на пласі. Наближається 

час відходу: „Я добре провів бій; я пробіг всю дистанцію; я був вірний усім 
правилам. І тепер мене чекає приз — вінок праведності, який вручить мені сам 
Господь, як праведний суддя і в той самий день. А вручить він його не тільки мені, 
але й усім, хто з любов’ю чекає його повернення. ” (4, 4-8). Як прояв відчаю, 
безвихіддя  в якому опинився Павло, він звертається до Тимофія з такими словами: 
„Постарайся прийти до мене якнайшвидше!”. Він ще раз нагадує , що кращі його 
учні, на яких затрачено чимало сил, покинули його. Димас віддав своє серце цьому 
гріховному світу і пішов у Фесалоніки, Креск утік в  Галлатію, Тіт - в Далмацію. З 
ним  залишився лише один Лука, який розділяє його муки.  
Ми знаємо, що євангеліст Лука в останні дні постійно перебував зі своїм 

учителем. Якраз у римській в’язниці Павло розповів своєму учневі про все своє 
життя: про навчання в єврейських рабинів в школі Гамаліїла, про переслідування 
християн, про навернення, подорожі по чужим країнам зі словом Божим, про 
важку працю за кусок хліба, хвороби, а також про заснування церковних громад в 
Малій Азії, Греції і Римі. Ці свідчення Лука нам передасть в своїй книзі „Діяння 
святих апостолів”, яка є продовженням «Євангелія від Луки». Лука до останньої 
години був з Павлом, на власні очі бачив його страту, але розповісти про це все у 
нього не вистачило мужності, хоча, як ми знаємо, боягузом він ніколи не був. 
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Просто, на це були важливі причини. Відомо, що Нерон зовсім не церемонився з 
такими людьми, як Лука, - християнами. Для таких людей у нього було лише одне  
рішення – стратити. 
У в’язниці Павло обмірковував своє життя і дружбу з євангелістом Марком, з 

яким під час своєї першої подорожі законфліктував. Євангеліст Марк був гарячим 
хлопцем, нестриманим, часто пускав в хід кулаки. Апостол йому все простив і 
тепер просить Тимофія, щоб той привів до нього Марка, якому він має багато про 
що розповісти. Павло нагадує Тимофійові, який небезпечний чоловік Олександр, 
що працював ковалем. Він говорить:  „Коваль Олександр завдав мені багато болю. 
Хай віддячить йому Господь по справах його! Тож остерігайтеся його, бо надто він 
небезпечна людина: вороже виступає проти всього, що ми проповідуємо”. (4, 14-
15). Звичайно, що це був той самий  Олександр,  якого Павло за неповагу до 
Христа і святої віри, за наклеп на самого апостола і його учнів, відлучив від 
християнської віри і віддав сатані. Олександр віддячив Павлу найжахливішою 
карою: він спеціально прибув з Ефесу в Рим, щоб на суді свідчити проти нього:  
свою справу  виконав на відмінно, бо рука Неронового ката не здригнулася. 
Павло ще раз підкреслює, що під час першого слухання його справи, ніхто з 

друзів не прийшов для підтримки. Один лише Господь надавав йому сили, міцності 
і не дозволив упасти. Він просить Тимофія передати привіт Присці і Акілі, а також 
всій сім’ї Онисифора, бо вони служили йому вірою і правдою. І останнє 
повідомлення: „Ераст залишився в Коринфі, Трохима він затримав в Мілеті з-за 
хвороби. Тимофію передають привіт Евбул, Пуд, Лін, Клавдія і всі браття, хай буде 
з духом твоїм Господь! Хай буде з вами Божа милість!” (4, 20-22). 
Чи прибули Тимофій і Марко у Рим до мученицької смерті Павла, ми не знаємо.  

Справа апостола настільки була  безнадійною і програною, що більшість друзів, 
щоб не загубити зроблене, порозбігалися по різних куточках римської імперії. Для 
Ісусової віри настали важкі часи. Всі величі духу були вже страчені, не було в 
живих Андрія, Іоанна, Хоми, Якова, Варфоломія, інших  учнів і учениць Ісуса. 
Наближалася зима, у в’язниці було холодно, тому Павло просить Тимофія 
принести йому плаща і книги, особливо Євангелія і книги Старого Заповіту. Це 
були, мабуть, дорогоцінні свитки книг пророка Ісайї і Псалмів, які подарували 
йому його батьки. З цими книгами він рідко розлучався, тому й хоче щоб вони 
були разом з ним, бо  будуть його підтримувати і зігрівати до останньої хвилини 
його життя. 

 Із стратою світоча християнства, римська влада сподівалася, що „християнська 
єресь”, якою рясно засіяв землю Христос, буде навічно викоренена. Але то було 
великою помилкою, бо після загибелі Петра, Павла, й інших апостолів, ця віра так 
швидко розійшлась по світу, що Нерону довелося приймати додаткові міри по її 
знищенню. Та все було марним, бо ці міри – то вже була агонія влади. Могутня 
римська імперія таки розвалилася, зникли з світової арени Тиберії, Клавдії, 
Веспасіани, Деоклетіани, Комоди, Августи, Нерони та інші душогуби, а простий 
народ, як був віруючим таким і залишився назавжди. Ісусова віра вистояла, 
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зміцніла і своєю святістю  наповнила серця усіх людей світу, вона стала 
непереможною і вічною. 
Коли б ми запитали апостола Павла, чи не шкодує він за світом, чи не хотів би й 

далі проповідувати слово Боже, то у відповідь почули б ті самі слова, які він так 
чесно і щиро сказав Тимофію: „Я добре провів бій; я пробіг усю дистанцію; я був 
вірний усім правилам. І тепер мене чекає приз — вінок праведності, який вручить 
мені сам Господь”. 
Людство не забуло свого великого сподвижника: воно на всі віки занесло його у 

свою історію. І скільки буде існувати світ, стільки будуть  пам’ятати  свого 
християнського генія усі народи світу. І більше того, людство буде зачитуватися 
його посланнями, як справжніми письмовими шедеврами, що несуть народу гірку 
правду про зародження і поширення християнства. 
За відвертістю, широті і багатству думок лист апостола Павла до Тимофія 

перевершує листи Плінія Молодшого і Сенеку, хоч ці автори вважаються великими 
римськими моралістами. Цей лист, в якому стільки гіркої правди і чудових 
афоризмів набагато мудріші за твори Епіктета і навіть самого римського 
імператора Марка Аврелія, бо він написаний кров’ю Павлового серця. Окремі 
історики церкви „Лист до Тимофія” ставлять в один ряд з творами таких світочів 
християнства, як блаженний Августин і Хома Аквінський. В них теж, як і в 
апостола Павла почуття прекрасного в житті, віри в Бога і його справи, пошуків 
кращого життя і правди були на першому місці. Вони як і апостол Павло 
зверталися до Бога з молитвою: „Навчи мене виконувати волю Твою, тому що ти - 
Бог мій; дух Твій благий хай веде мене в землю правди.” Вони як і Павло в житті 
не мали власного багатства, бо весь їх золотий скарб – це проповідь слова Божого.  
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.                                   Караваджо. Смерть апостола Павла 

 

      Найзагадковою і, мабуть, найтаємничішою сторінкою всієї 
Біблійної історії є смерть одного із головних її героїв – апостола Павла. 
Євангеліст Лука, учень і біограф Павла, що крок за кроком 
досліджував життя і діяльність свого учителя, починаючи від 
Єрусалиму і закінчуючи Римом, чомусь ні словом не обмовився в своїх 
“Діяннях святих апостолів ” про жахливий кінець цього великого 
подвижника віри Христової. Для нас це дивно і загадково. Бо й 
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справді: не міг такий чесний історик Євангельської доби, як євангеліст 
Лука, не знати правду про смерть свого вчителя - апостола Павла. 
Такому ніхто не повірить. Згадаймо хоча б з якою точністю і 
правдивістю описує Лука усі деталі  життя свого великого наставника, 
то нам стане зрозумілим, що за загибеллю Павла захована якась 
таємниця. “Через три місяці, - пише Лука, - ми відплили на 
Олександрійському кораблі, що мав назву братів Діоскурів, і який на 
острові перезимував. І коли ми допливли до Сіракуз, то пробули там 
три дні. Звідти, пливучи понад берегом, прибули до Регії. А коли 
повіяв південний вітер, то другого дня з’явились в Путеолах, де 
знайшли своїх братів. Вони ж нас упросили залишитись у них на сім 
днів. І ось так прибули ми до Риму. В цьому місті, почувши про нас, 
наші брати вийшли зустрічати нас до Апієвої площі та до трьох 
готелів. ” (Дії. 28, 11-15). 
Така детальна розповідь євангеліста й історика Луки про останні 
роки життя апостола Павла робить йому велику честь і шану, а нам, 
його читачам, дає можливість кожному визначити ціну цієї 
правдивості. Але замість гіркої правди про останні дні апостола Павла, 
про які Лука звичайно знав, він чомусь закінчує свою розповідь на 
оптимістичній ноті. “І цілих два роки прожив Павло на своєму 
утриманні в Римі. І приймав усіх, хто приходив до нього, 
проповідуючи Царство Боже і навчаючи про Господа Ісуса Христа з 
відвагою і беззаборонно. ” (Дії. 28, 30-31). Але не тільки євангеліст 
Лука змовчав про смерть апостола Павла. Вслід за ним інші 
християнські історики у своїх працях теж обходили цю делікатну, але 
жахливу сторінку життя Павла. Так перші мислителі церкви Климент 
Римський (90 р.), Ігнатій Антиохійський (110 р.) і Полікарп 
Смирнський (130р.), описуючи у своїх книгах страждання і 
поневіряння за віру багатьох мучеників, в тому числі апостола Павла, 
чомусь старанно обминають питання про  смерть головного апостола. 
Заради справедливості скажемо, що все ж таки були сміливці, котрі 
заявляли світу про насильницьку смерть апостола Павла. Так, 
Тертуліан у своїй «Апології» писав: “Там (у Римі) учили і пролили 
свою кров апостоли Петро, який перетерпів мученицьку смерть 
подібно Господу, і Павло, увінчаний смертю Іоанна.” (Тертулиан. 
Избранные сочинения, с.215). На початку четвертого століття інший 
християнський історик, Климент Олександрійський писав: “Павло теж 
був у тому місті (Римі) обезглавлений. ” А Євсевій Кесарійський у 
своїй “Церковній історії ” скаже ще сміливіше: “Вбивство Павла – це 
справа рук самого Нерона. ” (Церковна історія. 2,25). 
Паралельно з творчістю Отців і учителів церкви розвивається і 
поширюється усна традиція, яка передавала від одного покоління до 
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іншого такі факти про смерть апостола Павла, які офіційна література 
замовчувала. Поступово ці усні перекази починають використовувати в 
своїх працях перші християнські мислителі. Вже у 325 році Іоанн 
Златоуст в бесіді на друге послання до Тимофія пише: “Представ 
Павло перед Нероном, і спасся, але потім навернув у свою віру 
Неронового виночерпія і за це був обезглавлений.” А Макарій Великий 
пише про молоко, що хлинуло з обезглавленого тіла Павла. Інші 
богослови стали твердити, що не може бути такого, щоб така яскрава 
постать християнства могла загинути невідомою смертю. Хтось же був 
свідком цієї смерті, хтось же виконував жахливий вирок. Хтось же 
повинен сповістити людство про цю трагічну подію? Замовчувати про 
кінець життя апостола Павла було вже просто неможливо. Тому у 
п’ятому столітті з’явилася версія, що Павло був ліквідований від 
великих релігійних чвар за лідерство у римській церкві. Про ці чвари 
римських церковних діячів писав сам апостол Павло у листі до 
Філіпійців: “Деякі служителі Божі від заздрощів і славолюбства 
проповідують Христа. Вони проповідують Його не правдиво, а 
перекручено, щоб збільшити тягар моїх бід. ” 
Дійсно, серед християнських лідерів з’явились і такі, яким слава, 
розум і чесність апостола Павла стали заважати. Надто багато почав 
говорити Павло правду про Ісуса Христа, про апостолів, про інших 
великих осіб Біблійної історії. А це зовсім не сподобалось окремим 
церковним ієрархам, які і не бачили Господа і не чули Його промов, і 
навіть не зустрічалися з Його учнями.  
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                                                    Череп апостола Павла   

 
Вони наговорили Нерону стільки поганих слів про апостола, так 
майстерно піднесли імператору проповідницьку діяльність Павла з 
негативної сторони, що той, не розібравшись як слід, поставив свій 
підпис під його смертним вироком. Про цю ганебну сторінку церковної 
історії пише вже відомий нам Іоанн Златоуст. Він говорить, що в Римі 
серед тих, хто боровся з Павлом, були такі ж самі, як він, 
проповідники, проте нижчого ґатунку. Ці церковні діячі, щоб 
ліквідувати таку яскраву постать, як Павло, що розносив по всьому 
світу правду про Ісуса Христа і Його віру, вирішили роздратувати 
Нерона, який люто ненавидів і християнство, і його зухвалого ватажка, 
щоб його руками ліквідувати відважного Божого воїна. Доноси на 
Павла надходили один за другим. Скаржники твердили, що Павло, 
всупереч волі імператора, скрізь сіє своє зловредне вчення, чим 
підриває основи Римської імперії. Іоанн Златоуст розповідає про 
провокацію, яку задумали і здійснили проти Павла його закляті 
“друзі”. Але боголюбивий богослов не сказав всієї правди. Він не 
назвав, хто ж вони, ці підлі люди, що посміли забрати з історичної 
сцени таку величну постать, і ким ця ганебна справа була виконана. 

      Невідому лакуну з життя апостола Павла заповнили перші списки 
апокрифічної літератури під назвою: “Мученичество апостола Павла”, 
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які швидко поширювалися серед християнських церков. Списки 
переписувалися, факти в них обростали різними подробицями, інколи 
навіть перекручувалися, але все це робилося заради того, щоб простий 
народ знав правду про свого великого учителя і мученика. У 
“Мучеництві апостола Павла” невідомого нам малоазійського 
пресвітера змальовано чимало дієвих осіб: тут і народ, і сам імператор 
Нерон, і його вірні служаки – префекти Лонгин і Мегіст, центуріон 
Анест, інші слуги – Парфеній і Ферід, учні апостола – Тіт і Лука, 
віруюча Платила, а також сам апостол Павло. Імператор Нерон 
переданий в апокрифічному творі, як справжній ненависник 
християнської віри. За слова апостола Павла, що цьому гріховному 
світу належить бути у вогні розвіяному, він наказує своїм слугам “усіх 
християнських воїнів у вогні спалити ”, а їхньому ватажку – апостолу 
Павлу, за порушення римських законів, відрубати голову. Імператор 
доручає Лонгіну, Мегісту і Анесту зробити для народу видовище: 
вивести Павла за місто і там перед усім народом на дерев’яному 
помості стратити апостола. “Відрубайте скоріше йому голову, - наказує 
Нерон, - а коли він тішив себе надією на вічне життя, то хай вважає 
мене царем небесним, бо я закував його в окови і поразив на смерть. ” 
Перед смертю Павло звертається до Нерона: “Знай, Нерон, що після 
усічення моєї голови мене чекає вічне життя біля Непереможного, а ти, 
хоч і вважаєш себе переможцем, сам будеш вражений на смерть. ” 
Апостол також звертається до народу римського і говорить йому, 
щоб вони знали звідки пішов цей розлад у вірі Христовій,  і чому така 
велика кількість не божественно-величавих, а жалюгідних виродків 
з’явилося. Всі вони забажали стати принцепсами, тиранами і панами не 
над своїми вадами і гріхами, а над простим народом. Кожен з цих 
брехливих проповідників захотів стати для них богом: дурив цих 
людей, насміхався над ними, а сам одержував від цього добрячий зиск. 
Павло засуджує також тих, хто повірив цим брехунам, бо від цього 
“самі  жалюгідними стали і дійшли до такого безумства, що 
дерев’яному пню говорять: “Ти наш бог ”, а каменюці – “допоможи 
нам ”, і моляться обструганій колоді, гріючись полум’ям від її скалок. ” 
Апостол постійно підкреслює свою любов до Господа Ісуса Христа і 
всіх закликає Йому одному вірити і служити. 

                   
       Останні хвилини життя апостола Павла передано так: “І з тими 
словами прийшов він до місця страти, де, повернувшись на південь і 
піднявши вгору руки, довго молився на своїй арамейській мові. 
Дякував за все Богові. А коли молитва скінчилася, прощався з братами 
і благословив їх. Потім зав’язав собі очі накидкою віруючої Плавтіли, 
вперся коліньми у землю і витягнув шию. Кат же високо розмахнувся, 
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з силою вдарив і відрубав йому голову. ”  Апокриф розповідає, що на 
цвинтарі, де поховали апостола Павла, були його вірні учні – Тіт і 
Лука. 

                               

 
                                         Собор апостола Павла в Римі 
 Під час їх молитви апостол з’явився їм і велів охрестити царських 
прислужників Лонгіна, Мегіста і Анеста, як таких, що розкаялись у 
своїх гріхах і прийняли Ісусову віру. Апостол Павло в апокрифі 
показаний мудрим, стійким і безстрашним. Його промови – то грізні 
застереження всім тим, хто ненавидить християн, хто підло мстить їм 
за своє неуцтво і темноту. Павло постійно наголошує, що він “служить 
не земному царю, а Богу живому, Царю Небес і всіх віків, який прийде 
як суддя і почне вогнем судити цей гріховний світ за його беззаконня. 
Кожен, хто увірує в Бога, буде щасливим, він одержить життя вічне і 
буде жити у віки віків.” Промова Павла до Неронових слуг – то 
попередження усім земним насильникам: щоб вони не чинили на 
цьому світі, як би не знущалися з віруючих – розплата за це буде 
неминучою і важкою. Взагалі апокриф «Мучеництво апостола Павла” 
віддає перевагу розуму Павла, його чистій вірі, світлій любові до свого 
Господа і до його святих справ. Після своєї смерті,- говориться в цьому 
літературному пам’ятнику,- апостол Павло з’являється перед 
переляканим Нероном, і змушує його повірити, що перед ним дійсно 
страчений апостол, і вислухати його грізну промову: “А тебе, 
жалюгідний і підлий, чекають скоро великі біди і приготована тобі 
погибель вічна, за те, що ти серед інших ганебних справ, кров багатьох 



 246 

праведників невинно пролив.” 
                                       

 
                                            Колізей 
Місцем створення апокрифа «Мучеництво» звичайно не був 
Імператорський Рим, тому що автор зовсім не показує своє знання 
топографії цього міста. Він не передає біля яких саме воріт зустрів 
Павло Плавтілу, в якому місці відбулася страта, по якій дорозі його 
вели, скільки людей було присутніх і скільки було воїнів. Звичайно, що 
цей твір не писався ні в Італії, ні в Галії, де широко возвеличувалася 
роль Петра в створенні Римської церкви, і, навпаки, принижувалася 
роль Павла. Не було написаним «Мучеництво» і в Іспанії, тому що в 
тексті немає жодної згадки про цю країну. По версії А.П.Скогорева, 
цей пам’ятник християнської літератури міг бути написаний у 
Північній Африці, а точніше в Карфагені. Літературно-художні 
особливості книги надзвичайно високі: мова чиста, грамотна, речення 
великі, складні і змістовні. Це справжній витвір християнської 
писемності, тому не дивно, що ці книги знаходяться у всіх великих 
бібліотеках світу. Тільки у Західній Європі дослідник Ліпсій знайшов 
78 манускриптів, що вміщали цей твір. 
Порівнюючи канонічні “Діяння апостолів”, написаних Лукою і 
апокрифічні, написані невідомим пресвітером, потрібно зауважити, що 
останні доповнюють книгу Луки такою цікавою інформацією, такою 
точністю в передачі дієвих осіб, змалюванні Нерона і його вірних слуг, 
що від цього “Діяння” Луки набувають ще більшої сили. Апокрифи 
стали справжнім шедевром світового письменства у висвітленні подій і 
людей Євангельського часу. Читачі вдячні О.Н.Мещерській і 
А.П.Скогореву за те, що подарували нашому читачу ці дорогі нам 
книги. Зараз з ними може ознайомитись кожен, хто цікавиться 
питаннями раннього християнства і церковної історії. 
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